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Υλοποιώντας το πλάνο για αναδιάρθρωση
και ψηφιακή μεταμόρφωση η Τράπεζα
Κύπρου προχωρεί σε μείωση καταστη-
μάτων και προσωπικού. Με το σχέδιο
της εθελούσιας εξόδου περισσότεροι από
400 υπάλληλοι θα αποχωρήσουν λαμβά-
νοντας και τη σχετική αποζημίωση. Ταυ-
τόχρονα, στόχος της Τράπεζας είναι όπως

έως το τέλος του χρόνου μειωθούν κατά
13 τα καταστήματά της που λειτουργούν
στο νησί. Το πλάνο της τράπεζας επικεν-
τρώνεται σε τρεις άξονες. Από τις αρχές
του 2013 έως και το 2018 το προσωπικό
των τραπεζών μειώθηκε κατά 3.540. Από
αύριο ο αριθμός αυτός θα πρέπει να υπο-
λογίζεται στις 4.000. Οικονομική, σελ. 3

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΕΚΘΕΣΗ

«Η ώρα της Ελλάδος» από τις ΗΠΑ
Μια πρωτότυπη θεματική έκθεση (The Hour of Greece) εγκαινιάζεται στις
αίθουσες της Ελληνοαμερικάνικης Ένωσης στην Αθήνα. Πρόκειται για την
πλούσια συλλογή του Γκρέγκορι Πάππας και παρουσιάζεται για πρώτη
φορά στην Ελλάδα. Ζωή, σελ. 1

ΒΙΒΛΙΟ

Τσαρλ Μάνσον: Η ενσάρκωση του κακού
Ο συγγραφέας του βιβλίου, «Chaos, Charles Manson, the CIA and the Se-
cret History of the Sixties» Tom O’ Neil, Ζωή, ξεθάβει το απόρρητο πρό-
γραμμα ελέγχου του μυαλού με το οποίο η CIA πειραματιζόταν επί μία
20ετία στο απόγειο του Ψυχρού Πολέμου. Ζωή, σελ. 3

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Ο καλλιτεχνικός διευθυντής του ΘΟΚ στην «Κ»
Ο Σάββας Κυριακίδης, καλλιτεχνικός διευθυντής του ΘΟΚ, μιλάει εφ’ όλης
της ύλης για τις θεατρικές επιλογές του, τις μετακλήσεις Ελλαδιτών ηθο-
ποιών, καθώς και για την εξωστρέφεια που πρέπει να έχει ο Οργανισμός.
Εξηγεί, επίσης, και την παρουσία του ΘΟΚ στην Επίδαυρο. Ζωή, σελ. 4

Οι Eλληνες
του Facebook
Το αρχηγείο του στο Μοσχάτο

Στην Ελλάδα βρίσκεται το τμήμα Business
Integrity του Facebook και αποστολή
του είναι η διαγραφή ακατάλληλων δια-
φημίσεων. «Επισημαίναμε και έργα τέ-
χνης, εάν σε αυτά εικονιζόταν γυναικεία
θηλή», λέει στην «Κ» πρώην διαχειριστής
περιεχομένου. Σελ. 20

Το νομοσχέδιο που
αλλάζει τα δεδομένα
Μετέωρες οι σχολικές εφορείες

Τη στιγμή που το νομοσχέδιο για μεταρ-
ρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης βρί-
σκεται στη Νομική Υπηρεσία, ένα άλλο
«ξεχασμένο» νομοσχέδιο του υπ. Παιδείας
που προνοεί τον εκσυγχρονισμό των σχο-
λικών εφορειών ενδέχεται να επηρεάσει
την κατάργησή τους. Ρυθμιστής των εξε-
λίξεων ο Κώστας Χαμπιαούρης. Σελ.17

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Το Σότσι
Η κατάσταση στη Συρία φαίνεται να
βαίνει προς ρύθμιση, με το επόμενο
σημαντικό βήμα να πραγματοποιείται
την Τρίτη στο Σότσι, όπου ο πρόεδρος
της Ρωσίας Βλαντιμίρ Πούτιν, θα δεχτεί
τον πρόεδρο της Τουρκίας Ταγίπ Ερν-
τογάν. Με τις ΗΠΑ να μοιάζουν τοπίο
σε πολιτική ομίχλη, ο Βλαντιμίρ Πούτιν
είναι σαφώς ο μεγάλος κερδισμένος
στην περιοχή μας από την πολύχρονη
σύρραξη στη γειτονική Συρία αλλά και
ο μόνος αξιόπιστος συνομιλητής με Ισ-
ραήλ,  Παλαιστίνη, Τουρκία, Σαουδική
Αραβία και φυσικά το Ιράν. Το γεγονός
ότι ήδη οι πολιτικοί αναλυτές ανά την
υφήλιο κάνουν λόγο για μια Pax Russica
στη Συρία, είναι από μόνο του ενδει-
κτικό της ρωσικής επιρροής στη Μέση
Ανατολή. Το ενδεχόμενο δε συνομο-
λόγησης μιας μόνιμης ειρήνης στη Συ-
ρία, θα λειτουργήσει ευεργετικά για
ολόκληρη την περιοχή, της Κύπρου μη
εξαιρουμένης.  

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ

Hρθε η ώρα
για το ταγκό 
της λύσης

« Όταν χορεύεις ταγ-
κό, θέλεις δύο. Όταν
σταματάς το ταγκό και
ξεκινά η κάθε πλευρά
να χορεύει το δικό της

τσιφτετέλι μπορείς να κάνεις όσες
φιγούρες θέλεις. Αλλά φτάνει πλέον
η ώρα να χορέψεις ταγκό», λέει σε
συνέντευξή του στην «Κ» ο πρώην
υπουργός Εξωτερικών Ιωάννης Κα-
σουλίδης. Ο ίδιος αποδέχεται ότι
υπήρξε περίοδος τακτικισμού όλο
αυτό το διάστημα και σημειώνοντας
πως υπήρχε κενό λόγω της τουρκι-
κής πλευράς και αφέθησαν διάφο-
ρες σκέψεις, αλλά ο Πρόεδρος δεν
μίλησε ποτέ επίσημα για άλλες μορ-
φές λύσης πλην της διζωνικής δικοι-
νοτικής ομοσπονδίας. Σελ. 16

Μειώνει καταστήματα η Τρ. Κύπρου
Φεύγουν και 400 υπάλληλοι με σχέδιο εθελούσιας εξόδου 

Από μία κλωστή κρεμόταν μέχρι χθες η
συμφωνία Ε.Ε. - Λονδίνου για το Brexit,
καθώς η τύχη της, αλλά και αυτή της
ίδιας της κυβέρνησης του Μπόρις Τζόν-
σον, ήταν άμεσα συνδεδεμένη με το πρά-
σινο φως της Βουλής των Κοινοτήτων.
Αγώνα δρόμου και προσθαφαιρέσεων
έδωσε από την Πέμπτη ο Τζόνσον, ο οποί-

ος επιδόθηκε σε εκστρατεία γοητείας για
να πείσει τις δεξαμενές βουλευτών - επί-
δοξων υποστηρικτών του ότι πρέπει να
του δώσουν την ψήφο τους. Η Αγκελα
Μέρκελ δήλωσε πως σε περίπτωση που
δεν υπερψηφιστεί η συμφωνία, θα δοθεί
νέα παράταση στο Λονδίνο προκειμένου
να αποφευχθεί άτακτο Brexit. Σελ. 22

Πώς άλλαξε γνώμη ο Μπ. Τζόνσον
Αγώνας δρόμου του Βρετανού πρωθυπουργού για το Βrexit

ΑΜΥΝΑ

Από τη «Νικηφόρο»
στο «Ατσάλινο Βέλος»
Η παρουσία τριών ελληνικών μαχητι-
κών F16 σε άσκηση  της ΕΦ 19 χρόνια
μετά, ουσιαστικά έρχεται να συμπλη-
ρώσει το «Νέο Δόγμα» στο κομμάτι
των αμυντικών συνεργασιών της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας και με άλλες
χώρες. Φιλοσοφία η οποία επικεν-
τρώνεται στην ουσία και όχι στον εν-
τυπωσιασμό όπως τονίζει Αθήνα και
Λευκωσία. Σε καμία περίπτωση όμως
δεν συνιστά επιστροφή στο Δόγμα
του Ενιαίου Αμυντικού Χώρου. Σελ.8

ΔΗΚΟ

Εσωστρέφεια με
νέους πρωταγωνιστές
Οι καταγγελίες του Αλέκου Τρυφω-
νίδη για πραξικόπημα της ηγεσίας
αποτέλεσε για πολλούς ένα ντεζα-
βού των όσων διαμείβονταν στο ΔΗ-
ΚΟ την εποχή πριν από τις μαζικές
και μεγάλες διαγραφές του 2018. Κι-
νήσεις που καταδεικνύουν πως η
εσωστρέφεια και οι αντιπαλότητες
όχι μόνο παραμένουν εντός ΔΗΚΟ,
αλλά είναι και στο DNA του κόμμα-
τος, αλλάζοντας ωστόσο κατά και-
ρούς πρωταγωνιστές. Σελ. 10  

ΚΑΤΕΧΟΜΕΝΑ 

Σύγκρουση 2 κόσμων 
στις «προεδρικές» 
Η νέα αντιπαράθεση του Ακιντζί με
Άγκυρα-τ/κ Δεξιά εντάσσεται στην
αρχική φάση της «προεκλογικής»
περιόδου. Έμπειροι Τ/κ αναλυτές το-
νίζουν ότι οι αντιμαχόμενες παρατά-
ξεις του ΚΕΕ και τα υπόλοιπα κόμμα-
τα της τ/κ Δεξιάς επιχειρούν να επω-
φεληθούν από την αντιπαράθεση
του κ. Ακιντζί με την Άγκυρα και το
κύμα εθνικισμού που μεγεθύνεται
σε Τουρκία και Κατεχόμενα. Σελ. 8

Παρεμβάσεις και παρασκήνιο στο Επενδυ-
τικό Πρόγραμμα των πολιτογραφήσεων
αφήνει πίσω η δημοσιοποίηση παραχώρη-
σης κυπριακών διαβατηρίων σε μέλη του
καθεστώτος της Καμπότζης. Η ενίσχυση
του ελεγκτικού πλαισίου τον Φεβρουάριο
βρίσκει έντονες αντιδράσεις από πρόσωπα
και επαγγελματικές ομάδες που κινούνται

στα πέριξ του προγράμματος. Σύμφωνα με
τις πληροφορίες που υπάρχουν, οι παρα-
σκηνιακές προσπάθειες που καταβάλλονται
φαίνεται  να στοχεύουν στη χαλάρωση των
κριτηρίων που έχουν τεθεί για τα Πολιτικά
Εκτεθειμένα Πρόσωπα – επενδυτές, κριτήρια
με τα οποία διαφωνούν οι επιχειρηματίες
ανάπτυξης γης. Επίσης, από πλευράς CIPA,γί-

νεται προσπάθεια να ενισχυθεί ο ρόλος και
η παρουσία του στο κομμάτι έγκρισης των
επενδυτών. Το δημοσίευμα του πρακτορείου
Reuters αναδεικνύει και το κατά πόσο οι-
κονομική πόροι του Σχεδίου κατέληξαν
στην πραγματική οικονομία ή εξανεμίστη-
καν σε επενδύσεις εταιρειών με την αγορά
μετοχών. Οικονομική, σελ. 4

Πιέσεις για χαλαρώσεις 
στα «χρυσά διαβατήρια»
Έντονο παρασκήνιο για μείωση των ασφαλιστικών δικλίδων στο Πρόγραμμα

ΣΥΡΙΑ 

Διακρίνεται πλέον
μια Pax Russica
Το περίγραμμα μιας Pax Russica στη Συρία,
το οποίο θα συζητηθεί στην κρίσιμη συνάν-
τηση Πούτιν - Ερντογάν, την ερχόμενη Τρίτη,
στο Σότσι, αρχίζει να διακρίνεται. Ενδεχο-
μένως δε να μην είναι ασύμβατο με τη θολή,
ακόμη, συμφωνία Πενς - Ερντογάν. Σελ. 18 

Η Τουρκία βρίσκεται πολύ
κοντά στον διαμελισμό του Ροζάβα.

Πύρρειος νίκη οι επιτυχίες της Άγκυρας
στη βόρεια Συρία. Σελ. 6

Πολιτική κρίση στις ΗΠΑ λόγω
«ξεπουλήματος» των Κούρδων  

Τι αποκάλυψαν για τον πρόεδρο Τραμπ οι
χειρισμοί της κατάστασης. Σελ. 4 

Ρωσία, ΗΠΑ και Τουρκία
αναζητούν συμβιβασμό στην κρίση

Τίθενται νέες ισορροπίες και διαμορφώ-
νονται ζώνες επιρροής. Σελ. 6

Προς πενταμερή
με ενισχυμένη 
συναντίληψη
Υποβάθμιση της τριμερούς 
Τέλη του Νοέμβρη πραγματοποιείται η τρι-
μερής διάσκεψη μεταξύ των δύο ηγετών
και του γενικού γραμματέα των Ηνωμένων
Εθνών, ενώ τον Δεκέμβριο αναμένεται να
πραγματοποιηθεί η πενταμερής διάσκεψη
για την οποία γίνονται ήδη βολιδοσκοπήσεις.
Τα μέχρι στιγμής δεδομένα καταδεικνύουν
πως στην τριμερή θα υπάρξει μία «ενισχυ-
μένη» συναντίληψη, με το σενάριο της συ-
νομολόγησης όρων αναφοράς να απομα-
κρύνεται.  Σελ. 10

Η συμφωνία Πενς - Ερν-
τογάν ήταν αποκορύφω-
μα τραγέλαφου, καθώς
μέρος της ήταν οι ΗΠΑ,
που δεν πολεμούν και όχι
οι Κούρδοι που πολε-
μούν, γεγονός που την
καθιστά αναξιόπιστη.
Από τις δηλώσεις Πενς
προκύπτει ότι η «ασφα-
λής ζώνη» των 485 χλμ.
που ήθελε ο Ερντογάν
περιορίζεται σε μήκος
125 χλμ., από το Ρας αλ
Αϊν μέχρι το Ταλ Αμπιάντ
(όπου στη φωτογραφία
φαίνονται να επιχειρούν
μετά την εκεχειρία Τούρ-
κοι στρατιώτες). Συνε-
πώς, οι μεγάλες κουρδι-
κές πόλεις, συμπεριλαμ-
βανομένου του Κομπάνι,
παραμένουν υπό κουρδι-
κό-συριακό έλεγχο.

Ο τραγέλαφος μιας υπό κατάρρευση εκεχειρίας 
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΓΕΡΜΑΝΙΚΕΣ ΕΠΑΡΧΙΕΣ: Διά διατάγματος του
Φύρερ άπαντα τα γερμανικά εδάφη τα παραχωρηθέντα
εις την Πολωνίαν διά της συνθήκης των Βερσαλλιών
[φωτ.], καθώς και τα προσκείμενα εις αυτά τμήματα, εν-
σωματούνται εις το Ράιχ. Ιδρύονται δύο Ραϊχσγκάουε
(περιφέριαι του Ράιχ), η του Πόζεν και η της Δυτικής
Πρωσσίας. [...] Των δύο νέων τούτων περιφερειών θα
προΐστανται διοικηταί, εκ των οποίων ο μεν εις θα εδρεύη
εις Ντάντσιγκ, ο δε έτερος εις Πόζεν, κατά το καθιερωθέν
σύστημα αφ’ ότου επανήλθον εις το Ράιχ η πρώην Αυστρία
και αι σουδητικαί περιοχαί.

ΑΠΕΙΛΗ: Παρίσιοι.- Το πρακτορείον Χαβάς μεταδίδει
τα εξής επί της στρατιωτικής καταστάσεως: «Η απότομος
και ορμητική ανύψωσις της στάθμης των υδάτων του
Ρήνου εδημιούργησεν μίαν όλως ιδιαιτέραν κατάστασιν
από στρατιωτικής απόψεως εις την Αλσατίαν. Το ρεύμα
του ποταμού κατερχόμενον μεθ’ ορμής συμπαρασύρει
παχύ στρώμα ιλύος, ως εκ τούτου δε, απειλούνται τα
επί των οχθών του οχυρωματικά έργα, αλλά η απειλή
είναι πολύ περισσότερο κρίσιμος διά τα γερμανικά οχυ-
ρωματικά έργα παρά διά τα γαλλικά».

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
20.X.1939

Όσοι γνωρίζουν λίγο
από σύγχρονη ιστορία,
αντιλαμβάνονται γιατί
είναι ανατριχιαστικό το
γεγονός ότι η μικρή Κύ-
προς έδωσε «χρυσά δια-

βατήρια» σε μέλη της οικογένειας του
δικτάτορα της Καμπότζης Hun Sen.
Φανερώνει ότι το Σχέδιο της κυβέρνη-
σης ήταν πολύ πιο σκοτεινό από ό,τι
άφηνε να διαφανεί το «καλλιτεχνικό»
όνομα που του δόθηκε το 2013, όταν
ουσιαστικά άρχισε να «τρέχει», ως «πρό-
γραμμα πολιτογραφήσεων ξένων επεν-
δυτών». Κι αυτό γιατί όπως φάνηκε τε-
λικά δεν ενοχλούσε τους αυτουργούς
αν τα λεφτά που λαμβάναμε ήταν μα-
τωμένα δολάρια ή μαύρα. Ήταν κόλπο
γκρόσο χωρίς αναστολές. Η Κυπριακή
Δημοκρατία όμως που πουλούσε στην
ουσία τα ευρωπαϊκά της διαβατήρια
όφειλε να γνωρίζει αν τα δολάρια ήταν
μαύρα ή ματωμένα και κυρίως όφειλε
να γνωρίζει ποιος ήταν ο HunSen. Πρό-
κειται για τον δικτάτορα της Καμπότζης
σήμερα, που το 1978 είχε προσχωρήσει
στους Ερυθρούς Χμερ του σφαγέα Πολ
Ποτ, οι οποίοι κατά τη διακυβέρνησή
τους (75-79), εκτέλεσαν και έθαψαν σε
ομαδικούς τάφους τουλάχιστον
1.400.000 ανθρώπους, ενώ τα θύματα
του λιμού και των λοιμών έφτασαν τα
2,5 εκατομμύρια σε σύνολο πληθυσμού
8 εκατομμυρίων. Ο Hun Sen, που βρέ-
θηκε στα πράγματα το 1985, και αφού
τον Πολ Ποτ ανέτρεψαν, το 1979, τα
στρατεύματα του Βιετνάμ, δήλωσε
εσχάτως ότι θα παραιτηθεί το 2022!
Καθώς όμως φαίνεται ότι η εξουσία του
κλυδωνίζεται, ο περίγυρός του άρχισε
να εγκαταλείπει τη χώρα αδειάζοντας
τα ταμεία. Σύμφωνα με ρεπορτάζ των
Reuters, την Τετάρτη, μέρος του κύκλου
του δικτάτορα Hun Sen, πρόσωπα στα
οποία έχει απαγορευθεί η είσοδος στις
ΗΠΑ, έχουν γίνει «Κύπριοι», αφού έχουν
επενδύσει εδώ και τους δόθηκε το κυ-
πριακό διαβατήριο. Ο λόγος για την
ανιψιά του πρωθυπουργού, Hun Kim-
leng, τον σύζυγό της και αρχηγό αστυ-
νομίας Neth Savoeun και τον υπουργό
Οικονομικών, AunPornmoniroth. Όλοι
συν γυναιξί και τέκνοις, πήραν διαβα-
τήρια και περιοδεύουν σε θέρετρα της
Ευρώπης. Για όλα τα παραπάνω, οι Re-
uters αναφέρουν πως έχουν στοιχεία,
προσθέτοντας ωστόσο ότι ούτε η κυ-
βέρνηση της Κύπρου ούτε οι εκ Καμ-

πότζης «Κύπριοι», δέχθηκαν να προβούν
σε σχολιασμό. Οι πληροφορίες των Re-
uters, σύμφωνα με δικές μας πηγές,
ελέγχονται ως ορθές και μάλιστα δεν
είναι οι μόνες περιπτώσεις αυτές των
συγγενών του δικτάτορα της Καμπότζης.
Υπάρχουν άλλες δέκα τουλάχιστον εξί-
σου κραυγαλέες. Το Υπουργείο Εσω-
τερικών εξέδωσε ανακοίνωση την Πέμ-
πτη, διά της οποίας γίνεται κατανοητό
ότι τα τελευταία δύο χρόνια έχουν προ-
στεθεί στο Σχέδιο αρκετές ασφαλιστικές
δικλείδες έτσι ώστε να σταματήσει η
Κύπρος να είναι εμπάτε σκύλοι αλέστε,
ενώ γίνεται αντιληπτό ότι ο σημερινός
υπουργός ήταν αυτός που άρχισε να
κλείνει πόρτες. Μόνο που στην κατά-
ληξη της ανακοίνωσης του Υπουργείου
Εσωτερικών σημειώνεται ότι πολιτική
της κυβέρνησης είναι να μη σχολιάζει
δημοσίως μεμονωμένες περιπτώσεις.
Αυτό είναι από κουτοπόνηρο έως και
γελοίο για την περίπτωση με τα «χρυσά
διαβατήρια» των εκ Καμπότζης «Κυ-
πρίων», αφού σύμφωνα με τους Reuters,
οι διαδικασίες έγιναν μέσω συγκεκρι-
μένου δικηγορικού γραφείου που κα-
τονομάζεται, όπως κατονομάζεται και
μεγάλος Ελεγκτικός Οίκος καθώς και
εταιρεία ανάπτυξης γης στην οποία
επένδυσαν οι Καμποτιανοί. Τώρα όμως,
που μας έβαλαν χέρι Ευρωπαίοι και
Αμερικάνοι, η κυβέρνηση έσπευσε να
προσθέσει ασφαλιστικές δικλείδες στο
Πρόγραμμα Επενδύσεων. Αυτό εξόργισε
μερικούς των εμπλεκομένων κυρίως
ντιβέλοπερς με γερές πλάτες, οι οποίοι
επινόησαν ένα δούρειο ίππο «προώθη-
σης ξένων επενδύσεων» και πιέζουν
και παρεμβαίνουν για να ξεδοντιάσουν
το σχετικό νομοσχέδιο! Όπως, όμως,
και αν έχουν τα πράγματα, αφού άνευ
αιδούς στην Κύπρο δεχόμαστε να επεν-
δύονται τόσο ματωμένα όσο και μαύρα
λεφτά και αφού η κυβέρνηση δεν σχο-
λιάζει μεμονωμένες περιπτώσεις, ας
σχολιάσει όλες μαζί τις άλλες δέκα-δώ-
δεκα. Ως επίσης το νομοσχέδιο που
προωθείται στη Βουλή να μην αφεθεί
να περάσει τις πύλες της Νομοθετικής
Εξουσίας χωρίς να περιβάλλεται από
δεσμεύσεις διαφάνειας. Ανοίξτε επιτέ-
λους τα παραθύρια να μπει οξυγόνο.
Αυτός ο τόπος και ειδικά η Πολιτείας
το έχει απόλυτη ανάγκη. Η Βουλή τι
λέει; Ανέχεται την μπόχα; 

Δεν υπάρχει πάτος

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στην Ένωση. Ως γνωστόν ο νυν δή-
μαρχος Λευκωσίας δεν θα επανα-

διεκδικήσει την επανεκλογή του. Έτσι,
ήδη ξέρουμε ποιος θα είναι ο πρώτος
δήμαρχος του μητροπολιτικού Δήμου
Λευκωσίας. Μα ο γαλαντόμος κ. Παπα-
χαραλάμπους. 

2 Στην ηγεσία. Μιας και ο Νίκαρος με
τον Σκληρό του Μαϊάμι - Πετρίδη παί-

ζουν μονόπολη, δεν ενώνουν τον Δήμο
Πάφου με την Πόλη Χρυσοχούς; Τα οφέ-
λη θα είναι πολλά: Ουσιαστικά ο Φαίδω-
νας θα είναι διοικητής Πάφου με την
αποικιοκρατική έννοια του όρου, άρα η
επαρχία αποκτά την αυτονομία της ως
αρχαίο βασίλειο που πάντα ζητούσε. Σε
δύο χρόνια θα της «αλλάξει» κυριολεκτι-
κά τα «φώτα» της, και τελευταίο- και,
ίσως πιο σημαντικό-θα σταματήσει ο Σά-
κης τον πόλεμο για να μη γίνει ο δρόμος
Πάφου - Πόλης. Τι δηλαδή, οι καλαμαρά-
δες που έχουν τα Κύθηρα στην περιφέ-
ρεια Αττικής, καλύτεροι είναι;

3 Στην ιδέα. Βέβαια θα μπορούσε ο
Δήμος Λευκωσίας να ενωθεί με τη

Λακατάμεια και να δημιουργηθεί το βα-
σίλειο της Στράκκας κατά τα το ιταλικό
πρότυπο της Φλωρεντίας. Καλύτεροι

από εμάς οι Μέδικοι; 

4 Στο χύμα. Τελικά ο Ντόναλντ, όχι ο
Ντακ αλλά ο Τραμπ, όπως μιλά έτσι

και γράφει. «Μην είσαι τρελός Ταγίπ, θα
σε καταστρέψω. Ξέρεις πως θα το κά-
νω». Είπε ο τρελός στον σχιζοφρενή. Κά-
τι σαν την σχέση Αδόλφου με Μπενίτο. 

5 Στον αποχαιρετισμό. Μα μουστα-
φούιν μου πεθύμησες τη Λεμεσό

σου; Το σουβλάκι και το ουζάκι στη
ελεύθερη Κύπρο; Μόνον έτσι μπορώ να
εξηγήσω τις δηλώσεις σου για την κρίση

στη Συρία. Σύνταξη στη Λεμεσό και τά-
βλι με τον Νίκαρο στον μόλο. Και οι Ρω-
σιδούλες να περπατούν να σας κλείνουν
το μάτι.

6 Στην ιδέα. Συμφωνώ για ακόμη μια
φορά με τον συναγωνιστή Γιώργο

του Παμπόρη. Χρειαζόμαστε Υφυπουρ-
γείο Ευρωπαϊκών Υποθέσεων. Φαντάζο-
μαι, Γιώργο, βρήκαμε και αυτή τη φορά
τον κουμπάρο που θα προτείνουμε. 

7 Στις αξίες. Πάντως διαχρονικά το ΚΕ-
ΒΕ πετυχαίνει διάνα στις βραβεύσεις

του. Αυτή τη φορά βράβευσε τον ντιβέ-
λοπερ Ζαβό, ναι αυτόν που είχε δεκά-
δες NPLs. Βέβαια απ’ ό,τι θυμάμαι είχε
μόλις πριν από την πτώχευσή του βρα-
βεύσει και τον Ορφανίδη, θυμάστε αυτό
το όνομα; Ναι, τον ιδιοκτήτη των σού-
περ μάρκετ. 

8 Στο παρατηρητήριο. Η στήλη απο-
φάσισε πως πλέον θα έχει σε μια

σταθερή θέση στην καρδιά της τις βρα-
βεύσεις που γίνονται κάθε βδομάδα.
Από το ΚΕΒΕ, την ΟΕΒ, τον CIPA, τα φό-
ρα, τα μώρα και λοιπά ψώνια της χορηγι-
κής ανακύκλωσης. 

9 Στο ύφος. Πάντως, το όνομα Πανίκ-
κος θα μας κατατρέχει για πολύ και-

ρό στην οικονομία. Είχαμε τον κυρ καθη-
γητή που τον χρυσοπληρώσαμε να φύ-
γει, τώρα έχουμε τον άλλο της Τράπεζας
Κύπρου. Ευτυχώς αυτόν τον πληρώνουν
άλλοι. Thank God.

10 Στο σικ. Δεν ξέρω πώς τα πάει ο
νέος διοικητής της Τράπεζας στη

Φρανκφούρτη, ένα όμως είναι το σίγου-
ρο πως δεν ντρεπόμαστε να τον στέλ-
νουμε στα ξένα να μας αντιπροσωπεύει.
Τόλμη και γοητεία. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ
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Ντραμπ: Ντόναλντ Ντακ.
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Αυξάνονται και πληθύνονται τα σενάρια για
τον ανασχηματισμό του Νίκαρου, ο οποίος
πλησιάζει οσονούπω. Πληροφορίες μου από
πηγή που ανεβοκατεβαίνει στον Λόφο και
γνωρίζει πολλά, μου λένε πως για τη θέση του
Χάρη έχει κλειδώσει από καιρό άτομο της απο-
λύτου εμπιστοσύνης του Νίκαρου. Πρόκειται
για στενό του συνεργάτη που αναβαθμίστηκε
πρόσφατα και θα λάβει νέα αναβάθμιση, ανα-
λαμβάνοντας το Υπουργείο Οικονομικών. 
Ωστόσο, γίνεται μεγάλη συζήτηση για τα άλλα
άτομα που θα βγουν και θα... μπουν στην κυ-
βέρνηση. Σύμφωνα με την πηγή μου μεγάλη
παρασκηνιακή μάχη διεξάγεται για τη θέση
του υπουργού Παιδείας. Και μάλιστα σε τρία
επίπεδα: Από το Προεδρικό, τον αρχιεπίσκοπο
και τον ΔΗΣΥ. 

Όπως μου λέχθηκε μπορεί ο αρχιεπίσκοπος
να έβαλε τα μεγάλα μέσα και να επιμένει για
παραμονή του Χαμπιαούρη, ωστόσο η τελική
απόφαση ανήκει στον Νίκαρο, ο οποίος επιφυ-
λάσσεται...

Το όνομα του Νίκου Τορναρίτη παίζει και μάλι-
στα πολύ, κυρίως για το Υπουργείο Παιδείας.
Ο ίδιος, όπως ακούω από πηγή μου στον ΔΗΣΥ
θεωρεί ότι εάν κληθεί μπορεί να προσφέρει
πολλά από το πόστο του υπουργού Παιδείας
και λόγω της ενεργού συμμετοχής του σε θέ-
ματα παιδείας και λόγω της αποδοχής της
οποίας τυγχάνει από τις συνδικαλιστικές οργα-
νώσεις των εκπαιδευτικών. Επιπλέον έχει και
το Οκ του Φούλη και μεγάλης ομάδας συνα-
γερμικών που έχουν μεταφέρει τις απόψεις
τους στον Νίκαρο. Το άλλο όνομα που εξακο-
λουθεί να «παίζει» πολύ για υπουργοποίηση
είναι αυτό του Νίκου Νουρή, ενώ δεν αποκλεί-
εται στην ονοματολογία να ενταχθεί και ένα
γυναικείο όνομα. Οι τρεις που αναμένεται να
εξέλθουν από το τωρινό κυβερνητικό σχήμα,
εκτός από τον Χάρη, είναι οι Κώστας Χαμπι-
αούρης, Βασιλική Αναστασιάδου και Γιώργος
Λακκοτρύπης. 

Ο Χάρης που δήλωσε ότι μπορεί να φύγει και
πιο νωρίς από το Υπ. Οικονομικών και πως
εκείνο που αναμένει είναι το νεύμα του Νίκα-
ρου, φέρεται να μετακομίζει οριστικά στην
Πινδάρου. Η μάνταμ του Φούλη μου έλεγε
πρόσφατα ότι «θα υπάρξουν σημαντικές θέ-
σεις για να καταλάβει στο κόμμα μετά την επι-
στροφή του και να συνεχίσει την προσφορά
του προς αυτό, αν και μία είναι ξεκάθαρο πως
προορίζεται γι’ αυτόν».

Πάντως, η απόφαση του Νίκαρου, ενώ επρό-
κειτο να ανακοινωθεί σύντομα μάλλον λαμβά-
νει μικρή μετάθεση, λόγω των διεργασιών στο
Κυπριακό και τις εξελίξεις με την τουρκική ει-
σβολή στην ΑΟΖ και στη Συρία. Μια αποκάλυ-
ψη έκανε ο Δημήτρης Συλλούρης για το, χαμέ-
νο πια, όνειρό του να ανεγερθεί επί δικής του
προεδρίας το νέο κτήριο της Βουλής. Όπως
ανέφερε ο Κινέζος υφυπουργός της Κίνας,
ενώ βρισκόταν στο αίθριο της Βουλής υπό
βροχή (και ξέρετε τι γίνεται εκεί όταν αρχί-
σουν οι βροχές...) προσφέρθηκε να ανεγείρει
μέσα σε έξι μήνες το πολυκαιρισμένο και σε
άπιαστο όνειρο του κτηρίου της Βουλής. Όπως
σχολίασε συνάδελφος που άκουσε την ανα-
φορά: «Στην Κίνα αυτά προχωράνε γρήγορα
γιατί στόχος είναι να ολοκληρωθούν οι εργα-
σίες και να παραδοθεί το έργο, όχι να αρχίσει
και να διαιωνιστεί.» Και διερωτήθηκε: «Φαντα-
στείτε τι θα έλεγε ο άνθρωπος αν τον πηγαίνα-
με στην πλατεία Ελευθερίας!»

Για τρίτη φορά αναμένεται να ορκιστεί βου-
λευτής ο Γιώργος Παπαδόπουλος σε μια μόλις
θητεία της παρούσας Βουλής. Ωστόσο ο άν-
θρωπος που έζησε στο πετσί του τη μαύρη κω-
μωδία της υπόθεσης «56ης έδρας» ενδέχεται
να μην ησυχάσει. Μπορεί να υπάρξει και συνέ-

χεια αφού ο Ανδρέας Μιχαηλίδης φέρεται πα-
νέτοιμος να προσφύγει εκ νέου στη δικαιοσύ-
νη για τη διευθέτηση που έκανε η Βουλή και
την οποία θεωρεί αντισυνταγματική. Όπως
ακούω στην προσπάθειά του αυτή έχει και τη
στήριξη της Πινδάρου.

Τελικά επέλεξε το Ευρωκοινοβούλιο από το
Πανεπιστήμιο ο Νιαζί; Ως γνωστόν ο γενικός
εισαγγελέας γνωμάτευσε ότι υπάρχει ασυμβί-
βαστο στο να διατηρεί ο ευρωβουλευτής και
τη θέση του στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, το
οποίο του χορήγησε άδεια άνευ απολαβών για
πέντε χρόνια. Το θέμα παραπέμφθηκε στο
Υπουργείο Εσωτερικών όπου ο προϊστάμενος
της Υπηρεσίας Εκλογών Δημήτρης Δημητρίου
εντόπισε πρόνοια στη νομοθεσία που δίνει λύ-
ση στο θέμα και αυτή η λύση είναι η άμεση
αφυπηρέτηση του Νιαζί από το Πανεπιστήμιο.
Στον νόμο, μάλιστα, αναφέρεται ξεκάθαρα με
τη λέξη «αυτοδικαίως». «Σε περίπτωση επιτυ-
χίας του υπαλλήλου (στις εκλογές) αυτός αφυ-
πηρετεί αυτοδικαίως από τη θέση που κατέχει,
οπότε εφαρμόζονται οι διατάξεις του εκάστο-
τε σε ισχύ περί Συντάξεων Νόμου που αφο-
ρούν τα ωφελήματα αφυπηρέτησης για τερ-
ματισμό υπηρεσίας προς το δημόσιο συμφέ-
ρον...».

Η νέα εξέλιξη οδήγησε ξανά την υπόθεση
στον γενικό εισαγγελέα. Ο Κωστάκης καλείται
τώρα να αποφασίσει: Εάν όντως υπάρχει
ασυμβίβαστο, όπως αρχικά είχε γνωματεύσει
ή κατά πόσον υπάρχει νομοθεσία που επιλύει
το πρόβλημα και προνοεί ότι αυτοδικαίως ο ευ-
ρωβουλευτής έχει χάσει τη θέση του στο Πα-
νεπιστήμιο, επιλέγοντας τη θέση του στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο. 

Ο ίδιος ο Νιαζί ανακοίνωσε ότι με λύπη του
ενημερώθηκε από τα ΜΜΕ τα περί ασυμβίβα-
στου και χαρακτήρισε ατυχές το γεγονός ότι
δεν ενημερώθηκε προσωπικά ούτε από τον
γενικό ελεγκτή που άνοιξε το θέμα, ούτε από
τον γενικό εισαγγελέα που έκανε τη γνωμά-
τευση. «Θα περιμένω επίσημη ενημέρωση και
επιφυλάσσομαι για τα περαιτέρω βήματα από
μέρους μου» συμπλήρωσε ο ευρωβουλευτής,
ο οποίος ενδέχεται ήδη να έχει χάσει τη θέση
του στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και να μην το
γνωρίζει. 

ΚΟΥΙΖ: Ποιος κομματικό στέλεχος, ενός από τα
τρία μεγάλα κόμματα, ετοιμάζει τα λάβαρα για
τη δική του επανάσταση; 

«Δύο είναι οι εχθροί της πολιτικής και του πο-
λιτισμού: ο λαϊκισμός και ο ελιτισμός»

Μάνος Χατζιδάκις

Ο ανασχηματισμός, το νέο θρίλερ
για την 56η έδρα και η θέση του Νιαζί
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ΑΡΘΡΟ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ 

Ο Τραμπ τα έδωσε όλα στην Τουρκία 

Μ ετά το πράσινο φως που άνα-
ψε ο Τραμπ στη Τουρκία
για την επιχείρηση στη βό-

ρεια-ανατολική Συρία ο αμερικανός
πρόεδρος επανήλθε με μία συμφω-
νία με την οποία ικανοποιούνται
πλήρως οι τουρκικοί όροι. Η από
13 σημεία συμφωνία προνοεί την
δημιουργία μίας ζώνης ασφάλειας
βάθους 32 χιλιομέτρων σε όλο το
μήκος των τουρκοσυριακών συνό-
ρων από τον Ευφράτη μέχρι τα σύ-
νορα με το Ιράκ (440 χιλιόμετρα)
κάτω από τον έλεγχο της Τουρκίας.

Έτσι μετά την αιματηρή κατά-
ληψη του ενός τετάρτου της πε-
ριοχής αυτής η Τουρκία παίρνει
και την υπόλοιπη χωρίς μάχη. Οι
δυνάμεις του κουρδικού YPG δεν
θα αποχωρήσουν απλά. Υποχρεώ-
νονται να παραδώσουν (σε ποιους
άραγε;) το βαρύ οπλισμό τους και

να καταστρέψουν τα όποια οχυ-
ρωματικά τους έργα. Η κίνηση αυτή
του προέδρου Τραμπ είναι φυσική
και λογική προέκταση της στρα-
τηγικού επιπέδου απόφασής του
για εγκατάλειψη της Συρίας και
απεμπλοκή των ΗΠΑ από τη Μέση
Ανατολή. Υπηρετεί ακόμα την προ-
σπάθειά του να κρατήσει την Τουρ-
κία ικανοποιημένη ώστε να απο-
μακρυνθεί από τη ρωσική επιρροή.
Επιπρόσθετα με αυτή ο Τραμπ επι-
χειρεί να κερδίσει πόντους στο
εσωτερικό μέτωπο έναντι των Δη-
μοκρατικών ενόψει της διαδικασίας
αποπομπής του και των προεδρικών
εκλογών. Πάντως, το Κογκρέσο θα
επιχειρήσει να ανατρέψει τη συμ-
φωνία επιβάλλοντας νέες και πιο
αυστηρές κυρώσεις στην Τουρκία.
Από την πλευρά της Τουρκίας έχου-
με μία σαφή νίκη αφού η ύψιστη

στρατηγική είναι να πετυχαίνεις
τους στόχους σου χωρίς χρήση πο-
λεμικών μέσων. Η νίκη όμως αυτή
για να ολοκληρωθεί χρειάζεται να
γίνει μία ανάλογη συμφωνία με την
Μόσχα και τη Δαμασκό. Οι δυνάμεις
της τελευταίας με τη συνδρομή των
Ρώσων έχουν προωθηθεί τόσο στο
Μάμπιτς όσο και στο Κομπάνι και
το Καμισλί με τουρκική ανοχή. Άρα

ελέγχουν σημαντικό τμήμα της ζώ-
νης που επιθυμεί να δημιουργήσει
η Τουρκία και για την οποία πήρε
τη συναίνεση των ΗΠΑ και των
Κούρδων. Δεν είναι τυχαίο που η
προσωρινή κατάπαυση του πυρός
λήγει τη μέρα που θα συναντηθούν
ο Πούτιν και ο Ερντογάν στο Σότσι.
Η Μόσχα επιμένει από την πλευρά
της πως προέχει η ακεραιότητα και
η ενότητα της Συρίας. Είναι ταυ-
τόχρονα έτοιμη να συζητήσει τις
ανησυχίες ασφάλειας της Τουρκίας
τις οποίες κατανοεί. Η απάντηση
σε αυτό το θέμα για τη Μόσχα πε-
ριλαμβάνει την επαναφορά της
συμφωνίας των Αδάνων του 1998,
την ανάληψη της ευθύνης των τουρ-
κοσυριακών συνόρων από το συ-
ριακό στρατό και την απομάκρυνση
των κουρδικών δυνάμεων από αυτά.
Αν οι ΗΠΑ είχαν το χαρτί των κυ-

ρώσεων στο χέρι τους η Ρωσία δια-
θέτει τον έλεγχο του εναέριου χώ-
ρου της Συρίας καθώς και τις χερ-
σαίες δυνάμεις του συριακού στρα-
τού. Βέβαια όπως και οι ΗΠΑ ούτε
και η Ρωσία θα επιλέξει να αποξε-
νωθεί από την Τουρκία. Αυτό θα
την ωθήσει σε ένα συμβιβασμό. Ο
πρόεδρος Ερντογάν έδειξε ήδη διά-
θεση να αποδεχθεί υπό όρους την
παρουσία των συριακών στρατευ-
μάτων και των Ρώσων παρατηρη-
τών στο Μάμπιτς. Αυτό νοουμένου
ότι διασφαλιστεί η αποχώρηση των
δυνάμεων του κουρδικού YPG. Η
συμφωνία Πενς –Ερντογάν διευ-
κολύνει τα πράγματα. Εκείνο που
θα φανεί στις 22/10 στο Σότσι είναι
αν ανάλογες διευθετήσεις θα ισχύ-
σουν για το Κομπάνι και το Καμισλί.
Σε κάθε περίπτωση μετά τις εξελίξεις
αυτές ο ρόλος της Τουρκίας στη

Συρία γίνεται εξαιρετικά σημαντι-
κός. Αυτό αναγνώρισε και η γερ-
μανίδα καγκελάριος κα Μέρκελ. Η
Τουρκία έχει σήμερα λόγο και ρόλο
για την επόμενη μέρα στη Συρία.
Η όποια πολιτική διευθέτηση θα
πρέπει να καλύπτει και τα δικά της
συμφέροντα και ανάγκες ασφάλειας.
Τελειώνω με τη γενικότερη επισή-
μανση πως η απόσυρση των ΗΠΑ
από τη Μέση Ανατολή μας εισάγει
σε μία νέα εποχή. Σε αυτή οι περι-
φερειακές δυνάμεις όπως η Ρωσία,
η Τουρκία και το Ιράν θα έχουν αυ-
ξημένο ρόλο και θα ανταγωνίζονται
για να καλύψουν το αμερικανικό
κενό.   

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.
Διετέλεσε γραμματέας του Γεωστρατηγι-
κού Συμβουλίου της Κ.Δ. την περίοδο
2014-2018.

������

Από την πλευρά της
Τουρκίας έχουμε μία
σαφή νίκη αφού η ύψι-
στη στρατηγική είναι
να πετυχαίνεις τους
στόχους σου χωρίς
χρήση πολεμικών μέσων. 

ΟΥAΣΙΓΚΤΟΝ - Ανάλυση του
ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Όσο κι αν η συμφωνία στην οποία
κατέληξαν Πενς και Ερντογάν δη-
μιουργεί ελπίδες ότι θα αποφευχθεί
μεγαλύτερη αιματοχυσία στη βο-
ρειοανατολική Συρία, το κείμενό
της δέχθηκε πολλές επιθέσεις από
την ηγεσία των δημοκρατικών στο
Κογκρέσο, κριτική από πολλούς
ρεπουμπλικάνους ηγέτες του Κογ-
κρέσου και απαξίωση από επιφανείς
αναλυτές. Η πρόεδρος της Βουλής
Νάνσι Πελόσι κι ο ηγέτης των Δη-
μοκρατικών στη Γερουσία, Τσαρλς
Σούμερ, μίλησαν για «κωλοτούμπα»
του Τραμπ.

“Ο πρόεδρος Τραμπ παλινδρο-
μεί. Η απόφαση του Προέδρου να
ακυρώσει τις κυρώσεις εναντίον
της Τουρκίας για τη βίαιη επίθεση
στους Κούρδους εταίρους μας, σε
αντάλλαγμα για μια πλαστή εκε-
χειρία, υπονομεύει σοβαρά την
αξιοπιστία της εξωτερικής πολιτικής
της Αμερικής και στέλνει ένα επι-
κίνδυνο μήνυμα στους συμμάχους
μας και στους αντιπάλους μας ότι
δεν μπορούν να εμπιστεύονται τον
λόγο μας. Ο πρόεδρος Ερντογάν
δεν έκανε καμία παραχώρηση, ενώ
ο πρόεδρος Τραμπ του τα έδωσε
όλα».Αμέσως μετά την ανακοίνωση
της συμφωνίας, ο αναλυτής και
συγγραφέας Στίβεν Κουκ, είπε πως
«εάν τα περιγράμματα της συμφω-
νίας είναιαληθινά, φαίνεται σαφώς
ότι ο πρόεδρος Ερντογάν και η
Τουρκία έχουν σκοράρει ορισμένα
σημαντικά επιτεύγματα: η Ροζάβα
(το Ανεξάρτητο Κουρδικό Κράτος
ΒΑ Συρίας) είναι νεκρή, δεν υπάρ-
χουν  κυρώσεις από τις ΗΠΑ και ο
τούρκος Πρόεδρος έχει βελτιώσει
την πολιτική του εικόνα».

Ο μέχρι τον περασμένο Δεκέμ-
βρη υπεύθυνος από μέρους των
ΗΠΑ για τον συντονισμό της διε-
θνούς συμμαχίας εναντίον του Ισ-
λαμικού Κράτους, Μπρετ Μακγ-
κούργκ, είπε πως «οι ΗΠΑ μόλις
επικύρωσαν το σχέδιο της Τουρκίας
να επεκτείνει αποτελεσματικά τα
σύνορά της 30 χιλιόμετρα στη Συρία

χωρίς καμία δυνατότητα να επη-
ρεάσουν ουσιαστικά τα γεγονότα
στο έδαφος. Η Τουρκία λέει ότι το
σύνολο των συνόρων από τον Ευ-
φράτη μέχρι στο Ιράκ (450X30 χι-
λιόμετρα) θα ελέγχεται από τις
στρατιωτικές της δυνάμεις. Μη
εφαρμόσιμο»

Το δεκαήμερο Τραμπ 
Ο πρόεδρος των ΗΠΑ Ντόναλντ

Τραμπ θα μπορούσε αναμφισβή-
τητα να ανακηρυχθεί «πρόσωπο
της εβδομάδας» παγκοσμίως, για
τα όσα τραγελαφικά έκανε, αν και
είναι ο ισχυρότερος άνδρας του
πλανήτη. Οι ενέργειές του από τις
6 Οκτωβρίου - τη συνομιλία του με
τον τούρκο πρόεδρο Ερντογάν
όπου με την απόσυρση των Αμε-
ρικανών στρατιωτών του έδωσε
το πράσινο φως να εισβάλει – μέχρι
την Πέμπτη 17 Οκτωβρίου που
Πενς και Ερντογάν ανακοίνωσαν
τη συμφωνία για την κατάπαυση
του «πυρός», αν αποτυπωθούν στο
χαρτί, σίγουρα δημιουργούν ένα
δεκαήμερο πολύ πιο ενδιαφέρον
από αυτό του Βοκάκιου. Ο ίδιος
χαρακτήρισε «μεγαλοφυή» την πο-
λιτική του, κάποια στιγμή στο μέσο
της κρίσης, όταν ξεκίνησε η τουρ-

κική εισβολή. Περίπου με τον ίδιο
τρόπο περιέγραψε το «επίτευγμά»
του, μετά την υπογραφή της συμ-
φωνίας: «Μερικές φορές – είπε για
τους αντιμαχόμενους Κούρδους
και Τούρκους -  πρέπει να τους
αφήσετε να παλέψουν, όπως δύο
παιδιά στην αλάνα. Πρέπει να τους
αφήσετε να πολεμήσουν και στη
συνέχεια να τους απομακρύνετε».
Κι αφού σημείωσε ότι άφησε τις
δύο πλευρές να πολεμήσουν για
λίγες μέρες, μετά  «πήγαμε εκεί και
τους είπαμε: «Θέλουμε μια παύση».
Ο Μπρετ Μακγκούργκ σχολίασε
με σκληρό τρόπο τη δήλωση:«Είναι
μια άσεμνη και ανόητη δήλωση.
Διακόσιεςχιλιάδες αθώοι άνθρωποι

εκτοπισμένοι. Εκατοντάδες νεκροί.
Αξιόπιστες αναφορές για εγκλήματα
πολέμου. Οι κρατούμενοι του ISIS
διαφεύγουν. Οι ΗΠΑ εκκενώνουν
και βομβαρδίζοντας τις ίδιες τις
θέσεις τους ή τις παραδίδουν στη
Ρωσία. Δύο παιδιά στην αλάνα;»
Ωστόσο, μία μέρα νωρίτερα, ο πρό-
εδρος Τραμπ δήλωνε ενώπιον του
Ιταλού προέδρου Ματαρέλα (που
τον αποκάλεσε μοτσαρέλα!):«Αφού
είπε η Συρία δεν είναι σύμμαχος
των ΗΠΑ, ας βρούνε μια λύση. Δεν
θα εμπλακώ σε έναν πόλεμο μεταξύ
Τουρκίας και Συρίας». Το ένα «μι-
κρό» παιδί είναι η Τουρκία, σύμ-
μαχος των ΗΠΑ στο ΝΑΤΟ, με την
οποία –και τον ημιδικτάτορα ηγέτη
της Ερντογάν– ο Τραμπ φαίνεται
ότι διατηρεί «ειδική σχέση», καθώς
αρκετές φορές αιφνιδίασε τους
πλέον στενούς του συνεργάτες με
ενέργειες που κάνει χωρίς να τους
συμβουλευθεί. Όπως για παράδειγ-
μα όταν έφτασε στο σημείο να κα-
τηγορήσει τον προκάτοχό του Μπα-
ράκ Ομπάμα, γιατί η Τουρκία αγό-
ρασε πυραύλους S-400 από τη Ρω-
σία, προκαλώντας τις κυρώσεις
του Κογκρέσου. Το άλλο «μικρό
παιδί» είναι οι Κούρδοι της Συρίας,
οι πιστότεροι σύμμαχοι των ΗΠΑ

στον πόλεμο εναντίον του Ισλαμι-
κού Κράτους στην περιοχή. Μάλι-
στα, οι στενότεροι πολιτικοί σύμ-
μαχοι του Τραμπ – οι Ευαγγελιστές
– του επιτέθηκαν έντονα για την
εγκατάλειψή τους, γιατί οι Κούρδοι
ήταν αυτοί που διέσωσαν τους Χρι-
στιανούς της περιοχής, από το μα-
χαίρι των φανατικών Ισλαμιστών.

Για τους Κούρδους της Συρίας,
ο Αμερικανός πρόεδρος δήλωσε
τα εξής: «Οι Κούρδοι δεν είναι άγ-
γελοι … το PKK, το οποίο είναι
κομμάτι των Κούρδων, είναι πιθα-
νότατα χειρότερο σε όρους τρο-
μοκρατίας και μια μεγαλύτερη τρο-
μοκρατική απειλή κατά πολλούς
τρόπους από το Ισλαμικό Κράτος».

Η επιστολή στον Ερντογάν 
Το πρωί της Τετάρτης 16 Οκτω-

βρίου, σε μία προσπάθεια να πείσει
ότι ο πρόεδρος δεν έδωσε πράσινο
φως στον Ερντογάν και τήρησε
σκληρή στάση, ο Λευκός Οίκος
διέρρευσε το κείμενο επιστολής
Τραμπ προς τον Τούρκο πρόεδρο.
Το μόνο μέσο που την έδωσε στη
δημοσιότητα ήταν το φιλικό στον
Τραμπ δίκτυο FOX. Τα υπόλοιπα
τη θεώρησαν fake news κατασκευα-
σμένη από κάποιον φαρσέρ, που
συγκόλλησε τουίτ του Αμερικανού
προέδρου.

Μόνο όταν μετά από ώρες επι-
βεβαίωσε ο Λευκός Οίκος την αυ-
θεντικότητά της και ο Τραμπ τη
μοίρασε στην ηγεσία του Κογκρέ-
σου, τα αμερικανικά ΜΜΕ ασχο-
λήθηκαν μαζί της. «Ας δουλέψουμε
για μια καλή συμφωνία. Δεν θέλεις
να ευθύνεσαι για τη σφαγή χιλιά-
δων ανθρώπων, και δεν θέλω να
ευθύνομαι για την καταστροφή
της τουρκικής οικονομίας και θα
το κάνω. Ήδησου έδωσαένα μικρό
δείγμα με τον Πάστορα Μπράν-
σον… «Η ιστορία θα σε κρίνει ευ-
νοϊκά εάν το λύσεις το θέμα με τρό-
πο δίκαιο και ανθρώπινο. Θα σε
αντιμετωπίζει για πάντα σαν τον
διάβολο αν τα πράγματα πάνε άσχη-
μα.» Μην παριστάνεις τον σκληρό!
Μη γίνεσαι ανόητος! Θα σου τη-
λεφωνήσω αργότερα.»

Πολιτική κρίση στις ΗΠΑ λόγω 
«ξεπουλήματος» των Κούρδων  
Τι αποκάλυψαν για τον πρόεδρο Τραμπ οι χειρισμοί της κατάστασης στη βορειοανατολική Συρία

Oταν ο Μάικ
Μπλούμπεργκ
προειδοποιούσε
Το σύνολο σχεδόν των επικεφα-
λής των μεγαλύτερων δεξαμενών
σκέψης των ΗΠΑ, πρώην διπλω-
ματών, ακόμη και στενών συμμά-
χων του στο Κογκρέσο, επέκριναν
την εγκατάλειψη των Κούρδων
συμμάχων, τονίζοντας ότι ουδείς
πλέον θα έχει εμπιστοσύνη στις
ΗΠΑ. Ο γνωστός μας μόνιμος αν-
τιπρόσωπος της Ρωσίας στην Ε.Ε.,
Τζιζόφ, «τρολάρισε» την Ελλάδα,
λέγοντας ότι δεν θα πρέπει να εμ-
πιστεύεται τις ΗΠΑ, γιατί θα την
εγκαταλείψουν. Ωστόσο, αν σε
κάτι ο πρόεδρος Τραμπ πρέπει να
θεωρείται αξιόπιστος,  είναι η διά
βίου αναξιοπιστία του.  Ο δισεκα-
τομμυριούχος Μάικλ Μπλούμ-
περγκ, του ομώνυμου δικτύου,
που εξελέγη δύο φορές δήμαρ-
χος Νέας Υόρκης με το Ρεπουμ-
πλικανικό Κόμμα και μετά έγινε
ανεξάρτητος, είχε το θάρρος να
μιλήσει στο συνέδριο του Δημο-
κρατικού Κόμματος, τον Αύγου-
στο του 2016 και να υποστηρίξει
την Χίλαρι Κλίντον. Το σημαντικό-
τερο όμως ήταν όσα ευθαρσώς
είπε για τον επιχειρηματία Ντό-
ναλντ Τραμπ και τον χαρακτήρα
του: «Οι περισσότεροι από εμάς
που δημιουργήσαμε μια επιχεί-
ρηση, γνωρίζουμε ότι είμαστε μό-
νο τόσο καλοί, όσο ο τρόπος με
τον οποίο μας βλέπουν οι εργά-
τες,  οι πελάτες και οι συνεργάτες
μας. Οι περισσότεροι από εμάς
δεν προσποιούμαστε ότι είμαστε
αρκετά έξυπνοι για να πάρουμε
την κάθε μεγάλη απόφαση μόνοι
μας. Και οι περισσότεροι από
εμάς που έχουν τα ονόματά μας
σε ταμπέλα στην πόρτα του γρα-
φείου μας, γνωρίζουμε ότι είμα-
στε τόσο καλοί, όσο είναι ο λόγος
μας. Αλλά όχι ο Ντόναλντ Τραμπ.»
Καθ ‘όλη τη διάρκεια της καριέ-
ρας του, ο Τραμπ έχει αφήσει πί-
σω του ένα καλά τεκμηριωμένο
ρεκόρ πτώχευσης, χιλιάδες αγω-
γές, θυμωμένους μετόχους και
εργολάβους που αισθάνονται
εξαπατημένοι και απογοητευμέ-
νους πελάτες που αισθάνονται ότι
έχουν εξαπατηθεί. Ο Τραμπ λέει
ότι θέλει να διοικήσει τη χώρα
όπως την επιχείρησή του. Ο Θεός
να μας βοηθήσει.» Εν κατακλείδι:
O Τραμπ είναι μια επικίνδυνη,
απερίσκεπτη και ριζοσπαστική
επιλογή. Και δεν έχουμε την πο-
λυτέλεια να κάνουμε αυτή την
επιλογή».

Εάν τα περιγράμματα της συμφωνίας είναι αληθινά, φαίνεται σαφώς ότι ο πρόεδρος Ερντογάν και η Τουρκία
έχουν σκοράρει ορισμένα σημαντικά επιτεύγματα: η Ροζάβα (το Ανεξάρτητο Κουρδικό Κράτος ΒΑ Συρίας) είναι νε-
κρή, δεν υπάρχουν  κυρώσεις από τις ΗΠΑ και ο τούρκος Πρόεδρος έχει βελτιώσει την πολιτική του εικόνα, δήλωσε
μετά τη συνάντηση Πενς-Ερντογάν ο αναλυτής και συγγραφέας Στίβεν Κουκ. 
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«Κωλοτούμπα του
Τραμπ» χαρακτήρισαν
τη συμφωνία με τον
Ερντογάν η πρόεδρος
της Βουλής Νάνσι Πε-
λόσι και ο ηγέτης των
Δημοκρατικών στη Γε-
ρουσία Τσαρλς Σούμερ.   
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Η νέα αμερικανοτουρκική συμφωνία,
η οποία ανακοινώθηκε το βράδυ
της Πέμπτης και προβλέπει τη δια-
κοπή της τουρκικής εισβολής στη
βορειοανατολική Συρία για 120 ώρες,
έτσι ώστε οι Κούρδοι μαχητές να
αποσυρθούν από μια ζώνη ασφα-
λείας με βάθος περίπου 30 χιλιομέ-
τρων, ικανοποιεί μερικώς τις εμπλε-
κόμενες πλευρές, σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ» από την τουρκική
πρωτεύουσα. Η αμερικανική ηγεσία,
η οποία δέχεται μετωπική επίθεση
στην Ουάσιγκτον τόσο από την αν-
τιπολίτευση όσο και από το ίδιο το
Ρεπουμπλικανικό Κόμμα, με τη νέα
συμφωνία είναι σε θέση να προβάλει
κάποια επιχειρήματα για τις τελευ-
ταίες κινήσεις του Ντόναλντ Τραμπ.
Η Τουρκία εξασφαλίζει μια ζώνη
ασφαλείας, η οποία ανταποκρίνεται
μερικώς στα αρχικά σχέδια που δη-
μιούργησε το επιτελείο του τουρ-
κικού στρατού. Και οι Κούρδοι εξα-
σφαλίζουν περιθώρια «ανάσας» και
στρέφουν τα βλέμματα τους στις
νέες κινήσεις της Μόσχας και της
Δαμασκού. 

Λίγο μετά τη νέα συμφωνία, σε
μια στιγμή που ο πρόεδρος της Τουρ-
κίας ετοιμάζεται για το ταξίδι του
στη Ρωσία, όπου θα διαπραγματευτεί
με τον ρωσικό παράγοντα την ακτίνα
της νέας τουρκικής ζώνης ασφαλείας
και την είσοδο των συριακών δυ-

νάμεων σε σημεία που συμπεριλαμ-
βανόντουσαν στο αρχικό σχέδιο
της Τουρκίας, έμπειροι αναλυτές
προειδοποιούν η νέα πρόοδος της
Τουρκίας στη συριακή κρίση δεν
είναι τίποτα άλλο παρά μια «πύρρεια
νίκη». Η Τουρκία κατορθώνει να
διαμελίσει την ντε φάκτο επικράτεια
των Κούρδων στη Συρία, το Ροζάβα,
παρέχοντας ουσιαστικά σημαντικά
ανταλλάγματα στους «συνομιλητές»
της στην κρίση της Συρίας. 

Ο στόχος του Ερντογάν
Στο πλευρό της κυβέρνησης Ερν-

τογάν βρίσκονται κεμαλιστικοί και
εθνικιστικοί κύκλοι που έχουν επι-
στρέψει σε σημεία-κλειδιά του τουρ-
κικού πολιτικού και στρατιωτικού
μηχανισμού μετά το αποτυχημένο
πραξικόπημα του 2016. Μαζί με τη
συντηρητική και εθνικιστική βάση
της κυβέρνησης, οι συγκεκριμένοι

κύκλοι προσεγγίζουν το κουρδικό
ζήτημα και τις εξελίξεις στην ευρύ-
τερη περιοχή μέσα από την οπτική
γωνία του τουρκικού εθνικισμού.
Επιμένοντας στη σημασία της δια-
τήρησης του ενιαίου χαρακτήρα
του τουρκικού κράτους, αυτοί οι κύ-
κλοι προσεγγίζουν με εχθρικές δια-
θέσεις κάθε είδους διεκδίκηση και
αγώνα εθνικών και θρησκευτικών
ομάδων της περιοχής, τις οποίες αν-
ταγωνίζεται το τουρκικό κράτος.
Λίγο πριν από τη νέα τουρκική ει-
σβολή, άρθρο του τουρκικού κέντρου
ερευνών «Ankasam» σημείωνε: «Τα
έθνη κράτη που δημιουργήθηκαν

το 1916 βιώνουν μια μεγάλη κρίση.
Η μεγαλύτερη μειονότητα της Μέσης
Ανατολής, οι Κούρδοι ξεκίνησαν
την αναζήτησή τους για πολιτική
(συνταγματική) σκέπη. Οι ηγεμονικές
δυνάμεις που επιδιώκουν να εξα-
σφαλίσουν πρόσβαση στις ενεργει-
ακές πηγές της περιοχής, χρησιμο-
ποιούν τους Κούρδους». Η τουρκική
ανάγνωση επικεντρώνεται στην
ανάδυση του κουρδικού κράτους
στα συριακά εδάφη ως ένας παρά-
γοντας-δημιουργός μιας εναλλακτι-
κής δομής, μετά το ξέσπασμα του
εμφυλίου το 2011. 

Στο επίκεντρο της προαναφερό-

μενης προσπάθειας βρίσκεται το
όραμα του φυλακισμένου ηγέτη του
κουρδικού κινήματος, Αμπντουλάχ
Οτζαλάν, το σχέδιο της δημοκρατι-
κής ομοσπονδίας. Σύμφωνα με αυτό
το σχέδιο, οι Κούρδοι θα αποκτήσουν
αυτόνομο καθεστώς σε Ιράν, Ιράκ,
Συρία και Τουρκία και στη συνέχεια
θα προχωρήσουν σε ένα είδος κουρ-
δικής συνομοσπονδίας. Για την Τουρ-
κία αυτό το σχέδιο είναι επικίνδυνο
και σε καμία περίπτωση δεν μπορεί
να γίνει αποδεκτό. Γι’ αυτόν τον
λόγο, η Τουρκία εισέβαλε στο Αλ
Μπαμπ και στο Αφρίν. Και λίγο μετά
από τη δημοσίευση της ανάλυσης
του «Ankasam», η Τουρκία προχωρά
σε τρίτη εισβολή στη Συρία, στο βο-
ρειοανατολικό κομμάτι της χώρας,
η οποία για οκτώ συνεχόμενα χρόνια
βιώνει τον εφιάλτη μιας εμφύλιας
σύρραξης. Όπως επισημαίνει και ο
ίδιος ο πρόεδρος της Τουρκίας, ο
στόχος της Άγκυρας είναι ένας και
μοναδικός: Το τέλος της κουρδικής
αυτονομίας στη Συρία, προτού το
όραμα της αυτονόμησης εμφανιστεί
στα εδάφη των γειτονικών χωρών. 

Το βαρύ αντίτιμο 
«Η Τουρκία κατάφερε να πλήξει

το πολιτικό όραμα των Κούρδων και
να τερματίσει τη συνεργασία τους
με τις ΗΠΑ. Πρόκειται για ένα ση-
μαντικό πολιτικό, διπλωματικό και
στρατιωτικό κέρδος». Αυτό επιση-
μαίνει ο αναλυτής Aaron Stein, ο

οποίος παρακολουθεί τις εξελίξεις
στη Συρία για λογαριασμό κορυφαί-
ων δυτικών κέντρων μελετών. Ο έμ-
πειρος αναλυτής επιμένει ότι το βα-
σικό κέρδος της Άγκυρας στη νέα
φάση του πολέμου στη Συρία απο-
τελεί μονάχα τη μία όψη του νομί-
σματος. Στην άλλη όψη ξεχωρίζουν
τα ισχυρά πλήγματα που δέχεται η
Άγκυρα σε πολλά επίπεδα. 

Ακριβώς την ίδια άποψη προβάλ-
λει και ο Κερίμ Χας, ένας από τους
λιγοστούς Τούρκους αναλυτές που
παρακολουθούν πολυδιάστατα τη
σύγχρονη ρωσική πραγματικότητα
και τις κινήσεις της Μόσχας στην
ευρύτερη περιοχή. «Η Άγκυρα υπο-
χρεώνεται να αποδεχθεί την υλο-
ποίηση των προνοιών της Συνθήκης
των Αδάνων, να συμβάλει στην ενί-
σχυση του καθεστώτος της Συρίας,
την αναγνώριση του Άσαντ και να
συμφιλιωθεί με την ιδέα της διαιώ-
νισης της παρουσίας της Ρωσίας
στα νότια σύνορά της». Άλλοι ανα-
λυτές τονίζουν ότι από την προ-
ηγούμενη Κυριακή, δηλαδή τη στιγ-
μή που ο ρωσικός παράγοντας κα-
τάφερε να «κλειδώσει» τη νέα συμ-
φωνία της Δαμασκού με τους Κούρ-
δους, με βάση την οποία οι συριακές
δυνάμεις ξεκίνησαν να αναπτύσ-
σονται σε περιοχές από τις οποίες
απείχαν τα τελευταία έξι χρόνια, η
Τουρκία του κ. Ερντογάν ξεκίνησαν
να μετρά απώλειες και «ζημιές» σε
πολλά μέτωπα. 

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Πιέζοντας την Άγκυρα και δίνοντας
οι ΗΠΑ τη συγκατάθεσή τους, με
βάση τη νέα αμερικανοτουρκική
συμφωνία, που ανακοινώθηκε την
προηγούμενη Πέμπτη, για μια νέα
τουρκική ζώνη ασφαλείας, η οποία
δεν απέχει πολύ από τα αρχικά σχέ-
δια της τουρκικής κυβέρνησης, η
Ουάσιγκτον πλέον στρέφει την προ-
σοχή της σε δύο στόχους: Στην κα-
ταπολέμηση του Ισλαμικού Κράτους
και του ιρανικού παράγοντα στα
συριακά εδάφη. Γι’ αυτόν άλλωστε
τον λόγο, εξαιτίας της «ιρανικής
απειλής», στα τέλη της προηγούμε-
νης εβδομάδας, η αμερικανική αν-
τιπροσωπεία, αμέσως μετά την Άγ-
κυρα, έσπευσε στο Ισραήλ για να
θέσει επί τάπητος με την υπηρεσιακή
ισραηλινή κυβέρνηση τις νέες ισορ-
ροπίες και αναδυόμενες ζώνες επιρ-
ροής στη Συρία. 

Στη Ρωσία, αναμένοντας τον
Τούρκο πρόεδρο, το Κρεμλίνο ορα-
ματίζεται τον διάλογο και ακόμη
την τελική συνεννόηση της Τουρκίας
με τη Δαμασκό, υποστηρίζοντας τις
συριακές δυνάμεις στην προσπάθειά
τους να ελέγξουν όσο το δυνατόν
μεγαλύτερη επικράτεια και ζώνη
επιρροής, σε μια περίοδο που ξεκινά
το δύσκολο έργο της δημιουργίας
του νέου πολιτεύματος της χώρας. 

Οι τελευταίες εξελίξεις έχουν
βάλει σε δύσκολη θέση τον Ντόναλντ

Τραμπ, ο οποίος πλέον αντιμετωπίζει
τον κίνδυνο της απομάκρυνσης από
την εξουσία εξαιτίας του σκανδάλου
της Ουκρανίας. Το Κογκρέσο και η
Βουλή των Αντιπροσώπων πιέζουν
τον Λευκό Οίκο για επιβολή αυστη-
ρών κυρώσεων στην Άγκυρα. Τη
στιγμή, μάλιστα, που η πρόεδρος
της Βουλής των Αντιπροσώπων αν-
ταλλάσσει σκληρά λόγια με τον πρό-
εδρο Τραμπ, Αμερικανοί βουλευτές
και δικαστές αναλαμβάνουν νέες
πρωτοβουλίες και παίρνουν αποφά-
σεις που έρχονται να πλήξουν τα
τουρκικά συμφέροντα σε διάφορα
μέτωπα. Ο κ. Τραμπ, αντιμέτωπος
με ασφυκτικές πιέσεις, υποχρεώνεται
να προχωρήσει σε περιορισμένης
εμβέλειας κυρώσεις και να στείλει
τους πιο στενούς συνεργάτες του
στην Τουρκία. 

Σε ανάλυση του φιλοκυβερνητι-
κού, συντηρητικού αμερικανικού

κέντρου μελετών «Heritage» ανα-
φέρεται ότι οι ΗΠΑ πρέπει, πρώτα
απ’ όλα, να υπηρετούν τα συμφέ-
ροντα των ΗΠΑ, σημειώνοντας χα-
ρακτηριστικά: «Οι ΗΠΑ έχουν πε-
ριορισμένα συμφέροντα, ικανότητες
και επιρροή στη συριακή σύρραξη.
Πρέπει να χρησιμοποιήσουμε (τους
περιορισμένους πόρους) με σοφό
τρόπο». Στη συνέχεια, στην ανάλυσή
του το αμερικανικό κέντρο προσθέτει
τα εξής: «Καθώς ο συριακός εμφύλιος
πόλεμος ξεφεύγει από τον έλεγχο,
η τουρκική κυβέρνηση έχει κάποιες
δικαιολογημένες ανησυχίες για τα
ολοένα και πιο απροστάτευτα και
ανεξέλεγκτα σύνορά της με τη Συρία.
Η Τουρκία εισέρχεται σε εδάφη που
δεν ελέγχονται από το καθεστώς
Άσαντ ή τον ISIS. Αυτή η περιφέρεια
ελέγχεται από μια κουρδική ομάδα».
Στη συνέχεια το «Heritage» τονίζει:
«Εάν η Τουρκία κρατήσει το όριο
των 30 χιλιομέτρων που έθεσε για
την εισβολή, το κουρδικό κίνημα
θα εξακολουθήσει να ελέγχει ση-
μαντικά εδάφη, τα οποία περιλαμ-
βάνουν τις εγκαταστάσεις όπου κρα-
τείται το μεγαλύτερο μέρος των μα-
χητών του ISIS». Σύμφωνα, λοιπόν,
με την παραπάνω ανάλυση σε πε-
ρίπτωση που η αμερικανική αντι-
προσωπεία καταφέρει να ελέγξει
την τουρκική επιθετικότητα, οι ΗΠΑ
θα είναι σε θέση από τη μία να συ-
νεχίσουν τη συνεργασία τους με
τους Κούρδους και από την άλλη να

εστιάσουν στον απώτερο στόχο τους
στη Συρία, την καταπολέμηση του
Ισλαμικού Κράτους και του Ιράν. Ας
σημειωθεί ότι σε προηγούμενη ανά-
λυση του, το «Heritage» είχε αφήσει
να εννοηθεί ότι σε περίπτωση που
η τουρκική πλευρά αθετήσει τις
υποσχέσεις της, η Ουάσιγκτον δεν
θα έχει άλλη επιλογή παρά να πλήξει
τα ζωτικά τουρκικά συμφέροντα.
Πρόκειται για μια απειλή που επα-
ναλαμβάνει τις τελευταίες ημέρες
ο πρόεδρος των ΗΠΑ. 

Νέα εξίσωση
Για τον Ντόναλντ Τραμπ, λοιπόν,

η νέα «εξίσωση» στη Συρία έχει ξε-
καθαρίσει προ πολλού: Η Τουρκία
αποκτά τη δική της ζώνη κατοχής,
η οποία θα αποτελέσει στο μέλλον
ασπίδα προστασίας για την ίδια. Οι
Κούρδοι παραμένουν στο προσκήνιο
των εξελίξεων με τη δική τους ξε-
χωριστή, συρρικνωμένη περιοχή
και οι ΗΠΑ συνεχίζουν να καταπο-
λεμούν το Ισλαμικό Κράτος και το
Ιράν. Το παραπάνω αμερικανικό
σχέδιο δρομολογείται τη στιγμή που
το Κρεμλίνο εστιάζει στα δικά του

σχέδια στη Συρία, στην ανάλυση
και κατανόηση των οποίων συμ-
βάλλουν νέα δημοσιεύματα της ρω-
σικής εφημερίδας «Κόμερσαντ», με
πληροφορίες από τους κύκλους της
ρωσικής πολιτικής ηγεσίας. «Ο αυ-
ξανόμενος κίνδυνος για μια άμεση
στρατιωτική σύγκρουση ανάμεσα
στην Τουρκία και τη Συρία έχει αιφ-
νιδιάσει την ηγεσία του ΝΑΤΟ, καθώς
η Τουρκία είναι μέλος της Βορει-
οατλαντικής Συμμαχίας, και το άρθρο
5 της Συνθήκης του ΝΑΤΟ προβλέπει
την παροχή βοήθειας στον σύμμαχο,
ο οποίος δέχεται επίθεση. «Φαντα-
στείτε τι θα συμβεί αν η Συρία ή οι
σύμμαχοί της αντιδράσουν και επι-
τεθούν στην Τουρκία. Αυτό αποτελεί
απειλή για την ασφάλεια του ΝΑΤΟ»,
δήλωσε τη Δευτέρα ο υπουργός Εξω-
τερικών του Λουξεμβούργου Ζαν
Ασσέλμπορν», επισημαίνει το ρωσικό
μέσο. Στη συνέχεια, η ρωσική εφη-
μερίδα τονίζει: «Παραδόξως επεμ-
βαίνουμε για να γλυτώσουμε το ΝΑ-
ΤΟ από ένα υποθετικό σενάριο-
εφιάλτη. Η Μόσχα επιχειρεί να δια-
μεσολαβήσει μεταξύ των συγκρουό-
μενων πλευρών. Πλέον, ο μόνος εγ-

γυητής της μελλοντικής συμφωνίας,
δεδομένης της πραγματικής κατά-
στασης επί τόπου, δεν μπορεί να εί-
ναι άλλος παρά ο ρωσικός στρατός.
Με τη διαμεσολάβηση της Ρωσίας,
τα εμπλεκόμενα μέρη θα προτιμή-
σουν να συμφωνήσουν για τη διαί-
ρεση των ζωνών ελέγχου στη βόρεια
Συρία». 

Η «Κόμερσαντ» προϊδεάζει για
το τελικό σχέδιο του Κρεμλίνου λέ-
γοντας πως η Άγκυρα και η Δαμα-
σκός μπορούν τελικά να συμφωνή-
σουν σε μια συμφωνία που θα επι-
τρέψει στην Άγκυρα να εφαρμόσει
σε ποικίλους βαθμούς το σχέδιό της
για δημιουργία μιας ουδέτερης ζώνης
στα σύνορα με τη Συρία, διαμελί-
ζοντας σε δύο τμήματα το Κουρδι-
στάν της Συρίας –σε ένα τουρκικό
και σε ένα συριακό. Τονίζει δε ότι
η Δαμασκός μπορεί απροσδόκητα
να λάβει ένα «βασιλικό δώρο» που
οι συριακές αρχές δεν θα μπορούσαν
να έχουν ονειρευτεί μέχρι πρόσφατα:
την αποκατάσταση του ελέγχου στις
κουρδικές περιοχές και την απροσ-
δόκητη συμφιλίωση με τις ΗΠΑ και
τους συμμάχους της. 

Η Άγκυρα βρίσκεται κοντά στον διαμελισμό του Ροζάβα
Πύρρειος νίκη οι επιτυχίες της Τουρκίας στη βορειανατολική Συρία, με τον Ταγίπ Ερντογάν να αντιμετωπίζει προκλήσεις

������

Οι Κούρδοι ετοιμάζονται
να «επιστρέψουν» στη
Δαμασκό, με τη Μόσχα
να εγγυάται την κατοχύ-
ρωση των συνταγματι-
κών δικαιωμάτων και
ελευθεριών των Κούρδων
στο άμεσο μέλλον.

������

Η Δαμασκός μπορεί
απροσδόκητα να λάβει
ένα «βασιλικό δώρο», την
αποκατάσταση του ελέγ-
χου στις κουρδικές  πε-
ριοχές και την απροσδό-
κητη συμφιλίωση με
ΗΠΑ και συμμάχους.

Στόχος της Άγκυρας είναι το τέλος της κουρδικής αυτονομίας στη Συρία, προ-
τού το όραμα της αυτονόμησης εμφανιστεί στα εδάφη των γειτονικών χωρών. 

Ρωσία-ΗΠΑ και Τουρκία 
αναζητούν συμβιβασμό 
για την κρίση στη Συρία
Τίθενται νέες ισορροπίες και διαμορφώνονται ζώνες επιρροής 

Με τη σχεδιαζόμενη νέα τουρκική ζώνη ασφαλείας στη Συρία, την αμερικανοτουρκική συμφωνία και την προσέγγιση
Κούρδων-Δαμασκού αλλάζουν οι ισορροπίες και ζώνες επιρροές στην Συρία. Η Ρωσία ξεχωρίζει ως πρωταγωνιστική
δύναμη της συριακής κρίσης.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Σε συνθήκες πολιτικού αναβρασμού
και πόλωσης ξεκινά η «προεκλογική»
περίοδος στα Κατεχόμενα για τις
«προεδρικές» του 2020. Οι δηλώσεις
του Μουσταφά Ακιντζί σχετικά με
την τρίτη εισβολή της Τουρκίας στη
Σύρια έχουν προκαλέσει μεγάλη
αναστάτωση τόσο στο εσωτερικό
της τουρκοκυπριακής κοινότητας
όσο και στις σχέσεις Άγκυρας-Κα-
τεχομένων. Η νέα στρατιωτική επι-
χείρηση της Τουρκίας έχει μετατρα-
πεί σε ένα είδους «πολιτικό εργαλείο»,
το οποίο χρησιμοποιούν οι αντίπαλες
τ/κ πολιτικές παρατάξεις για να εξα-
σφαλίσουν συσπείρωση στην «εκλο-
γική» βάση τους, τη στιγμή που ξε-
κινά η «προεκλογική» περίοδος. Η
παράταξη της λύσης και της επα-
νένωσης αναμετριέται με τους υπο-
στηρικτές της Άγκυρας και των πε-
ρίφημων εναλλακτικών λύσεων στο
Κυπριακό (οι υποστηρικτές αυτών
των προτάσεων παρέχουν κάλυψη
στον μιλιταρισμό και εθνικισμό της
Άγκυρας σε διάφορα μέτωπα). 

Η Δεξιά ψάχνει υποψήφιο
Παρά την υποστήριξη της Άγκυ-

ρας και την ανάδειξη του μεγαλύ-
τερου κόμματος της τ/κ Δεξιάς στην
εξουσία, τα κόμματα της εθνικιστικής
παράταξης αντιμετωπίζουν σοβαρές
προκλήσεις. Στο Κόμμα Εθνικής
Ενότητας (ΚΕΕ) διάφορες ομάδες
διαγκωνίζονται για τον έλεγχο της
παράταξης και την προβολή των δι-

κών τους υποψηφίων στις «προεδρι-
κές». Το μικρότερο κόμμα της «κυ-
βέρνησης» συμμαχίας, το Κόμμα
του Λαού (ΚΛ), το οποίο το τελευταίο
διάστημα εκπέμπει σημάδια διάλυ-
σης, αναμένει την τελική απόφαση
του ΚΕΕ για τις «προεδρικές». Ο ηγέ-
της του, Κουντρέτ Όζερσαϊ, προει-
δοποιεί ότι από την τελική απόφαση
του ΚΕΕ θα εξαρτηθεί το μέλλον της
«κυβέρνησης». Επίσης, ο ίδιος πλέον
ξεκινά δημόσια διαβούλευση για τη
μετάβαση της «ΤΔΒΚ» σε προεδρικό
σύστημα. Στο Δημοκρατικό Κόμμα
(ΔΚ) οι λεπτές ισορροπίες και οι εξε-
λίξεις της επόμενης περιόδου εξαρ-
τώνται από την τελική απόφαση
του τέως ηγέτη, Σερντάρ Ντενκτάς
για τις «προεδρικές» και τη διαδι-
κασία της ανάδειξης του νέου προ-
έδρου του κόμματος. Ο κ. Ντενκτάς
επιδιώκει την υποψηφιότητά του
στις «προεδρικές». Ωστόσο, αυτό
το εγχείρημα σκοντάφτει πάνω σε
σημαντικά εμπόδια, όπως λ.χ. το
«βέτο» της Άγκυρας. 

Η ηγεσία του Κόμματος Αναγέν-
νησης (ΚΑ) για τις «προεδρικές»
εστιάζει σε δύο σενάρια για τις «προ-
εδρικές»: Υποψηφιότητα του ηγέτη
του κόμματος, Ερχάν Αρίκλι ή υπο-
στήριξη της υποψηφιότητας του κ.
Ντενκτάς. Όλες αυτές οι εξελίξεις
συμβαίνουν σε μια στιγμή που από
τους κόλπους του ΚΕΕ διαρρέουν
πληροφορίες και σφυγμομετρήσεις
που θέλουν το μεγαλύτερο κόμμα
της τ/κ Δεξιάς να εξετάζει το ενδε-
χόμενο της υποψηφιότητας στις

«προεδρικές» τεσσάρων υψηλόβαθ-
μων στελεχών: Ο «πρωθυπουργός»,
Ερσίν Τατάρ, ο αντιπρόεδρος της
«Βουλής», Ζορλού Τορέ, ο οποίος
ξεχωρίζει με το υπερεθνικιστικό
προφίλ του, ο Ογουζχάν Χασίπογλου,
ο οποίος έχει εμπειρία στο Κυπριακό
και στις διαπραγματεύσεις και ο
πρώην «υπουργός Εξωτερικών»,
Ταχσίν Ερτουγρούλογλου. 

Έμπειροι Τ/κ αναλυτές τονίζουν
ότι οι αντιμαχόμενες παρατάξεις
του ΚΕΕ και τα υπόλοιπα κόμματα
της τ/κ Δεξιάς επιχειρούν να επω-
φεληθούν από την αντιπαράθεση
του κ. Ακιντζί με την Άγκυρα και το
κύμα εθνικισμού που μεγεθύνεται

σε Τουρκία και Κατεχόμενα, με απώ-
τερο στόχο την εξασφάλιση της υπο-
στήριξης της τουρκικής πλευράς
στις επικείμενες «προεδρικές». Με
βάση αυτήν την υποστήριξη, στην
τριμερή και πενταμερή διάσκεψη
και στην επόμενη περίοδο του Κυ-
πριακού, η τ/κ Δεξιά εμφανίζεται
πρόθυμη για να υποστηρίξει τις
εναλλακτικές φόρμουλες στο Κυ-
πριακό, στο πλευρό της Άγκυρας. 

Ακιντζί Vs Έρχιουρμαν
Οι Τ/κ αναλυτές, που παρακο-

λουθούν τις τελευταίες εξελίξεις στο
τ/κ πολιτικό σκηνικό και στον άξονα
Άγκυρας-τ/κ κοινότητας, εστιάζουν

και σε ένα άλλο σημαντικό σημείο.
Τονίζουν ότι η νέα αντιπαράθεση
του κ. Ακιντζί με το κοινό μέτωπο
Άγκυρας-τ/κ Δεξιάς εντάσσεται στο
πλαίσιο της αρχικής φάσης της «προ-
εκλογικής» περιόδου. Πιο συγκε-
κριμένα, κατά την έναρξης της «προ-
εκλογικής» περιόδου και λίγο πριν
από τις πιθανές διασκέψεις στο Κυ-
πριακό, Άγκυρα και τ/κ Δεξιά ξεκα-
θαρίζουν ότι δεν πρόκειται να υπάρ-
ξει οπισθοχώρηση της τουρκικής
πλευράς από τις γνωστές θέσεις, οι
οποίες έχουν προκαλέσει τη δυσα-
ρέσκεια της ε/κ κοινότητας. Παράλ-
ληλα, Άγκυρα και τ/κ Δεξιά εστιάζουν
σε μια «ισχυρή υποψηφιότητα» στις
«προεδρικές», η οποία στη νέα πε-
ρίοδο, σε μια στιγμή που θα ξεκινήσει
έντονη διπλωματική δραστηριότητα
στο Κυπριακό για την επίλυση του
προβλήματος στη βάση των εναλ-
λακτικών σεναρίων, θα μπορεί να
συνεργαστεί με την τουρκική δι-
πλωματία, δίχως σοβαρά προβλή-
ματα και επιπλοκές. 

Σύμφωνα με Τ/κ αναλυτές αυτήν
τη στιγμή, ο κ. Ακιντζί θεωρεί ότι η
πιθανή υποψηφιότητα του ηγέτη
της τ/κ κεντροαριστεράς, Τουφάν
Έρχιουρμαν, αποτελεί τη μεγαλύ-
τερη πρόκληση για τον ίδιο. Σε πε-
ρίπτωση που η τ/κ Δεξιά καταφέρει
να ξεπεράσει τα προβλήματά της
και να καταλήξει σε μια ισχυρή υπο-
ψηφιότητα, ο κ. Έρχιουρμαν θα
μπορούσε να αποκλείσει τον κ. Ακιν-
τζί στον πρώτο γύρο των «προεδρι-
κών». Για να προλάβει μια τέτοιου

είδους εξέλιξη, ο κ. Ακιντζί πλέον
«επιστρέφει στις ρίζες του», και στέλ-
νει ηχηρά μηνύματα, στηριζόμενος
στη σοσιαλδημοκρατική κοσμοθε-
ωρία και πολιτική γραμμή του. Την
προηγούμενη εβδομάδα, οι επιθέσεις
της Άγκυρας στο πρόσωπο του κ.
Ακιντζί λειτούργησαν ενισχυτικά
για τον Τ/κ ηγέτη. Τη στιγμή που η
τ/κ Κεντροαριστερά επέλεξε τη σιω-
πή, μεγάλες μερίδες της τ/κ Αριστε-
ράς στάθηκαν στο πλευρό του Μ.
Ακιντζί  με το σκεπτικό ότι «η Άγκυρα
δεν ανέχεται καμία αυτόνομη κίνηση
της τ/κ πλευράς».

Χαρακτηριστική υπήρξε η τοπο-
θέτηση της κεντρώας «Κίμπρις», ο
διευθυντής της οποίας, μέσω άρθρου
γνώμης εξέφρασε την αντίθεσή του
με τις επιθέσεις κατά του κ. Ακιντζί.
«Πόσες φορές θα μας υπενθυμίσουν
το άτομο που βρίσκεται στην κορυφή
της πολιτικής εξουσίας και τα νεογνά
της Τουρκίας ότι ‘‘μας έχουν γλυ-
τώσει’’ και ότι ‘‘μας θρέφουν’’», ανα-
ρωτιέται ο Αλί Μπατουράι, ο οποίος
προσθέτει τα εξής: «Τι αναμένεται;
Να σας πούμε, καλύτερα να μη μας
απελευθερώνατε και να μη βλέπαμε
αυτές τις ημέρες; Τι είδους φιλία,
συγγένεια και αδελφοσύνη είναι αυ-
τή; Κάποιος βρίζει το άτομο που
αγαπά όποτε το επιθυμεί; Του υπεν-
θυμίζει για εκατομμύρια φορές την
καλοσύνη που του έκανε; Έχουν
φτάσει στο σημείο να ισχυρίζονται
ότι το οξυγόνο που αναπνέουμε το
οφείλουμε στους ίδιους. Ως εδώ και
μη παρέκει!». 

Σύγκρουση δύο διαφορετικών κόσμων στις «προεδρικές» 
Η νέα αντιπαράθεση του Μουσταφά Ακιντζί με Άγκυρα - τ/κ Δεξιά εντάσσεται στην αρχική φάση της «προεκλογικής» περιόδου

Έμπειροι Τ/κ αναλυτές τονίζουν ότι οι αντιμαχόμενες παρατάξεις του ΚΕΕ και
τα υπόλοιπα κόμματα της τ/κ Δεξιάς επιχειρούν να επωφεληθούν από την αν-
τιπαράθεση του κ. Ακιντζί με την Άγκυρα και το κύμα εθνικισμού που μεγεθύ-
νεται σε Τουρκία και Κατεχόμενα.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η παρουσία τριών μαχητικών F-16
της ελληνικής πολεμικής αεροπο-
ρίας, σε άσκηση της Εθνικής Φρου-
ράς από τη μια τόνωσε το αίσθημα
ασφάλειας και από την άλλη έστειλε
το μήνυμα πως η παραπαίουσα, τα
τελευταία χρόνια, στρατιωτική συ-
νεργασία Κύπρου-Ελλάδας μπορεί
να αποκτήσει προοπτικές. Η επι-
στροφή της συνεργασίας των δυο
χωρών, σε συνθήκες «Νικηφόρου-
Τοξότης», ουσιαστικά αποκαλύπτει
το νέο πλαίσιο που έχουν επεξερ-
γαστεί τα επιτελεία σε Αθήνα και
Λευκωσία, ιδιαίτερα σε μια περίοδο
όπου το κλίμα έντασης, στην πε-
ριοχή κτυπά κόκκινο με ευθύνη
της Τουρκίας. 

Το νέο «Δόγμα», όπως λέγεται
σε στρατιωτικούς κύκλους, απέχει
του Δόγματος του Ενιαίου Αμυν-
τικού Χώρου (ΔΕΑΧ) και σε καμία
περίπτωση η παρουσία ελληνικών
πολεμικών αεροσκαφών, επί κυ-
πριακού εδάφους για σκοπούς
ασκήσεων, μπορεί να παραλληλι-
στεί με τους επιχειρησιακούς σχε-
διασμούς των επιτελείων, πριν από
19 χρόνια. Όπως ενδεικτικά τονί-
ζεται, το δόγμα που εξήγγειλαν οι
Κληρίδης και Παπανδρέου, στα μέ-
σα της δεκαετία του ’90, έκλεισε
τον κύκλο του και ότι αυτό εξυπη-
ρετούσε, τη συγκεκριμένη χρονική
περίοδο, με την ακύρωση έλευσης
των S-300 και τη μετέπειτα φθί-
νουσα πορεία του. Έκτοτε η συ-

νεργασία των δύο χωρών περιορί-
σθηκε σε επιτελικό επίπεδο και
στην απουσία του πρακτικού κομ-
ματιού, με κοινές συνέργειες μέσων
και ανθρώπινου δυναμικού, των
ελληνικών και κυπριακών στρα-
τιωτικών δυνάμεων. Μια πρακτική
που φαίνεται να διαφοροποιείται,
εν μέρει, το τελευταίο διάστημα
και όπως λέγεται από στρατιωτικούς
αναλυτές, δεν είναι άσχετη με την
έξαρση της τουρκικής επιθετικό-
τητας στα ενεργειακά.

Ο άξονας συνεργασίας
Η αδυναμία της Κυπριακής Δη-

μοκρατίας να αντιταχθεί στις τουρ-
κικές επιβουλές, στο κεφαλαιώδες
ζήτημα αμφισβήτησης των κυριαρ-
χικών δικαιωμάτων, εμφανίζεται
ως ο βασικός λόγος ανάγκης που
οδήγησε στη σύναψη συμμαχιών,
πέραν των παραδοσιακών με την
Ελλάδα. Οι αντικειμενικές δυσκολίες
που αντιμετώπιζε η Ελλάδα και στο
στρατιωτικό τομέα, εξαιτίας της οι-
κονομικής κρίσης, οδήγησαν σε
εμπλουτισμό των τοπικών συμμα-

χιών με προέκταση και στον στρα-
τιωτικό τομέα. Με εξαίρεση την
περίπτωση της Ελλάδας, όπου το
υπόβαθρο ήταν διαφορετικό η Λευ-
κωσία, κυρίως τα τελευταία έξι χρό-
νια, προχώρησε στη σύσφιξη των
στρατιωτικών της σχέσεων με Ισ-
ραήλ, Αίγυπτο αλλά και Γαλλία.
Στην περίπτωση της Ελλάδας από
την πρώτη θητεία της κυβέρνησης
Αναστασιάδη, η δημόσια σύσφιξη
του άξονα Αθηνών-Λευκωσίας εκ-
φράσθηκε και μέσω του Διακυβερ-
νητικού Συμβουλίου Άμυνας που

ουσιαστικά ήταν η διάδοχος κατά-
σταση του ΔΕΑΧ.

Το «Ατσάλινο Βέλος»
Από τα ουσιαστικά κομμάτια της

συνεργασίας Κύπρου – Ελλάδας, σε
συνθήκες ΔΕΑΧ, ήταν η ετήσια συ-
νεργασία εναέριων μέσων με επίγεια
τμήματα, στο πλαίσιο της άσκησης
«Νικηφόρος» της Ε.Φ. και «Τοξότης»
των Ελληνικών Ενόπλων Δυνάμεων.
Παρουσία που αφενός κατέρριπτε
τον μύθο της χιλιομετρικής από-
στασης των δύο χωρών και αφετέρου

εξοικείωνε τα πληρώματα των αε-
ροσκαφών με το επιχειρησιακό πε-
ριβάλλον. Η «Νικηφόρος» του 2000
ήταν και η τελευταία που έκαναν
την εμφάνισή τους πολεμικά αερο-
σκάφη από την Ελλάδα στο πεδίο
βολής του Καλού Χωριού, χώρου
διεξαγωγής της τελικής φάσης της
«Νικηφόρου». Η πρώτη επανεμφά-
νιση πολεμικών αεροπορικών μέσων
της Ελλάδας, πάνω από την Κύπρο
για σκοπούς ασκήσεων δεν ήταν τα
τρία F-16 αλλά τέσσερα επιθετικά
ελικόπτερα Apache και δύο μετα-
φορικά Chinook του 4ου Τάγματος
Ελικοπτέρων του Στρατού Ξηράς,
που πήραν μέρος σε άσκηση στο
Καλό Χωριό τον Οκτώβριο του 2018.
Από επιχειρησιακής απόψεως, στην
παρουσία των 6 ελληνικών ελικο-
πτέρων επιδίδεται ιδιαίτερη προ-
σοχή, απ’ ό,τι στην παρουσία των
ελληνικών μαχητικών, την περα-
σμένη Πέμπτη ένεκα του μεγαλύ-
τερου βαθμού δυσκολίας, κατά τους
στρατιωτικούς αναλυτές, στο κομ-
μάτι εκτέλεσης της αποστολής.

Στην ουσία
Τη βασική φιλοσοφία των σχέ-

σεων των δύο χωρών, στο σημερινό
περιβάλλον της ανατολικής Μεσο-
γείου, περιέγραψε ο υπουργός Εθνι-
κής Άμυνας της Ελλάδας Νικόλας
Παναγιωτόπουλος, μετά την επιχεί-
ρηση καθόδου των τριών F-16 στην
Κύπρο, την περασμένη Πέμπτη. Μέ-
σω tweeter ο ΥΠΕΘΑ τόνισε: «Όπως
είχα πει, τα ελληνικά μαχητικά αε-

ροσκάφη τα θέλουμε στις ασκήσεις
και όχι στις παρελάσεις». Αναφορά
που αποτελούσε απάντηση στις
όποιες επικρίσεις ακολούθησαν της
μη καθόδου, F-16 στην Κύπρο για
την Ημέρα της Ανεξαρτησίας. Οι
απόψεις του ΥΠΕΘΑ κινούνται στην
ίδια κατεύθυνση, με το Υπουργείο
Άμυνας στη Λευκωσία. Ο Σάββας
Αγγελίδης ανέδειξε τα επιχειρησιακά
οφέλη από την κοινή δραστηριότητα
ελληνικών και κυπριακών στρατιω-
τικών μέσων, απορρίπτοντας τη λο-
γική του εντυπωσιασμού ή αντίδρα-
σης στις τουρκικές προκλήσεις προ-
κειμένου να εκτονωθεί η όποια προ-
σπάθεια στρατικοποίησης των ενερ-
γειακών στην ΑΟΖ. «Διατηρούμε τέ-
τοια στρατιωτική συνεργασία με
πολλές χώρες και κατά καιρούς βλέ-
πουμε κοινές ασκήσεις, πόσο μάλλον
με την Ελλάδα». Κάτι που αποδει-
κνύεται και από τις συνθήκες κα-
θόδου των ελληνικών μαχητικών
στην Κύπρο. Τα F-16 όπως έγινε
γνωστό μετά την επιστροφή στη
βάση τους, δεν αντιμετώπισαν κα-
νένα εμπόδιο από πλευράς Τουρκίας,
όπως είχε συμβεί και με την κάθοδο
των έξι ελληνικών ελικοπτέρων πριν
από έναν χρόνο. Τα πολεμικά μέσα
της Ελλάδας έφθασαν στην Κύπρο
χωρίς να γίνουν αντιληπτά από τουρ-
κικά ραντάρ, όπως λένε στρατιωτικές
πηγές στην Ελλάδα. Μια εξέλιξη που
ίσως έχει τη μεγαλύτερη επιχειρη-
σιακή αξία στις κοινές στρατιωτικές
δραστηριότητες Κύπρου – Ελλάδας,
επισημαίνουν οι ίδιες πηγές. 

Από τον Ενιαίο Αμυντικό Χώρο στο νέο Δόγμα
Το «Ατσάλινο Βέλος» της Ε.Φ. επανέφερε την αμυντική συνεργασία Κύπρου – Ελλάδας σε συνθήκες «Νικηφόρου-Τοξότης»

������

Τόσο στην Αθήνα όσο
και στη Λευκωσία
η παρουσία των τριών
ελληνικών F-16, αποδίδε-
ται σε λόγους ουσίας
και όχι εντυπωσιασμού.

Εν μέσω έντονων προκλήσεων, στην περιοχή, η συνεργασία της Κύπρου με
την Ελλάδα αλλά και με τρίτες χώρες, στον αμυντικό τομέα θα ενταθούν. Ειδικά
για τις ελληνικές αεροπορικές δυνάμεις η συμμετοχή τους, σε δραστηριότητες
της Ε.Φ. θα συνεχισθούν, επισημαίνουν στρατιωτικές πηγές στη Λευκωσία.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Δεν ξέρω αν ο Αλέκος Τρυφωνίδης
είναι η συκιά ή η τριανταφυλλιά
του ΔΗΚΟ, αλλά σίγουρα όλο αυτό
δεν είναι πολιτική», έλεγε στο ΣΙΓ-
ΜΑ ο εκπρόσωπος Tύπου του ΔΗΚΟ
Παύλος Μυλωνάς για τον αντιπρό-
εδρο του κόμματός του Αλέκο Τρυ-
φωνίδη. Είχαν μόλις προηγηθεί τα
παράπονα του κ. Τρυφωνίδη ότι
αποτελεί τη «συτζιά του μαύρου»,
όταν κλήθηκε να σχολιάσει το δη-
μοσίευμα της «Κ» την περασμένη
εβδομάδα. Ρεπορτάζ που δημοσιο-
ποιούσε ηλεκτρονικό μήνυμα του
αντιπροέδρου του ΔΗΚΟ προς όλα
τα μέλη της Κεντρικής Επιτροπής,
στο οποίο έκανε λόγο για πραξι-
κόπημα και άφηνε αιχμές για πα-
ραγκωνισμό. Το κατά πόσο, όπως
λέει ο Παύλος Μυλωνάς, όλο αυτό
εντός ΔΗΚΟ είναι πολιτική, είναι
ένα θέμα που επιδέχεται πολλών
ερμηνειών και συζητήσεων. Το σί-
γουρο, πάντως, είναι ότι αποτελεί
ένα ντεζαβού όσων διαμείβονταν
στο κόμμα του Κέντρου την εποχή
πριν από τις μαζικές και μεγάλες
διαγραφές του 2018. Κινήσεις που
δείχνουν πως η εσωστρέφεια και
οι αντιπαλότητες όχι μόνο παρα-
μένουν εντός ΔΗΚΟ, αλλά είναι
και στο DNA του κόμματος, αλλά-
ζοντας κατά καιρούς πρωταγωνι-
στές. 

Σφήνα ο Χρύσης
Εδώ και καιρό ο Αλέκος Τρυφω-

νίδης έχει εκφράσει παράπονα και
στα συλλογικά όργανα, αλλά και
στον ίδιο τον Νικόλα Παπαδόπουλο
κατ’ ιδίαν, ότι υπάρχει παραγκω-
νισμός του ιδίου και άλλων στελε-
χών την ίδια ώρα που άλλοι υπερ-
προβάλλονται στα ΜΜΕ. Οι αιχμές
αυτές έχουν διεύθυνση βεβαίως
και δεν αφορούν τόσο τον πέμπτο

όροφο του ΔΗΚΟ, αλλά μάλλον το
κτήριο Σιαντεκλέρ, όπου στεγάζεται
το Κέντρο Μελετών Τάσσος Πα-
παδόπουλος και κατ’ επέκταση ο
διευθυντής του και μέλος της γραμ-
ματείας Χρύσης Παντελίδης. Ο κ.
Παντελίδης είναι ο μόνος προς το
παρόν που μιλάει ανοικτά για το
ενδιαφέρον του να διεκδικήσει
εκλογή στην επαρχία Λευκωσίας
το 2021. Το είχε αποκαλύψει η «Κ»
το περασμένο καλοκαίρι, καθώς
το είχε συζητήσει τότε ανοικτά και
με τον Μαρίνο Μουσιούττα προτού
ο τελευταίος δεχτεί να διεκδικήσει
εκλογή στις προηγούμενες ευρωε-
κλογές. Μαζί με τον κ. Μουσιούττα
το είχε συζητήσει και ο Νικόλας
Παπαδόπουλος για να του δείξει
πως ο κομματικός μηχανισμός θα

τον στηρίξει, ούτως ώστε, μεταξύ
άλλων, να ανοίξει ο δρόμος της
Βουλής και για τον στενό του συ-
νεργάτη.

Υπενθυμίζεται πως ο κ. Παντε-
λίδης προέρχεται από την επαρχία
Αμμοχώστου και η κίνηση να διεκ-
δικήσει στη Λευκωσία έπιασε πολ-
λούς εξαπίνης. Ιδιαίτερα ορισμένα
πρόσωπα, που διεκδικούν στην
ίδια επαρχία, όπως οι Μαρίνος Μου-
σιούττας, Αλέκος Τρυφωνίδης, Φύ-
τος Κωνσταντίνου και Χρίστος
Τσίγκης. Αυτό ήταν αρκετό για
ενεργοποιήσει τις αντιδράσεις κά-
ποιων εξ αυτών, εκφράζοντας πα-
ράπονα υπερπροβολής του και ση-
μειώνοντας πως σε κανένα άλλο
κόμμα, ο στενός συνεργάτης ενός
πολιτικού αρχηγού δεν διεκδικεί

αξιώματα και θέσεις. Ο κ. Παντε-
λίδης είχε διεκδικήσει πρώτη φορά
κομματικό αξίωμα το καλοκαίρι
του 2018, διεκδικώντας εκλογή στο
εκτελεστικό γραφείο, και ήρθε δεύ-
τερος σε σταυρούς προτίμησης.
Καθόλου τυχαίο ότι ο κ. Τσίγκης
σχολίαζε κάτω από βίντεο παρου-
σίας του Χρύση Παντελίδη σε τη-
λεοπτικό πάνελ, πώς και γιατί δεν
βγαίνουν μπροστά στελέχη της
ηγεσίας, με τον Αλέκο Τρυφωνίδη
να σιγοντάρει. 

Τα ονόματα των πλείστων στε-
λεχών είχαν συζητηθεί στο παρελ-
θόν για το ενδεχόμενο να αποχω-
ρήσουν και να προσχωρήσουν στη
Δημοκρατική Παράταξη, καθώς το
ακροατήριό τους προέρχεται από
την εν λόγω τάση. Τόσο η ηγεσία

όσο και οι ίδιοι θεωρούν πως η πα-
ρουσία τους στο ΔΗΚΟ και κατ’
επέκταση στο ψηφοδέλτιο διατηρεί
στο κόμμα ψηφοφόρους, που εν-
δεχομένως να ψήφιζαν τη Δημο-
κρατική Παράταξη. Αισθάνονται
πως παραμένοντας στο ΔΗΚΟ συγ-
κρατούν μεν τα ποσοστά του κόμ-
ματος, αλλά αναλαμβάνουν τελικώς
άλλοι τα πόστα και την προβολή. 

Μουσιούττας εν υαλοπωλείω 
Από το στενό περιβάλλον του

Μαρίνου Μουσιούττα λέγεται πως
ο κομματικός μηχανισμός, παρά
τις διαβεβαιώσεις, δεν τον βοήθησε,
αλλά μάλλον εκμεταλλεύτηκε το
έρεισμα που έχει σε ένα συγκεκρι-
μένο ακροατήριο, για να μη μετα-
κινηθούν ψήφοι στη ΔΗΠΑ του
Μάριου Καρογιάν. Είναι, όπως λέ-
γεται το γυαλί που έχει ραγίσει στις
σχέσεις του με την ηγεσία. Καθόλου
τυχαίες άλλωστε και οι τελευταίες
παρεμβάσεις, όπως η έντονη δια-
φωνία του με την πρόταση νόμου
που ήθελε το κόμμα να διατηρεί
την έδρα, όταν ο βουλευτής ανε-
ξαρτητοποιείται ή η επιστολή που
απέστειλε στο ΡΙΚ για να ρωτήσει
με ποιο τρόπο επιλέγονται τα στε-
λέχη που συμμετέχουν στα τηλε-

οπτικά πάνελ. Καθόλου τυχαία βε-
βαίως και η έντονη διαμάχη του
με τον Νικόλα Παπαδόπουλο στην
κοινοβουλευτική ομάδα για το θέμα
των μηνιαίων εισφορών των βου-
λευτών στο κόμμα. Ο κ. Παπαδό-
πουλος εισηγήθηκε να αποκόπτον-
ται μηνιαίως 100 ευρώ από τους
βουλευτές σε μία προσπάθεια ενί-
σχυσης του κόμματος, με τον Μα-
ρίνο Μουσιούττα να αντιδρά εν-
τόνως και να υποστηρίζει πως αν
ο ίδιος θέλει να συνεισφέρει στο
κόμμα θα το κάνει αυτοβούλως και
όχι διά της επιβολής. Στο ίδιο πλαί-
σιο κινήθηκε και ο Ζαχαρίας Κου-
λίας, ο οποίος από τις ευρωεκλογές
και εντεύθεν εκφράζει παράπονα
πως δεν βοηθήθηκε από το κόμμα.  

Φόρμουλα αποσυμπίεσης
Στο στενό περιβάλλον του Νι-

κόλα Παπαδόπουλου, πάντως,
απορρίπτουν τα περί προώθησης
συγκεκριμένων στελεχών και πα-
ραγκωνισμού άλλων, σημειώνοντας
πως δεν έρχεται εντολή από το
κόμμα για το ποιοι θα συμμετέχουν
στα τηλεοπτικά πάνελ, αλλά ενα-
πόκειται στη διακριτική ευχέρεια
των ΜΜΕ να επιλέξουν. Σε αυτό
το πλαίσιο, για να αποσυμπιεστεί
η κρίση και εν πολλοίς να «αγορά-
σουν τον μπελά», η Γραμματεία
του κόμματος πήρε την απόφαση
οι κομματικές δηλώσεις να γίνονται
με σειρά. Καθόλου τυχαία, λοιπόν,
και η παρουσία τις τελευταίες μέρες
στελεχών όπως ο Αλέκος Τρυφω-
νίδης, ο Χρίστος Σενέκης στα τη-
λεοπτικά πάνελ, αλλά και της Χρι-
στιάνας Ερωτοκρίτου, η οποία τηρεί
–για πολλούς περιέργως– σιγή ιχ-
θύος επί του παρόντος για τα όσα
διαμείβονται για τη διαμόρφωση
του ψηφοδελτίου και το ποιοι θα
συμμετάσχουν στην επαρχία που
διεκδικεί. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Τέλη Νοεμβρίου θα πραγματοποι-
ηθεί η τριμερής διάσκεψη μεταξύ
των δύο ηγετών και του γ.γ. των
Ηνωμένων Εθνών, ενώ τον Δεκέμ-
βριο αναμένεται να συγκληθεί η
πενταμερής διάσκεψη για την οποία
γίνονται ήδη βολιδοσκοπήσεις
προς τα εμπλεκόμενα μέρη για την
ακριβή ημερομηνία και τον τόπο.
Το κύριο ερώτημα είναι κατά πόσο
η πενταμερής θα πραγματοποιηθεί
με ανοικτή ατζέντα, όπως άλλωστε
θέλει η Τουρκία, ή αν θα συνομο-
λογηθούν, όπως ήταν η αρχική
σκέψη, οι όροι αναφοράς κατά την
τριμερή διάσκεψη. Τα μέχρι στιγμής
δεδομένα δείχνουν πως στην τρι-
μερή θα υπάρξει μία «ενισχυμένη»
συναντίληψη, με το σενάριο της
συνομολόγησης όρων αναφοράς
να απομακρύνεται. 

Οι ισχυρισμοί Τουρκίας
Όπως έχει αναφέρει και στο πα-

ρελθόν η «Κ» η Τουρκία δεν ευνοεί
τη συνομολόγηση των όρων ανα-
φοράς από την τριμερή διάσκεψη
και επιδιώκει πενταμερή διάσκεψη
με ανοικτή ατζέντα, ούτως ώστε
να θέσει εκεί και άλλες μορφές λύ-
σης. Η Τουρκία, πάντως, επικαλείται
το ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφα-
λείας και συγκεκριμένα το σημείο
που αναφέρεται πως οι όροι ανα-
φοράς θα συμφωνηθούν μετά από

διαβούλευση με όλα τα εμπλεκόμενα
μέρη. Υπάρχει, βεβαίως, και ένα
άλλο ζήτημα καθαρά πρακτικό και
αφορά το γεγονός ότι εντός των
τριών αξόνων που έχουν συμφω-
νήσει οι δύο ηγέτες μπαίνει και το
Πλαίσιο Γκουτιέρες, το οποίο κάνει
αναφορά στις εγγυήσεις. Η Άγκυρα
ισχυρίζεται προς τα Ηνωμένα Έθνη
πως για ένα ζήτημα όπως είναι οι
εγγυήσεις την οποία αφορούν, δεν
γίνεται να αποφασίσουν εκ των
προτέρων οι δύο ηγέτες στη θέση
της. Θέση που θεωρείται από τη
δική μας πλευρά ως πρόσχημα ού-
τως ώστε να μπουν κι άλλες μορφές
λύσης στο τραπέζι. Αυτό το ζήτημα
βεβαίως φαίνεται να προβληματίζει
πλέον τα Ηνωμένα Έθνη, καθώς ο
γ.γ. Αντόνιο Γκουτιέρες δεν είναι
διατεθειμένος να κάνει «μία τρύπα
στο νερό», συμφωνώντας μεν με
τους δύο ηγέτες στην τριμερή και
καταλήγοντας τελικώς σε προδια-
γεγραμμένο ναυάγιο σε μία πεντα-
μερή διάσκεψη. 

Οι όροι και η Αθήνα
Το ερώτημα είναι κατά πόσο

χωρίς διασφαλισμένους τους όρους
αναφοράς από την τριμερή, μπορεί
να αποφευχθεί το ισχυρό ενδεχό-
μενο να οδηγηθούν τα εμπλεκό-
μενα μέρη σε μία πενταμερή, όπου
η Τουρκία θα θέσει στο τραπέζι
και άλλα μοντέλα λύσης, όπως η
λύση δύο κρατών και η συνομο-

σπονδία. Ένα τέτοιο σενάριο άλ-
λωστε είναι κάτι που προβληματίζει
ιδιαιτέρως και την Ελλάδα εκτός
από την Κύπρο.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης έβαλε
από το καλοκαίρι φρένο στις όποιες
βλέψεις για πενταμερή συνάντηση,
ενώ στην τελευταία συνάντηση
που είχε με τον πρόεδρο Αναστα-
σιάδη στην Αθήνα ξεδίπλωσε και
τις ανησυχίες του αλλά και την
απορία του για το κατά πόσο χρει-
άζεται να γίνει τώρα μία πενταμε-
ρής συνάντηση. Στη Λευκωσία
πάντως ξεκαθαρίζουν πως η Αθήνα
θα στηρίξει την όποια απόφαση
λάβει η κυβέρνηση Αναστασιάδη,
δείχνοντας παράλληλα κατανόηση
στους προβληματισμούς του Μα-
ξίμου. Ανώτατες διπλωματικές πη-
γές άλλωστε  επιβεβαιώνουν ότι
προτεραιότητα της Αθήνας αυτή
τη στιγμή είναι το μεταναστευτικό.
Σημειώνουν πως τις ανησυχίες της
εξέφρασε η κυβέρνηση Μητσοτάκη
σε πρόσφατη επίσκεψη στην Αθή-
να, όπου ο Νίκος Δένδιας εξέφρασε

ανησυχίες πως ένα άτακτο μετα-
ναστευτικό κύμα, ενδεχομένως να
διαλύσει αυτή τη στιγμή την Ελ-
λάδα. Εξ ου και οι προειδοποιήσεις
προς τη Λευκωσία να μη διανοηθεί
να σκεφτεί να θέσει θέμα μπλοκα-
ρίσματος των κονδυλίων της Ε.Ε.
προς την Τουρκία για το μετανα-

στευτικό, αλλά και οι δηλώσεις
Δένδια που υποβάθμιζαν τις τουρ-
κικές προκλήσεις στο οικόπεδο 7.
Είναι γι’ αυτό που στην Αθήνα επι-
διώκουν να αποφύγουν και τις εν-
τάσεις με την Τουρκία, αλλά και
το ενδεχόμενο να «συρθούν» σε
μία πενταμερή διάσκεψη με το ρί-
σκο συζήτησης άλλων μορφών λύ-
σης.  

Από πλευράς της Λευκωσίας,
πάντως, ανώτατες διπλωματικές
πηγές εξηγούν ότι η ε/κ πλευρά
δεν θα βάλει ως προϋπόθεση συ-
νομολόγηση των όρων αναφοράς,
αλλά θα επιδιωχθεί μία «ενισχυμέ-
νη» συναντίληψη τουλάχιστον.
Όπως αναφέρουν οι ίδιες πηγές,
είναι σημαντικό να υπάρξει αυτή
η συναντίληψη ούτως ώστε να πε-
τύχει και η πενταμερής διάσκεψη.
«Αν πάμε με ανοικτά όλα στην πεν-
ταμερή ενδεχομένως να οδηγη-
θούμε σε αδιέξοδο» σημειώνουν,
ξεκαθαρίζοντας πως την ίδια προ-
σέγγιση έχει και ο γενικός γραμ-
ματέας των Ηνωμένων Εθνών. 

Όπως αναφέρουν πολιτικοί κύ-
κλοι αναμένεται ένα κοινό ανακοι-
νωθέν μετά την τριμερή συνάντηση
για τις προθέσεις των δύο ηγετών.
Διπλωματικές πηγές σημειώνουν
πως το πιο πιθανό είναι όπως στην
τριμερή διάσκεψη επανασυμφω-
νηθούν όσα συμφωνήθηκαν μεταξύ
των δύο ηγετών κατά τη συνάν-
τησή τους στις 9 Αυγούστου. Κάτι
τέτοιο θεωρείται πως θα κλείσει
και τις όποιες ενδεχόμενες συζη-
τήσεις για άλλες μορφές λύσης.
Υπάρχει βεβαίως και το σενάριο
μιας κοινής δήλωσης  εκ μέρους
των ηγετών από τον γ.γ. των Ηνω-
μένων Εθνών για το τι συμφωνή-
θηκε, θέτοντας τις γενικές γραμμές
στις οποίες θα κινηθεί η συζήτηση
στην πενταμερή. Ανώτατες διπλω-
ματικές πηγές εκτιμούν πως η όποια
δημόσια δήλωση (την οποία θα
συμφωνήσουν και οι τρεις) θα γίνει
στην πενταμερή ούτως ώστε να
μη νιώσει, όπως λέει η δική μας
πλευρά, αποκλεισμένη από την
όλη διαδικασία η Τουρκία. 

Πενταμερή
με ενισχυμένη
συναντίληψη
ο νέος στόχος 
Αντί των όρων αναφοράς μιας τριμερούς,
μια άτυπη διάσκεψη τον Δεκέμβριο
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Η Τουρκία επικαλείται
το ψήφισμα του Σ.Α. και
συγκεκριμένα το σημείο
που αναφέρεται πως οι
όροι αναφοράς θα συμ-
φωνηθούν μετά από δια-
βούλευση με όλα τα εμ-
πλεκόμενα μέρη, ούτως
ώστε να αποφευχθεί
η συνομολόγηση
όρων αναφοράς κατά
την τριμερή διάσκεψη.
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Στην κοινοβουλευτική
ομάδα υπήρξε έντονη
αντιπαράθεση μεταξύ Ν.
Παπαδόπουλου με Μα-
ρίνο Μουσιούττα και Ζα-
χαρία Κουλία, όταν ο
πρώτος έθεσε θέμα υπο-
χρεωτικής συνεισφοράς
στο κόμμα €100 μηνι-
αίως για κάθε βουλευτή.

Η ερμηνεία
της πολιτικής
ισότητας
Σε αυτό το πλαίσιο τίθενται ερω-
τήματα για το πού θα κινείται το
ζήτημα της συναντίληψης και
πώς θα συνομολογηθούν οι όροι
αναφοράς. Υπενθυμίζεται πως
διπλωματικοί κύκλοι εξηγούσαν
πως ένας από τους λόγους της
αδυναμίας συνομολόγησης όρων
αναφοράς κατά την επίσκεψη
Λουτ ήταν το σύνδρομο του χρι-
στουγεννιάτικου δέντρου που
κυρίευσε τις πλευρές φορτώνον-
τας το δέντρο με πολλά στολίδια.
Αυτό βεβαίως που προβληματίζει
ιδιαίτερα τη Λευκωσία είναι η ερ-
μηνεία που δίνει η τ/κ πλευρά
στην πολιτική ισότητα. Η ανησυ-
χία που εκφράζουν διπλωματικές
πηγές είναι ο κίνδυνος η δική μας
πλευρά να μην έχει τίποτα να δώ-
σει την ώρα της διαπραγμάτευ-
σης, όταν θα συζητείται δηλαδή,
η ασφάλεια, το εδαφικό και το
περιουσιακό, καθώς θα έχουν
δοθεί όσα ζητάει η τ/κ πλευρά
για την πολιτική ισότητα στους
όρους αναφοράς.  Η ε/κ πλευρά δεν θα βάλει ως προϋπόθεση για την πενταμερή τη συνομολόγηση των όρων αναφοράς στην τρι-

μερή, αλλά θα επιδιωχθεί τουλάχιστον μία «ενισχυμένη» συναντίληψη.
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Παραμένει η εσωστρέφεια, αλλάζουν οι πρωταγωνιστές
Στο ΔΗΚΟ δημιουργούνται νέες κόντρες και ομαδοποιήσεις στελεχών με αφορμή τις υποψηφιότητες για τις βουλευτικές του 2021

Ο Αλέκος Τρυφωνίδης καταγγέλλει πραξικόπημα και παραγκωνισμό στελεχών, καταδεικνύοντας πως η εσωστρέφεια
δεν εγκατέλειψε το ΔΗΚΟ μετά και τις μεγάλες διαγραφές του ’18.
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Η φρεγάτα και ο ΥΠΕΘΑ
Λαλίστατος φαίνεται να είναι ο νέος
υπουργός Εθνικής Άμυνας της Ελλάδας Νι-
κόλας Παναγιωτόπουλος σε σημείο που να
δημιουργεί μουρμουρητά, σε πρώτη φάση.
Η αναφορά του για γαλλική παρουσία εντός
του τεμαχίου 7, όπως πληροφορούμαστε,
δεν άρεσε και τόσο στη Λευκωσία. Το συμ-
πέρασμα που εξάγεται από συζητήσεις που
ακολούθησαν των «αποκαλύψεων» ΥΠΕΘΑ,
είναι πως η Λευκωσία κρατούσε ως επτα-
σφράγιστο μυστικό τα όσα φαίνεται να συμ-
φωνήθηκαν στην τηλεφωνική επικοινωνία,
Αναστασιάδη-Μακρόν προφανώς για να μην
υπάρξουν παρενέργειες. Πηγή στη Λευκω-
σία σχολίασε με κομψό τρόπο τη φούρια
Παναγιωτόπουλου, λέγοντας ότι οι αναφο-
ρές του «δεν ακούστηκαν ωραία. Θα μπο-
ρούσαμε και εμείς να τα πούμε», και ο νοών
νοείτω.

••••
Αχ, αυτοί οι Ιταλοί
Η ιστορία με τις δηλώσεις του CEO της ΕΝΙ
μπορεί να ξεφούσκωσε όμως δεν θεωρείται
λήξασα. Επίσημα, ο υπουργός Ενέργειας
Γιώργος Λακκοτρύπης μπορεί να σήμανε λή-
ξη συναγερμού μετά τη συνάντηση με εκ-
προσώπους της ΕΝΙ, όπως πίσω από τις
κλειστές πόρτες φαίνεται να τα άκουσαν.
Και δεν είναι μόνο στο Υπουργείο Ενέργει-
ας. Στο Προεδρικό ακόμα προσπαθούν να
καταλάβουν τι ήθελε να πει ο Ντεσκάλτσι.
Πάντως, δεν είναι η πρώτη φορά που ο CEO
της ΕΝΙ απασχολεί σε πολιτικό επίπεδο. Και
παλαιότερα, όπως πληροφορούμαστε, μετά
τα γεγονότα στο 3, ο Νίκος Αναστασιάδης
φέρεται να είχε κατσαδιάσει τον Ιταλό. Άλλα
συμφωνούσαν μεταξύ τους, για τις δημό-
σιες εμφανίσεις και άλλα έκανε όταν κατέ-
βαινε τα σκαλιά του Προεδρικού. Την πιο εύ-
στοχη παρατήρηση την είχε κάνει διπλωμά-
της, στην τετραμερή της Λευκωσίας σε επί-
πεδο Υπουργών Ενέργειας μόλις τον πληρο-
φόρησαν ότι δεν θα έλθει ο Ιταλός υπουρ-
γός Ενέργειας, με πρόφαση βλάβη του αε-
ροσκάφους. «Πάλι αυτοί οι Ιταλοί». 

••••
Μαντάμ «cow-vizi»
Είχα σταθμεύσει σε ενδεδειγμένο χώρο
στάθμευσης σε δρόμο στο κέντρο της Λευ-
κωσίας με παρκόμετρα δίπλα. Πλήρωσα και
περίμενα εντός του οχήματος συνάδελφο
για να πάμε σε επαγγελματικό ραντεβού.
Μετά από μερικά λεπτά, μια ώριμη κυρία
στάθμευσε στο μπροστινό πάρκινγκ που εί-
χε ένδειξη για αναπηρικά οχήματα, χωρίς να
δικαιούται. Κατέβηκε κλείδωσε το αυτοκίνη-

τό της, κοίταξε πονηρά δεξιά και αριστερά
και κίνησε να φύγει. Κόρναρα, με είδε κι
εγώ της έδειξα την ταμπέλα με τη σχετική
ένδειξη για ΑΜεΑ που ήταν ακριβώς πάνω
από το κεφάλι της. Έκανε μια γκριμάτσα του
τύπου «κι εσένα τι σε νοιάζει:» κι έφυγε.
Πριν περάσουν 3-4 λεπτά σταμάτησε μπρο-
στά στο όχημα της μαντάμ «cow-vizi», μια
συμπαθέστατη τροχονόμος του Δήμου Λευ-
κωσίας και της άφησε στο τζάμι ένα μπιλιε-
τάκι με το πρόστιμο των 80 ευρώ. 

••••
Της Καμπότζης
Μας έβαλαν χέρι οι Reuters με το ρεπορτάζ
για τα «χρυσά διαβατήρια» που έδωσε η
Λευκωσία σε μέλη της οικογένειας του δι-
κτάτορα της Καμπότζης Hun Sen. Σε ένα
εκτενέστατο κείμενο αφήνει να φαίνεται
πως ευυπόληπτοι ελεγκτικοί οίκοι, μεγάλα
δικηγορικά γραφεία και εταιρείες ανάπτυ-
ξης γης, μετέτρεψαν τα διαβατήρια της Κυ-

πριακής Δημοκρατίας σε εργαλείο πλουτι-
σμού, ακουμπώντας σε ώμους ισχυρών πο-
λιτικών προσώπων και εκμεταλλευόμενοι
την ανυπαρξία νομοθεσίας που να μπορεί
να ελέγχει αν τα χρήματα που επενδύονται
στη χώρα είναι μαύρα, γκρίζα ή ματωμένα.
Ο δικτάτορας της Καμπότζης έστειλε δικούς
του κι έφεραν κάποια εκατομμύρια, αγόρα-
σαν μετοχές εταιριών ανάπτυξης γης, πήραν
τα ευρωπαϊκά μας διαβατήρια κι έφυγαν για
άλλες πολιτείες, ευρωπαϊκές. 

••••
Της Καμπότζης ΙΙ
Αν δεν ήταν οι Reuters να σηκώσουν το κα-
πάκι του βόθρου, λόγω της αδιαφάνειας που
υπάρχει, για την οποία ευθύνονται πρώτα η
κυβέρνηση, μετά η βουλή και τα κόμματα και
μετά εμείς τα ΜΜΕ, που συχνά αδυνατούμε
και αραιά κοιτάμε αλλού, δεν θα μαθαίναμε
τα καθέκαστα. Ακόμα αν ήμασταν στην επο-
χή της διακυβέρνησης Χριστόφια και συνέ-

βαινε κάτι τέτοιο με το δικτάτορα της Καμπό-
τζης, ο οποίος, ειρήσθω εν παρόδω θήτευσε
στους Ερυθρούς Χμερ, οι σημερινοί κυβερ-
νώντες και η μισή Κύπρος θα ζητούσαν την
κεφαλή του μακαρίτη επί πίνακι… Τώρα δεν
πειράζει; Δεν είναι ματωμένα τα δολάρια
που πήραμε για να δώσουμε χρυσά διαβατή-
ρια; Τα ερωτήματα υποβάλαμε σε ντιβέλο-
περ φίλο της στήλης και η απάντηση του ήταν
μια παροιμία: «Για πράττε, για μετάπραττε,
για ’που την Κύπρο φεύκε»… 

••••
Όνειρα θερινής νυχτός
Η παρουσία των τριών F-16 στο Καλό Χωριό
φούντωσε τις ελπίδες κάποιων στην Κύπρο
που παραμένουν φανατικοί υποστηριχτές
του Δόγματος του Ενιαίου Αμυντικού Χώ-
ρου. Εν μέρει η Αθήνα θα τους αποζημιώνει
με τη σποραδική παρουσία ελληνικών μαχη-
τικών πάνω από την Κύπρο. Όμως σε καμία
περίπτωση δεν θα πρόκειται για επιστροφή

στο Δόγμα των Κληρίδη-Παπανδρέου. Όπως
μου έλεγε με νόημα στρατιωτική πηγή, αν
το Δόγμα ήταν στο ΟΝ η τουρκική παρουσία
εντός της κυπριακής ΑΟΖ θα συνιστούσε
απειλή και για την Ελλάδα με ό,τι αυτό συνε-
παγόταν από τον κοινό αμυντικό σχεδιασμό.
Εξάλλου και στη Λευκωσία, όχι κάποιοι ΑΚΕ-
Λικοί, ακούνε Δόγμα Ενιαίου Αμυντικού Χώ-
ρου και βγάζουν σπυράκια. Παρεμπιπτόν-
τως για το ΑΚΕΛ, τα F-16 του Καμμένου και
της πρώτης φοράς αριστερά είναι περισσό-
τερα φιλικά από τα F-16 του δεξιού Πανα-
γιωτόπουλου;

••••
Ο κατοχικός Ακιντζί
Κάποιοι συνάδελφοι θα πρέπει να ξεκαθα-
ρίσουν κάποια στιγμή στο μυαλό τους αν ο
Μουσταφά Ακιντζί, ηγέτης της τ/κ κοινότη-
τας, είναι κατοχικός ηγέτης ή όχι. Δεν μπο-
ρεί ταυτόχρονα να είναι και τα δύο. Όπως
δεν μπορείς να επαινείς τη στάση που τήρη-
σε απέναντι στη δύναμη η οποία του δίνει
τον τίτλο του κατοχικού ηγέτη. Διότι ένας κα-
τοχικός ηγέτης ποτέ δεν δαγκώνει το χέρι
που τον ταΐζει. Κάτι που έκαναν ο Ντενκτάς
και ο Έρογλου. Ο Ακιντζί είναι Τούρκος, εκ-
προσωπεί τα συμφέροντα της κοινότητάς
του αλλά είχε και το σθένος να τα πει στα
ίσια στο σουλτάνο για την εισβολή στη Συ-
ρία. Κατάλαβες;

Με δόγματα αρώματα και γαλλικές φρεγάτες

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

«Κάμε μια ττόκκα για να μη σου στείλω στον «Πορθητή» μια φρεγάτα του Εμμανουέλ Μακρόν και στο «Γιαβούζ» δύο F-16
του Κούλη-Μητσοτάκη». 

Συνέβη στις αρχές Οκτωβρίου και
αμέσως μεταδόθηκε παντού στον
κόσμο. Στην Ελλάδα, ομολογουμέ-
νως, πέρασε απαρατήρητο. Ισως
επειδή η Αίγυπτος είναι φίλη μας
και, για λόγους τους οποίους ποτέ
δεν κατάλαβα, τρέχουμε μαζί της
σε μια «τριμερή», μαζί με την άλλη
μεγάλη δύναμη της Ανατολικής Με-
σογείου, την Κύπρο.

Στη φίλη Αίγυπτο, λοιπόν, όπου το
καθεστώς του στρατηγού Αλ Σίσι εμ-
πλέκεται σε ένα κύμα διαφθοράς
συνυφασμένο με το υπό εκτέλεση
πρόγραμμα δημοσίων έργων, ο πρό-
εδρος της Βουλής ζήτησε από τους
βουλευτές να τηρήσουν ένα λεπτό
σιωπής και περισυλλογής, εις ένδει-
ξιν συμπαραστάσεως στην προσπά-
θεια του στρατηγού «να χτίσει ένα
σύγχρονο κράτος». Με την ευκαιρία,
τον συνέκρινε με τον Χίτλερ: «Ο Χίτ-
λερ», είπε, «έκανε τα λάθη του,
όμως αυτό που του επέτρεψε να
επεκταθεί ανατολικά και δυτικά ήταν
ότι δημιούργησε ισχυρές υποδομές.
Οι υποδομές της Γερμανίας είναι
ακόμη πρότυπο για ολόκληρο τον κό-
σμο». Εκλεισε, δε, με θυμόσοφη
διάθεση: «Η οικοδόμηση εθνών σε
περιόδους μεταβατικές απαιτεί
σκληρά μέτρα, διότι είναι κατά τη
διάρκεια αυτών των περιόδων που
χτίζονται θεσμοί και θεμελιώνονται
υποδομές». Από τη στιγμή που η ομι-
λία δημοσιεύθηκε από τα φιλοκυ-
βερνητικά ΜΜΕ (δεν ξέρω αν υπάρ-
χουν άλλα στην Αίγυπτο), το παρέλα-
βαν τα social media (που, περιέρ-
γως, ακόμη επιτρέπονται στην Αίγυ-
πτο) και απογειώθηκε διεθνώς.

Επιχειρώντας να δικαιολογηθεί, αρ-
γότερα, ο πρόεδρος της αιγυπτιακής
Βουλής κατάφερε μόνο να παρά-
σχει αποδείξεις της ανοησίας του,

διότι υποστήριξε ότι τα λόγια του ερ-
μηνεύθηκαν «εκτός πλαισίου συμ-
φραζομένων». Αναρωτιέσαι ποιο
πλαίσιο, όταν τα εγκλήματα γίνονται
«λάθη», ο Β΄ Παγκόσμιος Πόλεμος
«επέκταση ανατολικά και δυτικά», η
δε οικοδόμηση του Γ΄ Ράιχ «οικοδό-
μηση έθνους»! Με όλο τον σεβασμό
προς τους δημοκρατικούς θεσμούς
της φίλης Αιγύπτου και την άψογη
λειτουργία τους, είμαι υποχρεωμέ-
νος να πω ότι τέτοια αντικειμενικό-
τητα μόνον από έναν συνειδητοποι-
ημένο εθνικοσοσιαλιστή μπορεί να
την περιμένεις.

Ο θαυμασμός για τον Φύρερ δεν εί-
ναι, πάντως, κάτι τόσο απεχθές στην
Αίγυπτο όσο στην Ευρώπη. Είναι,
κατ’ αρχάς, αντανάκλαση του αντια-
ποικιοκρατικού ρεύματος που σά-
ρωσε τις βρετανικές κτήσεις μετά το
τέλος του Μεγάλου Πολέμου. Στο
Κάιρο, λ.χ., οι ντόπιοι περίμεναν σαν
ελευθερωτή τον Ρόμελ. Επειτα, εί-
ναι αντανάκλαση του νέου αντισημι-
τισμού, που γεννήθηκε από τη δια-
σταύρωση του αραβικού λαϊκισμού
με το Μεσανατολικό. Ο Νάσερ, φέρ’
ειπείν, εμφορείτο από βαθύτατο αν-
τισημιτισμό ― μέχρι βλακείας, αν λά-

βουμε υπ’ όψιν τα σοβαρότατα λάθη
στα οποία τον οδήγησε.

Παρεμπιπτόντως, την ίδια ημέρα
που δημοσιεύθηκε η είδηση στα
διεθνή δίκτυα (3η Οκτωβρίου), δη-
μοσιευόταν επίσης μία άλλη, σχετι-
κή: σε δημοπρασία στη Βρετανία,
αγοράστηκε τηλεφωνικώς, έναντι
3.600 λιρών, από άγνωστο πλειοδό-
τη, το ροζ, ελαφρώς ξεθωριασμέ-
νο, μα πλήρως μεταξωτό βρακί της
Εύας Μπράουν, με το μονόγραμμά
της ασφαλώς. (Επλενε τα εσώρου-
χά της μαζί με του Φύρερ και έτσι το

μονόγραμμα ήταν απαραίτητο για
να μη τα μπερδεύουν...) Ο πλειοδό-
της θα είναι, φαντάζομαι, ο πρό-
εδρος της αιγυπτιακής Βουλής. Στο
κάτω κάτω, το βρακί μπορεί να θεω-
ρηθεί ως μέτρο προστασίας και υγι-
εινής των «υποδομών», που τόσο
τον ενδιαφέρουν...

Να τα, τα πουλάκια μου
Εδώ ταιριάζει η ιστορική ρήση του
Γκουσγκούνη, διότι ελπίζω να πλη-
ροφορηθήκατε την αποκάλυψη του
Reuters, την περασμένη Τετάρτη,
ότι στελέχη του αυταρχικού καθε-

στώτος, που υφίσταται εδώ και
τριάντα χρόνια στην Καμπότζη,
έχουν αποκτήσει ευρωπαϊκό διαβα-
τήριο, αγοράζοντας την κυπριακή
υπηκοότητα, στην τιμή των 2,2 εκα-
τομμυρίων δολαρίων το κεφάλι.
Πρόκειται για την ανιψιά του επί
τριακονταετία πρωθυπουργού, τον
σύζυγό της (που είναι και ο αρχηγός
της περιβόητης αστυνομίας της χώ-
ρας), τον υπουργό Οικονομικών, κα-
θώς και το ζεύγος των ισχυρότερων
επιχειρηματιών της χώρας. (Δεν δι-
ευκρινίζεται αν είναι άνδρας και γυ-
ναίκα ή ομόφυλο ζεύγος· δεδομέ-
νου όμως ότι μιλούμε για την Καμ-
πότζη, ας μην είμαι σχολαστικός...)
Το Reuters επικαλείται επίσημα έγ-
γραφα της κυπριακής κυβέρνησης,
που βρίσκονται στην κατοχή του.
Προσωπικώς, είμαι βέβαιος ότι
πρόκειται για παρεξήγηση! Ο Νίκος
θα τα εξηγήσει όλα…

Από το αυτί
Κλιμάκιο του «Ρουβίκωνα» εισέβα-
λε την Παρασκευή στο πολιτικό
γραφείο του Β. Κικίλια. Πέταξαν
μπογιές και σκουπίδια (στον Τύπο
αναφέρονται ως «τρικάκια») και
έφυγαν. Ενας τους όμως δεν πρόλα-
βε και τον τσάκωσαν. Επιτέλους! Η
τιμωρία του πρέπει να είναι παρα-
δειγματική – δεν χωρεί επιείκεια.
Να αφήσουν λοιπόν αστυνομίες, δι-
κογραφίες και τα σχετικά και να
κληθεί αυτός ο άνθρωπος να απο-
λογηθεί στην Τζένη. Καταλαβαίνω
ότι είναι πολύ σκληρό, αλλά η κοι-
νωνία πρέπει να γίνει αμείλικτη με
αυτούς τους ταραξίες. Από το αυτί
λοιπόν και κατευθείαν στην Τζένη!
Να σου πω εγώ μετά αν τολμά να το
ξανακάνει...

Ο Φύρερ στις Πυραμίδες
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Ντόναλντ Τραμπ

Ο πρόεδρος των ΗΠΑ Ντόναλντ
Τραμπ αναμφισβήτητα είναι το
«πρόσωπο της εβδομάδας» παγκο-
σμίως, για τα όσα τραγελαφικά έκα-
νε και είπε.

ΓΤ
Π



Τον Απρίλιο του 2015, ο νέος τότε
Τ/κ ηγέτης Μουσταφά Ακιντζί, αρ-
νείτο τον χαρακτηρισμό που προ-
σέδιδε στα Κατεχόμενα η Άγκυρα
περί μικρής πατρίδας, κάνοντας λόγο
για αδελφές χώρες με την Τουρκία.

«Η Τουρκία», όπως του απαντούσε δηκτικά τότε
ο Ερντογάν «βλέπει τη βόρεια Κύπρο ως μικρή
πατρίδα, ναι. Και από εδώ και πέρα θα τη βλέπει
ως μικρή πατρίδα. Όποια είναι η σχέση που έχει
μια μάνα με το παιδί της, αυτή θα συνεχίσει να
είναι η σχέση της με το παιδί της», έλεγε ο Τούρκος
πρόεδρος και προειδοποιούσε δημοσίως τον Τ/κ
ηγέτη αυτά που «βγαίνουν από το στόμα του να
τα ακούει με τα αφτιά του». Την προειδοποίηση
δεν άφησε ασχολίαστη ο Μουσταφά Ακιντζί,
απαντώντας στον Τούρκο πρόεδρο πως πλέον
αυτό το παιδί έχει ανάγκη να μεγαλώσει και να
γίνει ο νοικοκύρης του σπιτιού του. Στιχομυθίες
και δηλώσεις που έκαναν πολλούς να πιστεύουν
πως ο Μουσταφά Ακιντζί είναι έτοιμος να θέσει
πραγματικά κόκκινες γραμμές με την Άγκυρα και
δεν αποτελεί ένα κακέκτυπο του Ταλάτ.

Και λέμε κακέκτυπο του Ταλάτ, γιατί πολλοί
ήταν εκείνοι που είχαν βάλει ψηλά τον πήχη των
προσδοκιών τους και είχαν απογοητευτεί από
τον κατά τα άλλα μετριοπαθή Τ/κ ηγέτη. Όχι γιατί
δεν υπήρξε πρόοδος στο Κυπριακό κατά την πε-
ρίοδο παραμονής του στο τιμόνι της τ/κ ηγεσίας.
Αλλά γιατί παρά τις βαρύγδουπες δηλώσεις που
έκανε αρχικά με τον Δημήτρη Χριστόφια, ότι δη-
λαδή οι δύο σύντροφοι θα λύσουν το Κυπριακό,
φυτεύοντας παράλληλα και ελιές για εδραίωση
της ειρήνης, δεν προσπάθησε στην ουσία να
κόψει γέφυρες με την Τουρκία. Ενδεικτικό, μάλιστα,
ότι όταν ο Δημήτρης Χριστόφιας τον προέτρεψε
να αφήνει όπου μπορεί μακριά από τις συνομιλίες
την Τουρκία, ο τότε Τ/κ ηγέτης του ζήτησε να
μην τον αποκαλεί σύντροφο και του απάντησε
πως αυτά είναι εν πολλοίς ρομαντισμοί. Αλησμό-
νητες και οι προεκλογικές του αφίσες «Ο Ταλάτ
με ενώνει με την Τουρκία». 

Ο Μουσταφά Ακιντζί, όμως, είχε προκαλέσει
ένα άλλο κύμα ευφορίας στην τ/κ κοινότητα, αλλά
και σε μερίδα των Ε/κ. Όχι για τους καφέδες και
τις ζιβανίες που έπιναν με τον Νίκο Αναστασιάδη
στην πορεία. Ούτε για τις κοινές ευχές που έκαναν,

αλλά για δηλώσεις που ξεπερνούσαν την εικόνα
και καταδείκνυαν μία φιλοσοφία καθαρά αντιμι-
λιταριστική. Γιατί λίγους μήνες μετά την ανάδειξή
του στο πηδάλιο της τ/κ κοινότητας, δεν δίστασε
να πει πως η «επιχείρηση ειρήνης και ευτυχίας»
το 1974, ήταν στην πραγματικότητα πόλεμος.
Δήλωση που επανέλαβε τις προάλλες, με αφορμή
την εισβολή στη Συρία προκαλώντας την οργή
της Άγκυρας στην προσπάθεια αποδόμησής του
από τους ανθυποψηφίους του, ξεσηκώνοντας
ακόμα και απειλές κατά της ζωής του. 

Σίγουρα κατά τη διάρκεια των διαπραγματεύ-
σεων ο ίδιος έκανε σημαντικές υπερβάσεις που
οδήγησαν σε δύσκολες συγκλίσεις, φτάνοντας
στο πιο κοντινό σημείο για λύση. Όμως, δεν επι-
χειρούμε να τον αγιοποιήσουμε, ούτε θέλουμε να
είμαστε αφελείς, ότι με αυτό μπορεί να αλλάξει
την αδιαλλαξία της Άγκυρας. Υπήρξαν και περι-
πτώσεις που ξεπέρασε τα όρια της συναισθηματικής
υπερβολής. Όπως στην περίπτωση που ανέδειξε
την ανόητη απόφαση της Βουλής να ψηφίσει το
ενωτικό δημοψήφισμα σε μείζον θέμα για καιρό
και της επιμονής του ότι ο Νίκος Αναστασιάδης
τον ξεγέλασε, ξεχνώντας πως δεν είναι ένας απο-
γοητευμένος ψηφοφόρος αλλά ηγέτης της τ/κ κοι-
νότητας. Η ανάρτησή του, όμως, για την εισβολή
στη Συρία θα έπρεπε να ταρακουνήσει όλους
αυτούς που έσπευσαν να ειρωνευτούν και να ανα-
παράγουν το ψέμα περί διαγραφής του tweet του
υπό τον φόβο της Άγκυρας, αν αυτοί που διεκδικούν
να τον διαδεχθούν θα είναι καλύτεροι.

Όλα αυτά είναι μικροψυχία. Και αδυναμία αν-
τίληψης των συνθηκών που επικρατούν στην τ/κ
κοινότητα. Προφανώς γιατί ο Ακιντζί δεν έχει να
αντιμετωπίσει μόνο την Άγκυρα, αλλά και ένα
κατεστημένο στις ελεύθερες περιοχές που τρέφεται
από την παραμονή του στάτους κβο και με τη
δαιμονοποίηση του εχθρού. Όλα αυτά, όμως, θα
πρέπει να προβληματίσουν πρώτα και κύρια τον
πρόεδρο. Όχι μόνο για τους πόντους αξιοπιστίας
που κέρδισε –σε αντίθεση με τον ίδιο– ο Ακιντζί
στη διεθνή κοινότητα. Αλλά και γιατί αν δεν κα-
ταφέρει να λύσει το Κυπριακό με τον μόνο Τ/κ
ηγέτη που τα έβαλε με την Άγκυρα, τότε με ποιον
αλήθεια υπολογίζει να το λύσει; 

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ / Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Το πιόνι της Άγκυρας 
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Ο Αριστοτέλης στα «Πολιτικά» του 136. –1,
1252β27-1253α39 γράφει για τον άνθρωπο
ως κοινωνικό και πολιτικό ον, λειτουργώντας
στο προσφορότερο χώρο, αυτό της Πόλης
όπως τον περιέγραψε: «....μόνος αυτός έχει
αντίληψη του καλού και του κακού, του δί-

καιου και του άδικου. Και είναι η κοινότητα αυτών των
πραγμάτων που κάνει την οικογένεια και την πόλη. Ας
προσθέσουμε ότι ως προς τη φυσική τάξη των πραγμάτων
η πόλη προηγείται της οικογένειας και του καθενός από
εμάς ξεχωριστά. Διότι το όλον προηγείται κατ  ανάγκην
του μέρους.3 [20] Εάν, για παράδειγμα, καταστρέψει κανείς
το σώμα ως σύνολο, δεν θα υπάρχει πόδι ούτε χέρι, παρά
μόνον ως όνομα -... Είναι λοιπόν φανερό ότι η πόλη υπάρχει
εκ φύσεως και προηγείται του ατόμου. Διότι, αν ο καθένας,
όταν χωριστεί από το σύνολο, δεν είναι αυτάρκης, θα
είναι στην ίδια κατάσταση, όπως όλα τα μέρη προς το σύ-
νολο. Όποιος δεν είναι ικανός να συμμετέχει σε μια κοι-
νότητα ή δεν του χρειάζεται επειδή είναι αυτάρκης, σε
καμιά περίπτωση δεν αποτελεί μέρος της πόλης, και κατά
συνέπεια είναι ή άγριο ζώο ή θεός.

[30]... Γιατί όπως ο άνθρωπος είναι το ανώτερο από
όλα τα ζώα, όταν φτάσει στην τελειότητά του, έτσι γίνεται
και το χειρότερο, όταν απομακρυνθεί από τον νόμο και
το δίκαιο. Διότι η αδικία που έχει όπλα είναι τρομερή. Ο
άνθρωπος γεννιέται έχοντας όπλα που σκοπό έχουν να
υπηρετούν τη φρόνηση και την αρετή, τα οποία όμως
πάρα πολύ εύκολα μπορεί να τα χρησιμοποιήσει για το
αντίθετο. [35] Αυτός είναι ο λόγος που ο άνθρωπος χωρίς
αρετή είναι το πιο ανό σιο και άγριο ον, και το χειρότερο
όσον αφορά στις ερωτικές ηδονές και στη λαιμαργία. Η
δικαιοσύνη όμως είναι χαρακτηριστικό της πόλης, αφού
η απονομή δικαιοσύνης αποτελεί θεσμό της κοινωνίας
της πόλης, ενώ η δικαιοσύνη η ίδια είναι ο καθορισμός
του τι είναι δίκαιο.»  Ο καθηγητής φιλοσοφίας του Πανε-
πιστημίου Αθηνών, Δημήτριος Κούτρας με αναφορά στον
Αριστοτέλη γράφει για τη δικαιοσύνη και την ισότητα ως
εκ των ων ουκ άνευ προϋποθέσεων για τη μη στάση των
πολιτών κατά της ανήθικης εξουσίας. «Η δικαιοσύνη ως
κοινωνική αρετή κατά τον φιλόσοφο (Αριστοτέλη), ανα-
φέρεται σε πρόσωπα και πράγματα, δηλαδή αγαθά που
απαιτούν δίκαιη απονομή μεταξύ, τουλάχιστον, δύο προ-
σώπων. Είναι εμφανές ότι η έννοια της ισότητος στο χώρο
της κοινωνικής διεκδίκησης του πολίτου παρέχει το
αναγκαίο πλαίσιο της γενικότητος που απαιτεί η φύση
του δικαιώματος. Έτσι αποδεικνύεται ότι στη φιλοσοφία
του Σταγειρίτη (Αριστοτέλη) κάθε αιτία στάσεως προέρχεται
από τον τραυματισμό του κοινού περί δικαίου αισθήματος
και από την επικράτηση της ανισότητος και αδικίας μέσα
στην κοινωνία. Η αδικία αυτή προερχομένη από την
εξουσία ή από τις κοινωνικές ομάδες δημιουργεί αναταραχές
και στάσεις. Σύνηθες, κατά τον Αριστοτέλη, είναι το φαι-
νόμενο, όπου ο ίσος τείνει να καταστεί άνισος και ο
αδικηθείς άνισος να καταστεί ίσος[19]. Έτσι η ανθρώπινη
συμπεριφορά κινείται μεταξύ της ύβρεως[20] και δικαιο-
σύνης, κέρδους[21] και τιμής. Ο πολίτης συνήθως στασιάζει
ή επαναστατεί, όταν η πολιτεία αποκλίνει από το υπάρχον
δίκαιον, παραλείπει ή διαστρεβλώνει το δίκαιο εις βάρος
των αρχομένων και γενικώς επιδεικνύει πνεύμα αδιαφορίας
ή εχθρικό προς αυτούς.  Σύμφωνα με στοιχεία που πα-
ρουσίασε ο γενικός ελεγκτής, στις 31.12.2018 υπήρχαν
243 ξενοδοχεία και 3600 κέντρα αναψυχής, ποσοστό 76%
και 38% των ξενοδοχείων και κέντρων αναψυχής, αντί-
στοιχα, που δραστηριοποιούνταν  χωρίς άδεια λειτουργίας.
Επίσης από τα 26 ξενοδοχεία 5 αστέρων και τα 58 ξενοδοχεία
4 αστέρων που λειτουργούσαν στις 18.2.2019 μόνο 4 πεν-
τάστερα ξενοδοχεία και 9 ξενοδοχεία 4 αστέρων έχουν
εκδώσει άδεια λειτουργίας για το έτος 2018, ενώ 19 ξενο-
δοχεία 5 αστέρων και 43 ξενοδοχεία 4 λειτουργούν από
το 2009, χωρίς άδεια λειτουργίας. Επιπροσθέτως,  εννέα
στάδια και γήπεδα του ΚΟΑ λειτουργούν παράνομα χωρίς
τελική έγκριση. Το ίδιο το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως
βρισκόταν σε πολυκατοικία που μέχρι σήμερα δεν έχει
πιστοποιητικό τελικής έγκρισης. Στον ίδιο παράνομο χώρο
στεγάζονται το Οικογενειακό και Εργατικό Δικαστήριο
όπως διαπιστώθηκε σε μια έκθεση καταπέλτη για την κα-
τασπατάληση δημοσίου χρήματος σε άνευ λόγου ενοίκια
προς εξυπηρέτηση προφανώς ιδιωτών ιδιοκτητών. Ίσως
ο ένας λόγος που δεν στασιάζουν/επανασταστούν οι άν-
θρωποι της κοινωνίας μας είναι γιατί δεν είναι πολίτες
σύμφωνα με τον κλασικό όρο, αλλά ιδιώτες/idiotsοι οποίοι
ενδιαφέρονται μόνο για το προσωπικό τους συμφέρον.

Η δικαιοσύνη,
πολίτες και ιδιώτες

ΑΡΘΡΟ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑ

Είναι η Κύπρος ένα δυναμικό νησί και
δεν το ξέρουμε; Στην Ολλανδία φαίνεται
ότι κάτι ξέρουν παραπάνω, γιατί πριν
ακόμη ολοκληρωθούν τα επίσημα εγ-
καίνια της έκθεσης αρχαίων κυπριακών
θησαυρών, στο Εθνικό Αρχαιολογικό

Μουσείο της χώρας, Rijksmuseum van Oudheden,
εκατοντάδες πολίτες, Ολλανδοί και όχι μόνο, σχη-
μάτισαν ουρά έξω από το μουσείο, για να θαυμάσουν
τα κυπριακά αριστουργήματα, τα οποία φιλοτεχνή-
θηκαν πριν από πάρα πολλούς αιώνες. Η υπουργός
Μεταφορών και αρμόδια για τις αρχαιότητες Βασιλική
Αναστασιάδου, η οποία τέλεσε τα εγκαίνια της
έκθεσης, με τον τίτλο «Cyprus - A Dynamic Island»,
δεν έκρυβε τον ενθουσιασμό και την έκπληξή της,
για το τεράστιο ενδιαφέρον των Ολλανδών. Φαίνεται
ότι η ρήση «ουδείς προφήτης αγαπητός στην πατρίδα
του» δεν ισχύει μόνο για τους ανθρώπους, αλλά ισχύει
και τα αρχαία αριστουργήματα, τα οποία κουβαλούν
το διαχρονικό πνεύμα, άγνωστων δημιουργών.

Στον καφενέ της Λευκωσίας, οι θαμώνες σχολίαζαν
με σκωπτικό τρόπο, το σημαντικό γεγονός για την
Κύπρο, το οποίο δεν παραγνώριζαν, αλλά αντιθέτως
ένιωσαν και περηφάνια. «Θαυμάζουν μας οι ξένοι,
αλλά είμαστε σίγουροι ότι θα μας επιστρέψουν όλα
τα αρχαία ή θα αφήσουν και μερικά στη χώρα τους».
Άρχισαν να λένε για το περίφημο σταυρόσχημο ειδώλιο
το οποίο ακόμη αναζη-
τείται στην Ισπανία και
την περίφημη μούμια
την οποία ακόμη την ψά-
χνουν στο κυπριακό μου-
σείο. Θυμήθηκαν ιστο-
ρίες με «ευρετές» θησαυ-
ρούς, οι οποίοι αντί να
καταλήξουν σε κυπριακά
μουσεία, πωλήθηκαν σε
αρχαιοκάπηλους για να
πλουτίσουν μερικοί με-
γαλόσχημοι. Μίλησαν
για ανασκαφές οι οποίες αρχίζουν και ποτέ δεν τελει-
ώνουν, όπως στον χώρο ανέγερσης της Βουλής, όπως
στον χώρο όπου ανεγέρθηκε το Δημαρχείο Λευκωσίας,
όπως στην Γεροσκήπου, όπως σε τόσα άλλα πολλά
μέρη της Κύπρου. Εκεί που έδωσαν ρέστα τους οι «αδ-
κιασεροί» ήταν για το αρχαιολογικό μουσείο, το οποίο
ευτυχώς, έλεγαν, κτίστηκε από τους αποικιοκράτες,
γιατί θα χάναμε όλα τα αρχαία μέχρι σήμερα. 

Η Βασιλική Αναστασιάδου πολεμά με νύχια και με
δόντια για να κτιστεί το νέο αρχαιολογικό μουσείο
και είναι ίσως η μόνη ελπίδα, για να προχωρήσουν τα
έργα. Ξέρει πολύ καλά τα «γρανάζια» και τα «κουμπιά»
της δημόσιας μηχανής, τα οποία θέλουν πολύ κόπο
για να γυρίσουν και να δημιουργήσουν. Το ευτύχημα,
όταν ξεκινήσει ο τροχός να γυρίζει, τότε γίνονται θαύ-
ματα, εκπλήσσοντας ακόμη και τους φανατικούς της
ιδιωτικοποίησης των πάντων. Αριθμητικά η Κύπρος
έχει τα περισσότερα μουσεία στον κόσμο σε αναλογία
πληθυσμού και σίγουρα τις περισσότερες πινακίδες
από τα εγκαίνια. Αλλά επί της ουσίας, η Κύπρος έχει
ελάχιστα μουσεία για να επιδείξει. 

Πρέπει να γίνουν πολλά για να καταστούν τα
μουσεία, από νεκρές αποθήκες, σε ζωντανούς χώρους
μάθησης και εκπαίδευσης. Το καλύτερο θα ήταν να
συγκεντρωθούν όλα τα μουσεία σε ένα χώρο, όπως
τα Σμισθόνιαν στην Ουάσιγκτον και οι ενδιαφερόμενοι
να διαθέτουν όχι ημέρες, αλλά εβδομάδες, για να τα
επισκεφθούν. Η Κύπρος λέγεται ότι διαθέτει ένα από
τα σημαντικότερα βυζαντινά μουσεία στον κόσμο και
ένα από τα σπουδαιότερα αρχαιολογικά μουσεία.
Ωστόσο, πόσοι το ξέρουν και κυρίως πόσοι νέοι εκ-
παιδεύονται στους χώρους των μουσείων. Ευτυχώς
όλοι οι Κύπριοι ταξιδεύουν στο εξωτερικό και μπορούν
να μάθουν πώς λειτουργούν τα μεγάλα μουσεία. Ξέρουν
ότι τα μουσεία είναι ζωντανά σχολεία τα οποία απευ-
θύνονται σε όλες τις ηλικίες. Εν δυνάμει η Κύπρος
είναι δυναμικό νησί και έχει όλες τις φυσικές «χάρες»
και επιπλέον σπουδαίους θησαυρούς. Το μόνο που
μένει είναι να πειστεί το βαθύ κράτος, οι λογιστές και
οι οικονομολόγοι, να επενδύσουν στις αρχαιότητες,
μ’ ένα σύγχρονο τρόπο. Και σίγουρα τα κέρδη θα είναι
πάρα πολλά.

Εν δυνάμει
δυναμικό νησί

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ
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Κατέφθασαν και τα «διαστη-
μικά» παγκάκια. Τα οποία –
έτσι για να μαθαίνετε– πα-
ραγγέλθηκαν στην Ιταλία και
μάλιστα σε εξειδικευμένο ερ-
γοστάσιο, το οποίο λένε κα-

τασκευάζει «έργα τέχνης». Και όπως κα-
ταλαβαίνετε το χρυσοπληρώσαμε κι αυτό.
Όπως και οτιδήποτε άλλο έχει να κάνει
με το μέγα σκάνδαλο που ονομάζεται πλα-
τεία Ελευθερίας και παρότι έχω ασχοληθεί
πολλάκις σ’ αυτή εδώ τη στήλη με το εν
λόγω θέμα, οι εξελίξεις δεν με αφήνουν
να «αγιάσω».

Εκτός από ντιζαϊνάτα παγκάκια, λοιπόν,
θα έχουμε και ντιζαϊνάτες βρύσες, οι οποίες
θα είναι σε σχήμα λουλουδιού και οι οποίες
επίσης κατασκευάστηκαν στο εξωτερικό
(οι βρύσες!) διότι τα δικά μας εργοστάσια
δεν ήτανε σε θέση να τις υλοποιήσουν

χωρίς να φαίνεται η ένωση στο σημείο της
λεκάνης (!). Και βέβαια με το αντίστοιχο
παραφουσκωμένο κόστος. Και αφού θα το-
ποθετηθούν τα εν λόγω ντιζαϊνάτα παγκάκια
και οι ντιζαϊνάτες βρύσες, και αφού κάποια
στιγμή σ’ αυτή τη ζωή ελπίζουμε και όχι
στην επόμενη, θα αποπερατωθεί και η πλα-
τεία, θα αρχίσουν άλλα παρατράγουδα, τα
οποία θα αφορούν στο κόστος συντήρησής
της. Γι’ αυτό μη βιαστείτε να εφησυχάσετε
(αν είχατε ποτέ τέτοια φαιδρή πρόθεση).
Διότι αγαπητοί μου δημότες –μάθετέ το κι
αυτό– το κόστος συντήρησης της εν λόγω
πλατείας θα ανέρχεται (σύμφωνα με υπο-
λογισμούς του ίδιου του Δήμου Λευκωσίας)
σε 822 ευρώ την ημέρα. Κι αν δεν λιποθυ-
μήσατε ήδη και αντέχετε να διαβάσετε το
παρακάτω, εκφράζονται λένε, σοβαρές
ανησυχίες πως τελικά ο Δήμος θα λειτουργεί
για να καλύπτει τα έξοδα της πλατείας και

προκειμένου να τα καλύπτει, ενδέχεται να
«ξεπουλήσει» και το παλιό μέγαρο του Δη-
μαρχείου σε ιδιώτη. Με πιο απλά λόγια,
αυτός ο παραλογισμός που λέγεται «Πλατεία
Ελευθερίας» και για τον οποίο οι αρμόδιοι
του Δήμου φροντίζουν κάθε λίγο και λιγάκι
να μας προτρέπουν να κάνουμε υπομονή,
διότι λένε προκειμένου να εκσυγχρονι-
στούμε οφείλουμε να κάνουμε υπομονή,
και θεωρούν μάλιστα ότι ξεμπερδεύουν μ’
αυτό το απλοϊκό επιχείρημα από τις ευθύνες
που τους βαραίνουν, δεν λέει να τελειώσει.
Και όχι μόνο δεν λέει να τελειώσει πρακτικά,
αλλά δεν λέει να τελειώσει ούτε σε ό,τι
αφορά τα υπέρογκα ποσά που έχουμε ήδη
ξοδέψει, για να βλέπουμε εδώ και χρόνια
ένα σωρό εργάτες να πηγαινοέρχονται
πάνω από ένα ακαλαίσθητο λευκό μπετόν.
Το ερώτημα, λοιπόν, που τίθεται είναι προς
τι όλα αυτά; Για να έχουμε να λέμε ότι

έχουμε ντιζαϊνάτη πλατεία; Την οποία όχι
μόνο δεν είμαστε ικανοί να αποπερατώ-
σουμε εξού και τρέχουμε σε εργοστάσια
στην Ιταλία για παγκάκια και βρύσες, αλλά
δεν είμαστε καν σε θέση να τη συντηρή-
σουμε; Και ενώ περιμένουμε πώς και πως
να γλυτώσουμε από αυτό το βάσανο συ-
νειδητοποιούμε πως το βάσανο δεν πρό-
κειται να έχει τελειωμό. Εδώ και δέκα χρόνια
χτίζεται αυτή η πλατεία, η οποία στοίχισε
40 και κάτι εκατομμύρια, και η οποία αφού
τελειώσει θα χρειάζεται 800 ευρώ ημερησίως
για να συντηρηθεί με ανυπολόγιστες ακόμα
τις κακοτεχνίες που πρόκειται να εμφανι-
στούν και το ερώτημα που τίθεται ξανά
και ξανά είναι προς τι και γιατί όλα αυτά;
Ενώ θα μπορούσαμε να έχουμε δημιουρ-
γήσει έναν χώρο πρασίνου, με μια σαφώς
οικονομικότερη λύση, με ένα πραγματικά
έξυπνο σχεδιασμό, που δεν θα χρειαζόταν

μια ζωή για να αποπερατωθεί και το οποίο
δεν θα γονάτιζε τους δημότες προκειμένου
να καυχιόνται οι κάθε αρμόδιοι/αναρμόδιοι
ότι έχουν φτιάξει μια «έξυπνη» πόλη. Τίποτα
το «έξυπνο» δεν εμπεριέχεται σ’ αυτή την
ιστορία. Και τίποτα για το οποίο ο σκεπτό-
μενος δημότης, να αισθάνεται «περήφανος».
Το αντίθετο, μάλιστα. Εκείνο το οποίο αι-
σθάνεται ο σκεπτόμενος πολίτης είναι πως
για όλη αυτή την κοροϊδία – περί αυτού
πρόκειται, κι αν προτιμάτε να την ονομά-
ζουμε ντιζαϊνάτη κοροϊδία, κανένα πρό-
βλημα – κανένας από τους αρμόδιους/αναρ-
μόδιους δεν αισθάνεται υπόλογος. Θέλετε
και το γιατί; Διότι, αγαπητοί δημότες, δια-
νύουμε τη φοβερή εκείνη εποχή όπου πλέον
η κατ’ εξακολούθηση «κοροϊδία» ονομα-
τίζεται ως εξυπνάδα. Τόσο απλά.

Μια ντιζαϊνάτη κοροϊδία
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ
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H Lizwe Phiri ποτίζει τον κήπο των λαχανικών της στο Ινσουκαμίνι της Ζιμπάμπουε. Η παγκόσμια ημέρα φαγη-
τού εορτάστηκε στη χώρα στις 17 Οκτωβρίου, η οποία πλήττεται από σοβαρή ανομβρία. 
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«Θαυμάζουν μας οι
ξένοι, αλλά είμαστε
σίγουροι ότι θα μας
επιστρέψουν όλα
τα αρχαία ή θα
αφήσουν και μερι-
κά στη χώρα τους». 
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Πριν από τρία χρόνια,
στο πρώτο Ελληνοβρε-
τανικό Συμπόσιο στο
Ναύπλιο, η Βρετανία
είχε μόλις μπει στην
περιπέτεια του Brexit.

Στο συμπόσιο ήταν φανερό ότι το
άλμα προς το άγνωστο κινητοποι-
ούσε το ένστικτο ανθρώπων σε θέ-
σεις ευθύνης να αρχίσουν αμέσως
να αναζητούν διμερείς συνεργασίες
με άλλες χώρες. Παρότι οι περισσό-
τεροι συμμετέχοντες στο συμπόσιο
ήταν αντίθετοι με το Brexit, υπήρχε
ένα πνεύμα αισιοδοξίας, ότι όσο δύ-
σκολη και αν γινόταν η κατάσταση,
θα βρίσκονταν λύσεις. Στο δεύτερο
συμπόσιο, πέρυσι, σε μια έπαυλη
κοντά στην Οξφόρδη, ήταν πλέον
σαφές ότι ο ακρωτηριασμός της χώ-
ρας από την Ε.Ε. προκαλούσε έντονα
προβλήματα, διχάζοντας τους πο-
λίτες, παραλύοντας το πολιτικό σύ-
στημα, βυθίζοντας τις επιχειρήσεις
στην αβεβαιότητα. Τότε έγινε και η
μεγαλύτερη διαδήλωση κατά του
Brexit. Από τότε, η Βρετανία βρί-
σκεται σε πολιτική δίνη, με αποτέ-
λεσμα την κόπωση και την ανάγκη
να τελειώνει το μαρτύριο. (Οι γραμμές
αυτές γράφονταν πριν από τη χθε-

σινή ψήφο στη Βουλή των Κοινο-
τήτων που θα αποφάσιζε εάν η Βρε-
τανία θα προχωρούσε σε συντεταγ-
μένη έξοδο από την Ε.Ε. ή εάν θα
φύγει ατάκτως στις 31 Οκτωβρίου
– ή εάν θα υπάρξει άλλη παράταση
ώστε να επιτευχθεί λύση που θα
ικανοποιεί και την Ε.Ε. και τη Βουλή.)
Οποιο και αν είναι το αποτέλεσμα
της χθεσινής ψήφου, πάντως, το
συμπέρασμα όσων συμμετείχαν στο
τρίτο Ελληνοβρετανικό Συμπόσιο
την Παρασκευή και το Σάββατο,
πάλι στο Ναύπλιο, είναι ότι οι σχέσεις
Ελλάδας - Βρετανίας θα ενισχυθούν.
Η συνάντηση αυτή, με διοργανωτές
τη βρετανική πρεσβεία, το Οικονο-
μικό Φόρουμ των Δελφών και το
Βρετανικό Συμβούλιο, ανέδειξε τους
δεσμούς του παρελθόντος και ανα-
ζήτησε τρόπους με τους οποίους οι
δύο χώρες θα μπορέσουν να συνερ-
γαστούν για να αντιμετωπίσουν τις
προκλήσεις ενός κόσμου που αλλάζει
με μεγάλη ταχύτητα. Θέματα των
συζητήσεων ήταν η ενέργεια και η
γεωπολιτική, η ναυτιλία, η Παιδεία,
η έρευνα και τεχνολογία, ο ρόλος
της φιλανθρωπίας, η αξιοποίηση
του πολιτισμού, η ελληνική Διασπο-
ρά. Σε όλες τις παρουσιάσεις και πα-

ρεμβάσεις Ελλήνων και Βρετανών,
σημειώθηκαν οι τομείς που οι δύο
χώρες θα μπορούσαν να συνεργα-
στούν ή να μάθει η μία από την άλλη.
Οι ειλικρινείς κουβέντες ανθρώπων
που γνωρίζουν καλά το αντικείμενο
της ειδίκευσής τους, η αναγνώριση
ότι η συνεργασία είναι απαραίτητη,
αλλά και η αλλαγή της σχέσης μεταξύ
των δύο χωρών (αφού η Βρετανία
φεύγει από την Ε.Ε. ενώ η Ελλάδα
παραμένει μέλος), ανέδειξαν πολλά
ενδιαφέροντα σημεία. Στο ζήτημα
της Παιδείας, για παράδειγμα, οι δε-
σμοί είναι γνωστοί αλλά η κατάσταση
αλλάζει, παρουσιάζοντας ευκαιρίες
και ανάγκες. Σήμερα 11.000 Ελληνες
φοιτούν στη Βρετανία και 4.500 δι-
δάσκουν σε βρετανικά πανεπιστήμια.
Στην Ελλάδα, 17.000 φοιτούν σε κο-
λέγια που συνεργάζονται με βρετα-
νικά πανεπιστήμια. Ενώ παλαιότερα
ο φορέας που εκπροσωπεί τα βρε-
τανικά πανεπιστήμια επιχειρούσε
μέσω της Ε.Ε., τώρα εργάζεται εν-
τατικά για να ενισχύσει τη διμερή
σχέση. Προσπαθεί, επίσης, να εξα-
σφαλίσει τη συνέχιση της συνερ-
γασίας μεταξύ των δημόσιων πανε-
πιστημίων των δύο χωρών ώστε οι
Βρετανοί να έχουν συμμάχους για

να συμμετάσχουν σε ευρωπαϊκά
ερευνητικά προγράμματα και σε αν-
ταλλαγές φοιτητών. Το γεγονός ότι
πάνω από 300.000 Ελληνες έχουν
αποφοιτήσει από πανεπιστήμια στη
Βρετανία συμβάλλει στην καλή σχέ-
ση μεταξύ των πανεπιστημιακών
των δύο χωρών.

Ενδιαφέρουσα άποψη των συζη-
τήσεων, πάντως, ήταν ότι δεν ήταν
η Ελλάδα που πάντα έχει να μάθει
από τη Βρετανία. Παρά τις εξαιρε-
τικές υπηρεσίες που το Σίτι του Λον-
δίνου παρείχε στη ναυτιλία για πολ-
λές δεκαετίες, πριν από χρόνια η
Βρετανία, με λάθος χειρισμούς, έχασε
πολλούς εφοπλιστές και πλοία, ενώ
η Ελλάδα τούς κέρδισε. Επίσης, πα-
ράγων του ενεργειακού τομέα ανα-
φέρθηκε στο γεγονός ότι το φορο-
λογικό καθεστώς για μεγάλες επεν-
δύσεις στην Ελλάδα παραμένει στα-
θερό (με επικύρωση της Βουλής)
ενώ στη Βρετανία η κατάσταση είναι
πιο ρευστή. Ομως, ίσως το πιο ου-
σιαστικό –και πολύ προσωπικό–
σχόλιο ήταν μιας Βρετανίδας ομιλί-
τριας που είπε: «Η Ελλάδα πέρασε
από τα στενά και επέζησε. Δίνει ελ-
πίδα και σε εμάς ότι υπάρχει κι επό-
μενη μέρα».

Ελληνοβρετανική γέφυρα στο μέλλον
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Δεν υπάρχουν προστάτες
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Δεσμεύθηκε κατά
την προεκλογική πε-
ρίοδο ο κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης για δι-
εύρυνση του εκλο-
γικού σώματος διά

της παροχής επιστολικής ψήφου
στους Ελληνες τους εγκατεσπαρ-
μένους στην υφήλιο. Κάποιοι μι-
λούν για τρία και περισσότερα
εκατομμύρια ομογενών, που ανα-
μένεται να διαμορφώνουν τα απο-
τελέσματα των προσεχών εκλογών
και εφεξής. Αλλοι αναφέρονται
σε μεθοδεύσεις που αποβλέπουν
στο εγκλεισμό της Αριστεράς στο
«χρονοντούλαπο της Ιστορίας».
Μόνον που και ο Ανδρέας Παπαν-
δρέου διακήρυττε ότι η Δεξιά θα
έμπαινε στο ίδιο χρονοντούλαπο,
αλλά επανήλθε στην εξουσία κατ’
επανάληψιν, και αυτό που ιστο-
ρικώς συνέβη ήταν η εξαέρωση

του ΠΑΣΟΚ και όχι της Νέας Δη-
μοκρατίας, σε τελική ανάλυση.

Εκλήθησαν οι ηγέτες των πο-
λιτικών κομμάτων σε κατ’ ιδίαν
συνάντηση με τον πρωθυπουργό
και εξελθόντες προέβησαν σε δη-
λώσεις αμφίσημες εν πολλοίς, και
διοχετεύθη στα ΜΜΕ ότι ηγέτης
παρατάξεως ενέπλεξε κατά τη συ-
ζήτηση το θέμα της εκλογής Προ-
έδρου της Δημοκρατίας, υπονο-
μεύοντας διά της συναλλαγής
έναν θεσμό.

Προς αποφυγήν πάσης παρε-
ξηγήσεως, η στήλη αυτή υποστη-
ρίζει πλήρως το δικαίωμα ψήφου
των ομογενών στον τόπο όπου
διαβιούν, παρέχοντας πάσα διευ-
κόλυνση και όχι διά μαζικής με-
ταφοράς τους, όπως στο παρελθόν,
με αεροσκάφη μισθωμένα από τα
κόμματα, με επιδοτήσεις στα ει-
σιτήρια κατ’ αποκλειστικότητα
σε οπαδούς. 

Επειδή όμως πολύς ο λόγος
από διαφόρους περί «ελληνικής
διασποράς», μία διευκρίνιση πα-
ρεμπιπτόντως. Ο όρος διασπορά
αφορά τους Ιουδαίους, που εξε-
διώχθησαν κατ’ επανάληψιν από
τις εστίες τους. «Ελληνική δια-
σπορά» ουδέποτε υπήρξε. Αποι-
κίες ίδρυαν στην αρχαιότητα οι
Ελληνες, διότι δεν τους χωρούσε
ο τόπος, και μετανάστες υπήρξαν
πάντοτε, κυρίως από απελπισία
και ανέχεια. Οι Ελληνες κατακτή-
θηκαν από τους Ρωμαίους αλλά
δεν εξεδιώχθησαν απηνώς, όπως
οι Εβραίοι επί Καλιγούλα. 

Με την ίδρυση του Ανατολικού
Ρωμαϊκού Κράτους κατίσχυσαν
σταδιακώς οι Ελληνες –διά του
πολιτισμού τους– και έτσι προ-
έκυψε η Βυζαντινή Αυτοκρατορία.
Υποδουλώθηκαν από τους Οθω-
μανούς και υπέστησαν την τιμω-
ρητική αυθαιρεσία των σουλτά-
νων. 

Αλλά μετά την ανάδειξη του
Παναγιωτάκη Νικούσιου σε Μέγα
Διερμηνέα το 1661, άνοιξε ο δρό-
μος των Φαναριωτών προς την
Πύλη και τις παραδουνάβιες ηγε-
μονίες. 

Εθνοκάθαρση υπήρξε άπαξ,
μετά τη Μικρασιατική Καταστρο-
φή, δίχως να ερωτηθούν οι πλη-
θυσμοί που εκριζώθηκαν από τις
εστίες τους, με συμφωνία των
Αθηνών και της Αγκυρας. Αλλά
αυτό είναι άλλο θέμα. 

Ορθότατο το ενδιαφέρον για
τους ομογενείς, που οφείλουν να
διαχειρισθούν με σεβασμό και
ευπρέπεια οι ηγέτες μας. Αλλά το
πρόβλημα είναι η αυξανόμενη
αδιαφορία του εν Ελλάδι εκλογι-
κού σώματος, που επί της ουσίας
απλώς καταψηφίζει την προηγού-
μενη κυβέρνηση, με αποτέλεσμα
τη σταδιακή απαξίωση του όλου
πολιτικού συστήματος. 

Χρήσιμα τα ατμοσφαιρικά, τα
επικοινωνιακά, η εικονική πραγ-
ματικότητα, αλλά όμως δεν αρ-
κούν. Συγκρότησε ο Ανδρέας Πα-
πανδρέου το 1995 Συμβούλιο Απο-
δήμου Ελληνισμού με έδρα τη
Θεσσαλονίκη, που επέδειξε δρα-
στηριότητα επί της προεδρίας
του Αντριου Αθενς, αλλά εξαερώ-
θη. Ολως διαφόρως εξασφαλίζεται
η δημιουργική συμμετοχή των
ομογενών, ως φαίνεται.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Αρχές του μήνα, στο «Σπίτι της Κύ-
πρου», η Αννα Μαραγκού παρου-
σίασε το βιβλίο της «Περπατώντας
στις όχθες του Πεδιαίου ποταμού»
με φωτογραφίες του Γιώργου Παν-
ταζή, Εκδόσεις «Το Ροδακιό».

Επιγραμματική πληροφόρηση:
Η Αννα Μαραγκού ήταν, για μερικές
δεκαετίες, η ψυχή (αστραφτερή
παρουσία ακατάπαυστα δημιουρ-
γική) στις δραστηριότητες «πολι-
τισμού» του Δήμου Λευκωσίας. Ο
Γιώργος Πανταζής, αρχιτέκτονας
και ταλαντούχος φωτογράφος. Πε-
διαίος, ο αφανής πια ποταμός που
διασχίζει τη Λευκωσία. Και «Το Ρο-
δακιό» είναι το καύχημα («βασιλικός
στ’ αφτί μας») της βιβλιόφιλης Αθή-
νας.

Θα αδικούσε το βιβλίο και η πιο
ευφυής, συντομογραφική απόπειρα
αποτίμησης, αξιολόγησής του. Οι
«31 ιστορίες για τη Λευκωσία» είναι
κομψοτεχνήματα γλωσσικής εκ-
φραστικής, η χάρη τους ανυπότα-
κτη σε χαρακτηρισμούς. Η πόλη,
τα χτίσματα, οι άνθρωποι και η συ-
νύπαρξή τους είναι ένα παρελθόν
αιώνων, που επιμένει να συνιστά
παρόν – ομορφιά που αντιστέκεται,
αρχοντιά που επιμένει. Λέμε «πο-
λιτισμό» την αλλοτινή σοφία που
αβίαστα κοινωνείται διαρκώς, την
απομνημείωσή της σε οικοδομές,
ρυμοτομία, αισθητική του χώρου
– ό,τι αποτυπώνει πρώτιστα ήθος
κι ύστερα ανάγκη.

Τα κείμενα φωτίζουν το κληρο-
δότημα, οι φωτογραφίες υπηρετούν
την πρόκληση να αξιωθείς κάποτε
την άμεση θέαση του εραστού τε-
χνήματος. Οσοι ζουν σαν λιμό την
έκλειψη της αριστείας («άριστου
έργου»), μπορούν να έχουν, για πο-

λύν καιρό, το βιβλίο αυτό στο προ-
σκεφάλι τους.

Η σημερινή επιφυλλίδα γράφεται
και για να προφυλάξει τον αναγνώ-
στη. Να του πει: προσοχή! το βιβλίο
της Μαραγκού πληγώνει! – όπως
πάντοτε η «μέσα Ελλάδα», όπου κι
αν ταξιδέψεις. Οταν το τελειώσεις,
θα ξέρεις πολύ καλά, χωρίς κανείς
να σου το έχει βεβαιώσει, ότι η μοί-
ρα της Λευκωσίας είναι, νομοτε-
λειακά, μοίρα και κάθε «ελληνίδος
πόλεως» σήμερα. Μετά την ανεμ-
πόδιστη αρπαγή της μισής Κύπρου
από τους Τούρκους, ο Διονύσης
Σαββόπουλος είχε σοφά και επι-
γραμματικά αποφανθεί: «Το άδειο
μας το πρόσωπο η Κύπρος το πλη-
ρώνει». Οσοι διαχειρίζονται την
ιστορική συνέχεια των Ελλήνων,
εξακολουθούν να μην αντιλαμβά-
νονται το κενό ταυτότητας, το άδειο
πρόσωπο.

Ελληνίδες πόλεις, με ιστορία
πολλών αιώνων, που τις κατάπιε
οριστικά και αμετάκλητα η τουρκιά,
ποιος τις μνημονεύει πια σήμερα;
Κερύνεια, Αμμόχωστος, Μόρφου,
όπως και Σμύρνη, Τραπεζούντα,
Σηλυβρία, Σούρμενα, Εφεσσος, Φώ-
καια, Νικομήδεια, Σινασός, Μου-
δανιά, Σαμψούντα, Καισάρεια, Ατ-
τάλεια, Αλικαρνασσός, Λαοδίκεια,
Πέργη – πλήθος τα ονόματα. Η λο-
γική των ιστορικών δεδομένων,
ψυχρά και ανελέητα, βεβαιώνει τις
επερχόμενες προσθήκες στον κα-
τάλογο: Πόλεις της «γαλάζιας πα-
τρίδας» που τη δηλώνει ιταμότατα
«δική του» ο Ερντογάν, δηλαδή οι
πόλεις της νησιωτικής Ελλάδας,
γιατί όχι και της Δυτικής Θράκης,
ίσως και της Μακεδονίας, γενέτει-
ρας του Κεμάλ, αλλά και το στρα-

τηγικό «κλειδί» του Βόλου, με αυ-
τονόητο αντιστήριγμα την Κρήτη.

Αυτό που είναι σήμερα η Λευ-
κωσία και το αποτυπώνει με ειδυλ-
λιακό σπαραγμό η Αννα Μαραγκού
στο βιβλίο της, θα είναι σε λίγα
χρόνια, νομοτελειακά, η Κομοτηνή,
η Ξάνθη, γιατί όχι η Λάρισα, τα
Γιάννενα, τα Χανιά.

Είναι ορθολογικά προβλεπτή η
επερχόμενη κατάποση. Οχι επειδή
οι Τούρκοι είναι ογδόντα εκατομ-
μύρια και οι Ελληνώνυμοι οκτώ.
Οχι επειδή είναι εκσυγχρονισμένα
πάνοπλοι και εμείς με τα χρήματα
του εξοπλισμού τρέφουμε ένα πε-
λατειακό κράτος. Αλλά μόνο επειδή
οι Τούρκοι είναι περήφανοι να είναι
Τούρκοι, ενώ οι Ελληνες θέλουν,
με οποιοδήποτε τίμημα, να γίνουν
κάτι άλλο από αυτό που είναι: Να
γίνουν, επιτέλους, Ευρωπαίοι! Εστω
«επιτροπευόμενοι» από αδίστακτης
τοκογλυφίας «εταίρους» με υπο-
θηκευμένα τα «χρυσαφικά» της
χώρας, σαδιστικά, στο διηνεκές.
Παραμένουμε συνεπαρμένοι οι Ελ-
ληνώνυμοι από τον άξεστο καρα-
μανλισμό της συλλογικής συμπλεγ-
ματικής μας μειονεξίας: Να γίνουμε
Ευρωπαίοι, οπωσδήποτε, ό,τι κι αν
αυτό συνεπάγεται.

Ολα τα «κόμματα εξουσίας» είναι
στη σημερινή Ελλάδα «προοδευ-
τικά», που θα πει: μάχονται για την
«πρόοδο», δηλαδή για τον αφελ-
ληνισμό. Αφελληνισμό της γλώσ-
σας, της ιστορικής συνείδησης,
της Τέχνης, της λαϊκής παράδοσης.
Είναι κοινό πολιτικό πρόγραμμα ο
αφελληνισμός, γι’ αυτό και δεν δια-
φέρει σε προσανατολισμό και στό-
χους η πολιτική Γαβρόγλου από
την πολιτική Κεραμέως. Είναι προ-

ϋπόθεση του εξευρωπαϊσμού ο
αφελληνισμός, δηλαδή προϋπόθεση
της «προόδου», επομένως έχουν
τη «λογική» τους οι επιλογές του
Κυριάκου Μητσοτάκη: Απέναντι
σε έναν αδίστακτο τολμητία Ερν-
τογάν, που εισβάλλει αυθαίρετα
στη Συρία, απειλεί να κατακλύσει
με πρόσφυγες την Ευρώπη, διακη-
ρύσσει προκλητικά τουρκικό το
Αιγαίο, απέναντι σε μια τέτοια λαί-
λαπα, στήνει υπουργό Εξωτερικών
έναν ευπρεπή, αλλά παντελώς ανε-
παρκή, δίχως την πείρα διεθνών
σχέσεων και διπλωματίας πολιτικό.
Με αναπληρωτή, μια σκανδαλώ-
δους ανεπάρκειας, παρουσία.

Αυτή η προσωποποιημένη ανα-
φορά στη σημερινή φαρσοκωμωδία
του υπουργείου Εξωτερικών δεν
συνιστά, προφανώς, αντικυβερνη-
τική, κομματική κριτική, είναι μόνο
οιμωγή έσχατου πια απελπισμού
– ας το καταλάβουν όσοι βλέπουν
την πραγματικότητα μόνο με τα
ματογυάλια της πόλωσης Ολυμπια-
κού - Παναθηναϊκού, ΣΥΡΙΖΑ - Ν.Δ.
Κατρακυλάμε κυριολεκτικά στην
άβυσσο και το μόνο που μας εν-
διαφέρει, μέσα στον ίλιγγο της πτώ-
σης και πριν τον διαμελισμό του
πτώματος στα βράχια, είναι το αφιό-
νι μιας χωρίς αντίκρισμα εξουσίας.

Βέβαια, το λεκανοπέδιο της Ατ-
τικής δεν θα θελήσουν ποτέ να το
κατακτήσουν οι πανευφυείς Τούρ-
κοι. Θα το αφήσουν, ίσως και με
ολίγη Πελοπόννησο, να σαπίζει
από μόνο του ως την έσχατη απο-
σύνθεση, με υπουργεία, λιμουζίνες,
θλιβερούς ηλίθιους αξιωματούχους
– να απολαμβάνουν οι Τούρκοι τη
σύγκριση με το δικό τους «μεγα-
λείο». 

Αναμονή του μοιραίου

«Πώς θα εγγυηθείτε
την ασφάλειά μας;»
είναι το πρώτο ερώ-
τημα που απευθύνει
κάθε Ελληνας πολι-
τικός (και όχι μόνο)

σε όποιον σημαντικό και ισχυρό
ξένο αξιωματούχο επισκέπτεται
τη χώρα μας. Το ερώτημα προκα-
λεί αμηχανία, απορία. Στον ση-
μερινό κόσμο δεν υπάρχουν προ-
τεκτοράτα και προστάτες, όπως
συνέβαινε τον 19ο αιώνα. Υπάρ-
χουν συμμαχίες και πολιτικές ενώ-
σεις.

Πάσχουμε, ως Ελληνες, από
μια πρωτοφανή «σχιζοφρενή» αν-
τιμετώπιση του ρόλου των Με-

γάλων Δυνάμεων. Ενα κομμάτι
μας θέλει να βλέπει τη χώρα σαν
έναν Δαβίδ που αντιστέκεται διαρ-
κώς σε έναν Γολιάθ. Οπου Γολιάθ
μπορεί να είναι η Τουρκία, οι ΗΠΑ
ή η Γερμανία, κατά περίσταση.
Ενα άλλο κομμάτι μας, όμως, πά-
σχει από το σύνδρομο του ραγιά.
Αντιμετωπίζει με δέος τις ισχυρές
δυνάμεις και τους εκπροσώπους
τους. Ζητάει την προστασία τους
και ανεξίτηλες εγγυήσεις για την
ασφάλεια της χώρας. Ελπίζει σε
αυτές, υπερτιμά την αξία τους,

απογοητεύεται όταν δεν επαλη-
θεύονται οι προσδοκίες του και
άντε πάλι από την αρχή.

Ζούμε σε μια εποχή που θέλει
μεγάλη προσοχή. Οι σταθερές εί-
ναι λίγες, ή μάλλον ελάχιστες. Οι
ΗΠΑ μπορεί να εγγυώνται την
ασφάλεια του Ισραήλ ή της Νότιας
Κορέας. Αλλά ακόμη και οι ίδιοι
οι Ισραηλινοί και οι Νοτιοκορεάτες
αρχίζουν και αμφιβάλλουν για το
τι ισχύει και τι όχι επί Τραμπ. Η
Δύση γενικότερα δίνει πολύ κακά
μηνύματα για το πόσο σοβαρά
μπορεί κανείς να πάρει τις υπο-
σχέσεις της, όπως κατάλαβαν από-
τομα ο κ. Ζάεφ ή οι Κούρδοι.

Εχει έλθει η στιγμή να ωριμά-
σουμε ως λαός. Οσο κακός είναι
ο αντιαμερικανισμός, τόσο επι-
κίνδυνη είναι η αντίληψη ότι οι
ΗΠΑ θα «καθαρίσουν» για εμάς
αν συμβεί κάτι με την Τουρκία.
Οσο άρρωστη ήταν η εμμονή εναν-
τίον του Ισραήλ, τόσο λάθος είναι
η αντίληψη ότι θα πολεμήσει τον
«δικό μας πόλεμο» αν χρειαστεί.

Προφανώς και κτίζουμε συ-
στηματικά τις συμμαχίες μας. Κερ-
δίζουμε ό,τι μπορούμε από τη συ-
νεργασία στον αμυντικό τομέα,
την παρουσία των Αμερικανών
σε ευαίσθητες περιοχές, τη συλ-
λογή πληροφοριών. Και ταυτό-
χρονα δεν σταματάμε ποτέ την
πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική
του Κωνσταντίνου Καραμανλή,
που βασιζόταν στην αρχή ότι η
Ελλάδα δεν πρέπει να στηρίζεται
ποτέ μόνο σε έναν παγκόσμιο πυ-
λώνα.

Είναι όμως πολύ κακό να δί-
νουμε την εντύπωση ότι αναζη-
τούμε κάποιον προστάτη. Είναι
δείγμα αδυναμίας και γεωπολιτι-
κής κακομοιριάς.

Οι ομογενείς μας 

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Οσο κακός είναι ο 
αντιαμερικανισμός, 
τόσο επικίνδυνη είναι 
η αντίληψη ότι οι ΗΠΑ
θα «καθαρίσουν» για
εμάς αν συμβεί κάτι με
την Τουρκία.

������

Το πρόβλημα είναι 
η αυξανόμενη αδιαφο-
ρία του εν Ελλάδι εκλο-
γικού σώματος, που επί
της ουσίας απλώς κατα-
ψηφίζει την προηγού-
μενη κυβέρνηση. 
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Αυτή η ιστορική αντίφαση δεν έχει
προηγούμενο: ποικίλες κινήσεις
ενώνουν δυνάμεις με στόχο να εγ-
καταλείψουν τη μισή Κύπρο στην
Τουρκία εν ονόματι του μίσους
που τρέφουν προς αυτήν! Από το
Κραν Μοντάνα και μετά, αυτή η
αντίφαση πήρε πιο επιθετική μορ-
φή. Πρωταγωνιστής της πολιτικής
αυτής ο ίδιος ο Ν. Αναστασιάδης
(λ.χ. ρεσιτάλ παραπλάνησης στην
ομιλία του στους Μορφίτες, 13/10).
Κινήσεις, με από παλιά διαμορ-
φωμένες θέσεις υπέρ της λύσης
«δίπλα-δίπλα», αφού κατανόησαν
«πού το πάει ο πρόεδρος», βρήκαν
την ευκαιρία να εργαστούν στη
γραμμή «τώρα είναι η ώρα για να
τελειώσουμε μια και καλή με την
υπόθεση «διακοινοτικές συνομι-
λίες». Δύο γεγονότα δείχνουν πως
η ζημιά που επήλθε στην κοινή
γνώμη είναι ιδιαιτέρως σοβαρή:
εκείνος που πέταξε στα σκουπίδια,
ίσως για πάντα, τη Μόρφου και
την Αμμόχωστο, εκείνος που ση-
κώθηκε και έφυγε από το Μοντ
Πελεράν μόλις έλαβε χάρτη για το
εδαφικό από τον Μ. Ακιντζί με τη
Μόρφου και την Αμμόχωστο υπό
ε/κ διοίκηση, έλαβε σιωπηλή «έγ-
κριση» και μερικά χειροκροτήματα
από κατοίκους της Μόρφου και
της Αμμοχώστου σε πρόσφατες
αντικατοχικές εκδηλώσεις στη Δε-
ρύνεια και στον Αστρομερίτη! 

Το μεγάλο κόλπο δεν έχει προ-
βληθεί επαρκώς, καθώς δυνάμεις
με σοβαρές απόψεις στο Κυπριακό
δεν έδωσαν την αναγκαία σημασία
στην καταστροφή της σημασίας
των λέξεων: μια κάστα ανθρώπων
με ιδιοτελή συμφέροντα που έκανε
μεγάλες περιουσίες στα απομεινά-
ρια της εισβολής στο νησί, οργα-
νώνεται, ελέγχει και επιτίθεται με

τον πιο χυδαίο τρόπο σε κάθε προ-
σπάθεια για να κινηθεί η διαδικασία
των συνομιλιών. Πώς εξηγείται
αυτή η επιθετικότητα; Ασφαλώς
δεν πρόκειται για μάχη επιχειρη-
μάτων, άλλωστε τα επιχειρήματα
χρειάζονται κάποια τεκμηρίωση,
άρα με κάποια δημόσια εκφρασμέ-
νη λογική. Πρόκειται για καλά συν-
τονισμένη μάχη συμφερόντων για
να διατηρήσει αυτή η κάστα τα
«κεκτημένα» που της έχει προσπο-
ρίσει η εισβολή –αναπτύξεις γης,
νέες αξίες της γης σε διάφορες πε-
ριοχές του νησιού, πλουτισμός,
επίδειξη με ένα νέο lifestyle, πύργοι
και τίτλοι. Αυτή η κάστα συμφε-
ρόντων είναι μειοψηφούσα, αριθ-
μητικά είναι λίγη. Πώς, όμως, ελέγ-
χει μια πολύ σημαντική μερίδα του
πληθυσμού, που δηλώνει «να μεί-
νουμε όπως είμαστε;» ή που τα-
λαντεύεται ανάμεσα στη λογική
και τον παραλογισμό; Αυτό γίνεται
γιατί η πλειοψηφία των προσφύγων
δεν έχει διαβάσει τα πραγματικά
κίνητρα εκείνων που παρεμβάλ-
λουν τα εμπόδια μπροστά στο εν-
δεχόμενο λύσης. Δυστυχώς, μεγάλη
μερίδα των προσφύγων έχει αφο-
μοιώσει το αφήγημα που «ενώνει»
τα θύματα της εισβολής με όσους
απομυζούν τα «κεκτημένα» της
και, ταυτόχρονα, χυδαίους περι-
παίκτες της. 

Πολίτες σε εμφανή οικονομικά
αδιέξοδα, πρόσφυγες στους συ-
νοικισμούς, πολίτες που θα μπο-
ρούσαν να ήταν εδώ και δύο ή 15
χρόνια στα σπίτια τους, ακολού-
θησαν την προπαγάνδα της κάστας
της στασιμότητας, πιστεύοντας
ότι έτσι υπηρετούν «κάποιο σκο-
πό». Το μυστικό βρίσκεται στη
συνδετική ύλη που «κολλά» τα
απολύτως ασύνδετα: ο πρόσφυγας

που σε 40 ημέρες, ή τρεις μήνες,
ή σε ένα ή σε δύο χρόνια θα είχε
το δικαίωμα της επιστροφής, ταυ-
τίζεται με την κάστα των συμφε-
ρόντων που τους θέλει πρόσφυγες
για πάντα «εν ονόματι της πατρί-
δας». Αυτή είναι η συνεκτική ύλη
που συγκολλά τα ασύνδετα: η πα-
τριδοκαπηλία, η παραπλάνηση,
οι υποσχέσεις χωρίς αντίκρισμα.
Οι «μάχιμοι» πρόσφυγες της επο-
χής της εισβολής φεύγουν, ενώ
σημαντικό μέρος τους επιλέγει να
παραμένει στα σημερινά αδιέξοδα,
θεωρώντας ότι στο απροσδιόριστο
μέλλον θα τα καταφέρουμε «κα-
λύτερα». Τι θα καταφέρουμε, αν
οι μάχιμοι πρόσφυγες δεν ζουν,
είναι μια άλλη υπόθεση την οποία
κανένας δεν θέτει στον δημόσιο
διάλογο. Όποιος, όμως, κάνει μια
επίσκεψη σε συνοικισμό, μπορεί
να κατανοήσει τα πάντα. Όποιος
ενημερώνεται για όσους πρόσφυ-
γες φεύγουν για πάντα μέσω γρα-
πτών μηνυμάτων (που αποστέλ-
λουν δήμοι και κοινότητες της κα-
τεχόμενης Κύπρου), μπορεί να κα-
τανοήσει το μέγεθος της αδιαφο-
ρίας για το σύνολο της Κύπρου. 

Εσχάτως μπήκε ένας νέος πα-
ράγοντας στην εξίσωση: δυνάμεις
που ενδιαφέρονται για να μην προ-
χωρήσει οτιδήποτε παρεμβαίνουν
σε κάθε συζήτηση σε κάθε επίπεδο
–από τις τηλεφωνικές παρεμβάσεις
στα ραδιοφωνικά προγράμματα,
μέχρι τα Μέσα Κοινωνικής Δικτύω-
σης. Κατά κανόνα δεν έχουν να
προτείνουν οτιδήποτε, γιατί δεν
θέλουν να «αποκαλύψουν» την
πραγματική τους επιδίωξη. Από
την άλλη, εκφράζονται με έναν
χυδαίο τρόπο, ώστε να εκφοβίσουν
κάθε φορέα κάθε άλλης άποψης
πέρα από τη δική τους, εν τέλει

επιδιώκουν να καθηλώσουν τη
δημόσια συζήτηση σε σχήματα
που ευνοούν τον ανορθολογισμό
και την ένταση. Η αλλοπρόσαλλη
πολιτική Αναστασιάδη ενθάρρυνε
αυτές τις δυνάμεις να μιλούν πιο
ανεύθυνα, πιο επιθετικά.

Υπάρχουν κεντρικές ερμηνείες
και δευτερεύουσες. Σε κάθε περί-
πτωση στην κορυφή βρίσκεται η
στρέβλωση του προσφυγικού ζη-
τήματος και η αδυναμία των προ-
σφύγων να αντιληφθούν το μέγε-
θος της εξαπάτησης που υφίσταν-
ται για να κρατήσουν στα ύψη τα
προνόμια όσοι κέρδισαν από την
εισβολή. Όσο (κυρίως) οι πρόσφυ-
γες διαβάζουν στραβά τα συμφέ-
ροντα που τους περιβάλλουν, όσο
δεν βλέπουν με ευκρίνεια το παι-
χνίδι που παίζεται πίσω από τις
πλάτες τους, δύσκολα θα αλλά-
ξουμε ρότα. Ο χρόνος αλλάζει τα
δεδομένα, οι φυσικές δυνάμεις
υποχωρούν, οι πρόσφυγες λιγο-
στεύουν επικίνδυνα, οι νεότερες
γενιές δεν έχουν παραστάσεις από
την άλλη Κύπρο, σύντομα η δια-
χείριση του Κυπριακού θα αφορά
άλλα δεδομένα. 

Όλοι θυμούνται τι έλεγε δημό-
σια ο Ραούφ Ντενκτάς. Όλοι θυ-
μούνται πόσο δυνατά πολλοί μι-
λούσαν εναντίον του ακριβώς για
να αποδοκιμάσουν με πάθος τις
απόψεις του. Σήμερα μιλά ο αρ-
χιεπίσκοπος με γλώσσα Ντενκτάς
και οι αντιδράσεις είναι σχεδόν
ασήμαντες. Περνούν πλέον σαν
«κανονικές» απόψεις, δείγμα γρα-
φής ότι ο μιθριδατισμός αποτελεί
την πιο ανησυχητική εξέλιξη στα
επτά χρόνια της επιτήδειας πα-
ραπλάνησης. 

www.larkoslarkou.org.cy

Ρότα στη γραμμή Μιθριδάτη
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Μπορεί να πέρασαν αρκετές μέρες
από την τελευταία συνεδρία του
Εθνικού Συμβουλίου, αλλά το θέμα
παραμένει επίκαιρο. Παρά τα εθνικά
απαράδεκτα μηνύματα που έστειλε
η συνεδρία «ρεζιλίκι» καμία πρω-
τοβουλία ανατροπής της τραγικής
αυτής εικόνας. Αντίθετα, ότι ο ΠτΔ
επιμένει να μην αναφέρεται στη
μορφή λύσης που επιδιώκουμε απο-
δεικνύει το ότι συνεχίζει να προ-
βληματίζεται για άλλες μορφές λύ-
σεις και σχέδια Β΄ και Γ΄.

Στην ουσία το Εθνικό Συμβούλιο
αυτοαναιρέθηκε, αυτοδιαλύθηκε,
αυτοκαταστράφηκε. Σίγουρα θα
συνεχίσει να υφίσταται ως θεσμός,
αλλά για τον κάθε υγιώς σκεπτόμενο
πολίτη θα πρέπει ήδη να αποτελεί
παρελθόν. Το Εθνικό Συμβούλιο
διαχρονικά υπήρξε ένα σώμα, μια
σύναξη πολιτικών αρχηγών, που
κάθε άλλο παρά συμβούλιο μπο-
ρούσε να χαρακτηριστεί. Η λέξη
συμβούλιο παραπέμπει σε ένα σώμα
που τουλάχιστον θα πρέπει να το
διακρίνει η στοιχειώδης σοβαρό-
τητα. Ακόμα όταν μιλάμε για Εθνικό
Συμβούλιο τότε το θέμα παίρνει
δραματικές διαστάσεις, γιατί η
απαιτουμένη σοβαρότητα άπτεται
εθνικών ζητημάτων. Είτε μας αρέσει
είτε όχι η τελευταία συνεδρία του
Εθνικού Συμβουλίου απέδειξε ότι
δεν πρόκειται για συμβούλιο και
σίγουρα ούτε για εθνικό. Κάποτε
χαρακτηρίστηκε καφενείο, πανη-
γύρι και πολλά άλλα, που, αν και
απαξιωτικά, είναι δυστυχώς η πραγ-
ματικότητα.

Την ώρα που είναι σε εξέλιξη η
εισβολή στην κυπριακή ΑΟΖ, το
Εθνικό μας Συμβούλιο δεν κατάφερε
να συμφωνήσει σε κοινό ανακοι-
νωθέν γιατί, σύμφωνα με διάφορα
δημοσιεύματα, δεν κατάφεραν να
συμφωνήσουν στη μορφή λύσης
στην οποία υποτίθεται στοχεύουμε.
Παρά την επιμονή των Αβέρωφ
Νεοφύτου και Άντρου Κυπριανού
δεν κατέστη δυνατή η συμφωνία
στο κοινό ανακοινωθέν, γιατί τα
μικρά κόμματα διαφώνησαν με την
αναφορά ότι η επιδιωκόμενη λύση
είναι η ΔΔΟ. Όσον αφορά τον ΠτΔ,
από ό,τι φαίνεται, τήρησε μια πον-
τιοπηλατική στάση. Αντί η αναφορά
περί ΔΔΟ να ήταν δική του πρω-
τοβουλία ουσιαστικά υπέκυψε ή
συμφώνησε με τις απόψεις κομ-
μάτων που διαχρονικά τάσσονται
εναντίον μιας εφικτής λύσης.

Άκουσον, άκουσον. Ζητούμε
από τη διεθνή κοινότητα να βοη-
θήσει για μια λύση ΔΔΟ και εμείς
δεν συμφωνούμε με αυτήν τη μορ-
φή λύσης. Καταγγέλλουμε σε όλα
τα μήκη και πλάτη τις προσπάθειες
της Τουρκίας για συζήτηση λύσης
εκτός των παραμέτρων των Η.Ε.
και εμείς πρώτοι και καλύτεροι δια-
φωνούμε με αυτές τις παραμέτρους.
Μια κατάσταση που αν και όλοι
παραδέχονται ότι είναι τραγική
κατάντησε πλέον και κωμικοτρα-
γική.

Μα γιατί επιτέλους ο Τραμπ, ο
Γκουτιέρες, η Μέρκελ να ζητούν
συνομιλίες για επίτευξη λύσης ΔΔΟ
τη στιγμή που το δικό μας Εθνικό
Συμβούλιο δεν συμφωνεί; Γιατί δια-

μαρτυρόμαστε όταν ο Τσαβούσο-
γλου μας λέει ότι θα πρέπει να απο-
φασίσουμε τι λύση θέλουμε;

Βέβαια, τα απαράδεκτα και τα
παράλογα εντός του Εθνικού Συμ-
βουλίου συνεχιστήκαν και εκτός
«ρινγκ» με τις δηλώσεις των πολι-
τικών αρχηγών. «Η ελληνοκυπρια-
κή πλευρά θα πρέπει να στείλει
σύσσωμη το μήνυμα ότι επιδιώκει
την εξεύρεση λύσης διζωνικής, δι-
κοινοτικής ομοσπονδίας. Αυτό θα
πρέπει να τονίζεται από την ολό-
τητα των κομμάτων της Κύπρου,
γιατί σε διαφορετική περίπτωση,
θα πληγεί ανεπανόρθωτα η αξιο-
πιστία της δικής μας πλευράς», δή-
λωσε ο Αβέρωφ Νεοφύτου μετά
τη συνεδρία. «Αν η ελληνοκυπρια-
κή πλευρά θέλει να είναι πειστική
πρέπει να είναι ξεκάθαρη ως προς
τη βάση λύσης, επαναβεβαιώνον-
τας τη βούληση για λύση διζωνικής,
δικοινοτικής ομοσπονδίας», δή-
λωσε ο γ.γ. του ΑΚΕΛ, λέγοντας,
μάλιστα, ότι συμφωνεί με τον πρό-
εδρο του ΔΗΣΥ. «Εάν δημιουργείται
αυτό το τοξικό κλίμα μεταξύ του
ΑΚΕΛ, του προέδρου, και κατ’ επέ-
κταση του ΔΗΣΥ, με ποιους πι-
στεύει το ΑΚΕΛ ότι μπορεί να συ-
νεργαστεί για να δούμε ζωντανή
την ελπίδα για επανένωση της πα-
τρίδας μας », δήλωσε την επομένη
ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ.

Τι να πεις; Πώς να κατανοήσει
ο απλός άνθρωπος όλα αυτά τα
ακαταλαβίστικα; Ο Αβέρωφ Νεο-
φύτου προτρέπει όλα τα κόμματα
να στέλλουν το μήνυμα ότι η επι-
διωκόμενη μορφή λύσης είναι η
ΔΔΟ, το ΑΚΕΛ συμφωνεί απόλυτα
μαζί του και αυτός κατηγορεί το
ΑΚΕΛ για τοξικό κλίμα. Με πιο απλά
λόγια, ο Αβέρωφ Νεοφύτου στηρίζει
με σθένος τον ΠτΔ, ο οποίος επι-
μελώς αποφεύγει να αναφερθεί
στη μορφή λύσης ΔΔΟ, σφυρίζει
αδιάφορα για τα άλλα κόμματα τα
οποία δημοσίως τάσσονται εναν-
τίον της ΔΔΟ και κατηγορεί το
ΑΚΕΛ, το οποίο δηλώνει ότι συμ-
φωνεί μαζί του.

Η επιστήμη σηκώνει τα χέρια
ψηλά. Κα εμείς καλώς σας βρήκαμε.
Τρανή απόδειξη ότι σε αυτόν τον
τόπο η κοινή λογική έπαψε πλέον
να είναι κοινή. Είπαμε ότι το κου-
τόχορτο κατάντησε εθνικό φαγητό,
όταν όμως σερβίρεται σε μεγάλες
δόσεις, χωρίς γαρνιτούρες και τα
απαραίτητα συνοδευτικά, τότε
είναι δύσπεπτο.

Κατά τα άλλα καλούμαστε να
αντιμετωπίσουμε τις τελευταίες
προκλήσεις και να αφήσουμε όλους
αυτούς τους πολιτικάντηδες να
διαχειριστούν το μέλλον των επό-
μενων γενεών. 

Πραγματικά είναι να διερωτάσαι
μήπως η ρήση του Αμερικανού
συγγραφέα Μαρκ Τουαίην: «Με-
ρικές φορές αναρωτιέμαι αν τον
κόσμο κυβερνούν κάποιοι έξυπνοι
που μας δουλεύουν ή κάποιοι ηλί-
θιοι που μιλάνε σοβαρά», ήταν προ-
φητική και προέβλεπε το πολιτικό
σκηνικό της Κύπρου του 2019.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός
προγραμμάτων ηλεκτρ. υπολογιστών.

Η συνεδρία ρεζιλίκι
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Π έρασαν 43 ολόκληρα χρόνια
από τότε που ο αείμνηστος
Σπύρος Κυπριανού, μέσα

από τις στάχτες και τα αποκαΐδια
που προκάλεσε η τούρκικη εισβολή,
ίδρυσε την Δημοκρατική Παράταξη.
Σαράντα τρία χρόνια μετά, η Δη-
μοκρατική Παράταξη του σήμερα
είναι εδώ για να παραλάβει τη σκυ-
τάλη της ιστορικής Δημοκρατικής
Παράταξης του 1976.

Με το ιδρυτικό της συνέδριο
που έγινε πριν από έναν ακριβώς
χρόνο, η Δημοκρατική Παράταξη
κλείνει, σήμερα, έναν χρόνο δημι-
ουργικής παρουσίας στον κομμα-
τικό χάρτη της Κύπρου. Στις 21
Οκτωβρίου του 2018, σημαίνοντα
ιστορικά στελέχη, επιστήμονες,
αποστασιοποιημένοι πολίτες αλλά
και νεαρόκοσμος, με υψηλό αίσθη-
μα συλλογικής ευθύνης και πίστης,
έθεσαν τα θεμέλια για την αφετηρία
μιας νέας πορείας. Τη δημιουργία
ενός νέου Κέντρου, την οικοδόμηση
μιας νέας Κύπρου. Συμφώνησαν

και ομόφωνα διακήρυξαν ότι οδο-
δείκτης της κοινής μας πορείας εί-
ναι η εθνική συνεννόηση, η κοι-
νωνική συναίνεση, η ενδυνάμωση
του κοινωνικού κράτους.

Πριν από έναν χρόνο γυρίσαμε
σελίδα, ανοίγοντας τους ορίζοντες
μίας νέας εποχής αισιοδοξίας, αυ-
τοπεποίθησης και δημιουργίας.
Μαζί κάναμε ένα νέο ξεκίνημα με
το σχηματισμό ενός μεγάλου αρ-
ραγούς κοινωνικού μετώπου με
επίκεντρο τον άνθρωπο. Μαζί ανα-
γεννήσαμε τις δυνάμεις για τη δη-
μιουργία του νέου Κέντρου. Μια
έπαλξη που επενδύει στη συμμε-
τοχή και τον ουσιαστικό πρωτα-
γωνιστικό ρόλο των νέων.

Σήμερα, με αφορμή τη συμπλή-
ρωση ενός χρόνου από την ίδρυση
της ΔΗΠΑ ανανεώνουμε το κάλε-
σμα σε όλους τους πολίτες να πυ-
κνώσουν τις γραμμές της. Να απαν-
τήσουν, δηλαδή, στο δίλημμα: Θα
μείνουμε απαθείς μπροστά στο κε-
νό που έχει δημιουργηθεί στο Κέν-

τρο του πολιτικού μας συστήματος
με κίνδυνο η πολιτική πόλωση να
καταστήσει αδύνατη την πολιτική
συνεννόηση για την αντιμετώπιση
των αυξανόμενων κινδύνων που
απειλούν την πατρίδα μας ή θα
συμπαραταχθούμε όλοι μαζί στην
προσπάθεια να υπερβούμε τις άγο-
νες αντιπαραθέσεις και να βρούμε
τις συνθέσεις που απαιτεί η λύση
των σύγχρονων σύνθετων προβλη-
μάτων;

Από αυτό το προσκλητήριο δεν
πρέπει να λείψει κανείς. Το δίλημμα
αφορά τους πάντες. Δεν είναι ούτε
προσωπικό ούτε καν κομματικό.
Αφορά στο μέλλον μας. Αφορά στο
μέλλον των παιδιών μας. 

Μακριά από κάθε αδιαφανή συν-
διαλλαγή, παρωχημένη νοοτροπία
ή συμφεροντολογική λογική. Μα-
κριά από κάθε δημαγωγικό λαϊκισμό
και αναχρονιστικό παλαιοκομμα-
τισμό είτε θα προχωρήσουμε όλοι
μαζί μπροστά για να δημιουργή-
σουμε συνθήκες πολιτικής και οι-

κονομικής σταθερότητας στον τόπο
είτε θα παραμείνουμε προσκολλη-
μένοι στα πάθη μας, αδιαφορώντας
για το κοινό καλό.

Σε αυτό το δίλημμα οφείλουμε
όλοι μας να δώσουμε τη δική μας
υπεύθυνη απάντηση. Οι καιροί δεν
περιμένουν και οι κίνδυνοι που
παραμονεύουν είναι πολλοί και όχι
πάντα ορατοί. Δεν αφορούν μόνο
στην απελευθέρωση και επανένω-
ση της πατρίδας. Αφορούν στο σύ-
νολο της πολιτικής, οικονομικής
και κοινωνικής ζωής. Αφορούν
στην ασφάλειά μας, στην ευημερία
μας, στην υγεία μας, στην παιδεία
μας, στον πολιτισμό μας, στο πε-
ριβάλλον μας. Μακριά από εμμονές,
δογματισμούς ή τάσεις αυτοδικαίω-
σης, η Δημοκρατική Παράταξη πο-
λιτεύεται στη βάση του διεκδικη-
τικού ρεαλισμού, στη βάση της σύ-
νεσης και της μετριοπάθειας.

Δεν μας επιτρέπεται η αμερι-
μνησία. Δεν συγχωρείται ο εφη-
συχασμός. Είναι ώρες ευθύνης. Εί-

ναι ώρες υπέρβασης. Οφείλουμε
να δράσουμε ανάλογα, αναλαμβά-
νοντας ο καθένας τις δικές του ευ-
θύνες και όλοι μαζί συλλογικά.

Γι’ αυτό είμαστε εδώ.
Γι’ αυτό απευθυνόμαστε σε αυ-

τούς που αποστρέφονται τις στείρες
αντιπαραθέσεις. Που απορρίπτουν
τον φανατισμό, που δεν έχουν ιδε-
οληψίες, που δεν επηρεάζονται
από προκαταλήψεις. 

Γι΄αυτό απευθυνόμαστε σε αυ-
τούς που δυσανασχετούν με την
ανευθυνότητα, που δεν ανέχονται
την αλαζονεία και την προσωπο-
λατρία, που δεν αποδέχονται την
πατριδοκαπηλία, που δεν ενδίδουν
σε εκβιαστικά διλήμματα, σε διχα-
στικά κηρύγματα, σε όρους και λό-
γους μίσους και διχόνοιας. Απευ-
θυνόμαστε σε όλους αυτούς που πι-
στεύουν στην ανάγκη για εθνική
συνεννόηση και πολιτική σταθε-
ρότητα. Σ’ όλους όσους θέλουν ενερ-
γά να συμβάλουν στη διαμόρφωση
ενός οράματος για την πατρίδα μας.

Για μια καλύτερη Κύπρο. Για ένα
καλύτερο μέλλον. Σήμερα, που κυ-
ριαρχεί μια γενικευμένη απαξίωση
των θεσμών και της πολιτικής, ένα
Νέο Κέντρο χρειάζεται να συγκρο-
τηθεί ως αντίπαλο δέος της πόλωσης
και του λαϊκισμού, ως ώριμη και
ήρεμη απάντηση στις προκλήσεις
μιας νέας, πολύ διαφορετικής αλλά
και πολύ αντιφατικής εποχής. 

Η φιλοσοφία του σύγχρονου
Κέντρου δεν είναι κενή περιεχο-
μένου. Είναι ανθρωποκεντρική.
Έχει αρχές και ένα ισχυρό κώδικα
αξιών. Έχει ακόμα την επιπρόσθετη
ιδιότητα να μπορεί να προσαρμό-
ζεται στις συνεχείς μεταβαλλόμενες
κοινωνικο-οικονομικές απαιτήσεις
μιας σύγχρονης κοινωνίας. Αυτό
είναι το όραμά της Δημοκρατικής
Παράταξης για την Κύπρο μας. Μια
Κύπρο της ελπίδας και της προ-
οπτικής για τις νέες γενιές.

Ο κ. Μάριος Καρογιάν είναι πρόεδρος της
Δημοκρατικής Παράταξης.

Δημοκρατική Παράταξη - ένας χρόνος μετά
Του ΜΑΡΙΟΥ ΚΑΡΟΓΙΑΝ

Άνδρας προετοιμάζει ψωμί σε υπαίθρια αγορά στην παλιά πόλη της Σάνα στην Υεμένη. Η χώρα από το 2011 μαστίζεται από βαθιά πολιτική και οικονομική κρίση. 
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

«Όταν χορεύεις ταγκό, θέλεις δύο.
Όταν σταματάς το ταγκό και ξεκινά
η κάθε πλευρά να χορεύει το δικό
της τσιφτετέλι, μπορείς να κάνεις
όσες φιγούρες θέλεις. Αλλά φτάνει
πλέον η ώρα να χορέψεις ταγκό»,
λέει στη συνέντευξή του στην «Κ»
ο τέως υπουργός Εξωτερικών Ιωάν-
νης Κασουλίδης. Ο ίδιος αποδέχεται
ότι υπήρξε περίοδος τακτικισμού
από τη δική μας πλευρά όλο αυτό
το διάστημα, ωστόσο υπογραμμίζει
ότι «δεν ήταν μόνο η δική μας
πλευρά που βρισκόταν σε μία πε-
ρίοδο τακτικής αλλά και η τουρκική
πλευρά. Αυτό δεν πρέπει να το λη-
σμονούμε». Ο κ. Κασουλίδης έχει
διαφορετική άποψη σχετικά με τη
θέση της κυβέρνησης ότι δεν επι-
στρέφει στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων υπό την τουρκική απει-
λή στην κυπριακή ΑΟΖ, διερωτώ-
μενος σε τι διαφέρει η απειλή στη
θάλασσα από την απειλή των δύο
μεραρχιών και τουρκικών τανκς
που βρίσκονται στη στεριά. 

–Νιώσατε πως κλείνει ο πολιτι-
κός σας κύκλος και αποχωρή-
σατε από την ενεργό πολιτική
σκηνή ή η αποχώρησή σας συν-
δέεται με τις εξελίξεις στο Κυ-
πριακό; 

–Θεώρησα πως με τη λήξη της
πρώτης πενταετίας του προέδρου
Αναστασιάδη τερματιζόταν ο δικός
μου κύκλος στην ενεργό πολιτική
και τη διεκδίκηση θέσεων. Έκρινα
πως υπηρέτησα αρκετό διάστημα
και πως πρέπει να αφήσω χώρο
για τους νεότερους. Δεν έπαψα βε-
βαίως να ενδιαφέρομαι για τον
τόπο μου και τη διεθνή πολιτική,
ζητήματα που με απασχόλησαν
στο σύνολο της πολιτικής μου δια-
δρομής.
–Η απόφασή σας να εμπλακείτε
με την Απόφαση Ειρήνης θεω-
ρήθηκε από πολλούς ως μοχλός
πίεσης προς τον πρόεδρο Ανα-
στασιάδη να επιστρέψει σε πιο
πραγματιστική σχολή σκέψης…

–Στην Απόφαση Ειρήνης είμα-
στε πολιτικά πρόσωπα από διά-
φορους πολιτικούς χώρους που
έχουμε αφυπηρετήσει από την
ενεργό κομματική πολιτική ζωή.
Δεν έχουμε καμία βλέψη, φιλοδο-
ξία ούτε προσβλέπουμε σε αξιώ-
ματα και θεωρούμε πως έφτασε
η ώρα κάποιοι να μιλήσουν στη
δημόσια συζήτηση ορμώμενοι
από το γεγονός ότι δεν έχουμε
κωλύματα να μιλήσουμε για το
μέλλον και την ανάγκη της ειρήνης
στην Κύπρο. 
–Το είχατε συζητήσει προηγου-
μένως με τον Νίκο Αναστασιά-
δη;

–Δεν ήθελα να βάλω κανέναν
σε δύσκολη θέση.
–Γιατί να βρεθεί σε δύσκολη θέ-
ση; 

–Ξέρω τι θα μου απαντήσει. Δεν
θέλω να βάλω κανέναν σε δύσκολη
θέση. Αυτή η πρωτοβουλία δεν
έχει κομματικό στόχο ούτε είναι
πολιτική κίνηση. Είμαστε 15 άτομα
και δεν σκοπεύουμε να γράψουμε
μέλη. Θα παρεμβαίνουμε στη δη-
μόσια συζήτηση, όχι κάνοντας αν-
τιπολίτευση ή συμπολίτευση. Στό-
χος είναι η συζήτηση πάνω στο
Κυπριακό. Να ακούσουν οι συμ-
πατριώτες μας θέσεις και επιχει-
ρήματα που πιθανόν να μην τις
άκουγαν προηγουμένως. 

–Θα εκφράσετε και διαφωνίες
με τον πρόεδρο αν χρειαστεί; 

–Αυτό δεν έχει προκύψει μέχρι
στιγμής. Αν προκύψει θα το δούμε. 
–Το πλαίσιο μέτρων που έχει
ληφθεί στο Συμβούλιο των Εξω-
τερικών Υποθέσεων ήταν ό,τι
καλύτερο μπορούσαμε να πά-
ρουμε ή θα μπορούσαμε να πε-
τύχουμε περισσότερα; 

–Ήταν επιτυχία της δικής μας
διπλωματίας και του υπουργού
Εξωτερικών τα εν λόγω μέτρα, κα-
θώς είναι το μέγιστο που θα μπο-
ρούσαμε να κερδίσουμε, αν λά-
βουμε υπόψη το πόσο ανομοιογε-
νής είναι η Ε.Ε. Υπάρχουν πολλές
χώρες εντός της Ε.Ε., περιλαμβα-
νομένης και της Βρετανίας, που
εξακολουθεί τυπικά να είναι μέλος,
αλλά και χώρες από την Κεντρική
και Ανατολική Ευρώπη που έχουν
την τάση να θεωρούν την Τουρκία
σημαντική για τα εθνικά τους συμ-
φέροντα, αλλά και για τα συμφέ-
ροντα της Ε.Ε. Το να επιτευχθεί
συνεπώς μια ομόφωνη απόφαση
είναι πολύ σημαντικό. Να σας υπεν-
θυμίσω ότι η Ε.Ε. δεν πήρε ποτέ
μέτρα εναντίον υποψήφιας χώρας
μέλους του ΝΑΤΟ. Επομένως, ό,τι
μπορούσαμε να πάρουμε, το έχουμε
πάρει. Αυτό δεν θα αποτρέψει την
Τουρκία από το να συνεχίσει την
πολιτική των προκλήσεων στην
κυπριακή ΑΟΖ. Δεν σημαίνει, όμως,
ότι δεν έπρεπε να επιδιώξουμε

αυτά που έχουμε πάρει. Διότι, μη
νομίζετε ότι δεν ενοχλείται η Τουρ-
κία. Και ενοχλείται και λαμβάνει
πολύ σοβαρά υπόψη τη γενική κα-
τακραυγή στο παράνομο της ενέρ-
γειας. 
–Δόθηκε η αίσθηση όλο αυτό
το διάστημα, όμως, πως οι τρι-
μερείς συμμαχίες μας έχουν ενι-
σχύσει τόσο ώστε η Τουρκία να
μην μπορεί να προχωρήσει σε
προκλήσεις εντός της ΑΟΖ μας. 

–Κακώς ελήφθη αυτή η εντύ-
πωση. Οι τριμερείς έχουν γίνει προς
όφελος και των τριών μελών που
την απαρτίζουν και επομένως είχε
δηλωθεί από την αρχή ότι αυτές
οι τριμερείς δεν στρέφονται εναν-
τίον οποιασδήποτε τρίτης χώρας.
Δεν βλέπω για παράδειγμα την Κύ-
προ να προστρέχει σε έναν ενδε-
χόμενο πόλεμο μεταξύ Ισραήλ και
κάποιων Αράβων για να πάρει το
μέρος του Ισραήλ. Συνεπώς, γιατί
να έχουμε απαίτηση αυτές οι χώρες
να έλθουν να λάβουν μέρος στρα-
τιωτικά προς υποστήριξη της Κύ-
πρου σε αυτή την πρόκληση;
–Δεν αναμέναμε περισσότερα
σε διπλωματικό επίπεδο και κυ-
ρίως από το Ισραήλ; 

–Οι τριμερείς συνεργασίες έχουν
αλλάξει άρδην την εξωτερική πο-
λιτικής της Κύπρου. Από μία εξω-
τερική πολιτική απλού χειρισμού
των σχέσεών μας με τον έξω κόσμο
σε συνάρτηση με το κυπριακό πρό-
βλημα έχει μετατραπεί σε μία στρα-
τηγική εξωτερική πολιτική. Το ότι
η Τουρκία είναι διπλωματικά απο-
μονωμένη στην Ανατολική Μεσό-
γειο είναι κάτι πρωτοφανές. Η δη-
μιουργία του ενεργειακού μεσο-
γειακού χώρου που συμμετέχουν
όλες οι αραβικές χώρες, το Ισραήλ
με την Ελλάδα και την Κύπρο και
την Τουρκία εκτός, μιλά από μόνη
της. Στρατηγικά η Τουρκία έχει
αποκτήσει υπεροπλία και έχει κα-
ταστεί η μεγαλύτερη από τις δυ-
νάμεις στην περιοχή της Ανατο-
λικής Μεσογείου. Διπλωματικά και
πολιτικά, ωστόσο, δεν της βγαίνει
γι’ αυτό και χρησιμοποιεί τη στρα-
τιωτική της ισχύ. 

O ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Η λύση θέλει ταγκό και όχι τσιφτετέλι 
Υπήρξε μια περίοδος τακτικισμού, όμως, πλέον οι δύο κοινότητες πρέπει να χορέψουν μαζί για την επίλυση του Κυπριακού

–Η εισβολή της Τουρκίας στη Συ-
ρία πώς επηρεάζει το Κυπριακό; 

–Αυτή τη στιγμή όλα είναι ρευ-
στά, καθώς επικρατεί ένα χάος
στην περιοχή της Βόρειας Συρίας.
Ασφαλώς δεν είναι περίπατος για
την Τουρκία, όπως αρχικά αφέθηκε
να νοηθεί. Κάποιες πόλεις τις έχει
καταλάβει η Τουρκία, όμως, σε άλ-
λες υπάρχει σθεναρή αντίσταση
από πλευράς των Κούρδων. Πρέπει
να λάβουμε υπόψη ότι ο συριακός
στρατός δεν λειτουργεί χωρίς τη
βοήθεια της Ρωσίας και του Ιράν.
Η Ρωσία είναι αυτή που θα επιβάλει
την λεγόμενη «Pax Russia». Οι ΗΠΑ
επέλεξαν με απόφαση του προ-
έδρου Τραμπ να αποσυρθούν, ενώ
η Ρωσία θέλει να έχει και την Τουρ-
κία και τη Συρία φίλη της. Πολύ
πιθανόν να υπάρξει κατάπαυση
του πυρός σε λίγες μέρες και να
μείνουν εκεί τα στρατεύματα. Τα
πράγματα θα παραμείνουν συγκε-
χυμένα τη στιγμή που δημιουργεί-
ται μία τεράστια ανθρωπιστική κα-
ταστροφή εξαιτίας της εισβολής
της Τουρκίας στη Συρία.
–Μπορεί να συνδεθεί και με το
Κυπριακό; 

–Κάποιοι υπολογίζουν ότι η απο-
θράσυνση της Τουρκίας ενδεχομέ-
νως να της επιτρέψει να κρατήσει
πιο σκληρή στάση στο Κυπριακό.
Υπάρχει και η πιθανότητα να συν-
δεθεί με τη βούληση της Τουρκίας
να πετύχει στη Συρία εκείνα που
θέλει και επομένως να αναζητήσει
κάπου αλλού ευνοϊκότερη θέση στα
μάτια της διεθνούς κοινότητας με
διαφορετική στάση στο Κυπριακό. 
–Η κυβέρνηση Αναστασιάδη μι-
λάει πλέον για συνέχιση των συ-
νομιλιών από εκεί όπου φύγαμε
στο Κραν Μοντάνα. Γιατί φύγαμε
τότε; Χάσαμε πολύτιμο χρόνο;

–Στο Κραν Μοντάνα, το Κυπρια-
κό έφτασε σε σημείο που δεν έφτα-
σε ποτέ προηγουμένως. Έγινε μία
μεγάλη διαπραγμάτευση, όμως, με
το τέλος του Κραν Μοντάνα μεσο-
λάβησε το αίτημα του γ.γ. των Ηνω-
μένων Εθνών για περίοδο περισυλ-
λογής, ακολούθησε και η περίοδος
των προεδρικών εκλογών στην Κύ-
προ, άρα ο πρώτος χρόνος ήταν
άγονος και ο Τ/κ ηγέτης και η Τουρ-
κία ανέβαζαν τον πήχη απαιτήσεων
για το πώς πρέπει να ξεκινήσουν
οι συνομιλίες. Επομένως, ο παρά-
γοντας του χρόνου μπορεί να μην
ήταν καλός, αλλά από την άλλη
χρειάζεσαι δύο μέρη να συμφωνή-
σουν ούτως ώστε να επαναρχίσουν
οι διαπραγματεύσεις. 
–Εμείς δεν θέσαμε διάφορα ζη-
τήματαπου ροκάνισαν τον χρόνο,
όπως η ημερομηνία του Πλαισίου
Γκουτιέρες και οι νέες ιδέες απο-
κεντρωμένη ομοσπονδία, κοινο-
βουλευτική δημοκρατία κ.λπ.; 

–Δέχομαι ότι ήμασταν σε περίοδο
τακτικισμού. Ηγέρθησαν ιδέες,
ακούστηκαν απόψεις, όμως, στην
ουσία δεν εξαρτάτο από μας. Αν
ερχόταν ο γ.γ. πριν από έξι μήνες
και εμείς βάζαμε τέτοιου είδους θέ-
ματα μπορεί κάποιος να μας κατη-
γορήσει ότι κωλυσιεργήσαμε εμείς.
Όλα ωρίμασαν με την τρίτη συνάν-
τηση Αναστασιάδη – Ακιντζί. Από
την ώρα που τα πράγματα ωρίμασαν
για να επικεντρωθούμε στην ου-
σιαστική προσπάθεια, τότε η θέση
της πλευράς μας ορθώς επανήλθε
στη γραμμή της αναζήτησης λύσης
με βάση τη διζωνική, δικοινοτική
ομοσπονδία από το σημείο που
έμειναν στο Κραν Μοντάνα και
αποδεχόμενες όλες οι πλευρές όλο
το κεκτημένο που συμφωνήθηκε
μέχρι εκεί. 
–Υπήρξε περίοδος περιπλάνησης
στο Κυπριακό από τον Νίκο Ανα-
στασιάδη και επέστρεψε πίσω
στη ρεαλιστική σχολή σκέψης; 

–Δεν είναι περίοδος περιπλάνη-
σης είναι, όμως, περίοδος τακτικής
σε μια κατάσταση που δεν αφορά
μόνο τη δική μας πλευρά. Δεν ήταν
μόνο η δική μας πλευρά που βρι-

σκόταν σε μία περίοδο τακτικής.
Ήταν και η τουρκική πλευρά. Αυτό
δεν πρέπει να το λησμονούμε. Την
9η Αυγούστου, όμως, όταν έγινε
αντιληπτό ότι μπορούμε να προ-
χωρήσουμε σε διαπραγματεύσεις,
τότε οι βολιδοσκοπήσεις περί άλλων
ιδεών δεν χρειάζονται πλέον. 
–Υπήρξε έντονο παρασκήνιο και
ανεπίσημες συζητήσεις για λύση
δύο κρατών και συνομοσπονδίας
από πλευράς του προέδρου, με
την κυβέρνηση να μην το απορ-
ρίπτει. Πόσο στοίχισε στην πλευ-
ρά μας; 

–Θα δεχόμουν να συζητήσω το
πόσο στοίχισε αν υπήρχε από την
άλλη πλευρά βούληση να συνεχί-
σουμε τις διαπραγματεύσεις από
εκεί που έμειναν στο Κραν Μον-
τάνα. Δεν υπήρξε. Όταν χορεύεις
ταγκό, θέλεις δύο. Όταν σταματάς
το ταγκό και ξεκινά η κάθε πλευρά
να χορεύει το δικό της τσιφτετέλι,
μπορείς να κάνεις όσες φιγούρες
θέλεις. Αλλά έρχεται πλέον η ώρα
να χορέψεις ταγκό.
–Συνεπώς οι βολιδοσκοπήσεις
για άλλες μορφές λύσης έγιναν
για να επανέλθει στο τραπέζι
των συνομιλιών;

–Όχι, δεν νομίζω. Υπήρχε κενό
λόγω της τουρκικής πλευράς και
αφέθησαν διάφορες σκέψεις, αλλά
ο πρόεδρος δεν μίλησε ποτέ επί-
σημα ή δημόσια για άλλες μορφές
λύσης πλην της διζωνικής, δικοι-
νοτικής ομοσπονδίας. 

–Θα πρέπει να κλειδώσουν οι
όροι αναφοράς από την τριμερή
ή μπορούμε να πάμε με ανοικτή
ατζέντα στην πενταμερή; 

–Είναι καλύτερα να συμφωνη-
θούν οι όροι αναφοράς. Υπάρχουν
δύο πράγματα που πρέπει να λάβουν
υπόψη οι ηγέτες στο θέμα όρων
αναφοράς. Συνομολογούνται για
να δημιουργήσουν στον γ.γ. των
Ηνωμένων Εθνών την εμπιστοσύνη
ότι οι δύο πλευρές μιλούν σοβαρά
και είναι έτοιμες να πάνε σε δια-
πραγματεύσεις. Οι διαπραγματεύ-
σεις θα αφορούν όλα τα θέματα
που δεν έχουν συμφωνηθεί μέχρι
σήμερα μέχρι το Κραν Μοντάνα.
Επομένως δεν είναι λογικό να υπάρ-
χει επιθυμία από την οποιαδήποτε
πλευρά να βάλει μέσα στους όρους
αναφοράς θέματα που θα αποτε-
λέσουν το αντικείμενο των δια-
πραγματεύσεων. Γι’ αυτό τον λόγο
οι όροι αναφοράς θα πρέπει να πε-
ριοριστούν στους τρεις άξονες και
αυτό είναι εύκολο να επιτευχθεί.
Από εκεί και πέρα τα υπόλοιπα είναι
θέμα διαπραγματεύσεων.
–Μπορεί, όμως, η πλευρά μας να
πάει στις διαπραγματεύσεις δε-
δομένων και των τουρκικών προ-
κλήσεων εντός της κυπριακής
ΑΟΖ; 

–Ο πρόεδρος Αναστασιάδης ανέ-
φερε ότι δεν πάει σε διαπραγμα-
τεύσεις υπό την απειλή των κανο-
νιοφόρων, και αυτό αφορά την κα-
θαυτό διαπραγμάτευση και όχι τη
διαδικασία της τριμερούς ή της
πενταμερούς. Προσωπικά δεν μπο-
ρώ να καταλάβω σε τι διαφέρει η
απειλή στη θάλασσα από την απειλή
των δύο μεραρχιών και τουρκικών
τανκς που βρίσκονται στη στεριά.
Ποια είναι η διαφορά; 

Η Συρία και η επιβολή
της «Pax Russia»

Προσωπικά δεν μπορώ
να καταλάβω σε τι δια-
φέρει η απειλή στη θά-
λασσα από την απειλή
των δύο μεραρχιών και
τουρκικών τανκς που
βρίσκονται στη στεριά.

–Τα αποτελέσματα των ευρωεκλογών
κατέδειξαν πως ο Δημοκρατικός Συ-
ναγερμός φαίνεται να υφίσταται
φθορά το τελευταίο διάστημα. Τι
μπορεί να αλλάξει; 
–Ο ΔΗΣΥ βρίσκεται σ’ αυτή τη δυ-
σχερή θέση, όμως, όποιος θέλει
εξουσία πρέπει να είναι έτοιμος
να δεχτεί και αυτές τις δυσκολίες.
Είναι πάντα δύσκολο για ένα κόμ-
μα που είναι στην εξουσία. Κάνα-
με μία καλή συζήτηση μετά τις ευ-
ρωεκλογές, εντοπίσαμε σε ποια

σημεία πρέπει να παρουσιάσει μία
νέα εικόνα ο ΔΗΣΥ, ως κόμμα με-
ταρρυθμίσεων και ως κόμμα που
υποστηρίζει το δημόσιο συμφέ-
ρον έναντι του διαφόρων ομάδων
επαγγελματικών ή άλλων. Εικόνα
που δεν θα στέλνει το μήνυμα ότι
δεν επηρεάζεται από τα συμφέ-
ροντα των μεγάλων, αλλά μόνο
υπέρ του δημοσίου συμφέροντος. 
–Ελέγχεστε για το γεγονός ότι με
αφορμή την πολυφωνία στέλνετε
το μήνυμα ενός κόμματος που απο-

τελεί εν πολλοίς σούπερ μάρκετ.
Είναι φιλελεύθερο κόμμα ο ΔΗΣΥ;
Συντηρητικό; Πού ανήκει;
–Είναι ένα φιλελεύθερο κόμμα με
κάποια συντηρητικά στοιχεία. Έχει
πολυφωνία ο ΔΗΣΥ. Μπορείς να
πεις διαφορετικές απόψεις και να
γίνονται δεκτές. Δεν είναι ίδιον
του ΔΗΣΥ ο δημοκρατικός συγκεν-
τρωτισμός. Από εκεί και πέρα κα-
μιά φορά ναι, κάποια μηνύματα
που στέλνουν την εικόνα αντιφά-
σεων πρέπει αποφεύγονται.

Φιλελεύθερος με κάποια συντηρητικά στοιχεία ο ΔΗΣΥ

Aφέθησαν διάφορες
σκέψεις, αλλά
ο πρόεδρος δεν μίλησε
ποτέ επίσημα ή δημόσια
για άλλες μορφές λύσης
πλην της διζωνικής, δι-
κοινοτικής ομοσπονδίας.

Ήταν επιτυχία της δικής
μας διπλωματίας και του
υπ. Εξωτερικών τα εν λό-
γω μέτρα, καθώς είναι το
μέγιστο που θα μπορού-
σαμε να κερδίσουμε, αν
λάβουμε υπόψη το πόσο
ανομοιογενής είναι η Ε.Ε.

Δεν είναι λογικό να υπάρχει επιθυμία από οποιαδήποτε πλευρά να βάλει μέσα στους όρους αναφοράς θέματα που θα
αποτελέσουν το αντικείμενο των διαπραγματεύσεων, αναφέρει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο Ιωάννης Κασουλίδης.
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ

H μεταρρύθμιση της τοπικής αυτο-
διοίκησης βρίσκεται πλέον προ των
πυλών, με το νομοσχέδιο που εκ-
πόνησε το υπουργείο Εσωτερικών
να βρίσκεται αυτή την περίοδο στη
Νομική Υπηρεσία. Σε ένα μεγάλο
βαθμό παρατηρείται σύμπλευση
ανάμεσα στο αρμόδιο Υπουργείο
και τις τοπικές κοινωνίες, γεγονός
που καθιστά ευνοϊκή την προώθηση
της συγκεκριμένης μεταρρύθμισης.
Παρόλα αυτά σε ό,τι έχει να κάνει
με την κατάργηση των σχολικών
εφορειών και την κηδεμονία των
σχολείων από τους Δήμους, παρα-
τηρείται τις τελευταίες μέρες μεγάλο
κύμα αντιδράσεων. Η δημιουργία
ενός μετώπου εναντίωσης προς
την πρόταση του υπουργού Εσω-
τερικών λαμβάνει μεγάλες διαστά-
σεις, την ίδια ώρα που η Ένωση
Δήμων χαιρετίζει τη συγκεκριμένη
πρωτοβουλία.

Την ίδια στιγμή επανέρχεται
στο προσκήνιο και ένα «ξεχασμένο»
νομοσχέδιο που βρίσκεται στα συρ-
τάρια του υπουργείου Παιδείας και
αφορά τη μετεξέλιξη του καθεστώ-
τος των σχολικών εφορειών και
όχι την κατάργησή τους. Ενδεχό-
μενη ανακίνηση του συγκεκριμένου
νομοσχεδίου δύναται να προκα-
λέσει «βραχυκύκλωμα» στη διαδι-
κασία μεταρρύθμισης, από τη στιγ-
μή μάλιστα που το νομοσχέδιο του
υπουργείου Παιδείας έχει ήδη πε-
ράσει από νομοτεχνικό έλεγχο.
Δύο διαφορετικά νομοσχέδια για

το ίδιο όμως θέμα που βρίσκονται
σε πλήρη αντιδιαστολή, έχοντας
ως χρονικό μάλιστα ορίζοντα το
τέλος του 2019.

Το νομοσχέδιο αντίβαρο
Από το 2014 ξεκίνησε μεγάλη

προσπάθεια μετά και από εισηγήσεις
της Παγκόσμιας Τράπεζας για εκ-
συγχρονισμό του θεσμού και του
ρόλου των σχολικών εφορειών. Η
πρωτοβουλία που ανέλαβε τότε το
υπουργείο Παιδείας για δημιουργία
ενός νέου Νόμου, ο οποίος θα αν-
τικαθιστούσε τον υφιστάμενο «Περί
Σχολικών Εφορειών Νόμο» αποτε-
λούσε προϊόν συνδιαμόρφωσης από
όλους τους εμπλεκομένους φορείς
της Παιδείας, ως επίσης και τις Ενώ-
σεις Δήμων και Κοινοτήτων, όπως
υποστήριξε στην «Κ» ο πρόεδρος
της Παγκύπριας Συντονιστικής Επι-
τροπής Σχολικών Εφορειών.

Για τη διαμόρφωση του νέου νό-
μου το Υπουργείο Παιδείας αποτά-
θηκε και σε δύο ιδιωτικούς οργανι-

σμούς, οι οποίοι γνωμοδότησαν ως
προς το ποιες είναι οι αλλαγές που
χρειαζόντουσαν για εκσυγχρονισμό
του θεσμού των σχολικών εφορειών.
«Αυτό το νομοσχέδιο κόστισε στην
τσέπη των πολιτών μισό εκατομμύ-
ριοευρώκαι το ρίχνουμε στο καλάθι
των αχρήστων με μια μονομερή
απόφαση του Υπ. Εσωτερικών» ση-
μείωσε χαρακτηριστικά ο κ. Έλλη-
νας. Σημειώνεται πως εδώ και πε-
ρίπου πέντε μήνες το συγκεκριμένο
νομοσχέδιο έχει μεταφερθεί από τη
Νομική Υπηρεσία στο αρμόδιο
υπουργείο, και το επόμενο στάδιο
είναι η κατάθεσήτου στο Υπουργικό
Συμβούλιο και από εκεί στη Βουλή
των Αντιπροσώπων. 

«Το νομοσχέδιο πρέπει με βάση
τις υποχρεώσεις μας στην Παγκόσμια
Τράπεζα να κατατεθεί μέχρι τέλος
του 2019 στη Βουλή για έγκριση»,
επισημαίνει ο κ. Έλληνας, ο οποίος
μάλιστα διερωτήθηκε για ποιο λόγο
δεν προβάλλεται αυτή η παράμετρος
ως αντιστάθμισμα στην πρόταση
νόμου που καταθέτει το Υπουργείο
Εσωτερικών, για την οποία δεν λή-
φθηκαν υπόψη οι απόψεις των εμ-
πλεκομένων φορέων ενός σχολικού
περιβάλλοντος. Προβαίνει επιπρό-
σθετα στην εκτίμηση πως η Κύπρος
θα εκτεθεί παγκόσμια αν δεν κατα-
τεθεί το συγκεκριμένο νομοσχέδιο
στο Κοινοβούλιο για έγκριση μέχρι
τέλος του έτους.

Ο ρόλος Χαμπιαούρη
Σε όλο αυτό το ζήτημα καταλυτικό

ρόλο αναμένεται να διαδραματίσει

η στάση και οι αποφάσεις του κ.
Χαμπιαούρη, και αυτό για δύο λό-
γους. Αφενός ως μέλος του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου θα κληθεί να το-
ποθετηθεί αρμοδίως επί του νομο-
σχεδίου της μεταρρύθμισης της το-
πικής αυτοδιοίκησης.

Το συγκεκριμένο νομοσχέδιο βρί-
σκεται αυτή την περίοδο στη Νομική
Υπηρεσία για γνωμοδότηση και ακο-
λούθως θα τεθεί ενώπιον των μελών
του Υπουργικού Συμβουλίου. Υπουρ-
γείο Εσωτερικών και δημοτικές αρχές
φαίνεται να έχουν «κλειδώσει» τη
μεταξύ τους συμφωνία, τουλάχιστον
σε ό,τι έχει να κάνει με τις βασικές
διατάξεις της μεταρρύθμισης. 

Από την άλλη, σχεδόν στο σύνολό
τους όλοι οι εκπαιδευτικοί φορείς
προτάσσουν ισχυρή αντίσταση, με
τις Σχολικές Εφορείες, την ΠΟΕΔ
και τους Οργανωμένους Γονείς να
εξετάζουν ακόμη και το ενδεχόμενο
λήψης μέτρων σε περίπτωση που
αρμοδιότητες των σχολικών εφο-
ρειών περιέλθουν στους Δήμους. Η
πίεση που αναμένεται να ασκηθεί
στον υπουργό Παιδείας για να αν-
τιταχθεί σε αυτό το ενδεχόμενο ανα-
μένεται μεγάλη, με τον ίδιο ακόμη

να μην έχει ανοίξει επισήμως τα
χαρτιά του.

Το δεύτερο σημείο που θα κληθεί
να διαμορφώσει το αμέσως προσεχές
διάστημα ο κ. Χαμπιαούρης, αφορά
την κατάθεση ή μη του νομοσχεδίου
που αφορά τον εκσυγχρονισμό και
τη συμπλεγματοποίηση των σχολι-
κών εφορειών και στην ουσία θα τί-
θεται«αντιμέτωπο» με το νομοσχέδιο
της τοπικής αυτοδιοίκησης. Δεν
αποκλείεται μάλιστα την ίδια περίοδο
το Υπουργικό Συμβούλιο να έχει να
τοποθετηθεί από τη μια για τον εκ-
συγχρονισμό των σχολικών εφορει-
ών και από την άλλη για την κατάρ-
γησή τους. Τα δύο υπουργεία δεν
αποκλείεται να βρεθούν αντιμέτωπα
σε περίπτωση κατά την οποία ο
υπουργός Παιδείας ανακινήσει το
συγκεκριμένο ζήτημα.

Και σε αυτή την περίπτωση, οι
πιέσεις που δέχεται ο Κώστας Χαμ-
πιαούρης είναι μεγάλες, καθώς και
οι Οργανωμένοι Γονείς με τη σειρά
τους ζητούν την κατάθεση του νο-
μοσχεδίου στο Υπουργικό Συμβούλιο.
«Με το συγκεκριμένο νομοσχέδιο
συμφωνούμε σε τεράστιο βαθμό,
και είμαστε πεπεισμένοι πως θα

οδηγήσει στον εκσυγχρονισμό των
σχολικών εφορειών και την ανα-
βάθμιση των σχολείων γενικότερα»
τόνισε στην «Κ» ο πρόεδρος της Συ-
νομοσπονδίας Γονέων Μέσης Εκ-
παίδευσης Κυριάκος Νικηφόρου.

Σημείωσε επιπρόσθετα πως έχει
ήδη ετοιμαστεί επιστολή η οποία
εντός της ερχόμενης εβδομάδας θα
αποσταλεί στον πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας, εξηγώντας τους λόγους
που η Οργάνωση θεωρεί λανθασμένη
την κατάργηση των σχολικών εφο-
ρειών. « Ο υπουργός Εσωτερικών
αποφασίζει για μια πολυκατοικία,
ρωτώντας τον γείτονα, και απαιτεί
από τον ιδιοκτήτη να ακολουθήσει
τις αποφάσεις» ήταν η χαρακτηρι-
στική του ατάκα ερωτηθείς για το
ενδεχόμενο κατάργησης των σχο-
λικών εφορειών.

Οι όποιες εξελίξεις αναμένονται
πολύ σύντομα, μιας και όπως δια-
φαίνεται, τη Δευτέρα και η ΟΕΛ-
ΜΕΚ με τη σειρά της θα λάβει επί-
σημη απόφαση εναντίον της κα-
τάργησης των σχολικών εφορειών,
δημιουργώντας ένα ισχυρό μέτωπο
αντίδρασης προς το Υπουργείο
Εσωτερικών. 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Μια νέα σελίδα, εφάμιλλης, της δη-
μόσιας υγείας, αναμένεται ότι θα
γυρίσει η τοπική αυτοδιοίκηση με
την προτεινόμενη μεταρρύθμιση
που βρίσκεται στο τελευταίο στάδιό
της. Πέρα από το πρωταρχικό ζη-
τούμενο που είναι τα διοικητικά
σχήματα που θα προκύψουν από
τις συνενώσεις, εξίσου έντονο εν-
διαφέρον παρουσιάζει και το ογκω-
δέστατο νομοθετικό πλαίσιο που
θα συνοδεύει τις ριζικές τομές που
επιχειρούνται. Το νομοσχέδιο που
θα διαμορφώσει το νέο τοπίο έχει
ολοκληρωθεί και ήδη έχει αποσταλεί
στην Ένωση Δήμων, αλλά και στη
Νομική Υπηρεσία για τον απαραί-
τητο νομοτεχνικό έλεγχο. Μια εξέ-
λιξη που ουσιαστικά σηματοδοτεί
την ολοκλήρωση των διαβουλεύσε-
ων, που προηγήθηκαν με κόμματα
και τοπικούς φορείς και που δίνει
τη σκυτάλη στη Βουλή των Αντι-
προσώπων για την τελευταία πράξη,
που είναι η ψήφιση του νομοσχε-
δίου.

Το νομοθετικό πλαίσιο απεστάλη
την προηγούμενη εβδομάδα από
την Ένωση Δήμων στα μέλη της,
για μελέτη και κατάθεση απόψεων
στη Γενική Συνέλευση που έχει ορι-
σθεί στις 2 Νοεμβρίου 2019. Το τελικό
προσχέδιο του νομοσχεδίου, 171
σελίδων, που έχει στη διάθεσή της
η «Κ», τιτλοφορείται ως ο περί Δήμων
νόμος του 2019 και καθορίζει τη σύ-
σταση και λειτουργία των νέων Δή-
μων που θα προκύψουν από τις συ-
νενώσεις. Στα χέρια των τοπικών
αρχών βρίσκεται και μελέτη του
Υπουργείου Εσωτερικών, στην οποία
παρουσιάζονται τα σενάρια για τις
συνενώσεις Δήμων και κοινοτήτων
από τις οποίες, στο πρώτο σενάριο
θα προκύψουν 13 νέοι Δήμοι και
στο δεύτερο 14. Το τελικό προσχέδιο
του νομοσχεδίου περιλαμβάνει εν-
διαφέρουσες πρόνοιες οι οποίες θα
επηρεάσουν την καθημερινότητα
των πολιτών.

Οι νέοι Δήμοι
Στο δεύτερο μέρος του νομοσχε-

δίου περιγράφεται η σύσταση και
συγκρότηση των Δήμων ανά επαρ-
χία, χωρίς ωστόσο να παρουσιάζον-
ται να νέα σχήματα μιας και αυτά
θα οριστικοποιηθούν το επόμενο
διάστημα. Ιδιαίτερη αναφορά γίνεται
στους Δήμους υπό τουρκική κατοχή,
οι οποίοι θα εξακολουθήσουν να
υφίστανται ως έχουν. Οι νέοι Δήμοι
θα είναι νομικά πρόσωπα δημοσίου
δικαίου με το Υπουργικό Συμβούλιο,
όπως σαφώς ορίζεται, να έχει την
εξουσία με διάταγμα, να αλλάζει το
όνομα οποιουδήποτε Δήμου. Τα νέα
Δημοτικά Συμβούλια, που θα απαρ-
τίζονται από τον δήμαρχο, αντιδή-
μαρχο και συμβούλους, ο αριθμός
τους δεν θα είναι μικρότερος των
12 και μεγαλύτερος των 26, ανάλογα
με την πληθυσμιακή δομή του κάθε
Δήμου. Η θητεία των τοπικών αρ-
χόντων θα είναι πενταετής, ενώ εν-
διαφέρουσες είναι κάποιες διατάξεις
για την παύση δημάρχων και αντι-
δημάρχων.
• Αδικαιολόγητη απουσία από τα

δημοτικά όρια, για πάνω από 3
συνεχείς μήνες.

• Αδικαιολόγητη απουσία από 3 συ-
νεχιζόμενες συνεδρίες του Δημο-
τικού Συμβουλίου.

• Απουσία για 6 συνεχιζόμενους μή-

νες, από συνεδρίες του Δημοτικού
Συμβουλίου.
Σε περίπτωση που η θέση του

δημάρχου χηρεύει, χρέη εκτελεί ο
αντιδήμαρχος του μεγαλύτερου σε
αριθμό εκλογέων Δημοτικού Διαμε-
ρίσματος του Δήμου. Το Δημοτικό
Συμβούλιο συνέρχεται σε τακτική
συνεδρία μία φορά τον μήνα και σε
έκτακτη, εάν ζητηθεί από τον δή-
μαρχο ή όταν το ζητήσει το 1/3 των
δημοτικών συμβούλων. Το νομο-
σχέδιο δίνει μεταβατική περίοδο
για τη διοίκηση των Δήμων από την
ψήφιση του νόμου έως της εγκαθί-
δρυσή τους, από τα Συμβούλια Δια-
χείρισης Κοινών Υποθέσεων, με την
υποχρεωτική συμμετοχή δημάρχων
και κοινοταρχών όσων Δήμων ή
Κοινοτήτων συνενώνονται.

«Μικρή κυβέρνηση»
Τα Δημοτικά Συμβούλιο θα είναι

ο ισχυρός πυρήνας εξουσίας, σε το-
πικό επίπεδο. Στους νέους Δήμους
μεταβιβάζεται:

Η έκδοση πολεοδομικών αρχών,
αδειών οικοδομής ενώ οι Δήμοι θα
έχουν την ευθύνη για κοινόχρηστες
υπηρεσίες προς του πολίτες, όπως
η συντήρηση και λειτουργία της
ύδρευσης, της αποχέτευσης, της
καθαριότητας και του φωτισμού.
Επίσης από τους Δήμους θα περνά: 
• Αδειοδότηση και έλεγχος κέντρων

αναψυχής.
• Άδεια πώλησης οινοπνευματωδών

ποτών.
• Άδεια εμπορίας ή πώληση βιομη-

χανοποιημένου καπνού.
• Άδεια χρήσης οργάνων που ενι-

σχύουν τον ήχο.
• Άδεια λειτουργίας κέντρων ανα-

ψυχής.
• Άδεια λειτουργίας μηχανών παι-

γνίου, μηχανών επιδεξιότητας και
μηχανών ψυχαγωγίας.

• Άδεια για παιχνίδι Καζαντί.
• Άδεια για λειτουργία σκοπευτη-

ρίου.
• Άδεια λειτουργίας πρατηρίου πε-

τρελαιοειδών.

• Άδεια λειτουργίας δημόσιας κο-
λυμβητικής δεξαμενής.

• Αδειοδότηση και έλεγχος γραφείων
κηδειών και εγγραφής λειτουργών
κηδειών και ταριχευτών.

• Αποτεφρωτήρια.

Περιουσία-Οικονομικά
Στο κομμάτι των περιουσιακών

στοιχείων των νέων Δήμων, το νο-
μοσχέδιο σαφέστατα καθορίζει πως
τα νέα τοπικά διοικητικά σχήματα
καθίστανται ιδιοκτήτες, της πάσης
φύσεως περιουσίας των συνενωθει-
σών τοπικών αρχών. Στον οικονομικό
τομέα, οι νέοι Δήμοι ετοιμάζουν και
υποβάλλουν ισοσκελισμένους και
πλεονασματικούς προϋπολογισμούς,
μέχρι τις 31 Οκτωβρίου κάθε έτους,
για έγκριση από το Υπουργικό Συμ-
βούλιο. Στο κομμάτι της μισθοδοσίας
των εργαζομένων στους Δήμους, το
ύψος των δαπανών δεν θα πρέπει
να ξεπερνά το 40% του συνόλου,
πάσης φύσεως δαπανών. Ωστόσο,
εδώ το νομοσχέδιο δίνει μια μετα-

βατική περίοδο 10 ετών, σε δυο δό-
σεις. Με έγκριση των Υπουργείων
Εσωτερικών και Οικονομικών οι μι-
σθολογικές δαπάνες μπορούν να
ανέλθουν έως και 45% για περίοδο
5 ετών, περίοδος που μπορεί να πα-
ραταθεί για άλλα 5 χρόνια.

Έσοδα
Στους Δήμους μεταβιβάζονται

τα τέλη κυκλοφορίας, ιδιωτικών και
δημόσιας χρήσης οχημάτων. Το νο-
μοσχέδιο δίνει στους νέους Δήμους
την εξουσία να επιβάλλουν, ετήσιο
δημοτικό τέλος ακίνητης περιουσίας
που δεν θα υπερβαίνει το μηδέν
κόμμα 50 τοις χιλίοις, επί της αξίας
του ακινήτου. Επίσης τέλη θεάματος
έως 10% επί του εισιτηρίου εισόδου.
Από το τα τέλη εξαιρούνται, φιλαν-
θρωπικές εκδηλώσεις, εκδηλώσεις
για εκπαιδευτικούς και αγαθοεργούς
σκοπούς ή για προώθηση αθλημά-
των και αθλητισμού. Οι νέοι Δήμοι
θα έχουν την εξουσία να διαγράφουν
καθυστερημένα έσοδα έως και 10
χιλιάδες ευρώ που δεν δύναται να
ανακτηθούν.

Έχουν αξία
Οι νέοι Δήμοι θα μπορούν να λει-

τουργήσουν δημοτικές συγκοινω-
νίες, μόνο εκεί όπου το υφιστάμενο
δίκτυο συγκοινωνιών δεν έχει πα-
ρουσία. Το κόμιστρο θα είναι αντα-
ποδοτικού χαρακτήρα και θα καλύ-
πτει μόνο τις λειτουργικές ανάγκες.
Οι Δήμοι θα μπορούν να λειτουργούν
Δημοτική Αστυνομία με αρμοδιότητα
να επιλαμβάνεται τωνν παραβάσεων
του παρόντος νόμου. Επίσης σε συ-
νεργασία με την Αστυνομία και με
δημοτικούς κανονισμούς, οι νέοι
Δήμου θα μπορούν να ελέγχουν και
να ρυθμίζουν την τροχαία κίνηση,
εντός των δημοτικών ορίων. Επίσης
για τα εγκαταλελειμμένα οχήματα,
σε δημόσιο και ανοικτό χώρο ή ιδιω-
τικό χώρο, ο νόμος δίνει την εξουσία
όπως τα ακινητοποιημένα οχήματα
πάνω από τρεις εβδομάδες, περιέρ-
χονται στην κατοχή των Δήμων.

Ετοιμος ο χάρτης των νέων τοπικών αρχών
Η «Κ» παρουσιάζει το πλαίσιο σύστασης και λειτουργίας των δήμων που έχει αποσταλεί στη Νομική Υπηρεσία για έλεγχο

������

Οι προϋπολογισμοί των
νέων Δήμων θα υποβάλ-
λονται στις 31 Οκτωβρίου
κάθε έτους για έγκριση
από το Υπουργικό Συμ-
βούλιο. Θα πρέπει να εί-
ναι ισοσκελισμένοι και
πλεονασματικοί, με τα
μισθολογικά έξοδα να
μην ξεπερνούν το 40%
των συνολικών δαπανών.

������

Η πίεση που αναμένεται
να ασκηθεί στον υπουργό
Παιδείας για να αντιταχ-
θεί σε αυτό το ενδεχόμενο
αναμένεται μεγάλη, με
τον ίδιο ακόμη να μην
έχει ανοίξει επισήμως
τα χαρτιά του.

Το νομοσχέδιο, 171 σελίδες, που σύντομα θα σταλεί στη Βουλή για συζήτηση και ψήφιση θα τεθεί ενώπιον της Γενικής
Συνέλευσης της Ένωσης Δήμων, στις 2 Νοεμβρίου, για μελέτη και τελική τοποθέτηση.

Εμφανίστηκε ξανά
το «ξεχασμένο» νομοσχέδιο
των σχολικών εφορειών
Η μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης μεταφέρει
τις αρμοδιότητες για τα σχολεία στην εξουσία των Δήμων

Ο Κώστας Χαμπιαούρης, όντας μέλος του Υπουργικού Συμβουλίου, θα κληθεί να τοποθετηθεί αρμοδίως επί του νομο-
σχεδίου της μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης, το οποίο προνοεί κατάργηση των σχολικών εφορειών.
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Παιχνίδι
λεπτών
ισορροπιών
για Αθήνα

Τουρκικά υποβρύχια 
γύρω από την Κύπρο

Με άξονα την ενίσχυση της Αγκυρας

Οι δίαυλοι επικοινωνίας  
Ελλάδας, Κύπρου,  
και Γαλλίας είναι εντα-
τικοί – Την εβδομάδα  
που πέρασε, αντιπρο- 
σωπεία του ΓΕΕΘΑ  
βρέθηκε στο Παρίσι.

Στη ναυτική διοίκηση  
του ΝΑΤΟ επικρατεί 
ενόχληση για την υπερ-
δραστηριότητα  
των Τούρκων,  
δίχως ωστόσο να μπορεί 
να γίνει οτιδήποτε.

Στην περίπτωση
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* Ο κ. Αγγελος Συρίγος είναι αναπλ. 
καθηγητής Διεθνούς Δικαίου  
και Εξωτερικής Πολιτικής. Βουλευτής 
της Ν.Δ. στην Α΄ Αθηνών.

Ο Ερντογάν έχει αρχίσει 
και ενοχλεί διεθνώς όλο 
και περισσότερο. Ελλάδα 
και Κύπρος μπορούν  
να το εκμεταλλευθούν.

Α Π Ο Ψ Η

Το αμερικανικό «οίκαδε» άλλαξε τη Συρία
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Στρατιώτες 

Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΥΡΙΓΟΥ*
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Τραμπ - Ερντογάν: μια ιστορία αγάπης
Η ψευδεπίγραφη εκεχειρία που ανακοίνωσε ο Πενς στην Αγκυρα ολοκληρώνει την εγκατάλειψη των Κούρδων από τις ΗΠΑ

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Με την ολοκληρωτική 
αποχώρηση  
των Αμερικανών 
διευκολύνεται μια Pax 
Russica στη Συρία 

κρίσιμη συνάντηση 
Πούτιν - Ερντογάν  
την Τρίτη.

7o 

Την Κυριακή 27 Οκτωβρίου μαζί με την Καθημερινή
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Στα άδυτα
του Facebook
στο Μοσχάτο
Η «Κ» αποκαλύπτει τη δουλειά
των 800 διαχειριστών περιεχομένου

Διαχειριστές 
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ
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Διαγραφή πορνογραφικού υλικού και λογοκρισία έργων τέχνης

«Επισημαίναμε και έργα 
τέχνης, εάν σε αυτά 
εικονιζόταν γυναικεία 
θηλή», λέει στην «Κ» 
πρώην διαχειριστής 
περιεχομένου.

Αντίγραφα 

Αποστολή του τμήματος 
Business Integrity  
του Facebook  
στην Αθήνα είναι  
η διαγραφή ακατάλλη-
λων διαφημίσεων.
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Η νομοθεσία
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Βιομηχανία... βιομετρικών στοιχείων
Εταιρείες χρησιμοποιούν φωτογραφίες πολιτών στο Διαδίκτυο και αναπτύσσουν τεχνολογίες παρακολούθησης
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Των KASHMIR HILL
και AARON KROLIK  
THE NEW YORK TIMES
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Φωτιές στην Καλιφόρνια, πλημμύρες στο Χιούστον
Συχνότερες και με μεγαλύτερη ένταση οι συνέπειες της κλιματικής αλλαγής – Υστατη ευκαιρία για δράση πριν να είναι πολύ αργά

Ολα είχαν προβλεφθεί 
εδώ και δεκαετίες  
όμως, δεν ακούσαμε. 
Πληρωμένοι λομπίστες 
μάς έπεισαν 
να αγνοήσουμε 
τις προειδοποιήσεις.

Πυροσβέστης 
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Στο Ιλινόι έχουν 
κατατεθεί περισσότερες 
από 200 ομαδικές 
αγωγές πολιτών, 
ανάμεσά τους και μία 35 
δισ. δολαρίων εναντίον 
του Facebook.

H Ντόμινικ Παπά 

Του JUSTIN GILLIS 
THE NEW YORK TIMES
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Από μία κλωστή

Το κείμενο της Μέι

Το σχόλιο του Μακρόν

 Α.P., BBC, GUARDIAN

Επί χρόνια, 

Η μετάλλαξη του σκληρού Mπόρις Τζόνσον

Οργή και απελπισία «καίνε» τις καταλανικές πόλεις

Πώς ο Βρετανός πρωθυπουργός αναγκάστηκε να κάνει βήματα πίσω για την επίτευξη συμφωνίας με την Ε.Ε.

Η δικαστική απόφαση που έβγαλε τους ειρηνικούς αυτονομιστές μαζικά στους δρόμους – Συνεχίζονταν τα άγρια επεισόδια

Η Αγκελα Μέρκελ δήλω-
σε την Παρασκευή 
πως σε περίπτωση 
που δεν υπερψηφιστεί 
η συμφωνία, θα δοθεί νέα 
παράταση στο Λονδίνο 
προκειμένου να αποφευ-
χθεί άτακτο Brexit.

Για «εξαιρετικά 
επικίνδυνη φάση, 
που απειλεί το μέλλον 
της ισπανικής δημο-
κρατίας», μίλησε ο κατα-
δικασθείς αντιπρόεδρος 
Οριόλ Τζουνκέρας.
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Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ
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REUTERS

Οι δύο γυναίκες που απειλούν
τον Αμερικανό πρόεδρο
Ο Ντόναλντ Τραμπ αντιμέτωπος με την Ελίζαμπεθ Ουόρεν και τη Νάνσι Πελόσι

Η πρώτη μπαίνει 
δυναμικά στην κούρσα 
για το χρίσμα  
των Δημοκρατικών·  
από τη δεύτερη 
κινδυνεύει με καθαίρεση.

Πρωτότυπη 
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-
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Ψευδείς ειδήσεις και Facebook
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ΤΗΕ NEW YORK TIMES

Οι συνέπειες
μιας αλλοπρόσαλλης
εξωτερικής πολιτικής

Ο Τραμπ όχι μόνον 
«άδειασε»  
τους Κούρδους, αλλά 
περιόρισε δραματικά 
και τον ρόλο των ΗΠΑ 
στη βόρεια Συρία. 

Η αιφνιδιαστική -

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ.
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REUTERS, A.P.
O Νικολάς Μαδούρο -

Η Βενεζουέλα στο Συμβούλιο Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων



ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ

Μπεργκ και δίλημμα
Δεδομένος ο βαθμός δυσκολίας για
την Ομόνοια στο σημερινό ντέρμπι στο
«ΠΑΠ». Ποια είναι η καταλληλότερη
επιλογή τερματοφύλακα; Ένας νεα-
ρός, άπειρος και χωρίς παιγνίδια ή
ένας πολύ πιο έμπειρος τερματοφύλα-
κας, νεοφερμένος, χωρίς όμως αγωνι-
στικές συμμετοχές και με μόλις δύο
προπονήσεις σε μια νέα χώρα και ομά-
δα; Σε δίλημμα σίγουρα ο Χένιγκ
Μπεργκ. Κακά τα ψέματα, οι περισσό-
τεροι δεν ευνοούν την επιλογή του νε-
αρού Κυριακίδη. Αναλόγως του αποτε-
λέσματος και πιο συγκεκριμένα της
αγωνιστικής παρουσίας, του όποιου
τερματοφύλακα επιλεγεί, οι απόψεις
πολύ πιθανόν να διαφοροποιηθούν. Αν
ο Βραζιλιάνος έχει θετική παρουσία,
καλώς έπραξε ο κύριος Μπεργκ... Σε
αντίθετη περίπτωση, αρκετοί θα υπο-
στηρίξουν πως καταλληλότερος, υπό
τις περιστάσεις, θα ήταν ο Χαράλαμ-
πος Κυριακίδης…

* * * * *  

ΟΥΕΦΑ και ευαισθησίες
Πάλι καλά που αποφάσισε η ΟΥΕΦΑ να
διενεργήσει έρευνα για τον στρατιωτι-
κό χαιρετισμό των τούρκων διεθνών
και κατά πόσο με τον τρόπο αυτό στάλ-
θηκαν πολιτικά μηνύματα! Χρειάστηκε
βέβαια να τον επαναλάβουν οι τούρκοι
ποδοσφαιριστές σε διάστημα τεσσά-
ρων ημερών, χρειάστηκαν και οι αντι-

δράσεις από άλλες χώρες της Ευρώ-
πης. Μιλάμε για την ΟΥΕΦΑ, την ίδια
ομοσπονδία που ευαισθητοποιήθηκε
και επέβαλε τιμωρίες, για ένα πανό,
ένα κορεό ή μια σημαία   στην κερκίδα,
σε περιπτώσεις που καμία σχέση δεν
είχαν με στρατιωτικές επιχειρήσεις με
«τυφλά» κτυπήματα κατά αμάχων και
απειλές σε όσους αντέδρασαν και ζή-
τησαν τον τερματισμό τους. Καλή επι-
τυχία να ευχηθούμε στην ΟΥΕΦΑ, στο
δύσκολο έργο της έρευνάς της…

* * * * *  

Κανείς δεν ξέρει…
Τα έκανε μαντάρα, γέλασε όλη η Κύ-
προς, έγινε της τρελής με δηλώσεις με-
τά το ματς και ο διαιτητής Νεοφύτου
επανήλθε στα ματς Α’ κατηγορίας αφού
έμεινε εκτός για μια μόνο αγωνιστική!!
Και να σκεφτεί κανείς ότι αρχικά οι πλη-
ροφορίες τον έφεραν να τιμωρείται αυ-
στηρά ακόμη και με υποβιβασμό. Τώρα,
πώς και τι μεσολάβησε για να επανέλ-
θει τόσο σύντομα… κανείς δεν ξέρει. 

* * * * *  

Ή μάλλον κάποιος ξέρει
Παρατηρητής του αγώνα ΕΝΠ - ΑΠΟ-
ΕΛ ήταν ο Μιχάλης Αργυρού. Ο οποίος
δεν εξηγείται διαφορετικά, σε μια δι-
αιτησία που προκάλεσε γέλια μάλλον
θα έδωσε θετικό βαθμό. Σ’ αντίθετη
περίπτωση θα έμενε εκτός. Άρα μάλ-

λον γνωρίζει ο ομολογουμένως ισχυ-
ρός εντός της διαιτησίας, Αργυρού. 

* * * * *  

Προσφορά στην κοινότητα
Έχουμε συνηθίσει αυτό που αποκαλού-
με «κοινωνικό» έργο των ομάδων να
μας εμφανίζεται σε εορταστικές περιό-
δους από ομάδες που επισκέπτονται κά-
ποια σχολεία ή ιδρύματα και μοιράζουν
δώρα. Όχι πως είναι λάθος να γίνεται
αυτό ή πρέπει να σταματήσει, αλλά φαί-
νεται πως όταν γίνει το ακριβώς ανάπο-
δο τα αποτελέσματα είναι καλύτερα. Με
αφορμή τις ενέργειες του Απόλλωνα με
τη δημιουργία ομάδας προσφύγων τους
οποίους και εκπαιδεύει στο ποδοσφαι-
ρικό κομμάτι αλλά και βοηθά στο να εν-
ταχθούν ομαλά στην κοινωνία της Λεμε-
σού, καταλαβαίνει κανείς πως να πας να
τους βρεις στους χώρους τους είναι κα-
λό αλλά το να τους φέρεις στους δικούς
σου είναι το καλύτερο. Έτσι προσφέρεις
και στην κοινότητα που σε γέννησε.

* * * * *  

Προσοχή
Μην τα μπλέξουμε τα μπούτια μας με
τα πολιτικά ζητήματα που υπάρχουν
γύρω γύρω από τον αγώνα του ΑΠΟΕΛ
με την Καραμπάχ στο Μπακού. Μπορεί
να μην είναι και ο πιο συμπαθής λαός
για μας οι Αζέροι, όμως αυτή τη φορά
έχουν άλλα θέματα να λύσουν. Θα δώ-

σουν 30.000 σημαίες στους οπαδούς
τους, μάλλον για να θυμίσουν που ανή-
κει η περιοχή του Καραμπάχ, αφού με
την Ντουντελάντζ είδαν την Αρμένικη
σημαία να κάνει βόλτες με drone πάνω
από τα κεφάλια τους. Από πλευράς
ΑΠΟΕΛ γίνονται όλες οι απαραίτητες
ενέργειες ώστε η αποστολή να μην αν-
τιμετωπίσει το παραμικρό πρόβλημα
και οι οπαδοί της ομάδας που θα ταξι-
δέψουν να δουν τον αγώνα με ασφά-
λεια και έτσι να γυρίσουν. Είναι μεν πο-
δόσφαιρο αλλά όπως έχουμε δει τις
τελευταίες μέρες είναι συχνά κάτι πέ-
ρα από απλώς αυτό. Δυστυχώς…

* * * * *  

Ουζοχομανία 
Αυτή ήταν η εβδομάδα του Φράνσις
Ουζόχο. Ίσως να μην υπάρχει προ-
ηγούμενο στην… ιστορία των τραυματι-
σμών στο κυπριακό ποδόσφαιρο όσον
αφορά την έκταση της πίκρας που προ-
κάλεσε το γεγονός γιατί ο παίκτης αυ-
τός ήταν σημαντικότατος για την Ομό-
νοια και ο κόσμος τον λάτρεψε. Αυτός
εισέπραξε όλη αυτήν την αγάπη -πρω-
τοφανή για παίκτη στο νησί μας - και
υποσχέθηκε ότι θα ξαναφορέσει τα
«πράσινα». Τον πρώτο λόγο όμως δεν
τον έχει αυτός, ούτε η Ομόνοια. Τον
έχει η Λα Κορούνια, που διατηρεί συμ-
βόλαιο με τον παίκτη μέχρι το 2021 και
είπε από την πρώτη στιγμή ότι θέλει να
έχει τον έλεγχο της αποθεραπείας του.

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Αν και δυσκολεύομαι να πιστέψω πως η
απόφαση δεν έχει ακόμη παρθεί, το
ερώτημα στο οποίο ψάχνουμε την απάν-
τηση, έχει να κάνει με την ανανέωση
ή όχι του συμβολαίου του Ραν Μπεν Σι-
μόν. Η κοινή γνώμη, αυτή τη στιγμή
και ειδικά μετά τον διασυρμό από τους
Ρώσους, γέρνει προς την πλευρά της
εξεύρεσης άλλου προπονητή. Αν στον
επόμενο αγώνα η εθνική κερδίσει την
Σκωτία στο ΓΣΠ, τα ποσοστά, παραμονής

ή όχι του ισραηλινού τεχνικού, σίγουρα θα αλλάξουν.
Όπως διαφορετικό ήταν το σκηνικό μετά το διπλό στο
Καζακστάν. Να συνεχίσει λοιπόν ο Ραν Μπεν Σιμόν ή
να ψάξουμε για άλλη λύση; Μετράμε θετικά και αρνητικά
της πορείας σε πρωτάθλημα εθνών και προκριματικά
Γιούρο και καλό είναι να έχουμε γνώμονα το επίπεδο
και τις ρεαλιστικές μας δυνατότητες ως κυπριακό πο-
δόσφαιρο. Πριν όμως αποφασίσουμε, πριν ψάξουμε ίσως
για τον αντικαταστάτη του, καλό είναι να αξιολογήσουμε
και πολλά αλλά, σημαντικά, πέρα από τις κλήσεις διεθνών
επί θητείας Ραν Μπεν Σιμόν, το κοουτσάρισμα του και
την γενικότερη διαχείριση και αγωνιστική του φιλοσοφία. 

Το 2016 και πολύ πριν την πρόσληψη του κυρίου
Σιμόν, καταρτίσθηκε ένα γενικότερο πλάνο για την
εθνική. Πλάνο οκταετίας, το οποίο προέβλεπε μια ενιαία
αγωνιστική φιλοσοφία, από τις πολύ μικρές ηλικιακά
εθνικές ομάδες, την αναδιοργάνωση των παιδικών και
εφηβικών πρωταθλημάτων, αθλητικά σχολεία και πολλά
άλλα, όλα αυτά με μακροπρόθεσμο στόχο τη διεκδίκηση
της πρόκρισης στα τελικά είτε του Γιούρο 2020, είτε της
επόμενης ίδιας διοργάνωσης το 2024, με δεδομένο τον
πολύ ψηλότερο βαθμό δυσκολίας σε προκριματικές
φάσεις παγκοσμίων κυπέλλων. Ήταν τότε, που η επιτυχία
των Ισλανδών δημιουργούσε και ελπίδες αλλά και πίεση
στους αρμόδιους… 

Ο πρώτος στόχος, για το Γιούρο 2020, έχει προ πολλού
χαθεί. Αν όλα όσα σημαντικά προνοεί αυτό το πλάνο
οκταετίας έγιναν ή γίνονται με βάση τη χρονική περίοδο
που βρισκόμαστε, τότε ίσως θα πρέπει να ψάξουμε για
κάποιον καλύτερο από τον κύριο Σιμόν. Αν αρκετά ή τα
περισσότερα απ’ όσα θα έπρεπε να υλοποιηθούν, έμειναν
ξανά στα λόγια, στα χαρτιά και στους σχεδιασμούς, με
ή χωρίς τον Σιμόν λίγα μπορούν να αλλάξουν. Υπάρχει
και τρίτο ζήτημα, προς διερεύνηση και έχει να κάνει με
την αξιολόγηση της δουλειάς και των αποφάσεων, αυτών
που ετοίμασαν το πλάνο, που είχαν την ευθύνη για την
υλοποίηση του και φυσικά διαδραματίζουν καθοριστικό
ρόλο και στις επιλογές προπονητών… 

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Και μετεωρίτης
να έπεφτε...

Καμιά φορά σου δίνεται εντύπωση ότι
και μετεωρίτης να κατευθυνόταν προς
την Κύπρο, άμα υπήρχαν συμφέροντα
από πίσω δεν θα γραφόταν ως είδηση. 

Είναι τέτοια η αξιολόγηση που γίνεται
ως προς την ειδησεογραφία, κυρίως την
αθλητική, που αναρωτιέσαι πόσοι «κλά-
δοι» δημοσιογραφίας εμφανίστηκαν στο
νησί μας. Υπάρχει ο κλάδος της δημο-
σιογραφίας, που σχετίζεται κυρίως με
τις δημόσιες σχέσεις, όπου φωτογραφί-

ζεσαι μ’ αυτούς που πρέπει να κριτικάρεις ή να σχολιάσεις
ωσάν και ήσασταν συμφοιτητές στο πανεπιστήμιο. Είναι
και μια άλλη μορφή στο επάγγελμά μας που απλά λειτουργεί
ως διαφημιστικό οχυρό του κάθε μάνατζερ με τον οποίο
νταραβερίζεται εννοείται για το όφελός του. Σου δίνει
ειδήσεις και εσύ του παρέχεις διαφημιστικό χώρο. 

Είναι και ο δημοσιογράφος που φοβάται τον ίσκιο του.
Αυτός δηλαδή που δηλώνει την απόλυτη υποταγή του
σε κάθε μορφή εξουσίας. Πρόεδρο, παράγοντα, εκπρόσωπο
τύπου και πάει λέγοντας. Αυτός καμιά φορά τρέμει και
να γράψει το «καλημέρα» μήπως και κάποιος του κουνήσει
το δάχτυλο. Είναι και ο «επαγγελματίας» που απλά συν-
τάσσεται πλήρως με τα κέντρα εξουσίας και απολαμβάνει
διαφόρων ειδών πολυτέλειες. Και έχει και την ψευδαίσθηση
ότι είναι σημαντικοί…

Δεν είναι όμως μόνο αυτοί. Είναι παιδιά μες στο χώρο
που έχουν άποψη. Που δουλεύουν εντός των πλαισίων
και της δεοντολογίας του επαγγέλματος, που ξημερο-
βραδιάζονται εφτά μέρες την εβδομάδα για να «ζυμώσουν»
ειδήσεις και να τις πλασάρουν στο κοινό. Παιδιά που βρί-
σκονται ανάμεσα στον κόσμο και την εξουσία, στριμωγ-
μένοι στα στενά όρια της ελευθερίας που σου επιτρέπουν
οι διάφοροι ισχυροί του χώρου. Που αρνούνται να συμ-
πορευτούν πλήρως στην εξαθλίωση που επικρατεί για
το τι είναι σημαντικό και τι όχι. Γιατί, όπως παρατηρούμε
τα τελευταία χρόνια και όσο πάει ριζώνει, οι σημαντικές
ειδήσεις είναι οτιδήποτε άλλο εκτός από τις πραγματικά
σημαντικές ειδήσεις. Μια δίκη που αφορά το ποδόσφαιρό
μας και η οποία θα έπρεπε να είναι αντικείμενο αναφοράς,
σχολιασμού και γιατί όχι κριτικής, περνάει στο ντούκου
ωσάν και πρόκειται για αποτέλεσμα σε παιγνίδι μεταξύ
παντρεμένων- ανύπαντρων. 

Γι’ αυτό σου λέω… και μετεωρίτης να έπεφτε, άμα
είναι να το παν στο ντούκου θα το παν. Και θα σου πέσει
στο κεφάλι… άγνοια λέγεται.

Ο Ραν Μπεν Σιμόν
και οι άλλοι...
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ΤΟΥ ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Παρουσιάστηκε στις αρχές Οκτωβρίου
(4) στο Υπουργείο Παιδείας, Πολιτι-
σμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠ-
ΠΑΝ), η Εθνική Στρατηγική για τον
Αθλητισμό. Η Κυπριακή κυβέρνηση
προχωρεί στην υλοποίηση της σχε-
τικής εξαγγελίας μετά από εκπόνηση
μελέτης από διεθνή οίκος. Η μελέτη
για τη θέσπιση Εθνικής Στρατηγικής
για τον Αθλητισμό αποτελεί το πρώτο
βήμα προς τον εκσυγχρονισμό και
τη διαμόρφωση ενός νέου αθλητικού
γίγνεσθαι, με στόχο την εναρμόνιση
του κυπριακού αθλητισμού με τα σύγ-
χρονα ευρωπαϊκά δεδομένα. 

Η εφαρμογή της Εθνικής Στρατη-
γικής θα κατοχυρωθεί με τη θέσπιση
Ενιαίας Αθλητικής Νομοθεσίας για
όλες τις παραμέτρους του Αθλητισμού
μας. Παράμετροι, όπως η πολυπλο-
κότητα του ίδιου του αντικειμένου,
η εμπλοκή πολλών φορέων άσκησης
αθλητικής πολιτικής, η οικονομική
διάσταση, αλλά και η κοινωνική διά-
σταση του αθλητισμού, επιβάλλουν
την ανάγκη ριζικής αναδόμησης μιας
Ενιαίας Αθλητικής Νομοθεσίας, που
να ρυθμίζει με απόλυτη σαφήνεια,
όλες τις παραμέτρους του αθλητισμού.
Για τις σημαντικές μεταρρυθμίσεις
στον Κυπριακό Αθλητισμό, μίλησε
στην «Καθημερινή» ο Φοίβος Ζαχα-
ριάδης - Σύμβουλος του Προέδρου
της Κυπριακής Δημοκρατίας επί αθλη-
τικών θεμάτων – και μέλος της Συμ-
βουλευτικής Επιτροπής για την Εθνι-
κή Στρατηγική για τον Αθλητισμό,
στην ανώτατη αθλητική Αρχή που
είναι ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλη-
τισμού.

«Ο υπουργός Παιδείας, Πολιτισμού,
Αθλητισμού και Νεολαίας, κ. Κώστας
Χαμπιαούρης, μας έδωσε ό,τι του ζη-
τήσαμε και προχωράμε με γοργούς
ρυθμούς και αποφασιστικότητα σε
αυτές τις πολύ σημαντικές αλλαγές
και κυρίως στον πλήρη εκσυγχρονι-
σμό της Αθλητικής νομοθεσίας μας
η οποία υπήρχε από το 1969! Είμαστε
η μοναδική χώρα στην Ευρώπη που
δεν προχώρησε σε αλλαγή της νο-
μοθεσίας και επιβάλλεται να το κά-
νουμε τώρα. Πρόκειται ουσιαστικά
για μια Αθλητική μεταρρύθμιση. Όλα

πλέον θα λειτουργούν σωστά, ομαλά
με βάση τη νέα, Ενιαία Αθλητική Νο-
μοθεσία. Θ’ αναβαθμίσουμε επίσης
το θεσμικό και διοικητικό πλαίσιο
του αθλητισμού, καθώς και το πλαίσιο

λειτουργίας, που αφορά στις υποδομές
και διοικητικές δομές».

Ο κ. Ζαχαριάδης μας εξήγησε ανα-
λυτικά την σημασία της Ενιαίας Αθλη-
τικής Νομοθεσίας που θα θεσπιστεί:

«Στη νέα Ενιαία Αθλητική Νομοθεσία
θα ληφθούν υπόψη οι κατά καιρούς
αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όπως για παράδειγμα στην πολύ γνω-
στή υπόθεση Μπόσμαν, οι αποφάσεις
των Ευρωπαϊκών Ομοσπονδιών, οι
αρμοδιότητες διεθνών Ομοσπονδιών,
όσον αφορά στο αυτοδιοίκητο των
δικών μας Ομοσπονδιών. Επίσης με
τον εκσυγχρονισμό που θα γίνει θα
καθοριστεί ξεκάθαρα ο ρόλος του
κάθε εμπλεκόμενου φορέα, καθώς
και οι τρόποι αξιολόγησης των φο-
ρέων. Οι στρατηγικοί σχεδιασμοί
όλων των φορέων θα εναρμονιστούν
με την Εθνική Στρατηγική για τον
Αθλητισμό και θα ευθυγραμμίζονται
με τη μεθοδολογία, που έχει καθορίσει
το Υπουργείο Οικονομικών».

Καταλήγοντας ο Σύμβουλος του
Προέδρου της Δημοκρατίας επί θε-
μάτων Αθλητισμού Φοίβος Ζαχαριά-
δης, τόνισε ότι «η Εθνική Στρατηγική
για τον Αθλητισμό στοχεύει στην
σωστή ανάπτυξη και πρόοδο του
Αθλητισμού μας. Οι δύο βασικοί στό-
χοι είναι α) η υγεία των πολιτών και
β) η λειτουργία του Αθλητισμού μέσα
από ένα ρυθμιστικό πλαίσιο το οποίο
θα αναγνωρίζει την οργανωτική δομή
και λειτουργία του κάθε Οργανισμού
και θα επιλύει χωρίς χρονοτριβή τα
όποια προβλήματα». 

Ο κ. Ζαχαριάδης δηλώνει πολύ αι-
σιόδοξος για την προοπτική του Κυ-
πριακού Αθλητισμού: «Έγιναν και
γίνονται τεράστιες προσπάθειες και
σωστά, σταθερά βήματα προς την
σωστή κατεύθυνση τα οποία θα μας
οδηγήσουν σε επιτυχίες.»

Προς ένα νέο αθλητικό γίγνεσθαι
με Ενιαία Αθλητική Νομοθεσία
Ο Σύμβουλος του Προέδρου της Δημοκρατίας επί θεμάτων Αθλητισμού, Φοίβος
Ζαχαριάδης μιλά για την μεταρρύθμιση και την Εθνική Στρατηγική για τον Αθλητισμό

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Μισός αιώνας προσφοράς στο Τένις και τον Αθλητισμό

Ο Σύμβουλος του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας επί θεμάτων Αθλητισμού
Φοίβος Ζαχαριάδης, έχει συμπλη-
ρώσει αισίως μισό αιώνα προσφο-
ράς στον Αθλητισμό μας και κυρίως
στο άθλημα του Τένις. Διετέλεσε επί
σειρά ετών πρωταθλητής αντισφαί-
ρισης και μέλος των Εθνικών ομά-
δων Davis Cup (1985-90) και στη συ-
νέχεια ως «Κάπτεν» της ομάδας
(1991). Συνέχισε την προσφορά του

ως προπονητής, και το 1996 ίδρυσε
την «Ακαδημία Ελαιών» στην οποία
ήταν Πρόεδρος μέχρι το 2008. Διε-
τέλεσε επίσης επί σειρά ετών Μέ-
λος του Δ.Σ της ΟΑΚ, Γραμματέας
(1984-88) και Αντιπρόεδρος (2015-
17). Ήταν επίσης πρόεδρος του Συν-
δέσμου Προπονητών (2000-02), και
πρόεδρος της Τεχνικής Επιτροπής
της ΟΑΚ (2012-14). Είναι μέλος της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ανάπτυξης

της Tennis Europe. Toν Ιούνιο του
2017 διορίστηκε στην ιδιαίτερα τιμη-
τική θέση του Συμβούλου του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας επί θεμά-
των Αθλητισμού, με έμφαση στην
προσπάθεια προώθησης του αθλητι-
σμού ως εργαλείου καλλιέργειας
μιας καλύτερης κοινωνίας και ανά-
δειξης της ευγενούς άμιλλας ως βα-
σικού κινήτρου προόδου της νεολαί-
ας μας.

O κ. Φοίβος Ζαχαριάδης, τόνισε ότι «η Εθνική Στρατηγική για τον Αθλητισμό στο-
χεύει στην σωστή ανάπτυξη και πρόοδο του Αθλητισμού μας. 
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ομολόγων 

Βαθμολογία 
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Οίκος Μακρο- Βραχυ-
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Moody’s Ba2 NP
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Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των HOLGER SCHMIEDING*

Τις προηγούμενες οκτώ εβδομάδες
συνάντησα μεγάλο αριθμό θε-
σμικών επενδυτών στην Ευρώπη
και στις ΗΠΑ. Παρά τις πολύ δια-
φορετικές απόψεις που έχουν οι
πελάτες μας, προέκυψαν ορισμέ-
να βασικά θέματα κατά τις συ-
ζητήσεις μας. Η διάθεση των πε-
ρισσότερων πελατών μας φαίνε-
ται πως ήταν αρκετά καλύτερη
απ’ όσο θα υπέθετε κανείς με βά-
ση τα υπάρχοντα άσχημα δεδο-
μένα για την οικονομία. Τα ρίσκα
που απειλούν την ανάπτυξη και
τις αγορές εξακολούθησαν να εί-
ναι βασικό θέμα των συζητήσεών
μας.

Ωστόσο, δεχτήκαμε πολύ λι-
γότερες ερωτήσεις περί ύφεσης
της αμερικανικής οικονομίας το

2020 απ’ ό,τι ένα χρόνο πριν. Η
παγκόσμια οικονομία αντιμετω-
πίζει πολλές προκλήσεις, που ποι-
κίλλουν, από τις εμπορικές εν-
τάσεις με την Κίνα μέχρι το Brexit
και τις γεωπολιτικές απειλές. Η
εξέλιξη που θα αποτελέσει σημείο
καμπής και που θα θέσει τέλος
στην οικονομική επιβράδυνση
που προκαλείται από τη μετα-
ποίηση και θα ενισχύσει τις αγο-
ρές μετοχών είναι η αποκλιμά-
κωση της έντασης στο παγκόσμιο
εμπόριο. Δεν θα αρκέσουν από
μόνα τους ούτε περαιτέρω μέτρα
ενίσχυσης της κινεζικής οικονο-
μίας, ούτε η περιορισμένη δημο-
σιονομική επέκταση στη Γερμα-
νία/Ευρωζώνη, ούτε νέα μέτρα
ενίσχυσης της οικονομίας από

τις κεντρικές τράπεζες. Οι περισ-
σότεροι πελάτες μας φαίνεται
πως συμφωνούν ότι περαιτέρω
κλιμάκωση του εμπορικού πολέ-
μου αποτελεί τη σημαντικότερη,
μεμονωμένη, απειλή για την παγ-
κόσμια οικονομία το 2020, αλλά
και πως ο Ντόναλντ Τραμπ πι-
θανότατα θα επιδιώξει την απο-
κλιμάκωση το 2020 ενόψει των
προεδρικών εκλογών. Λίγοι πε-
λάτες μας φαίνονται έτοιμοι να
αυξήσουν τις θέσεις τους σε ευ-
ρωπαϊκά περιουσιακά στοιχεία
και μόνο η μειοψηφία βλέπει σο-
βαρές προοπτικές για τις ευρω-
παϊκές αγορές σε αυτό το στά-
διο.

Οι περισσότεροι θεωρούν επί-
σης πως, παρά την επιβράδυνση

της κινεζικής οικονομίας, η Κίνα
δεν πρόκειται να επιβαρύνει ση-
μαντικά την παγκόσμια ανάπτυξη
το 2020. Αντιθέτως, τα μέτρα ενί-
σχυσης της οικονομίας που έχει
λάβει θα αρκέσουν ώστε να απο-
τρέψουν μια πραγματική κινεζική
κρίση. Λίγοι πελάτες μας φαίνεται
να ανησυχούν σήμερα για την
Ιταλία.  Αν και η χώρα δεν έχει
επιλύσει τα βαθιά, χρόνια προ-
βλήματά της, είναι πιθανό να συ-
νεχίσει να προχωράει διαθέτον-
τας μια αξιοσέβαστη φιλοευρω-
παϊκή κυβέρνηση. Αντιθέτως,
κεντρικό θέμα συζήτησης σχετικά
με την Ευρωζώνη ήταν οι πιθα-
νότητες να ακολουθήσει η Γερ-
μανία επεκτατική δημοσιονομική
πολιτική. Αποψή μου εξακολουθεί

να είναι πως η Γερμανία θα συ-
νεχίσει να εφαρμόζει με αργό
ρυθμό μέτρα για την ενίσχυση
της οικονομίας, ενδεχομένως αυ-
ξάνοντάς τα λίγο μόλις επιβεβαι-
ωθεί πως η οικονομία βρίσκεται
σε ήπια ύφεση. Ωστόσο η Γερ-
μανία δεν πρόκειται να προχω-
ρήσει σε σοβαρή δημοσιονομική
επέκταση, που να αποτελέσει
σημείο καμπής για την Ευρωζώ-
νη. Τέλος, σημαντικό θέμα συ-
ζήτησης ήταν το κατά πόσο θα
γίνει ή όχι πρωθυπουργός της
Βρετανίας ο ηγέτης των Εργατι-
κών Τζέρεμι Κόρμπιν.

* Ο κ. Holger Schmiedingείναι
επικεφαλής οικονομολόγος της
Berenberg Bank.

Τι προβληματίζει τους επενδυτές

Ο πλούτος μειώνεται από γενιά σε γενιά Στη ζυγαριά
ξενοδόχων
η ανανέωση
της σύμβασης
Φοβούνται το υψηλό κόστος

Κρίσιμη για την εργατική ειρήνη
χαρακτηρίζεται η αυριανή ημέ-
ρα, κατά την οποία οι ξενοδόχοι
θα δώσουν την τελική απάντη-
σή τους στην πρόταση του υπ.
Εργασίας για τη συλλογική σύμ-
βαση. Αντίθεση στη συμφωνία
εκφράζουν κυρίως τα μικρά ξε-
νοδοχεία. Οι πιθανότητες η σύμ-
βαση να εξασφαλίσει το πράσινο
φως από τους ξενοδόχους είναι
μοιρασμένες. Σελ. 6

Σε διαχειριστές
προβληματικά
δάνεια ύψους
15 δισ. ευρώ
Μείωση ΜΕΔ των τραπεζών

Προβληματικά δάνεια ύψους 15
δισ. ευρώ διαχειρίζονται σήμερα
οι servicers. Ωστόσο, πωλημένα
στους διαχειριστές δανείων είναι
ΜΕΔ αξίας μόνο 2,8 δισεκατομ-
μυρίων ευρώ. Τα δάνεια 12 και
πλέον δισ. ευρώ έχουν παραχω-
ρηθεί μόνο για διαχείριση. Από
ότι αποδεικνύεται οι τράπεζες
ακολουθούν το ευρωπαϊκό μον-
τέλο αντιμετώπισης των προβλη-
ματικών τους δανείων. Σελ. 7

ΕΛΛΑΔΑ

Ανοδικά θα κινηθούν και
το 2020 οι τιμές ακινήτων

Ανοδικά αναμένεται να κινηθούν και κατά
το 2020 οι τιμές πώλησης κατοικιών στην
Αττική, καθώς η υφιστάμενη δυναμική εί-
ναι διατηρήσιμη. Η μέση άνοδος των αξιών
κατά το τρέχον έτος είναι 10%, ενώ σε πε-
ριοχές του κέντρου της Αθήνας, έχουν κα-
ταγραφεί αυξήσεις έως και 30%. Σελ. 12

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΓΙΩΡΓΟΥ ΒΟΥ

Ερχονται τα λαχανικά 
με γεύση κοτόπουλου

Εναλλακτικό προϊόν τροφίμου με πρώτη
ύλη τα λαχανικά, το οποίο θα θυμίζει σε
γεύση και αίσθηση το κοτόπουλο, θα πα-
ρουσιάσει η κυπριακή start-up εταιρεία Mi-
ghty Kitchen στο παγκόσμιο Web Summit.
Για τα προβλήματα και τους στόχους μιλά ο
ιδρυτής της εταιρείας Γιώργος Βου. Σελ. 6

ΚΥΠΡΟΣ

Πιέζουν για
χαλαρώσεις
στα χρυσά
διαβατήρια.

Σελ. 4

Μειώνει προσωπικό και καταστήματα
Εκτός Τράπεζας Κύπρου 400 υπάλληλοι και κλείσιμο 13 υποκαταστημάτων έως το τέλος του χρόνου

Οι πολύ πλούσιοι μεταβιβάζουν σήμερα μεγάλο μέρος του πλούτου τους σε κάποιο φιλανθρωπικό ίδρυμα και κληροδοτούν στα παιδιά τους μόνον
όσα χρειάζονται για να ζήσουν άνετα, να σπουδάσουν σε καλά πανεπιστήμια και να αναπτύξουν τη δική τους δημιουργικότητα. Ο Μπιλ Γκέιτς έχει
μεταβιβάσει το μεγαλύτερο μέρος της περιουσίας του στο φιλανθρωπικό του ίδρυμα και όχι στους απογόνους του, γιατί εκτιμά πως «δεν κάνει
κανείς χάρη στα παιδιά του όταν τους αφήνει τεράστιο πλούτο ο οποίος στρεβλώνει ό,τι επιχειρήσουν να κάνουν». Σύμφωνα με μελέτες, το 70%
της δεύτερης γενιάς πλουσίων και το 90% της τρίτης καταστρέφουν τον πλούτο που κληρονόμησαν. Σελ. 9

Συνεχίζοντας το πλάνο της ανα-
διάρθρωσης και της ψηφιακής της
μεταμόρφωσης, η Τράπεζα Κύπρου
προχωρεί στη μείωση του προσω-
πικού και των καταστημάτων της.
Ηδη με το σχέδιο της εθελούσιας
εξόδου 400 υπάλληλοι θα αποχω-

ρήσουν λαμβάνοντας και τη σχε-
τική αποζημίωση. Ο αριθμός αυτός
ενδέχεται να αυξηθεί αφού η τρά-
πεζα θα κάνει και αύριο δεκτές αι-
τήσεις υπαλλήλων που επιθυμούν
να αποχωρήσουν στο πλαίσιο του
σχεδίου. Ταυτόχρονα, στόχος της

Τράπεζας είναι η μείωση κατά δε-
κατριών των υποκαταστημάτων
που διατηρεί στο νησί έως το τέλος
του χρόνου. Το πλάνο, όπως έχει
ορίσει η ίδια, επικεντρώνεται σε
τρεις στρατηγικούς άξονες. Πρώτον
στην ανάπτυξη ψηφιακών υπη-

ρεσιών και προϊόντων που βελ-
τιώνουν την εμπειρία του πελάτη,
δεύτερον στην βελτίωση εσωτε-
ρικών διαδικασιών και τρίτον στην
εισαγωγή νέων τρόπων εργασίας
για τη βελτίωση του εργασιακού
περιβάλλοντος. Βάσει υπολογισμών

της «Κ», το προσωπικό των τρα-
πεζών είχε μειωθεί κατά 3.540 άτο-
μα από τις αρχές του 2013 έως και
το 2018 μετά το κλείσιμο της ΣΚΤ.
Από αύριο Δευτέρα 21 Οκτωβρίου
2019, ο αριθμός αυτός θα πρέπει
να υπολογίζεται στις 4.000. Σελ. 3
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Αυτοί που μένουν

Ικανοποιημένα τα ανώτερα στρώματα της Τρά-
πεζας Κύπρου από τα αποτελέσματα του σχεδί-
ου εθελούσιας εξόδου, αφού ξεφορτώθηκαν
10% του προσωπικού και έπιασαν τους στόχους
του σχεδίου. Το θέμα είναι τώρα με αυτούς που
μένουν πίσω, που βλέπουν ότι τα περιθώρια
μάλλον στενεύουν και οι όροι εργασίας μάλλον
δυσκολεύουν. Οι απαιτήσεις από τον καθένα ξε-
χωριστά αυξάνονται όπως και οι στόχοι που θα
πρέπει πλέον να καλύπτουν, για να μένουν ικα-
νοποιημένα τα ανώτερα στρώματα της Τράπε-
ζας. Με αυτά τα δεδομένα, ο αριθμός αυτών
που θα ήθελαν να πατήσουν το κουμπί, ίσως να
είναι περισσότερος από αυτούς που τελικά το
πάτησαν. Ίσως να το πράξουν στην επόμενη ευ-
καιρία που θα υπάρξει.

••••
Στους διαδρόμους 
του Digital Agenda
Θεάθηκαν, οι δύο επικεφαλής των βασικότε-
ρων παικτών στον τομέα της τηλεπικοινωνίας,
να τα λένε στους διαδρόμους του δημοτικού θε-
άτρου Λευκωσίας, στο πλαίσιο του συνεδρίου
Digital Agenda . Αυτό μας έβαλε σε σκέψεις.
Μήπως ετοιμάζουν κάτι; Μήπως θα δούμε να
αλλάζουν οι  ισορροπίες δυνάμεων στην αγορά
εν όψει και της έλευσης του 5G; Πάντως τόσο η
Cyta όσο και η epic επιμένουν να κρατούν κλει-
στά τα χαρτιά τους για το πότε το νέο δίκτυο θα
είναι διαθέσιμο στους καταναλωτές. Εντός του
2020 λένε. Ίσως μέχρι το καλοκαίρι να υπάρ-
ξουν εξελίξεις.

••••

Πολλά ανοιχτά μέτωπα

Πολλά τα ανοιχτά μέτωπα για την ΕΤΥΚ. Από
τη μία το ανοιχτό ζήτημα με την Τρ. Κύπρου
και την ανανέωση της συλλογικής σύμβασης
που έπεται, από την άλλη μέτωπο με την Ελ-
ληνική για τον ίδιο ακριβώς λόγο. Την Παρα-
σκευή έβγαλε και εγκύκλιο πως θα διαφυλά-
ξει και τα δικαιώματα των υπαλλήλων που θα

μεταφερθούν από την AlphaBank στην εται-
ρεία που θα συστήσει η doValue και που θα
διαχειριστούν το προβληματικό χαρτοφυλάκιο
της πρώτης. Γενικότερα, είναι η χρονιά της
ΕΤΥΚ το 2019.

••••
Οι σύγχρονοι Ρομπέν 
των Δασών
Είναι μεγάλη απογοήτευση να βλέπεις πρόσω-
πα τα οποία βοήθησαν άστεγους να συνδέονται
με υποθέσεις εξαπάτησης του κράτους και να
οδηγούνται στα αστυνομικά κρατητήρια, αν και
συνεχίζουν να είναι σε μεγάλο βαθμό λαοφι-
λείς, ίσως επειδή όντως κατάφεραν να βοηθή-
σουν σε πολλές περιπτώσεις ανθρώπους που το
είχαν ανάγκη. Το τι έγινε τελικά, θα το κρίνει η
αστυνομία και το δικαστήριο. Θυμηθήκαμε
όμως συνειρμικά και χωρίς διάθεση να ηρωο-
ποιήσουμε κανένα, τον Ρομπέν των Δασών.
Αγαπήθηκε από τον λαό γιατί ήταν υπερασπι-
στής του, και έδινε χρήματα στους φτωχούς τα
οποία έκλεβε πρώτα από τους πλουσίους. Ωραί-
ος  σαν θρύλος, αλλά για πρότυπο, δεν είναι δα
και ό,τι καλύτερο.

••••
Γίνονται βηματάκια
Την απόφαση της CONDOR να αυξήσει κατά
100.000 περίπου επιβατικές θέσεις το πρό-
γραμμα της για την Κύπρο για την επόμενη κα-
λοκαιρινή περίοδο, που θα επεκτείνεται μέχρι
και τα τέλη Νοεμβρίου, χαιρέτισε μέχρι και ο
ΠΑΣΥΞΕ. Να δούμε όμως πότε θα μειωθούν οι
τιμές για πτήσεις σε συγκεκριμένες διαδρομές.
Αυτό είναι το σημαντικό.

Α Π Ο Ψ Η  Του ΔΗΜΉΤΡΗ ΑΛ. ΚΑΤΣΑΠΡΑΚΆΚΗ*

Αποθήκευση ενέργειας
με αναστρέψιμα
υδροηλεκτρικά

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Πιστοληπτική Ικανότητα
Με τον όρο πιστοληπτική
ικανότητα αναφερόμαστε
στην ικανότητα, αξιοπι-
στία και φερεγγυότητα
των διαφόρων υφιστάμε-
νων ή υποψήφιων δανει-
ζομένων (ατόμων, ιδιωτι-

κών επιχειρήσεων, κρατικών επιχειρή-
σεων, χωρών) προς συμμόρφωση με τις
δανειακές τους υποχρεώσεις. Η ικανότη-
τα αυτή αξιολογείται από τον πιστωτή,
αλλά σε κάποιες περιπτώσεις  (βλέπε
παραδείγματα τραπεζών) βασίζεται στην
αξιολόγηση εξειδικευμένων οργανισμών
(Οίκοι Αξιολόγησης) και παρουσιάζεται
με τη μορφή συγκεκριμένης κλίμακας
βαθμολόγησης.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Ελπίζω οι δύο φίλτατοι της φωτογραφίας να βρήκαν και λίγο χρόνο να ασχοληθούν με το κυκλοφοριακό της Λευκωσίας.

Εκτενής λόγος γίνεται το τελευταίο
διάστημα για τη διασύνδεση των
ελληνικών νησιών. Απώτερος στόχος
όλων των εμπλεκόμενων φορέων
(υπουργείο, διαχειριστές συστημά-
των) είναι η εξασφάλιση της ασφά-
λειας και της ευστάθειας των νη-
σιωτικών συστημάτων και η μείωση
του κόστους παραγωγής. Ωστόσο η
εμπειρία από διασυνδεδεμένα νη-
σιωτικά συστήματα στην Ευρώπη
μάς έχει δείξει ότι η διασύνδεσή
τους από μόνη της δεν μπορεί να
εγγυηθεί την ασφάλεια ενεργειακής
τροφοδοσίας. Οι καταγεγραμμένες
αστοχίες των υποβρύχιων καλωδίων

διασύνδεσης στην Ελλάδα (Κάσος
- Κάρπαθος, Τήλος - Κως) και στο
εξωτερικό (Culatra - Πορτογαλία,
Aran Islands - Ιρλανδία) οδήγησαν
σε πολυήμερες διακοπές παροχής
ηλεκτρικής ισχύος.

Συνεπώς, η διατήρηση παραγω-
γής ισχύος στα νησιωτικά συστή-
ματα είναι αναγκαία όταν αυτά δια-
συνδεθούν. Ωστόσο, η διατήρηση
των υφιστάμενων θερμοηλεκτρικών
σταθμών συνεπάγεται παράταση
της εξάρτησης των νησιωτικών συ-
στημάτων από ακριβές, εισαγόμενες
πηγές ενέργειας. Επιπλέον, δεν επι-
τυγχάνεται μείωση του κόστους πα-
ραγωγής, τουλάχιστον στον βαθμό
που είναι επιθυμητό, καθώς δεν απο-
φεύγεται το υφιστάμενο σταθερό
κόστος παραγωγής (συντήρηση μο-
νάδων, αποσβέσεις εξοπλισμού
κ.λπ.). Επίσης, η εγκατάσταση αι-
ολικών ή φωτοβολταϊκών πάρκων
δεν αποτελεί από μόνη της λύση
του προβλήματος, ακριβώς λόγω της
τυχαιότητας της διαθεσιμότητας
της πρωτογενούς πηγής ενέργειας.

Η μόνη τεχνικά ελκυστική λύση
είναι η εγκατάσταση σε στρατηγικά
σημεία του διασυνδεδεμένου νη-
σιωτικού δικτύου κεντρικών μονά-

δων αποθήκευσης ενέργειας και,
παράλληλα, έξυπνων συστημάτων
διαχείρισης της ζήτησης ισχύος. Η
πλέον δόκιμη τεχνολογία αποθή-
κευσης ηλεκτρικής ενέργειας με
μεγάλη αποθηκευτική χωρητικότητα
(της τάξης των GWh) είναι τα ανα-
στρέψιμα υδροηλεκτρικά. Στη νη-
σιωτική Ελλάδα, λόγω του έντονου
γεωγραφικού ανάγλυφου, σε κάθε
νησί υπάρχει τουλάχιστον μία θέση
για εγκατάσταση αναστρέψιμου
υδροηλεκτρικού. Σε περιπτώσεις
μη διαθεσιμότητας γλυκού νερού,
είναι δυνατή η λειτουργία τους με
θαλασσινό νερό. Ηδη από τον Ιούνιο
του 2019, η ΔΕΗ Ανανεώσιμες λει-
τουργεί το πρώτο αναστρέψιμο
υδροηλεκτρικό σε νησιωτικό έδα-
φος, στην Ικαρία. Το έργο αποτελεί
πρότυπο κατασκευής και λειτουρ-
γίας. Παρόμοιες προτάσεις έχουν
υποβληθεί από ιδιωτικούς φορείς
για την Κρήτη, με αξιοποίηση του
υφιστάμενου φράγματος Ποταμών
Αμαρίου, τη Σίφνο, από τον τοπικό
Ενεργειακό Συνεταιρισμό, και την
Κάσο.

Παράλληλα, η εισαγωγή στα νη-
σιωτικά συστήματα τεχνικών έξυ-
πνης διαχείρισης ισχύος, μέσω διε-
σπαρμένης παραγωγής και αποθή-
κευσης, μέτρων εξοικονόμησης και
διαχείρισης ζήτησης από τη μεριά
του καταναλωτή, δύναται να ανα-
κουφίσει το σύστημα παραγωγής,
κυρίως μέσω της μείωσης της αιχμής
ισχύος οδηγώντας σε μείωση κό-
στους παραγωγής, βελτίωση ασφά-
λειας συστήματος κ.λπ. Σχετικό έργο
έχει ήδη υλοποιηθεί στην Τήλο, στο
πλαίσιο ευρωπαϊκού χρηματοδοτικού
προγράμματος, ενώ σχετικές προ-
τάσεις έχουν ανακοινωθεί από τον
ΔΕΔΔΗΕ για Κύθνο, Αστυπάλαια,
Σύμη και Καστελλόριζο.

Καταληκτικά, η προσέγγιση του
στόχου της αναβάθμισης της ασφά-
λειας ενεργειακής τροφοδοσίας στα
ελληνικά νησιά και της μείωσης του
κόστους παραγωγής μπορεί να επι-
τευχθεί μόνο με συνδυασμό των
ανωτέρω έργων (διασυνδέσεις, κεν-
τρικοί σταθμοί αποθήκευσης, έξυπνα
δίκτυα), μεγιστοποιώντας παράλληλα
τα κοινωνικά, οικονομικά και περι-
βαλλοντικά οφέλη σε αποκεντρω-
μένο και εθνικό επίπεδο.

* Ο κ. Δημήτρης Αλ. Κατσαπρακάκης είναι
δρ Μηχανολόγος Μηχανικός, αναπληρω-
τής καθηγητής στο Τμήμα Μηχανολόγων
Μηχανικών του Ελληνικού Μεσογειακού
Πανεπιστημίου.

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΛΙΑΛΙΟΥ

Ενα εργοστάσιο καύσης απορριμμά-
των στην καρδιά της πόλης, που
είναι ταυτόχρονα ένα τεχνητό βουνό
με πλούσια βλάστηση, πεδίο αναρ-
ρίχησης και πίστα για σκι. Μια εγ-
κατάσταση που παρέχει θέρμανση
σε 150.000 νοικοκυριά με σχεδόν
μηδενικές εκπομπές ρύπων, που
ταυτόχρονα λειτουργεί ως χώρος
αναψυχής, τοπόσημο και τουριστικός
προορισμός. Ακούγεται... διαστημικό,
αλλά την προηγούμενη Παρασκευή
εγκαινιάστηκε στην Κοπεγχάγη,
την πρωτεύουσα της Δανίας, όπου

τέτοια εγχειρήματα είναι δυνατά.
Το «Copenhill» είναι ένα ακόμα από
τα έργα εκείνα με τα οποία η «μικρή»
Δανία καθιερώνεται ως «μεγάλη»
δύναμη στις περιβαλλοντικές τε-
χνολογίες αλλά και την αρχιτεκτο-
νική. Ο διευθυντής του, Πάτρικ Γκού-
σταβσον θα βρεθεί την Πέμπτη στην
Αθήνα, ως ένας από τους κεντρικούς
ομιλητές του ετήσιου συνεδρίου του
Συνδέσμου Ελληνικών Τουριστικών

Επιχειρήσεων (ΣΕΤΕ) με θέμα «Re-
defining Realities: #someREACT-
different». «Είναι ένας υπέροχος χώ-
ρος», λέει στην «Κ». «Φανταστείτε
ένα κτίριο που φθάνει τα 85 μέτρα
σε ύψος, μια τελευταίας τεχνολογίας
βιομηχανική εγκατάσταση η οποία
έχει μετατραπεί σε ένα “αστικό βου-
νό”. Από την κορυφή του ξεκινά μια
πίστα τεχνητού σκι, μήκους 450 μέ-
τρων, με κλίση από 45% στο υψη-

λότερο σημείο της έως 14% στο χα-
μηλότερο. Τέσσερις αναβατήρες σκι
(σ.σ. στην ουσία κυλιόμενοι διάδρο-
μοι) οδηγούν από το χαμηλότερο
επίπεδο στην κορυφή, όπου βρίσκε-
ται ένα εστιατόριο με υπέροχη θέα,
που προσφέρει υγιεινά δανέζικα
πιάτα. Στη βάση βρίσκεται ένα “after-
ski cafe&bar”, ένας χώρος ενοικίασης
εξοπλισμού σκι και ένα επώνυμο
κατάστημα. Για όσους επιθυμούν

να μάθουν σκι εδώ, συνεργαζόμαστε
αποκλειστικά με συγκεκριμένη, πολύ
γνωστή στη Δανία σχολή».

Συνολικά το Copenhill καταλαμ-
βάνει έκταση 17.000 τετραγωνικών
μέτρων. «10.000 τ.μ. είναι η πίστα
του σκι. Παράλληλα, με την πίστα
του τεχνητού σκι –η οποία είναι κα-
τασκευασμένη από ένα ειδικό υλικό
στην Ιταλία και ανακυκλώνεται όταν
φθαρεί– βρίσκεται ένα μονοπάτι για

περπάτημα και τρέξιμο, μήκους 490
μέτρων. Επίσης, στην ίδια εγκατά-
σταση έχει δημιουργηθεί και ένας
τοίχος αναρρίχησης, ύψους 85 μέ-
τρων». Η επίσκεψη στον χώρο και
η χρήση του είναι δωρεάν. «Οι πο-
λίτες πληρώνουν μόνο για τη χρήση
των αναβατήρων ή για να ανεβούν
στον τοίχο αναρρίχησης. Η κορυφή
είναι επισκέψιμη και μέσω γυάλινου
ανελκυστήρα, από τον οποίο κάποιος
βλέπει το εσωτερικό του εργοστασίου
καύσης».Πώς συνδυάζεται όμως
ένας χώρος αναψυχής με μια «βαριά»
βιομηχανική δραστηριότητα, όπως
ένα εργοστάσιο καύσης απορριμ-
μάτων; 

Τριπλός καθαρισμός
«Η μονάδα διαθέτει τις πιο σύγ-

χρονες τεχνολογίες στον τομέα της
και πολύ αυστηρότερες προδιαγρα-
φές από αυτές που ορίζει ο νόμος.
Οι εκπομπές καθαρίζονται πρώτα
ηλεκτροστατικά, μετά με φίλτρα και
στη συνέχεια ο καπνός “πλένεται”
με νερό, το οποίο επαναχρησιμο-
ποιείται. Ισως είναι πιο επικίνδυνο
για την υγεία σου να περπατάς στο
κέντρο της Κοπεγχάγης παρά να
βρίσκεσαι για σκι στο Copenhill.
Επιπλέον, οι εκπομπές ελέγχονται
αυστηρά, πρώτα από το ίδιο το ερ-
γοστάσιο και στη συνέχεια από ανε-
ξάρτητο φορέα. Για να καταλάβετε,
γίνεται μια μέτρηση ανά δευτερό-
λεπτο. Είναι υψηλότερη προτεραι-

ότητα για τους δήμους να είναι η
μονάδα ασφαλής, παρά να παράγει
ενέργεια». Ο κ. Γκούσταβσον εκτιμά
ότι η «διπλή» χρήση τέτοιων αστικών
υποδομών είναι το μέλλον. «Σήμερα
υπάρχει μεγάλη πίεση για περισσό-
τερες πράσινες υποδομές, επομένως
πρέπει να αρχίσουμε να χρησιμο-
ποιούμε τις ταράτσες και τις προ-
σόψεις των κτιρίων στην κατεύθυνση
αυτή. Με το Copenhill, η μονάδα
μετετράπη σε ένα σημείο αναφοράς
στην πόλη, ένα σύγχρονο τοπόσημο
που συμβολίζει και την προσπάθεια
της Κοπεγχάγης να είναι η πρώτη
κλιματικά ουδέτερη πρωτεύουσα
στον κόσμο».

Η διαμόρφωση του Copenhill έγι-
νε με αρχιτεκτονικό διαγωνισμό,
στον οποίο επικράτησε το διάσημο
(δανέζικο) αρχιτεκτονικό γραφείο
BIG. Η διοίκηση των δύο (εργοστα-
σίου και χώρου αναψυχής) γίνεται
μέσα από δύο διαφορετικά και ανε-
ξάρτητα σχήματα. «Η μονάδα καύσης
(σ.σ. Amager Resource Center-ARC)
κατασκευάστηκε από πέντε δήμους
της Κοπεγχάγης. Ωστόσο, από τη
νομοθεσία μας δεν επιτρέπεται να
είναι εκείνοι που θα εκμεταλλευθούν
τον χώρο αναψυχής. Ετσι δημιουρ-
γήθηκε ένα ίδρυμα, ανεξάρτητο και
πλήρως αυτοδιοικούμενο, το οποίο
χρηματοδοτήθηκε από τέσσερα ιδιω-
τικά καταπιστεύματα και έλαβε δά-
νειο από τους δήμους. Οι δήμοι όμως
δεν έχουν “λόγο” σε αυτό».

Πίστα σκι σε εργοστάσιο καύσης απορριμμάτων
Οι προδιαγραφές των εκπομπών ρύπων της μονάδας είναι αυστηρότερες από ό,τι ορίζει ο νόμος

Η εγκατάσταση αιολικών ή
φωτοβολταϊκών πάρκων δεν
αποτελεί λύση του προβλήματος.

Το εργοστάσιο διαχείρισης απορριμμάτων Amager Bakke της ARC εγκαινιάστηκε 2,5 έτη νωρίτερα, την άνοιξη του
2017. Στις εγκαταστάσεις του γίνεται διαλογή στα σύμμεικτα απορρίμματα και ταυτόχρονα καίγονται για την
παραγωγή ηλεκτρισμού και θερμότητας τα υπόλοιπα. Η διοίκηση της μονάδας υπολογίζει ότι διαχειρίζεται τα
απορρίμματα περίπου 550.000 κατοίκων και 45.000 επιχειρήσεων, παράγοντας ρεύμα και θέρμανση για 150.000
νοικοκυριά (υπολογίζεται ότι οδηγούνται σε καύση 400.000 τόνοι αστικών απορριμμάτων ετησίως). 
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Στην Κοπεγχάγη εγκαι-
νιάστηκε ένας πρωτο-
ποριακός «πράσινος»
χώρος.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Εκπονήθηκε το σχέδιο της εθελού-
σιας εξόδου της Τράπεζας Κύπρου
για το 2019. Το αποτέλεσμα αυτού;
Να πατήσουν το κουμπί της εξόδου
πέραν των 400 τραπεζοϋπαλλήλων
και να λάβουν την αποζημίωση
όπως ορίζει το Σχέδιο, έως και 200
χιλιάδων ευρώ. Απότοκο όμως του
Σχεδίου, αλλά και του γενικότερου
Σχεδίου αναδιάρθρωσης της τρά-
πεζας και της ψηφιακής της μετα-
μόρφωσης, είναι μέχρι τα Χριστού-
γεννα να σταματήσουν τη λειτουρ-
γία τους και 13 καταστήματα. Αυτή
και άλλες αποφάσεις αναμένεται
να υποβληθούν από βδομάδας ενώ-
πιον του Διοικητικού Συμβουλίου
της τράπεζας. Δηλαδή τα επόμενα
βήματα της τράπεζας, όπως άλλω-
στε είθισται μετά την αποχώρηση
του 10% του προσωπικού από οποι-
ονδήποτε όμιλο. Μετά την εκπό-
νηση του Σχεδίου, είναι ξεκάθαρο
πως η Τράπεζα Κύπρου συνεχίζει
ακάθεκτα το πλάνο της ψηφιακής
της μεταμόρφωσης. Το πλάνο, όπως
έχει ορίσει η ίδια, επικεντρώνεται
σε τρεις στρατηγικούς άξονες. Πρώ-
τον στην ανάπτυξη ψηφιακών υπη-
ρεσιών και προϊόντων που βελτιώ-
νουν την εμπειρία του πελάτη, δεύ-
τερον στην βελτίωση εσωτερικών
διαδικασιών και τρίτον στην εισα-
γωγή νέων τρόπων εργασίας για

τη βελτίωση του εργασιακού πε-
ριβάλλοντος. Μέχρι το τέλος του
2019 δηλαδή, η Τράπεζα αναμένε-
ται να μειώσει τα υποκαταστήματα
που λειτουργεί στο νησί σε υψηλό
διψήφιο νούμερο, από χαμηλό τρι-
ψήφιο που έχει τη δεδομένη στιγμή.
Πρόσθετα, ο αριθμός των υπαλλή-

λωνι από 4.155  που ήταν τον Ιούνιο
του 2019, αναμένεται να πέσει
γύρω στους 3.500. Οι 400 και πλέον
υπάλληλοι που «πάτησαν το κουμ-
πί» αναμένεται να αυξηθούν λίγο
ακόμα και να φτάσουν τους 500,
αφού από τη Δευτέρα η Τράπεζα
θα κάνει δεκτό το αίτημα και όσων
υπαλλήλων θελήσουν να φύγουν
και με αποζημίωση όπως όριζε το
Σχέδιο. Το κόστος προσωπικού
σύμφωνα με τα αποτελέσματα της
Τράπεζας ανήλθε σε 112 εκατ. για
το πρώτο εξάμηνο του 2019, αυ-
ξημένο κατά 9% σε ετήσια βάση
(σε σύγκριση με €102 εκατ. για το
α’ εξάμηνο 2018) κυρίως λόγω της

αύξησης της συνεισφοράς του ερ-
γοδότη προς το ταμείο κοινωνικών
ασφαλίσεων από την αρχή του
έτους, καθώς και της έναρξης κα-
ταβολής εισφορών από τον εργο-
δότη στο Γενικό Σύστημα Υγείας
από τον Μάρτη 2019. Το κόστος
προσωπικού για το β’ τρίμηνο 2019
ανήλθε σε 56 εκατ. ευρώ, στα ίδια
επίπεδα με το προηγούμενο τρί-
μηνο. Βραχυπρόθεσμα τα έξοδα
της Τράπεζας –λόγω του Σχεδίου-
θα ανέβουν κατά 70 – 80 εκατ. ευρώ
που θα προσμετρηθούν στα επό-
μενα αποτελέσματα της τράπεζας.
Όπως αναφέρεται στα αποτελέ-
σματα εξαμήνου της τράπεζας, τα
συνολικά έξοδα για το πρώτο εξά-
μηνο 2019 ανήλθαν σε 208 εκατ.
ευρώ, εκ των οποίων το 54% αφο-
ρούν κόστος προσωπικού.

Προετοίμαζε έδαφος
Η Τράπεζα Κύπρου έχει αρχίσει

την προσπάθεια του ψηφιακού της
προσανατολισμού από το 2017 οπό-
τε και συνήψε συμφωνία με την
IBM. Όπως αναφέρει η ίδια η Τρά-
πεζα, βρίσκεται στην διαδικασία
αναβάθμισης των ψηφιακών κα-
ναλιών της Τράπεζας, της παροχής
ηλεκτρονικών υπηρεσιών με τη
χρήση ψηφιακών υπογραφών, της
αυτοματοποίησης των εσωτερικών
διαδικασιών από την αρχή ως το
τέλος και της εισαγωγής εργαλείων

συνεργασίας και ανταλλαγής γνώ-
σεων σε ολόκληρο τον οργανισμό.
Έτσι, όπως διαρρέει, η Τράπεζα
έχει ήδη προγραμματίσει τα τμή-
ματα τα οποία θα καταργήσει, αφού
βάσει του νέου της πλάνου δεν θα
έχουν λόγο ύπαρξης, όπως και οι
υπάλληλοι που εργάζονται εκεί. Γι’
αυτό εξάλλου και από Δευτέρα –
όπως προαναφέρθηκε- θα γίνουν
δεκτές αιτήσεις για έξοδο και από
άλλους υπαλλήλους.

Ψηφιακά προϊόντα
Σύμφωνα με τα δεδομένα που

έχει ενωπιόν της η Τράπεζα και
που κατά καιρούς έχει δημοσιεύσει,
η υιοθέτηση των ψηφιακών προ-
ϊόντων και υπηρεσιών αυξάνεται
και αποκτά δυναμική. Βάσει των
στοιχείων που έχει δημοσιοποιήσει,
το 75% των συναλλαγών που αφο-
ρούν καταθέσεις, αναλήψεις με-
τρητών και μεταφορές εντός και
εκτός Τρ. Κύπρου, εκτελούνται μέ-
σω ψηφιακών καναλιών. Όσον

αφορά τη χρήση της τραπεζικής
εφαρμογής για κινητά, στα αποτε-
λέσματά της αναφέρει πως ο αριθ-
μός των ενεργών χρηστών αυξή-
θηκε κατά 54% από τον Ιούνιο
2017, ενώ ο μέσος μηνιαίος αριθμός
συνδέσεων ανά πελάτη αυξήθηκε
επίσης κατά 44% κατά την ίδια πε-
ρίοδο. «Επίσης, η Τράπεζα έχει
προχωρήσει στη μέτρηση ενός δεί-
κτη, του Ρυθμού Ψηφιακής Υιοθέ-
τησης, ο οποίος είναι ένας σύνθετος
δείκτης που καταδεικνύει την ψη-
φιακή εμπλοκή των πελατών με
την Τράπεζα και την ψηφιακή οι-
κονομία. Ενός δείκτη που ήδη σή-
μερα είναι 66% και που κινείται
συνεχώς ανοδικά (με το αντίστοιχο
ποσοστό δύο χρόνια πριν να ανέρ-
χεται στο 59%)», σημειώνεται.

Μειωμένοι κατά 4.000
Βάσει υπολογισμών της «Κ», το

προσωπικό των τραπεζών είχε μει-
ωθεί κατά 3.540 άτομα από τις
αρχές του 2013 έως και το 2018

μετά το κλείσιμο της Συνεργατικής
Κυπριακής Τράπεζας. Από αύριο
Δευτέρα 21 Οκτωβρίου 2019, ο
αριθμός αυτός θα πρέπει να υπο-
λογίζεται στους 4.000, αφού η Τρ.
Κύπρου ναι μεν έπιασε το στόχο
των 400 προσώπων για έξοδο από
την Τράπεζα, αλλά σύμφωνα με τα
λεγόμενα υψηλόβαθμων στελεχών
της αναμένεται να αυξηθούν λίγο
ακόμα.

Από την αρχή του 2013 έχουν
τρέξει 10 σχέδια εθελούσιας εξόδου.
Τράπεζα Κύπρου, Ελληνική Τρά-
πεζα, Συνεργατική Κυπριακή Τρά-
πεζα και AlphaBank Κύπρου, οι
τράπεζες που προχώρησαν. Ωστό-
σο, αρκετά είναι και τα άτομα που
μετατέθηκαν από τις τράπεζες στις
ειδικές εταιρείες εξυπηρέτησης,
ως απότοκο της μείωσης των ΜΕΔ
και των συμφωνιών, τα οποία όμως
αν και δεν λογίζονται στο προσω-
πικό της εκάστοτε τράπεζας, λο-
γίζονται ως τραπεζοϋπάλληλοι και
προστατεύονται από την ΕΤΥΚ.

������

Βάσει υπολογισμών της
«Κ», το προσωπικό των
τραπεζών έχει μειωθεί
κατά 4.000 άτομα από
τις αρχές του 2013.

Μείον 400 υπάλληλοι
και 13 καταστήματα
στην Τράπεζα Κύπρου
Πρώτη στη λίστα η μείωση κόστους για τις τράπεζες – Τα
σημεία εξυπηρέτησης θα καταργηθούν μέχρι το τέλος του 2019

Είναι ξεκάθαρο πλέον πως η τράπεζα θα συνεχίζει ακάθεκτα το πλάνο της ψηφιακής της μεταμόρφωσης.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η δημοσιοποίηση από πλευράς των
Reuters, παραχώρησης κυπριακών
διαβατηρίων σε συγγενείς και συ-
νεργάτες του δικτάτορα πρωθυ-
πουργού της Καμπότζης, ήρθε να
επιβαρύνει τη διεθνή εικόνα της
Κύπρου,  με τα κατά καιρούς δυ-
σμενή σχόλια στο διεθνή τύπο και
όχι μόνο, για το επενδυτικό πρό-
γραμμα της ΚΔ. Τα ζητήματα που
εγείρονται αλλά και τα ερωτηματικά
που διατυπώνονται, για τις συν-
θήκες κάτω από τις οποίες μέλη
του καθεστώτος της Καμπότζης,
απέκτησαν κυπριακά – ευρωπαϊκά

ταξιδιωτικά έγγραφα,  αγγίζουν το
βασικό πυρήνα του Κυπριακού
Επενδυτικού Προγράμματος που
τρέχει από το 2013. Ένα πρόγραμμα
που έχει δεχθεί πέντε «λίφτινγκ»,
προκειμένου να κλείσουν τα όποια
κενά που το θέτουν εκτός του αν-
τικειμενικού σκοπού που είναι η
τόνωση του επενδυτικού τομέα. Η
τελευταία κίνηση της κυβέρνησης,
το Φεβρουάριο του 2019 να ενι-
σχύσει το πλαίσιο των κριτηρίων
παραχώρησης επενδυτικών δια-
βατηρίων, έκλεισε κενά που υπήρ-
χαν. Όμως την ίδια ώρα προκάλεσε
μουρμουρητά ανάμεσα σε κάποιες
εκ των εμπλεκομένων με το πρό-
γραμμα πλευρές που δεν φαίνεται
να συμμερίζονται την ανησυχία
της κυβέρνησης, από τον συνεχι-
ζόμενο διεθνή θόρυβο. Ωστόσο οι
όποιες διαφωνίες εκφράσθηκαν
για τα νέα κριτήρια που εφαρμό-
ζονται, φαίνεται να αποτελούν την
κορυφή του παγόβουνου μιας και
στο παρασκήνιο καταβάλλονται
έντονες προσπάθειες για χαλάρωση
ή και έλεγχο των εγκρίσεων από
πρόσωπα ή ομάδες που κινούνται
επαγγελματικά στο Επενδυτικό
Πρόγραμμα.

Στόχος τα ΠΕΠ
Η περίπτωση των κυπριακών

διαβατηρίων, στο καθεστώς της
Καμπότζης είναι ίσως η πλέον χα-
ρακτηριστική για τις παρασκηνια-
κές πιέσεις που ασκούνται προς
την πλευρά της κυβέρνησης, προ-
κειμένου να διαφοροποιήσει τις
ασφαλιστικές δικλείδες που τέθη-
καν πρόσφατα. Κυρίως από την
πλευρά των επιχειρηματιών ανά-
πτυξης γης, εκφράζονται έντονες
αντιδράσεις για τη συμπερίληψη
των Πολιτικά Εκτεθειμένων Προ-
σώπων στη λίστα των κριτηρίων,
κίνηση  που ουσιαστικά αυξάνει
το βαθμό δυσκολίας απόκτησης
κυπριακού διαβατηρίου, μέσω του
Προγράμματος. Επί του προκειμέ-
νου χαρακτηριστικές είναι οι από-
ψεις στην «Κ», επιχειρηματιών ανά-

πτυξης της Πάφου οι οποίοι εντο-
πίζουν αρνητικές επιπτώσεις στην
προσέλκυση ξένων επενδυτών.
Μάλιστα γίνεται λόγος για εξονυ-
χιστικούς ελέγχους τους τελευταί-
ους μήνες, που σε κάποιες περι-
πτώσεις είχαν ως αποτέλεσμα την
απόρριψη επενδυτών με το αιτιο-
λογικό των Πολιτικά Εκτεθειμένων
Προσώπων. Αλλά και επίσημα η
θέση που εκφράζει ο Παγκύπριος
Σύνδεσμος Επιχειρηματιών Ανά-
πτυξης Γης και Οικοδομών δεν δια-
φοροποιείται τραγικά. Ο Γιάννης
Μισιρλής,  αναπληρωτής πρόεδρος
του Συνδέσμου, αν και εξέφρασε
τη στήριξη του στις αλλαγές του
ΥΠΕΣ  για σωστές επενδύσεις, εξέ-
φρασε την αντίθεση του Συνδέσμου
για τα κριτήρια που τέθηκαν για
τα ΠΕΠ. Η θέση των επιχειρημα-
τιών όπως μας τη μετέφερε είναι
«πως πρέπει να υπάρχουν βαθμίδες
κινδύνου για τα Πολιτικά Εκτεθει-
μένα Πρόσωπα που είναι αιτούντες
του Επενδυτικού Προγράμματος.
Υπάρχει λανθασμένη αντίδραση
από πλευράς κυβέρνησης», κατέ-
ληξε.

O CIPA 
Μια άλλη παράμετρος των πα-

ρασκηνιακών διεργασιών με τη

μορφή πιέσεων για αλλαγές, στο
πλαίσιο παραχώρησης «χρυσών
διαβατηρίων», φαίνεται που αγγίζει
τον CIPA (Κυπριακός Οργανισμός
Προώθησης Επενδύσεων). Παρά
την παρουσία και εμπλοκή που
έχει ο Οργανισμός στο Επενδυτικό
Πρόγραμμα, το τελευταίο διάστημα
ασκούνται έντονες πολιτικές πιέ-
σεις προκειμένου να αποκτήσει
καθοριστικό ρόλο στο κομμάτι έγ-
κρισης των αιτήσεων παραχώρησης
κυπριακών διαβατηρίων. Στο πάζλ
του σκηνικού που φαίνεται να έχει
στηθεί δεν μπορεί να περάσει απα-
ρατήρητη, προσπάθεια που κατα-
βλήθηκε παλαιότερα, από συγκε-
κριμένη επαγγελματική ομάδα να
αναλάβει μέσω τρίτων, τον έλεγχο
των αιτούντων του Επενδυτικού
Προγράμματος. Σύμφωνα με τις
πληροφορίες που έχουμε στην διά-
θεσή μας, προτάθηκε μάλιστα από
συγκεκριμένο ντιβέλοπερ όπως οι
ίδιοι επιχειρηματίες ανάπτυξης
γης να αναλάβουν και να διενερ-
γούν τους ελέγχους (due diligence)
των αιτούντων. Πηγές κοντά στο
Επενδυτικό Πρόγραμμα έλεγαν
στην «Κ» πως ασκούνται έντονες
πολιτικές και άλλες πιέσεις προς
την κυβέρνηση, προκειμένου να
διαφοροποιήσει-χαλαρώσει κάποια

εκ των κριτηρίων που τέθηκαν υπό
τον κίνδυνο, όπως υποστηρίζεται,
τα υπό ανέγερση υψηλά κτίρια που
προορίζονται σε επενδυτές να μεί-
νουν άδεια. Μάλιστα ασφαλής πηγή
της “Κ” που θέλησε να κρατήσει
την ανωνυμία της μας δήλωσε πως
έχουν κατατεθεί ανεπίσημα και
προσχέδια για τις ζητούμενες αλ-
λαγές στον νόμο “για να μην σβή-
σει” το πρόγραμμα. Πιέσεις που
αναμένεται να ενταθούν το επό-
μενο διάστημα και προς την πλευρά
της Βουλής. 

Οι διεθνείς επικρίσεις
Όπως προκύπτει και από το δη-

μοσίευμα του  Reuters, τα επίμαχα
κυπριακά διαβατήρια πέρασαν από
το Υπουργικό Συμβούλιο τον Νο-
έμβριο του 2017. Αναφορά που
δίνει μια διαφορετική διάσταση
στο Επενδυτικό Πρόγραμμα,  κατά
την πρώτη περίοδο εφαρμογής του,
και τη δεύτερη με τις τροποποιήσεις
που έγιναν. Δικηγορικά γραφεία
αλλά και εμπλεκόμενα πρόσωπα
με το πρόγραμμα των «χρυσών δια-
βατηρίων», περιέγραφαν στην «Κ»
μια εικόνα σύμφωνα με την οποία
διαβατήρια της Κυπριακής Δημο-
κρατίας παραχωρούνταν τότε ούτε
λίγο ούτε πολύ με συνοπτικές δια-

δικασίες και με υποτυπώδεις ελέγ-
χους, κατά την πρώτη περίοδο
έναρξης του επενδυτικού σχεδίου.
Όπως χαρακτηριστικά μας επιση-
μάνθηκε την περίοδο εκείνη πέριξ
του σχεδίου στήθηκε ένας ολόκλη-
ρος μηχανισμός, προς ομαλή και
τάχιστη διεκπεραίωση των αιτη-
μάτων που υπήρχαν. Στα θετικά
της πρώτης περιόδου καταγράφεται
η ανάκαμψη που παρατηρήθηκε
στον τομέα των ακινήτων, στη σκιά
των επιπτώσεων της οικονομικής
κρίσης,  που εν πολλοίς στήριξε
και έσωσε τους επιχειρηματίες ανά-
πτυξης γης με το μέγα πρόβλημα
που αντιμετώπιζαν,  τα κόκκινα
δάνεια στις τράπεζες. Ωστόσο, στη
συνέχεια, όπως επισημαίνεται σε
κάποιες περιπτώσεις το οικονομικό
τίμημα του Σχεδίου δεν κατέληγε
ποτέ στην πραγματική οικονομία.
Επί του προκειμένου επιχειρημα-
τίας που δραστηριοποιείται στο
Σχέδιο με τα διαβατήρια, παραδε-
χόταν στην «Κ» πως υπήρξαν πε-
ριπτώσεις όπου μέρος ή ολόκληρο
το ποσό των 2 εκατ. ευρώ για από-
κτηση διαβατηρίου, εξανεμίστηκε
ουσιαστικά με την αγορά μετοχών
σε εταιρείες ανάπτυξης γης. Οι πε-
ριπτώσεις αυτές όπως μας επιση-
μάνθηκε, αφορούσαν πρόσωπα

που χρησιμοποίησαν για να απο-
κτήσουν ευρωπαϊκό διαβατήριο
χωρίς να τους ενδιαφέρει ουσια-
στικά που κατέληγαν τα χρήματα.
Μια τέτοια  περίπτωση φαίνεται
να είναι αυτή των διαβατηρίων στο
καθεστώς της Καμπότζης, όπου το
τίμημα απόκτησής του φαίνεται
να επενδύθηκε κέλυφος που διο-
χέτευσε στη συνέχεια τα ποσά σε
εταιρεία ανέγερσης γνωστού ξε-
νοδοχείου στη Λάρνακα. Η “Κ” επι-
κοινώνησε και με Ευρωπαϊκές πη-
γές οι οποίες κατέθεσαν την ανη-
συχία τους για ενδεχόμενη νέα εμ-
φάνιση αμφιλεγόμενων προσώπων
πέραν του τελευταίου, που έλαβαν
κυπριακό διαβατήριο, ενώ κατέ-
θεσαν και ανεπισήμως την απαρέ-

σκεια τους για την εμπλοκή σε αυ-
τές τις διαδικασίες και σημαντικών
ονομάτων του συστήματος χρη-
ματοοικονομικών υπηρεσιών της
Κύπρου. “Πρώτα εσείς έπρεπε να
προστατεύσετε την χώρα σας”
ήταν η δήλωση τους στην “Κ”, προ-
σθέτοντας επίσης πως το πρόγραμ-
μα “δεν μπορεί να διαρκέσει για
πάντα”. 

Χορός εκατομμυρίων
Μια άλλη παράμετρος που έχει

να κάνει με την ευρύτερη αγορά
που δημιουργήθηκε πέριξ στου
Σχεδίου και που δεν εξυπηρετούσε
τον αντικειμενικό στόχο,  έχει να
κάνει με τα ποσά που διακινούνταν,
πέραν των επενδυτικών, για υπη-
ρεσίες προς τους αιτούντες επεν-
δυτές. 

Με βάση τον «τιμοκατάλογο»
που μας περιέγραψε δικηγορικό
γραφείο που ασχολήθηκε περιστα-
σιακά με το Επενδυτικό Πρόγραμ-
μα, ένα «Χρυσό» Διαβατήριο μόνο
για διεκπεραιωτικές υπηρεσίες κό-
στιζε ως και 250 χιλιάδες ευρώ.
Ωστόσο, το ποσό εκτοξευόταν στα
ύψη, ανάλογα με το βαθμό δυσκο-
λίας του κάθε αιτητή, στην κάλυψη
των κριτηρίων που είχαν τεθεί.
Όπως μας ειπώθηκε χαρακτηρι-
στικά κατά την πρώτη περίοδο
εφαρμογής του σχεδίου, σε κάποιες
περιπτώσεις αμφιλεγόμενων προ-
σώπων τα ποσά που δαπανήθηκαν
σε υπηρεσίες άγγιξαν έως και το
1 εκατ. ευρώ. Ποσά επίσης που δεν
διοχετεύθηκαν στην πραγματική
οικονομία. Με βάση την τιμολό-
γηση των υπηρεσιών, το μεγαλύ-
τερο μέρος του ποσού για υπηρε-
σίες, κατέληγε στους διαμεσολα-
βητές,  τα πρόσωπα εκείνα που
έφερναν στην Κύπρο επενδυτές
μέσω του Σχεδίου. Όπως είναι γνω-
στό στην αγορά ανάπτυξης γης, οι
προμήθειες που δινόντουσαν σε
διαμεσολαβητές εντός ή εκτός Κύ-
πρου, σε κάποιες περιπτώσεις έφθα-
ναν έως και ποσοστό 20% επί της
αξίας της επένδυσης. 

Πιέσεις για χαλαρώσεις στα «χρυσά διαβατήρια»
Παρασκηνιακές διεργασίες για αλλαγές του πλαισίου παραχώρησης κυπριακής υπηκοότητας για επενδυτικούς σκοπούς

Η περίπτωση με τα διαβατήρια σε μέλη του καθεστώτος της Καμπότζης έβγαλε στην επιφάνεια το ευρύτερο επενδυτι-
κό πλαίσιο, αλλά και τις αντιδράσεις που φαίνεται να υπάρχουν για ένα μέρος των ασφαλιστικών δικλείδων που έθεσε
το ΥΠΕΣ προκειμένου να μην υπάρχουν φαινόμενα κατάχρησης του Σχεδίου.

Το πρόγραμμα των πολιτογραφή-
σεων τέθηκε σε εφαρμογή τον
Μάιο του 2013. Αρχικός στόχος
των πολιτογραφήσεων ήταν η
διατήρηση των ξένων επενδύσε-
ων και η συνέχιση της παρουσίας
τους στη χώρα, μετά  τον  κλονι-
σμό  της  εμπιστοσύνης που έφερε
η οικονομική κρίση. Σκοπός ήταν
η προσέλκυση ξένων επενδύσεων,
που θα συνέβαλλαν  στην επα-
νεκκίνηση της κυπριακής οικο-
νομίας. Το Μάρτιο του 2014 ανα-
θεωρήθηκε το πρόγραμμα και κα-

θορίστηκαν νέα οικονομικά κρι-
τήρια, ενώ το 2016 μετά την έξοδο
της Κύπρου από το μνημόνιο, η
κυβέρνηση τον Σεπτέμβριο του
2016 προχώρησε σε νέα αναθε-
ώρηση των κριτηρίων του. Σύμ-
φωνα με την τότε στρατηγική, η
αλλαγή είχε γίνει στο πλαίσιο υλο-
ποίησης ενός από τους βασικούς
στόχους της οικονομικής  πολι-
τικής  της Κύπρου, που ήταν η
περαιτέρω ενθάρρυνση άμεσων
ξένων επενδύσεων  και η προ-
σέλκυση προσώπων υψηλής ει-

σοδηματικής στάθμης για εγκα-
τάσταση και δραστηριοποίησή
τους στη χώρα.

Με την επικαιροποίηση του
προγράμματος των Πολιτογραφή-
σεων το  Σεπτέμβριο του  2016 μει-
ώθηκαν και τα αιτούμενα ποσοστά
επένδυσης, αφού καταργήθηκαν
τα κριτήρια των λιγότερων παρα-
γωγικών επενδύσεων όπως ήταν
οι καταθέσεις, η αγορά κυβερνη-
τικών ομολόγων, και η απομείωση
καταθέσεων. Η συγκεκριμένη στό-
χευση συνέβαλε και στη μείωση

μη εξυπηρετούμενων δανείων του
τομέα των κατασκευών και του-
ρισμού, καθώς οι δύο αυτοί τομείς
είχαν και τη μεγαλύτερη έκθεση
στις τράπεζες.

Από τον Σεπτέμβριο του 2016
όσες φορές έχει διαφοροποιηθεί
το πρόγραμμα είναι σε συνεν-
νόηση με τις ευρωπαϊκές αρχές,
ώστε να γίνει πιο αυστηρό και σε
ευθυγράμμιση με άλλα αντίστοιχα
προγράμματα που εφαρμόζουν
άλλες ευρωπαϊκές χώρες.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ

Το πλάνο δημιουργίας του Σχεδίου από το 2013

������

Οι πιέσεις που φαίνεται
να εξασκούνται στο 
παρασκήνιο προέρχον-
ται από  πρόσωπα ή
επαγγελματικές ομάδες
που δραστηριοποιούν-
ται στο Επενδυτικό 
Πρόγραμμα με τα διαβα-
τήρια προκειμένου να
έχουν ενεργότερη 
εμπλοκή στην επιλογή
των επενδυτών.

������

Το πρόγραμμα πολιτο-
γραφήσεων ξεκίνησε
το 2013 και μέχρι σήμε-
ρα έχει δεχθεί πέντε
βελτιώσεις προκειμέ-
νου να καλυφθούν κενά
κυρίως κατάχρησης του
Σχεδίου. Το τελευταίο
«λίφτινγκ» πραγματο-
ποιήθηκε τον περασμέ-
νο Φεβρουάριο.

Αποφασισμένη  
η κυβέρνηση

Η κυβερνητική πλευρά έχον-
τας ενώπιον της επικρίσεις
μέσω του διεθνούς τύπου
αλλά και την Ε.Ε. σε ρόλο
επιτηρητή, εμφανίζεται
αποφασισμένη να μην εν-
δώσει στις πιέσεις, ενι-
σχύοντας το πλαίσιο παρα-
χώρησης των «Χρυσών» δια-
βατηρίων. Στη λογική αυτή
πραγματοποιήθηκε η ενί-
σχυση του Επενδυτικού
Προγράμματος με απώτερο
στόχο την αποφυγή φαινο-
μένων κατάχρησης. Από
πλευράς κυβέρνησης προ-
τάσσονται δυο επιπρόσθε-
τες δικλείδες ασφαλείας
του περασμένου Φεβρουα-
ρίου όπως οι «αιτούντες/ αι-
τούσες να είναι κάτοχοι θε-
ώρησης Schengen σε ισχύ
και αιτούντες/αιτούσες που
έχουν υποβάλει αίτηση για
απόκτηση της υπηκοότητας
σε οποιοδήποτε άλλο κρά-
τος-μέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, η οποία έχει απορ-
ριφθεί, δεν δικαιούνται να
αποκτήσουν την κυπριακή
υπηκοότητα στα πλαίσια του
Προγράμματος».  
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Η δημιουργία μιας start-up εται-
ρείας στην Κύπρο δεν είναι εύκολη
υπόθεση. Πέραν της πρωτογενούς
ύλης, της ιδέας, είναι απαραίτητη
και η χρηματοδότηση η οποία θα
επιτρέψει στην εταιρεία να ανα-
πτυχθεί και να λειτουργήσει. Βή-
ματα γίνονται, αλλά υπάρχει ακόμα
πολύς δρόμος αναφέρει σε συνέν-
τευξη του στην «Κ» ο Γιώργος Βου,
ο ιδρυτής της Mighty Kitchen.
Μιας εκ των κυπριακών start-ups
εταιρειών, η οποία θα συμμετάσχει
στο παγκόσμιο Web Summit που
διοργανώνεται στη Λισαβόνα αρ-
χές Νοεμβρίου. Εκεί είναι μια καλή
ευκαιρία για να αναδείξουν την
δουλειά τους και να αναζητήσουν
δυνητικούς επενδυτές για το προ-
ϊόν τους. Πρόκειται για ένα νέο
εναλλακτικό προϊόν τροφίμου με
πρώτη ύλη τα λαχανικά, το οποίο
θα θυμίζει σε γεύση και αίσθηση
το κοτόπουλο. Αρχές του 2020
αναμένεται να παρουσιαστεί πι-
λοτικά στα εμπορικά ράφια, ενώ
αναμένεται να είναι έτοιμο για εμ-
πορική χρήση τέλη του επόμενου
έτους. 
- Πότε και πώς προέκυψε η
ιδέα για την εταιρεία Mighty
Kitchen;

- Ήταν πριν από μερικούς μήνες,
όταν η ομάδα μου είχε πωλήσει
τον οδηγό adJelly, ένα ηλεκτρονικό
ψηφιακό εργαλείο το οποίο βοηθά
τους σχεδιαστές και τους marketers
να κάνουν την δουλειά τους πιο
γρήγορα και πιο εύκολα. Έχοντας
αποδεσμευτεί πλέον από αυτό, προ-
σπαθούσα να εντοπίσω πού θα
ήθελα να αφιερώσω τα επόμενα 5-
10 χρόνια της ζωής μου. Ένιωσα
πως ό,τι και να έκανα στη συνέχεια,
θα έπρεπε να ήταν αποτέλεσμα
πολλής σκέψης και φυσικά κάτι
για το οποίο θα ήμουν παθιασμένος.
Μετά από μερικούς μήνες αναζή-
τησης, ερωτήσεων και μελέτης του
πεδίου γύρω από την τεχνολογία
τροφίμων, αποφάσισα ότι ήθελα
να επικεντρωθώ στην παραγωγή
κρέατος και συγκεκριμένα κοτό-

πουλο, το οποίο να μην είναι κρέας
στην ουσία, αλλά να είναι φτιαγ-
μένο από λαχανικά. Μετά από συ-
ζήτηση και ανταλλαγή ιδεών με
φοβερούς ανθρώπους καταφέραμε
να δημιουργήσουμε μια υπέροχη
ομάδα με την οποία εργαζόμαστε
σήμερα. Πρέπει να πω ότι την εται-
ρεία απαρτίζουν η Λουίζα Σοφο-
κλέους και η Λυγία Ελευθερίου,
ενώ συνεργαζόμαστε επίσης και
με άλλους επιστήμονες της βιομη-
χανίας τροφίμων ώστε να διασφα-
λίσουμε ότι θα έχουμε την καλύτερη
ποιότητα του προϊόντος. 
- Ποιαη φιλοσοφία της εταιρείας
σας και σε ποιους απευθύνεται
το προϊόν σας;

-Μπορεί ο καθένας να δει γύρω
μας ότι ο κόσμος αλλάζει. Παρά το
ότι εξακολουθούν να υπάρχουν
πολλά αρνητικά στοιχεία, εξακο-
λουθώ να πιστεύω ότι ο κόσμος
έχει περισσότερη συνείδηση, και
συναίσθηση ότι η συμπεριφορά
και η δράση του έχουν επίπτωση
στο περιβάλλον, την προσωπική
του υγεία, αλλά και την ευημερία
των ζώων. Έτσι θέλουμε να συμ-
περιλάβουμε όλα αυτά στη φιλο-

σοφία μας, και να διασφαλίσουμε
ότι γίνονται σημαντικά βήματα
προς την σωστή κατεύθυνση. Ο
κόσμος υποθέτει ότι το προϊόν μας
αφορά και απευθύνεται σε χορτο-
φάγους και vegans. Αυτό ισχύει.
Αλλά ξέρουμε επίσης, βάσει του τι
συμβαίνει διεθνώς, ότι το μεγαλύ-
τερο καταναλωτικό κοινό για κρέας
το οποίο είναι φτιαγμένο από λα-
χανικά, είναι μάλλον οι ίδιοι οι κα-

ταναλωτές που καταναλώνουν το
κρέας. Υπάρχουν πολλοί που θέ-
λουν να έχουν τη γεύση και την
αίσθηση του κρέατος στη διατροφή
τους, και να συνεχίσουν παράλληλα
να συνεισφέρουν θετικά στο πε-
ριβάλλον. Αυτό τους οδηγεί να πα-
ραλείψουν μερικά γεύματα στα
οποία συμπεριλαμβάνεται το κρέας
και να το αντικαταστήσουν με προ-
ϊόντα όπως το δικό μας και αυτό
είναι καταπληκτικό. 
- Πώς μπορείτε να εξασφαλίσετε
ότι το προϊόν σας θα έχει απή-
χηση στην κυπριακή αγορά;

-Ήδη βλέπω καταναλωτές που
ψάχνουν για τέτοια προϊόντα. Με
αυξημένο το επίπεδο επίγνωσης
και τα σωστά προϊόντα, θεωρώ ότι
η κυπριακή αγορά θα είναι εξαι-
ρετική για αυτό που θέλει να προ-
σφέρει η εταιρεία μας. Έχουμε ήδη
τρέξει δοκιμές γεύσης στην Κύπρο
αλλά και στο Ηνωμένο Βασίλειο,
και λάβαμε πολύ καλές κριτικές.
Το κρέας το οποίο βασίζεται στα
λαχανικά είναι πολύ διαδεδομένο
στην βορειοδυτική Ευρώπη και αυ-
τό μας δίνει την αυτοπεποίθηση
ότι θα μπορούμε να το λανσάρουμε

με επιτυχία τόσο στην κυπριακή
όσο και στην βρετανική αγορά.
- Πότε θα είστε έτοιμοι να ξεκι-
νήσετε επίσημα την εμπορική
δραστηριότητά σας;

-Θεωρώ ότι θα μπορούσαμε να
ξεκινήσουμε τη διανομή του προ-
ϊόντος μας σε κάποια εμπορικά κα-
ταστήματα στις αρχές του επόμενου
χρόνου για να δούμε τι απήχηση
και σχόλια θα έχει από τον κόσμο.
Εκτιμώ ότι περί τα τέλη του 2020
θα το λανσάρουμε κανονικά. Αυτή
την στιγμή το στοίχημα και η πρό-
κληση αφορά περισσότερο την
εξεύρεση χρηματοδότησης. 
- Υπάρχουν οι δομές για ανά-
πτυξη start-ups εταιρειών στην
Κύπρο; Τι θα μπορούσε να αλ-
λάξει; 

-Από άποψη κρατικής χρημα-
τοδότησης υπάρχουν κάποια προ-
γράμματα, τα οποία μας προσφέ-
ρουν εξαιρετική ευκαιρία προσέλ-
κυσης κεφαλαίων. Η αλήθεια είναι
ότι δεν θα πρέπει ποτέ να βασίζεται
κανείς σε κυβερνητικά κονδύλια
για να εξελιχθούν σε μια σοβαρή
επιχείρηση, αφού ο τρόπος που τα
χρήματα κατανέμονται σε συνδυα-

σμό με άλλα γραφειοκρατικά εμ-
πόδια, συχνά κοστίζουν πολύτιμο
χρόνο. Λέγοντας αυτό, δεν παρα-
γνωρίζουμε ότι είναι σημαντικό το
ότι υπάρχουν αυτά τα κεφάλαια.
Θα μπορούσαμε να βελτιωθούμε
σε αυτό το κομμάτι; Φυσικά. Από
την άλλη πλευρά φυσικά, ένας σο-
βαρός επιχειρηματίας που χρειάζε-
ται κεφάλαιο για να μεγαλώσει την
επιχείρησή του δεν θα μείνει να
περιμένει χρηματοδότηση από το
κράτος. Υπάρχουν τόσα πολλά ιδιω-
τικά κεφάλαια και επενδυτές σε
όλο τον κόσμο, οι οποίοι αναζητούν
τρόπους να επενδύσουν σε και-
νούργιες νεοφυείς επιχειρήσεις με
προοπτικές. Έτσι χρειάζεται απλά
να αναζητήσεις τους τρόπους, να
κάνεις καλές διασυνδέσεις και συ-
ζητήσεις, και με αυτό τον τρόπο
να εξασφαλίσεις χρηματοδότηση
για την εταιρεία σου. 
- Υπάρχει η στήριξη του κράτους
είτε άμεσα είτε έμμεσα προς
start-ups εταιρείες; 

-Πιστεύω ότι υπάρχει δρόμος
ακόμα για αυτό το θέμα, αν και γί-
νονται βήματα. Υπάρχουν για πα-
ράδειγμα κάποια επενδυτικά προ-
γράμματα τα οποία παρουσιάζουν
ενδιαφέρον και υπάρχουν κίνητρα
για προσέλκυση δυνητικών επεν-
δυτών. Από την άλλη χρειαζόμαστε
μεγάλη ανάπτυξη στην εκπαίδευση
των start-up εταιρειών και σαφώς
δεν μπορεί κανείς να περιμένει ότι
όλες οι κινήσεις και τα βήματα θα
πρέπει να γίνουν μόνο από την κυ-
βέρνηση. Η βασική πηγή εσόδων
προέρχεται συνήθως από ιδιωτικές
εταιρείες. Επίσης, υπάρχουν εται-
ρείες που προσφέρουν πολύ καλό
λογιστικό και νομικό έρεισμα, καλή
καθοδήγηση από την κοινωνία των
start-up Cyprus και των δικτύων
και διαδικτυακά και όχι μόνο που
βοηθούν στο αρχικό στάδιο τους
επιχειρηματίες. Η κυβέρνηση κάνει
πολύ καλή δουλειά στο να δημι-
ουργήσει ένα συμπαγές νομικό και
διοικητικό περιβάλλον για εταιρείες
όπως εμάς και από εκεί και πέρα
εναπόκειται και σε εμάς το πώς θα
το διαχειριστούμε αυτό.

Ερχονται νέα προϊόντα στη βιομηχανία τροφίμων το 2020
Η κυπριακή start-up Mighty Kitchen ετοιμάζεται να παρουσιάσει στην αγορά την εναλλακτική της ιδέα για κατανάλωση κρέατος 
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«Δεν θα πρέπει ποτέ να
βασίζεται κανείς σε κυ-
βερνητικά κονδύλια για
να εξελιχθούν σε μια
σοβαρή επιχείρηση,
αφού ο τρόπος που τα
χρήματα κατανέμονται
σε συνδυασμό με άλλα
γραφειοκρατικά εμπό-
δια, συχνά κοστίζουν
πολύτιμο χρόνο».

Πρόκληση, η εξεύρεση χρηματοδότησης, για τις νεοφυείς επιχειρήσεις, δηλώνει στην «Κ» ο ιδρυτής της Mighty Kitchen
Γιώργος Βου, που χαρακτηρίζει εξαιρετικά σημαντική την συμμετοχή της εταιρείας στο Web Summit στη Λισαβόνα. 

-Πώς προέκυψε η συμμετοχή

σας στο Web Summit στη Λισα-

βόνα; 

-Είδαμε ότι το Ίδρυμα Έρευ-
νας Κύπρου καλούσε νεο-
φυείς εταιρείες να δηλώσουν
ενδιαφέρον για να συμμετά-
σχουν στο συνέδριο και νιώ-
σαμε ότι αυτό ήταν εξαιρετική
ιδέα αφού μπορούσαμε να το
συνδυάσουμε με το πρόγραμ-
μά μας. Πρόκειται για μια
φανταστική διοργάνωση γε-
μάτη με ευκαιρίες για σημαν-
τικές γνωριμίες στον τομέα
μας και μια εξαιρετική ευκαι-
ρία για συζητήσεις με ανθρώ-
πους κλειδιά οι οποίοι θα εν-
διαφερθούν πραγματικά για
την δουλειά μας. 

Το Web Summit

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Η διατήρηση της εργατικής ειρήνης
στην ξενοδοχειακή βιομηχανία
κρέμεται στην ουσία από μια κλω-
στή. Έχοντας εξασφαλίσει ήδη το
πράσινο φως από τις συντεχνίες,
το υπουργείο Εργασίας αναμένει
τις τελικές τοποθετήσεις του Παγ-
κύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων
και του Συνδέσμου Τουριστικών
Επιχειρήσεων. Οι επίσημες απο-
φάσεις αναμένονται αύριο Δευτέρα,
μετά το τέλος της κοινής συνέλευ-
σης των ξενοδόχων.  Λίγες ώρες
πριν από την τελική απόφαση, φαί-

νεται ότι οι ξενοδόχοι έχουν χω-
ριστεί σε δύο πλευρές. Αυτούς που
φαίνεται να συναινούν με το κεί-
μενο της κατ΄αρχήν συμφωνίας
που επιτεύχθηκε τον Αύγουστο,
και αυτούς που διατηρούν έντονες
επιφυλάξεις και ανησυχίες  για τις
επιπτώσεις που θα επιφέρει στις
επιχειρήσεις τους η εφαρμογή της
σύμβασης. Οι πιθανότητες η σύμ-
βαση να εξασφαλίσει το πράσινο
φως από τους ξενοδόχους είναι 50-

50, αναφέρει στην «Κ» ο πρόεδρος
του ΠΑΣΥΞΕ Αμμοχώστου Δώρος
Τάκκας, ενώ πληροφορίες από τα
ενδότερα των ξενοδοχειακών κύ-
κλων αναφέρουν ότι το σενάριο
του «ναι» και του «όχι» είναι πολύ
κοντά και δεν αποκλείεται να επι-
κρατήσει είτε το ένα είτε το άλλο.

Οι δύο πλευρές
Σύμφωνα με τον πρόεδρο του

ΠΑΣΥΞΕ Αμμοχώστου Δώρο Τάκκα,

η πρόταση της υπουργού Εργασίας,
δεν βρήκε έδαφος ανάμεσα στους
ξενοδόχους μικρών ξενοδοχείων
δύο και τριών αστέρων. Η συγκε-
κριμένη μερίδα ξενοδόχων εκτιμά
ότι με την εφαρμογή της σύμβασης
ως έχει, και χωρίς να δοθούν συγ-
κεκριμένες διαβεβαιώσεις από το
υπουργείο Εργασίας, θα ανοίξουν
μέτωπα οικονομικής φύσης, τα
οποία θα κληθούν να διαχειρι-
στούν. Δεν αποκλείεται αυτή η

εξέλιξη να φέρει αλυσιδωτά άλλες
δυσάρεστες επιπτώσεις στην ξε-
νοδοχειακή βιομηχανία στην προ-
σπάθεια διαχείρισης του επιπλέον
κόστους.  Συγκεκριμένα βάσει των
προνοιών της κατ΄αρχήν συμφω-
νίας το εργατικό κόστος θα αυξηθεί
κατά 16% για τους ξενοδόχους,
λόγω και της θεσμοθέτησης του
κατώτατου μισθού και την επανα-
φορά ωφελημάτων για τους εργα-
ζομένους και την αποκατάσταση

του ποσοστού στο Ταμείο Προνοίας
από την εργοδοτική πλευρά. Αρ-
νητικά αντιμετωπίζεται και η πρό-
νοια για καταβολή ποσού προς τις
συντεχνίες σε μηνιαία βάση για
το Ταμείο Ευημερίας. Εκτιμάται
ότι κάποια ξενοδοχεία θα επωμι-
στούν με επιπλέον ποσό 200 χι-
λιάδων ή άλλα με επιπλέον 300 χι-
λιάδες, ενώ συνολικά το επιπλέον
κόστος για την εργοδοτική πλευρά
εκτιμάται ότι θα ανέλθει σε αρκετά
εκατομμύρια ευρώ. Σημειώνεται
ότι οι ξενοδόχοι είχαν ζητήσει συγ-
κεκριμένες διευκρινίσεις από την
υπουργό Εργασίας για ζητήματα
επί του κειμένου της κατ΄αρχήν
συμφωνίας.

Από την άλλη, πιο θετικοί εμ-
φανίζονται οι ξενοδόχοι που οι
επιχειρήσεις τους είναι πέντε αστέ-
ρων, καθώς  φαίνεται ότι μπορούν
να αντέξουν την αύξηση του κό-
στους. Η θετική τους στάση ενδε-
χομένως να αποδίδεται και στο
ότι αναγνωρίζουν τις ατραπούς
στις οποίες θα περιέλθει η ξενο-
δοχειακή βιομηχανία σε περίπτωση
που η προσπάθεια για υπογραφή
της σύμβασης ναυαγήσει και ανοί-
ξει νέος κύκλος διαβουλεύσεων
μεταξύ συνδικαλιστικής πλευράς
και εργοδοτικής. 

Τι άλλαξε
Η υπογραφή της κατ΄αρχήν

συμφωνίας μεταξύ ξενοδόχων, ερ-
γοδοτικών οργανώσεων και συν-
τεχνιών ήταν αποτέλεσμα μαρα-
θώνιων και δύσκολων διαπραγμα-
τεύσεων με το υπουργείο Εργασίας.
Το κείμενο, όπως παρουσιάστηκε
στα μέλη των ΠΑΣΥΞΕ και ΣΤΕΚ,
συνοδευόμενο με συγκεκριμένες
διαβεβαιώσεις από πλευράς του
υπουργείου Εργασίας, θεωρήθηκε
ότι θα μπορούσε να πάρει το πρά-

σινο φως ως έχει, χωρίς φυσικά
να παραγνωρίζονται οι αντιδράσεις
οι οποίες ήταν αναμενόμενες, λόγω
της αύξησης του εργατικού κό-
στους. 

Θεωρήθηκε ωστόσο από τους
ηγέτες των συνδέσμων των ξενο-
δόχων ότι αυτές θα μπορούσαν να
κατευναστούν. Το ότι λίγες μέρες
μετά την μεσολαβητική πρόταση
της Υπουργού, ακολούθησε το κλεί-
σιμο της Thomas Cook, ήταν ένας
παράγοντας αστάθμητος, ο οποίος
ανέτρεψε τα δεδομένα. Ήταν πλέ-
ον προφανές ότι όσοι ξενοδόχοι
έβαλαν όλα τα αυγά τους στο κα-
λάθι της Thomas Cook ήρθαν αν-
τιμέτωποι με μεγάλες ζημιές, και
θα αντιδρούσαν πλέον σε όποια
πρόταση θα επιδείνωνε περισσό-
τερο την οικονομική τους κατά-
σταση. Από την άλλη, ακόμα και
αυτοί οι οποίοι δεν είχαν επηρεα-
στεί ιδιαίτερα λόγω Thomas Cook,
ζήτησαν παράταση στην διαδικα-
σία των διαπραγματεύσεων εκμε-
ταλλευόμενοι την κατάσταση. 

Στο ακουστικό οι συντεχνίες
Στο ακουστικό για την απάν-

τηση των ξενοδόχων παραμένουν
τις τελευταίες εβδομάδες οι συν-
τεχνίες. Υπενθυμίζεται ότι ΣΕΚ
και ΠΕΟ  ήδη από τον προηγούμενο
μήνα είχαν αποδεχθεί την μεσο-
λαβητική πρόταση του Υπουργείου
Εργασίας και δεν φαίνεται να κά-
νουν πίσω από το κείμενο της πρό-
τασης. 

Το γεγονός δε ότι κατάφεραν
να πετύχουν την κατοχύρωση συγ-
κεκριμένων επαγγελμάτων, και
κυρίως του κατώτατου μισθού σε
περίπου είκοσι ειδικότητες όπως
καμαριέρες, γκαρσόνια και υπάλ-
ληλους υποδοχής, θεωρείται νίκη
για την συνδικαλιστική πλευρά. 

Απορρίπτουν τη σύμβαση τα μικρά ξενοδοχεία
Στο 50-50 οι πιθανότητες,  η πρόταση του υπουργείου Εργασίας να λάβει ή όχι το πράσινο φως από τους ξενοδόχους

Οι συζητήσεις για την συλλογική σύμβαση είχαν παγώσει λόγω Thomas Cook, η οποία έφερε μεγάλο οικονομικό κόστος
για όσους συνεργάζονταν με τον βρετανικό οργανωτή ταξιδίων. Κάποια ξενοδοχεία είχαν ζημιές της τάξης του 50%.
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Οι ξενοδόχοι έχουν 
χωριστεί σε δύο πλευ-
ρές. Αυτοί που εμφανί-
ζονται διατεθειμένοι
να ταχθούν υπέρ της
πρότασης και αυτοί 
που δεν διανοούνται 
να περάσει χωρίς να 
λάβουν συγκεκριμένες
διαβεβαιώσεις.
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ΜΕ ΘΕΤΙΚO Αποτέλεσμα για την κυπριακή
αγορά ολοκληρώθηκε πρόσφατα η επί-
σκεψη στο νησί της νέας Διοίκησης της
Ελληνικά Πετρέλαια, στης οποίας το τιμόνι
βρίσκεται ένας Κύπριος, ο κ. Ανδρέας Σιά-
μισιης. Η ολιγοήμερη επίσκεψη του κ.
Σιάμισιη καθώς και του Προέδρου κ. Γιάννη
Παπαθανασίου πραγματοποιήθηκε με
αφορμή την αλλαγή του Διοικητικού Συμ-
βουλίου της τοπικής θυγατρικής του Ομί-
λου Ελληνικά Πετρέλαια στην Κύπρο
(ΕΚΟ). Η επίσκεψη είναι η πρώτη μετά
την ανάληψη των νέων καθηκόντων του
κ. Α. Σιάμισιη ως Διευθύνοντα Συμβούλου
του κορυφαίου ενεργειακού ομίλου στη
Ελλάδα και μιας από τις 100 μεγαλύτερες
ενεργειακές επιχειρήσεις στο κόσμο. Κατά
την επίσκεψή τους είχαν συναντήσεις με
την πολιτική ηγεσία και τοπικούς επιχει-
ρηματικούς παράγοντες.

Καθήκοντα Προέδρου στο νέο Δ.Σ. της
θυγατρικής εταιρίας στην Κύπρο αναλαμ-
βάνει ο κ. Γιώργος Αλεξόπουλος, εκτελε-
στικό μέλος του Δ.Σ. της ΕΛΠΕ και Γενικός
Διευθυντής Νέων Δραστηριοτήτων και
Επιχειρηματικής Ανάπτυξης, ενώ Διευ-
θύνων Σύμβουλος θα είναι ο κ. Γιώργος
Γρηγοράς.

Ενεργειακή μετάβαση
Σχολιάζοντας τις εξελίξεις στον κλάδο

της ενέργειας, ο κ. Σιάμισιης ανέφερε ότι
είναι πλέον κατανοητό σε όλους ότι η
ατζέντα της ενεργειακής μετάβασης και
της ασφάλειας εφοδιασμού αποτελεί προ-
τεραιότητα για την Ευρωπαϊκή Ένωση
και απαιτεί σημαντικά και ταχύτατα βή-
ματα προς την κατεύθυνση αυτή.

Η Κύπρος, παρόλο που αποτελεί προς
το παρόν μια σχετικά απομονωμένη ενερ-
γειακά αγορά, δεν μένει ανεπηρέαστη
από τις εξελίξεις. Η κεντρικά καθοριζόμενη
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και επιταχυ-
νόμενη μετάβαση σε μια οικονομία χα-
μηλότερης εξάρτησης σε ορυκτά καύσιμα
και ειδικά σε λιγνίτη, αυξάνει τις ανάγκες
της σε φυσικό αέριο, το οποίο αποτελεί

τη μεταβατική λύση στο δρόμο προς ανα-
νεώσιμες πηγές ενέργειας. Δεδομένου ότι
οι αυξανόμενες ανάγκες της ευρωπαϊκής
αγοράς σε φυσικό αέριο καλύπτονται από
εισαγωγές έως και 90% από τρίτες χώρες,
αποκτά σημασία το γεγονός ότι η μόνη
ουσιαστική νέα πηγή φυσικού αερίου για
την Ευρωπαϊκή Ένωση είναι η Νοτιοα-
νατολική Μεσόγειος και φυσικά οι ανα-
καλύψεις στη περιοχή μας. Άλλωστε, η
ένταση των γεωπολιτικών εξελίξεων που
παρατηρούνται το τελευταίο διάστημα,
πέρα από τις όποιες εθνικές προεκτάσεις
μπορεί να έχει, αποδεικνύει ξεκάθαρα τη
σημασία που έχει το θέμα αυτό.

Οι εξελίξεις καθορίζουν και το πλαίσιο
της στρατηγικής του Ομίλου, ο οποίος
εκτός από τις δραστηριότητες διύλισης
και εμπορίας πετρελαιοειδών, επιδεικνύει
ενδιαφέρον για έρευνα υδρογονανθράκων
στον ελληνικό χώρο σε συνεργασία με
διεθνείς παίκτες όπως η TOTAL και η EX-
XON, για αύξηση της παραγωγής ηλεκτρι-
κής ενέργειας από μονάδες φυσικού αερίου
σε συνεργασία με την EDF/ EDISONκαθώς
και για  ταχύτερη ανάπτυξη σε ανανεώ-
σιμες πηγές ενεργείας. 

Κυπριακή αγορά
Η παρουσία της Ελληνικά Πετρέλαια

στην Κύπρο είναι σημαντική για τον
Όμιλο. Πέρα από την επιχειρηματική δρα-
στηριότητα και στόχους, υποστηρίζει δια-
χρονικά την εθνική ενεργειακή πολιτική

και τον ομαλό εφοδιασμό της κυπριακής
αγοράς με καύσιμα και υπηρεσίες υψηλών
προδιαγραφών. Συνολικά, ο Όμιλος έχει
επενδύσει περισσότερα από 120 εκατομ-
μύρια ευρώ στην κυπριακή αγορά, ενώ
το πρόγραμμα επενδύσεών του για τα
επόμενα χρόνια υπερβαίνει τα 50 εκα-
τομμύρια ευρώ.

Το Βασιλικό και η Blue Circle
Αναφερόμενος στη μετεγκατάσταση

του τερματικού υγρών καυσίμων, ο κ. Σιά-
μισιης ανέφερε χαρακτηριστικά ότι από
τη στιγμή που υπήρξε δέσμευση προς
την κυβέρνηση και τις τοπικές κοινωνίες
για τη μετεγκατάσταση, το όλο έργο εξε-
λίσσεται ταχύτατα ξεπερνώντας τις όποιες
τεχνικές δυσκολίες παρουσιάστηκαν. Στό-
χος είναι η πλήρης λειτουργία σε μερικούς
μήνες ενός νέου υπερσύγχρονου τερμα-
τικού σταθμού υγρών καυσίμων για την
εξυπηρέτηση των τρεχουσών και μελλον-
τικών αναγκών της ΕΛΠΕ αλλά και των
πελατών της, θωρακίζοντας ακόμη πε-
ρισσότερο την ασφάλεια εφοδιασμού του
νησιού.

Επιπλέον, βρίσκεται στο τελικό στάδιο
μελέτης η κατασκευή ενός νέου τερματικού
σταθμού για προϊόντα υγραερίου. Παράλ-
ληλα, η ΕΛΠΕ συνεχίζει το άνοιγμά της
στην τοπική αγορά ενισχύοντας τη θέση
της στη χρήση του LPG με την πρόσφατη
εξαγορά της εταιρίας πωλήσεων υγραερίου
Blue Circle Engineering. Στις προθέσεις
της εταιρίας είναι να εξετάσει και μελ-
λοντικές ευκαιρίες ανάπτυξης σε παρεμ-
φερή καύσιμα και υπηρεσίες που πιθανόν
να προκύψουν με την εισαγωγή φυσικού
αερίου στην τοπική αγορά. Στόχος του
Ομίλου είναι να διερευνήσει, είτε αυτόνομα
είτε με συνεργασίες, νέα ενεργειακά προ-
ϊόντα και υπηρεσίες για τα οποία διαβλέπει
στην Κύπρο πεδίο ανάπτυξης. Επιπλέον,
με την ισχυροποίηση του στελεχιακού
δυναμικού του μπορεί να καλύψει και
αγορές στην ευρύτερη περιοχή.

Οι κινήσεις αυτές έρχονται να στηρί-

ξουν τη ήδη ισχυρή παρουσία του Ομίλου
στην Κύπρο. Η ΕΚΟ διατηρεί την πρώτη
θέση στα καύσιμα κίνησης με κύκλο ερ-
γασιών (συμπεριλαμβανομένων των ΕΦΚ)
άνω των 600 εκατομμυρίων ευρώ, συνει-
σφέρει σημαντικό ποσοστό των φορολο-
γικών εσόδων της Κύπρου και αποτελεί
σημαντικό πυλώνα της οικονομίας. Επι-
πλέον, η εταιρία αναπτύσσει μια σειρά
από δράσεις εταιρικής κοινωνικής ευθύνης
και προσφοράς στις τοπικές κοινωνίες.

Προφίλ Ομίλου
Ένας δυναμικός όμιλος με κύκλο ερ-

γασιών άνω των 10 δισεκατομμυρίων
ευρώ και με έδρα την Ελλάδα και δρα-
στηριότητες σε πολλές χώρες της περιοχής,
με στέρεες βάσεις που πρωταγωνιστεί
στις ενεργειακές εξελίξεις στην ευρύτερη
περιοχή της Νοτιοανατολικής Ευρώπης.
Τα ΕΛΠΕ κατατάσσονται στους 100 με-
γαλύτερους ενεργειακούς Ομίλους παγ-
κοσμίως. Η Ελληνικά Πετρέλαια Κύπρου
Ltd. είναι κατά 100% θυγατρική του Ομίλου
Ελληνικά Πετρέλαια. Δημιουργήθηκε με
την εξαγορά της BP Cyprus LTD το Δε-
κέμβριο του 2002. Δραστηριοποιείται
στην αποθήκευση, διακίνηση και εμπορία
υγρών καυσίμων, λιπαντικών και υγραε-
ρίου, χύμα αλλά και εμφιαλωμένου, σε
εμπορικούς και βιομηχανικούς πελάτες.

Το δίκτυο πρατηρίων της Ελληνικά
Πετρέλαια Κύπρου, με το γνωστό σήμα
ΕΚΟ, κατέχει με διαφορά την πρώτη θέση
στα καύσιμα κίνησης. 

Η εταιρεία ανέλαβε τη μετακίνηση των
εγκαταστάσεων πετρελαιοειδών και υγρα-
ερίου από το παραλιακό μέτωπο της Λάρ-
νακας στο Βασιλικό, μια επένδυση που
στην πλήρη ανάπτυξή της θα ξεπεράσει
τα 50 εκατομμύρια ευρώ. Η συνεισφορά
της Ελληνικά Πετρέλαια Κύπρου στην
αγορά εργασίας είναι εξίσου σημαντική:
περισσότεροι από 1.500.εργαζόμενοι απα-
σχολούνται άμεσα ή έμμεσα στην εταιρία
και τις συνεργαζόμενες με αυτήν εταιρίες
και πρατήρια με σήμα της ΕΚΟ. 

Θωρακίζεται περαιτέρω η ασφάλεια
εφοδιασμού της Κύπρου σε καύσιμα

Νέες επενδύσεις  από τη διοίκηση της εταιρείας Ελληνικά Πετρέλαια

Ο CEO του Ομίλου
Ελληνικά Πετρέλαια 

Ο Aνδρέας Σιάμισιης ανέλαβε Διευ-
θύνων Σύμβουλος του Ομίλου το 2019
έχοντας εργαστεί ως CFO από το
2005 και Αναπληρωτής Διευθύνων
Σύμβουλος τα τελευταία χρόνια. Συμ-
μετέχει στο ΔΣ ως εκπρόσωπος της
POIH. Διαθέτει πολλά χρόνια εμπει-
ρία ως στέλεχος σε πολυεθνικούς
Ομίλους στην Ελλάδα και άλλες ευ-
ρωπαϊκές αγορές σε διάφορους κλά-
δους. Ο κ. Σιάμισιης κατάγεται από τη
Κύπρο και οι σπουδές του είναι στον
κλάδο της οικονομετρίας και είναι μέ-
λος FCA του ICAEW καθώς και πολλών
άλλων επαγγελματικών συνδέσμων
στην Αγγλία και στην Ελλάδα.

������

Συνολικά ο Όμιλος έχει
επενδύσει περισσότερα από
120 εκατομμύρια ευρώ στην
κυπριακή αγορά, ενώ το
πρόγραμμα επενδύσεών του
για τα επόμενα χρόνια υπερ-
βαίνει τα 50 εκατομμύρια.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Μετά την οριστικοποίηση του deal
μεταξύ AlphaBank Κύπρου και do-
Bank για τα προβληματικά δάνεια
της πρώτης, τα μη εξυπηρετούμενα
δάνεια που διαχειρίζονται οι δια-
χειριστές δανείων στην Κύπρο (ser-
vicers) ανέρχονται περίπου στα 15
δισεκατομμύρια ευρώ. Ωστόσο,
πωλημένα στους διαχειριστές δα-
νείων είναι δάνεια αξίας μόνο 2,8
δισεκατομμυρίων ευρώ, καθώς 12
και πλέον δισ. ευρώ δανείων έχουν
παραχωρηθεί μόνο για διαχείριση.
Οι μόνες πωλήσεις δανείων μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων που έχουν
πραγματοποιηθεί μέχρι στιγμής
από τα κυπριακά τραπεζικά ιδρύ-
ματα, άρα και έχουν περάσει στην
ιδιοκτησία των servicers, είναι δύο

χαρτοφυλάκια της Τράπεζας Κύ-
πρου και ένα της Ελληνικής. Ο λό-
γος για τα ΜΕΔ του Helix της Τρά-
πεζας Κύπρου που ανέρχονταν στα
2,7 δισ. ευρώ και που κατέληξαν
στην Apollo, 33 εκατ. ευρώ προ-
βληματικών δανείων της ίδιας τρά-
πεζας που κατέληξαν στην APS και
145 εκατ. ευρώ προβληματικών δα-
νείων της Ελληνικής που κατέληξαν
στην B2Kapital. Οι τράπεζες από
ότι αποδεικνύεται –αν και καθυ-
στέρησαν- ακολουθούν το ευρω-

παϊκό μοντέλο αντιμετώπισης των
προβληματικών τους δανείων. Όλες
οι τράπεζες μετά το 2015 στην Κύ-
προ επέλεξαν εταιρείες που ειδι-
κεύονται στην διαχείριση των προ-
βληματικών δανείων. Στα πρώτα
χρόνια αντιμετώπισης των ΜΕΔ οι
κυπριακές τράπεζες κατάφεραν να
μειώσουν τα δάνεια, ωστόσο είδαν
πως όσο λιγόστευαν, το εγχείρημα
φάνταζε όλο και πιο δύσκολο. Έτσι,
ήρθαν στην Κύπρο διεθνείς εται-
ρείες, όπως η Altamira, η APS, η

Pepper, η Apollo που έφτιαξε την
Gordian Holdings και η B2Kapital.
Αυτές οι εταιρείες κρατούν επί της
ουσίας όλα τα ΜΕΔ του νησιού,
εκτός από ΜΕΔ όπως της Astrobank
για παράδειγμα που έχει επιλέξει
μια «in-house» αντιμετώπισή τους.
Αναμένεται να προστεθεί άλλη μία
εταιρεία στο επόμενο διάστημα,
αφού η doValue προβλέπεται να
συστήσει μία εξειδικευμένη εται-
ρεία διαχείρισης ΜΕΔ στην Κύπρο,
στην οποία θα μεταβιβαστεί η υφι-

στάμενη δραστηριότητα της Alpha
Bank Κύπρου. Το χαρτοφυλάκιο
που θα αναλάβει ανέρχεται στα 3,2
δισ. ευρώ. Η συναλλαγή αναμένεται
να ολοκληρωθεί εντός του πρώτου
τριμήνου του 2020, και η διαχείριση
του χαρτοφυλακίου θα ξεκινήσει
αμέσως μετά. Η ιταλική doBank,
τράπεζα με έδρα τη Βερόνα, γνωστή
ως το 2015 ως UniCredit Credit Μa-
nagement Bank και εταιρεία που
εξυπηρετεί Μη Εξυπηρετούμενα
Δάνεια, γνωστοποίησε αρχές του

χρόνου πως αγόρασε την Altamira
Asset Management.

Τρεις μήνες λειτουργίας
Τρεις μήνες λειτουργίας έχει

στην Κύπρο η εταιρεία που δημι-
ούργησε η Apollo Global Manage-
ment για να εξυπηρετήσει το προ-
βληματικό χαρτοφυλάκιο που απέ-
κτησε από την Τράπεζα Κύπρου
ύψους 2,7 δισ. ευρώ. Η εταιρεία,
με το 100% του κεφαλαίου της να
ανήκει και να ελέγχεται από συγ-
κεκριμένα χρηματοδοτικά κεφάλαια
που χειρίζονται θυγατρικές εται-
ρείες της Apollo Global Manage-
ment, LLC., διαχειρίζεται χαρτο-
φυλάκιο που περιλαμβάνει 14.024
δάνεια εταιρικών και μικρομεσαίων
οφειλετών με το σύνολο των δα-
νειακών συμβάσεων να αγγίζει τα
5,7 δισ. ευρώ τα οποία είναι εξα-
σφαλισμένα από 9.065 ακίνητα. Η
πώληση του πακέτου αυτού είναι
και η μεγαλύτερη που έχει γίνει
στα κυπριακά δεδομένα, ενώ άλλο
ένα πακέτο 2,8 δισ. δανείων ανα-
μένεται να πωλήσει η Τρ. Κύπρου.
Το πού θα καταλήξει, παραμένει
άγνωστο.

Η Altamira Asset Management
(Cyprus) Ltd αποτέλεσε σημαντική
εξέλιξη στις διεργασίες αντιμετώ-
πισης των ΜΕΔ της Συνεργατικής
Κυπριακής Τράπεζας, αλλά και όλων
των ΜΕΔ της Κύπρου, αφού λόγω
της διάσπασης της ΣΚΤ τα ΜΕΔ
μειώθηκαν στα 10 δισ. ευρώ. Η κυ-
πριακή Altamira συστάθηκε στα
τέλη του 2017 και ανέλαβε την επι-
χειρηματική ευθύνη διαχείρισης
των ΜΕΔ της ΣΚΤ που περιλάμβα-
ναν δάνεια ύψους 5,4 δισ. ευρώ,
ακίνητα προς πώληση ύψους 0,4
δισ. ευρώ καθώς και το χαρτοφυ-
λάκιο που έθεσε τέλος του 2017 η
ΣΚΤ εκτός ισολογισμού ύψους 1
δισ. ευρώ. Συνολικά δηλαδή, 6,8

δισ. ευρώ προβληματικών δανείων.
Πλέον, τη διαχείριση αυτών των
δανείων συνεχίζει κανονικά η Al-
tamira, απλώς τα δάνεια είναι υπό
την ευθύνη του κρατικού φορέα
διαχείρισης δανείων, την ΚΕΔΙΠΕΣ.

Η Ελληνική Τράπεζα τον Ιανουά-
ριο του 2017 κατέληξε σε συμφωνία
με την APS Holding a.s για τη δια-
χείριση των στοιχείων ακίνητης
περιουσίας και την εξυπηρέτηση
του συνολικού χαρτοφυλακίου των
μη εξυπηρετούμενων ανοιγμάτων
της Τράπεζας. Για το σκοπό αυτό
δημιουργήθηκε μια νέα εταιρεία
στην οποία η Ελληνική έχει το 49%
των μετοχών, ενώ η APS Recovery
Cyprus κατέχει την πλειοψηφία,
δηλαδή το 51%. Οι δραστηριότητες
του Τμήματος Διαχείρισης Καθυ-
στερήσεων της Ελληνικής μετα-
φέρθηκαν λίγους μήνες μετά τη
συμφωνία στη νέα εταιρεία. Η APS
κλήθηκε να εξυπηρετήσει δάνεια
ύψους 2,4 δισ. ευρώ.

Και τα μικρά
Η Τράπεζα Κύπρου πώλησε τον

Φεβρουάριο του 2019 ένα μικρό
χαρτοφυλάκιο λιανικών ανεξασφά-
λιστων ΜΕΔ στην APS. Το έργο
«Velocity» αφορούσε δάνεια συμ-
βατικής αξίας 245 εκατομμυρίων,
με την καθαρή τους αξία να ανέρ-
χεται στα 33,7 εκατ. ευρώ.

Τέλος, η Ελληνική Τράπεζα προ-
χώρησε σε πώληση πακέτου ΜΕΔ
αξίας 145 εκατομμυρίων ευρώ στην
επενδυτική εταιρεία Β2Kapital Cy-
prus Ltd στις αρχές του 2018. Η
Ελληνική Τράπεζα ήταν και η πρώ-
τη κυπριακή τράπεζα που άρχισε
τις πωλήσεις κόκκινων δανείων,
ενώ η εταιρεία είναι θυγατρική του
Νορβηγικού πολυεθνικού Ομίλου
B2Holding. Ήταν η πρώτη πώληση
ΜΕΔ σε ξένο servicer που πραγ-
ματοποιήθηκε στην Κύπρο.

Οι servicers διαχειρίζονται ΜΕΔ 15 δισ. 
Πέρασε και το προβληματικό χαρτοφυλάκιο της AlphaBank Κύπρου στη διαχείριση της doBank - Altamira

Αναμένεται να προστεθεί άλλη μία εταιρεία στο επόμενο διάστημα, αφού η doValue προβλέπεται να συστήσει μία
εξειδικευμένη εταιρεία διαχείρισης ΜΕΔ στην Κύπρο.

������

Οι τράπεζες από ότι
αποδεικνύεται –αν και
καθυστέρησαν– ακο-
λουθούν το ευρωπαϊκό
μοντέλο αντιμετώπισης
των προβληματικών
τους δανείων.
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ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Ενίσχυση ανάπτυξης, 
απασχόλησης  
και περισσότερες 
επενδύσεις εάν  
εφαρμοσθούν πλήρως 
οι μεταρρυθμίσεις.

Πρόσθετες
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Πρόσθετες λύσεις
για τα κόκκινα δάνεια
αναζητεί το ΥΠΟΙΚ

Μειώνονται 30% τα φορολογικά
βάρη των επιχειρήσεων για το 2019

ΤτΕ: Μοχλός ενίσχυσης της οικονομίας το αναπτυξιακό

Μετά τη μείωση της προκαταβολής φόρου στο 95% και του συντελεστή στο 24%

«Είμαστε ανοιχτοί και 
ήδη αναζητούμε  
άλλες, συστημικές  
λύσεις», επιπλέον  
του «Ηρακλή», είπε 
στο Bloomberg  
ο Χρ. Σταϊκούρας. 

Η ΤτΕ -

Προτεραιότητα-κλειδί 
-

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Προσδοκίες  
για τόνωση  
των επενδύσεων  
λόγω του θετικού  
κλίματος  
που δημιουργούν  
οι ελαφρύνσεις.

Σε κίνδυνο
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Σε κίνδυνο φτώχειας
ή κοινωνικό αποκλεισμό
ένας στους τρεις Ελληνες

Στην τρίτη θέση 
η Ελλάδα μετά τη 
Βουλγαρία και τη 
Ρουμανία στον σχετικό 
δείκτη της Ε.Ε.
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Η Impossible Foods 

A.
P.

Το 70% της δεύτερης 
γενιάς πλουσίων 
και το 90% της τρί-
της καταστρέφουν 
τον πλούτο που 
κληρονόμησαν.

H γερμανική -
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Σκιές στην εταιρεία
ηλεκτρονικών 
πληρωμών Wirecard

Κερδίζουν διαρκώς έδαφος
τα φυτικά υποκατάστατα κρέατος

Ο πλούτος μειώνεται από γενιά σε γενιά

Πέραν των startups, στο παιχνίδι μπαίνουν και παραδοσιακοί παίκτες όπως η Nestle

Ο Μπιλ Γκέιτς 
-

Α.
Ρ.

Η αγορά υποκατάστα-
των κρέατος υπολογί-
ζεται πως μπορεί 
να φθάσει έως 
και τα 85 δισ. δολάρια 
μέχρι το 2030.

Η Volvo -
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-
-
-

-
-
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-

-

-
-

-

Δώρο η φόρτιση για 
έναν χρόνο από τη Volvo
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Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ
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«Είναι από αυτές 
τις στιγμές που 
δημιουργούνται 
περιουσίες», 
τονίζει βετεράνος 
της ναυτιλίας.

Ανω των 300.000 δολ./ημέρα 
οι ναύλοι των τάνκερ
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BLOOMBERG

Η ρωσική Dodo’s Pizza 
επεκτείνεται σε όλο τον πλανήτη
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Τα θετικά -

RE
U

TE
RS

Το Βερολίνο ανοίγει την πόρτα
των δικτύων 5G στη Huawei

Οι επενδυτές εμπιστεύονται τις γυναίκες CEO

Πράσινο φως στη συμμετοχή της στους διαγωνισμούς που θα γίνουν στη Γερμανία

Στην έρευνα
-

Παρά τις αμερικανικές 
κυρώσεις, 
στο εννεάμηνο 
του έτους η Huawei 
εμφάνισε αύξηση 
τζίρου 24%, 
στα 86,1 δισ. δολάρια.

SH
U

TT
ER

ST
O

CK
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Ερευνα
στο Βατικανό
για ύποπτες 
αγορές ακινήτων 
Τραπεζίτης πούλησε στην Αγία Εδρα
49 κατοικίες ιδιοκτησίας του στο Λονδίνο 

Οι αστυνομικές -

Πηγές  
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Αδιαφανείς συναλλαγές 

Αργεντινή: σε εκκρεμότητα
δόση 5,4 δισ. δολ. από ΔΝΤ 

Το Βερολίνο προβλέπει ανάπτυξη μόλις 1% το 2020  

Δεν υπάρχει 
-
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Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Κάθετα Υπέρ της Κάθετης Ανάπτυξης

Ανοδικά
οι τιμές
των ακινήτων
και το 2020
Αύξηση 10% κατά μέσον όρο
«βλέπουν» ειδικοί της αγοράς

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Ανοδικά αναμένεται να κινηθούν
και κατά το 2020 οι τιμές πώλησης
κατοικιών στην Αττική, καθώς στε-
λέχη της αγοράς εκτιμούν ότι η
υφιστάμενη δυναμική είναι διατη-
ρήσιμη. Ηδη, η μέση άνοδος των
αξιών κατά το τρέχον έτος κινείται
πέριξ του 10%, αν και σε ορισμένες
περιοχές του κέντρου της Αθήνας,

όπου η ζήτηση είναι μεγαλύτερη,
έχουν καταγραφεί σχεδόν τριπλά-
σιες αυξήσεις σε ετήσια βάση, αγ-
γίζοντας ακόμα και το 30%, του-
λάχιστον αναφορικά με τις ζητού-
μενες τιμές.

Σύμφωνα με τον κ. Γιάννη Ξυλά,
επικεφαλής της εταιρείας πιστο-
ποιημένων εκτιμητών Geoaxis Pro-
perty & Valuation Services, κατά
τη διάρκεια του τρέχοντος έτους,
η μέση άνοδος των τιμών προσεγ-
γίζει το 9% κατά μέσον όρο, τάση
η οποία προβλέπεται να διατηρηθεί
και κατά τη διάρκεια του 2020.
Οπως σημειώνει χαρακτηριστικά,
«οι τιμές εμφανίζουν μια σαφή ανο-

δική τάση, η οποία εκτιμούμε ότι
θα διατηρηθεί και τον επόμενο
χρόνο με ανάλογο του σημερινού
ρυθμού, δηλαδή πέριξ του 10%
κατά μέσον όρο». 

Συμπληρώνει, δε, ότι «αποτελεί
πεποίθησή μας πως η τρέχουσα
ανάκαμψη της αγοράς διαμερισμά-
των θα διατηρηθεί για τους επό-
μενους 12 μήνες, προεξοφλώντας
μεταξύ άλλων την επιστροφή στην
οικονομική κανονικότητα». Από
την άλλη πλευρά, θα πρέπει βέβαια
να σημειωθεί ότι, όπως ομολογεί
και ο κ. Ξυλάς, «είναι ουτοπικό να
γίνεται λόγος για διατήρηση του
σημερινού ρυθμού αύξησης των
τιμών για τα επόμενα τρία-τέσσερα
χρόνια». 

Με βάση το Παρατηρητήριο
Αξιών Κατοικιών της εταιρείας για
το τρίτο τρίμηνο του 2019, το οποίο
καταγράφει την πορεία των τιμών
πώλησης σε πέντε αντιπροσωπευ-
τικές περιοχές της Αττικής (Μα-
ρούσι, Περιστέρι, Χολαργός, Αμ-
πελόκηποι και Παλαιό Φάληρο), η
ετήσια αύξηση διαμορφώνεται πλέ-
ον σε 8,5% κατά μέσον όρο. Μά-
λιστα, η αύξηση είναι μεγαλύτερη
για τα νεόδμητα ακίνητα, καθώς
διαμορφώνεται σε 9%, έναντι 8%
για τα μεταχειρισμένα. 

Ειδικότερα, η μεγαλύτερη άνο-
δος εντοπίζεται στους Αμπελοκή-
πους με 9,85% σε 1.790 ευρώ/τ.μ.
για ένα νεόδμητο διαμέρισμα. Στο
Περιστέρι οι τιμές διαμορφώνονται

σήμερα σε 1.500 ευρώ/τ.μ., κατα-
γράφοντας άνοδο κατά 9,2%. Αν-
τίστοιχα, στο Μαρούσι η αύξηση
ανήλθε σε 9,75% σε 1.830 ευρώ/τ.μ.,
ενώ στην περιοχή του Χολαργού,
η μέση ετήσια άνοδος των τιμών
διαμορφώθηκε σε 8,73% και 2.570
ευρώ/τ.μ. 

Μάλιστα, όπως σημειώνεται χα-
ρακτηριστικά, ειδικά για τον Χο-
λαργό, είναι η πρώτη φορά από το
2010, όπου η μέση τιμή πώλησης
νεόδμητου διαμερίσματος ξεπερνά
τις 2.500 ευρώ/τ.μ. Οσον αφορά το
Παλαιό Φάληρο, οι τιμές ενισχύ-

θηκαν κατά 7,8% σε 2.125 ευρώ/τ.μ.
Οσον αφορά τα παλιότερα ακίνητα
(μέσος όρος ηλικίας άνω των 40
ετών), η μεγαλύτερη αύξηση εν-
τοπίζεται στο Μαρούσι με 10% και
1.157 ευρώ/τ.μ., ενώ έπονται το
Περιστέρι με αύξηση 9,35% σε 940
ευρώ/τ.μ. Στο Παλαιό Φάληρο οι
τιμές αυξήθηκαν κατά 7,7% σε
1.173 ευρώ/τ.μ., ενώ στον Χολαργό
η ετήσια αύξηση άγγιξε το 7,35%
σε 1.370 ευρώ/τ.μ. Στους Αμπελο-
κήπους η άνοδος των μέσων αξιών
διαμορφώθηκε σε 7,1% και 965 ευ-
ρώ/τ.μ.

Όταν η πολιτεία βάζει αφτί σε ει-
σηγήσεις που προέρχονται από
άτομα και ομάδες που είναι σε θέση
να εισηγούνται, τότε δημιουργείται
ελπίδα.

Και οι βασικές αρχές των ειση-
γήσεων που τέθηκαν προ μερικών
ημερών από τον ΥΠΕΣ κ. Κωνσταν-
τίνο Πετρίδη ως προς την επικεί-
μενη αναθεώρηση των Τοπικών
Σχεδίων στις μεγάλες πόλεις αντή-
χησε θετικά στα αφτιά όσων ασχο-
λούνται ευρύτερα με τα θέματα του
real estate, της πολεοδόμησης, της
αειφόρου ανάπτυξης και τολμώ να
πω της προστασίας του περιβάλ-
λοντος.

Αν ανοίξετε τον χάρτη του Το-
πικού Σχεδίου οποιασδήποτε με-
γάλης πόλης μας, θα δείτε πως το
συντριπτικό ποσοστό των οικιστι-
κών περιοχών αναλώνεται σε πο-
λεοδομικές ζώνες που φέρουν τους
κωδικούς «Κα3», «Κα4» και «Κα5».
Αυτοί αντιστοιχούν σε συντελεστές
δόμησης 140%, 120% και 100% και
παράλληλα σε μέγιστο αριθμό ορό-
φων, τέσσερις για την πρώτη κα-
τηγορία και τρεις για τις άλλες δύο.

Η οριζόντια ανάπτυξη ή η πλη-
θυσμιακή/ αναπτυξιακή επέκταση
των πόλεων προς περιοχές της υπαί-
θρου ή όπως αγγλιστί είναι γνωστή
ως «urbansprawl» είναι μια φυσιο-
λογική εξέλιξη των παραδοσιακών
πόλεων όταν αυτές έχουν φθάσει
στο όριο της μέγιστης τους χωρη-
τικότητας. Όταν δηλαδή δεν υπάρ-
χει χώρος για περαιτέρω ανάπτυξη
και δημιουργείται περισσότερη επι-
βάρυνση παρά καλό σε όλα τα με-

γέθη όταν γίνει προσπάθεια επέ-
κτασης της, καθώς οι υποδομές δεν
μπορούν να λάβουν περισσότερο
φορτίο.

Το ερώτημα που έπρεπε να τεθεί
επισήμως από την πολιτεία προ
καιρού και όχι απλά ανεπίσημα από
εμάς σαν μονάδες, ήταν κατά πόσο
με το ισχύον σύστημα πολεοδόμη-
σης το οποίο είναι δοτό από το Τμή-
μα Πολεοδομίας και Οικήσεως –
ναι έστω κατόπιν διαβούλευσης
και δημόσιας συζήτησης – αξιοποιεί
κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο
τις οικονομικές δυνατότητες της
γης μας, όχι μόνον ειδικά αλλά και
σφαιρικά. Πόσο μάλλον δε αν ανα-
λογιστούμε πως είμαστε ένα νησί
με περιορισμένη έκταση και πε-
ριορισμένο πληθυσμό με δημογρα-
φικές δομές που μεταβάλλονται
στο χρόνο με συγκεκριμένους τρό-
πους.

Η απάντηση είναι πως όχι, δεν
πετυχαίνει την καλύτερη δυνατή
αξιοποίηση. Αν δούμε τα Τοπικά
Σχέδια, τότε αφενός δεν θα διαφω-
νήσουμε πολύ με τη γενική φιλο-
σοφία της «πυραμίδας» όπου έχουμε
τους αυξημένους συντελεστές ανά-
πτυξης στα κέντρα των πόλεων και
ακολούθως μεταπτώσεις σε χαμη-
λότερους συντελεστές ανάπτυξης
όσο μεγαλώνει η ακτίνα από τα κέν-
τρα αυτά. Ενδεχομένως να μην δια-
φωνήσουμε τόσο ή καλύτερα να
συμφωνήσουμε λιγότερο με την
φιλοσοφία της δημιουργίας δευτε-
ρευόντων κέντρων που εξυπηρε-
τούν ως δορυφόροι των κυρίως κέν-
τρων αλλά εξυπηρετούν καλύτερα

τις τοπικές κοινωνίες όπου βρί-
σκονται. Θα διαφωνήσουμε όμως
πως αυτό αποτελεί την βέλτιστη
δυνατή αξιοποίηση. Με άλλα λόγια
αναλώσαμε τη γη μας καθηλώνον-
τας την σε υπολειτουργία σπρώ-
χνοντας τον κόσμο προς τα έξω.

Εκείνο που μας κάνει να διαφω-
νούμε, είναι το «χορηγηθέν» από
την πολιτεία μέγεθος των δυνατο-
τήτων των χρήσεων της γης όπως
αυτό αποτυπώνεται από τις πολε-
οδομικές ζώνες και τους υπό αυτών
συντελεστών ανάπτυξης. Το μικρό
μέγεθος των επιτρεπόμενων ανα-
πτύξεων στις κεντρικές περιοχές
σε συνάρτηση με την ταυτόχρονη
επέκταση των πολεοδομικών ζωνών
ανάπτυξης προς τα έξω δημιούρ-
γησε την οριζόντια ανάπτυξη η

οποία επέφερε προβλήματα σε διά-
φορα επίπεδα.

Δημιούργησε επέκταση στους
Δήμους σε βαθμό που αυτοί να μην
μπορούν να εξυπηρετούν τους δη-
μότες τους αφού ο έλεγχος και η
δυνατότητα παροχής σωστών υπη-
ρεσιών πάσχουν.

Δημιούργησε την ανάγκη σε
επενδύσεις υποδομών με σχετικά
άτακτο τρόπο, οι οποίες λόγω κό-
στους και αυτές παρέχονται με το
σταγονόμετρο και ποτέ δεν είναι
ολοκληρωμένες. Αύξησε την εξάρ-
τηση του κόσμου στο αυτοκίνητο
με αποτέλεσμα να έχουμε σοβαρό
πρόβλημα κυκλοφοριακού. Παράλ-
ληλα έχουμε επιβάρυνση στο πε-
ριβάλλον λόγω αυξημένης ρύπαν-
σης. 

Λόγω της αναγκαστικής διοχέ-
τευσης πόρων εξαιτίας του ανοίγ-
ματος νέων περιοχών, δεν υπήρχαν
και δεν υπάρχουν ικανοποιητικοί
πόροι για ανάπτυξη του συστήματος
δημοσίων συγκοινωνιών. Επήλθε
εμπορική ερήμωση στα παραδο-
σιακά αστικά εμπορικά κέντρα τόσο
λόγω της αποκέντρωσης πληθυ-
σμού, όσο και λόγω της αποκέν-
τρωσης υπηρεσιών, αλλά και λόγω
της δημιουργίας οργανωμένων κλει-
στών Εμπορικών Κέντρων σε δο-
ρυφορικές περιοχές. Τέλος, σαν
αποτέλεσμα της (πρόωρης) οριζόν-
τιας ανάπτυξης σημειώθηκαν σο-
βαρές υπεραξίες στη γη σε περιοχές
που μέχρι πολύ πρόσφατα ήταν γε-
ωργικές ή/ και παραμελημένες, με
ό,τι αυτό μπορεί να συνεπάγεται
από πλευράς ξαφνικού πλουτισμού,
πιστωτικής επέκτασης κλπ.

Όλα τα πιο πάνω είναι μερικά
κτυπητά παραδείγματα για το πώς
απέτυχε η στρατηγική πολιτική
των Τοπικών Σχεδίων στην ορθο-
λογιστική χρήση της γης μας. Η
αύξηση των συντελεστών δόμησης
και αριθμού ορόφων στις περιοχές
που τώρα στεγάζονται τριώροφα
και τετραώροφα κτήρια θα δημι-
ουργήσει μια νέα δυναμική ανά-
πτυξης και επιστροφής του κόσμου
στα κέντρα των πόλεων. 

Αυτή η προικοδότηση συντελε-
στή δεν θα επιφέρει κατ’ ανάγκη
και αύξηση στις αξίες καθώς η μα-
ζικότητα του μέτρου σημαίνει αυ-
ξημένη προσφορά. Άρα μετά την
πάροδο κάποιου χρονικού διαστή-
ματος μέχρι να λειτουργήσει το μέ-

τρο, οι τιμές θα είναι – τηρουμένων
των αναλογιών – σε πιο λογικά επί-
πεδα. Αυτή η στρατηγική θα αξιο-
ποιεί καλύτερα τη δυνατότητα των
υφιστάμενων υποδομών, θα αμ-
βλύνει το κυκλοφοριακό και θα δη-
μιουργήσει τις συνθήκες αφιέρωσης
οικονομικών πόρων προς ενδυνά-
μωση των δημοσίων συγκοινωνιών.

Είναι λογικό η κάθε πόλη να
χρειάζεται και να έχει περιοχές
όπου δεν επιτρέπονται πολυκατοι-
κίες. Γι’ αυτό οι περιοχές που είναι
ήδη καθορισμένες ή χαρακτηρι-
σμένες σήμερα ως τέτοιες θα πρέπει
να διαφυλαχθούν ως κόρη οφθαλ-
μού, αλλιώς θα έχουμε αντίθετα
αποτελέσματα ως προς την ποικι-
λομορφία του προσφερόμενου προ-
ϊόντος.

Χαίρομαι επίσης που θα αγγίξουν
επιτέλους και το θέμα των δημόσιων
χώρων πρασίνου αφού το μέχρι τώ-
ρα σύστημα απέτυχε παταγωδώς.
Θέλουμε πιο λίγους αλλά πιο μεγά-
λους δημόσιους χώρους πρασίνου
οι οποίοι πραγματικά να αποτελούν
πνεύμονες των πόλεων και να προ-
σθέτουν πραγματική αξία στην ευη-
μερία της κοινωνίας και του περι-
βάλλοντος.

Σίγουρα αυτές οι βελτιώσεις γί-
νονται με σοβαρή καθυστέρηση.
Ποτέ όμως δεν είναι αργά να βά-
λουμε τα πράγματα σε πιο ορθο-
λογική βάση ατενίζοντας το μέλλον
με μεγαλύτερη αισιοδοξία.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, CEO,
APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.
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Σε κάποιες περιοχές 
της Αθήνας η αύξηση
αγγίζει ακόμα και 
το 30% φέτος. 

Η αύξηση των συντελεστών δόμησης και αριθμού ορόφων στις περιοχές που
τώρα στεγάζονται τριώροφα και τετραώροφα κτήρια θα δημιουργήσει μια νέα
δυναμική ανάπτυξης και επιστροφής του κόσμου στα κέντρα των πόλεων.  

Προς πώληση 
το ξενοδοχείο Ritz
του Λονδίνου
Ενα από τα πιο ιστορικά και πο-
λυτελή ξενοδοχεία του κόσμου,
το Ritz του Λονδίνου, πιθανώς
να πωληθεί, καθώς οι ιδιοκτήτες
του, οι δίδυμοι –πανομοιότυποι–
μεγιστάνες Ντέιβιντ και Φρέν-
τερικ Μπάρκλεϊ, έχουν ήδη δεχ-
θεί πολλές, εξαιρετικά ελκυστικές
προσφορές.

Δεν είναι η πρώτη φορά που
ακούγεται κάτι τέτοιο. Τα διευ-
θυντικά στελέχη του Ritz είχαν
δηλώσει πριν από μερικούς μήνες
ότι εκτιμούσαν πως η αξία της
ξενοδοχειακής μονάδας ανέρ-
χεται σε 888,7 εκατ. ευρώ, χάρη
στην εγγύτητά της στα Ανάκτορα
του Σεντ Τζέιμς και του Μπάκιγ-

χαμ, την πολυτελή κατασκευή
της, την άδεια για λειτουργία
καζίνο που διαθέτει και, φυσικά,
την παγκόσμια φήμη της. Οι
αδελφοί Μπάρκλεϊ, ιδιοκτήτες
επίσης της βρετανικής εφημε-
ρίδας Daily Τelegraph, δεν σχο-
λίασαν την ενδεχόμενη πώληση. 

Από Πάβλοβα έως Θάτσερ
Το Ritz του Λονδίνου άνοιξε

για πρώτη φορά τις θύρες του
το 1906, από τον Ελβετό ξενο-
δόχο Σεζάρ Ριτζ, πρώην διευ-
θυντή του ξενοδοχείου Savoy,
έξι χρόνια αφότου είχε ανοίξει
το ομώνυμο ξενοδοχείο στο Πα-
ρίσι. Η αρχή του μπορεί να ήταν
δύσκολη, αλλά σύντομα, κατά
τα τέλη του Α΄ Παγκοσμίου Πο-
λέμου, το ξενοδοχείο απέκτησε
δεσπόζουσα θέση και παγκόσμια
φήμη ως ένα από τα καλύτερα

του κόσμου. Ανάμεσα στην εκλε-
κτή πελατεία του συμπεριλαμ-
βάνονταν  ο Αγά Χαν, ο «πατέρας
της Νίκης» Ουίνστον Τσώρτσιλ,
που συναντήθηκε εκεί με τον
στρατηγό και μετέπειτα πρόεδρο
των ΗΠΑ Ντουάιτ Αϊζενχάουερ
και τον Γάλλο στρατηγό Ντε
Γκωλ για να συζητήσουν τις επι-
χειρήσεις του Β΄ Παγκοσμίου
Πολέμου, ο βαθύπλουτος μεγι-
στάνας Πολ Γκετί, αλλά και ο
(τότε) μελλοντικός Βρετανός βα-
σιλέας Εδουάρδος H΄, ο οποίος
παραιτήθηκε από τον θρόνο προ-
κειμένου να παντρευτεί την Ουό-
λις Σίμπσον. Στο Ritz, ο Βρετανός
πρωθυπουργός Ντέιβιντ Λόιντ
Τζορτζ πραγματοποίησε πολλές
μυστικές συναντήσεις κατά το
δεύτερο μισό του Α  ́Παγκοσμίου,
ενώ σε μία από τις πανάκριβες
σουίτες του πέρασε τις τελευταίες
ημέρες της η Σιδηρά Κυρία της
Βρετανίας Μάργκαρετ Θάτσερ. 

Κατά τις δεκαετίες του 1920
και του 1930, συνήθισε να γευ-
ματίζει εκεί ο συγγραφέας, σκη-
νοθέτης και μουσικός Νόελ
Κάουαρντ, όπως και πολλοί άλλοι
συγγραφείς, ηθοποιοί και πολι-
τικοί. Eκεί χόρεψε το 1912 η Ρω-
σίδα πρίμα μπαλαρίνα Αννα Πά-
βλοβα.  To 2002, το διάσημο ξε-
νοδοχείο έγινε το πρώτο που
απέκτησε βασιλική πιστοποίηση
από τον πρίγκιπα Κάρολο, διά-
δοχο του βρετανικού θρόνου,
για τις υπηρεσίες εστίασης που
προσέφερε. Οταν αγοράστηκε
από τους αδελφούς Μπάρκλεϊ,
τον Οκτώβριο του 1995, το κτίριο
ανακαινίστηκε ριζικά. Οι εργα-
σίες ανακαίνισης διήρκεσαν
οκτώ χρόνια και αποκατέστησαν
την πρότερη λάμψη του. Το ξε-
νοδοχείο είναι ιδιαίτερα διάσημο
για το απογευματινό τσάι που
σερβίρει, μια παραδοσιακή βρε-
τανική συνήθεια, ενώ το μπαρ
του κατασκευάστηκε έτσι ώστε
να θυμίζει εκείνο του Orient Ex-
press.

REUTERS
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Οι ιδιοκτήτες του, οι
δίδυμοι μεγιστάνες
Ντέιβιντ και Φρέντε-
ρικ Μπάρκλεϊ, έχουν
ήδη δεχθεί πολλές
και εξαιρετικά ελκυ-
στικές προσφορές.

Αν και η άνοδος θα συνεχιστεί, είναι «ουτοπικό να διατηρηθεί ο σημερινός
ρυθμός αύξησης των τιμών για τα επόμενα τρία-τέσσερα χρόνια», λέει ο κ.
Γιάννης Ξυλάς, επικεφαλής της Geoaxis Property & Valuation Services.
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Το «Οχι» που ένωσε λαούς
Η πλούσια συλλογή του Ελληνοαμερικανού Γκρέγκορι Πάππας παρουσιάζεται για πρώτη φορά στη χώρα μας

Tης ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Η πρώτη συναυλία  
του Φρανκ Σινάτρα 
στο Μάντισον Σκουέαρ 
Γκάρντεν δόθηκε 
για να συγκεντρωθούν 
χρήματα για τον πόλεμο 
στην Ελλάδα.

Ενα μαξιλάρι

Εξώφυλλο 

-

Αφίσα 
-
-

Αφίσα -
-
-

«King of Guerrillas», -

Πρωτοσέλιδο Πρωτοσέλιδο -

-

Κονκάρδες -

-
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Ατζέντα
20.10.19 -26.10.19

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy
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Βασισμένο στο -
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-

-

-
-
-

-
-

Πληροφορίες Ταμείο 
Θεάτρου ΘΟΚ 77772717, www.thoc.org.cy

Δρεπάνι & Κώδικας 
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-
Πληροφορίες σχετικά με 

το πρόγραμμα των δραστηριοτήτων 
επισκεφθείτε https://thkioppalies.
org/Projects.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Γαρυφαλλιά» σε σκηνοθεσία Στ. Θεοχάρους
Για δεύτερο -

-

-

-
-

Πληροφορίες, κρατήσεις τηλέφωνο 99 798948.

Κυκλοφορεί το -

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-

ΔΙΑΛΕΞΗ

«Οι αφίσες του 
Γιώργου Τσαγγάρη»
Το Κοινοτικό 

-

-

Είσοδος ελεύθερη.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Στην «κουζίνα
της Φραγκφούρτης

Ο τίτλος είναι 

Φεστιβάλ

Buffer Fringe 
Το 6ο Φεστιβάλ

-
-

-

-

-

-

Πληροφορίες στο 
Σπίτι της Συνεργασίας και στο Facebook 
Buffer Fringe Performing Arts Festival 
(@BufferFringe), τηλέφωνο 22445740.

Αρχαιότητες, αστειότητες

Εδώ και 

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

ΘΕΑΤΡΟ

«Το κορίτσι που επιμένει» στον ΘΟΚ

 ΕΚΘΕΣΗ

«Δρεπάνι & Κώδικας»

ΕΚΔΟΣΗ

25ο τεύχος του περιοδικού τεχνών «Διόραμα»



TOM O’ NEIL
Chaos, Charles Manson, the CIA  
and the Secret History  
of the Sixties
εκδ. William Heinemann, 2019,  
σελ. 520

Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΠΑΠΑΡΣΕΝΟΥ
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Ο κ. Αχιλλέας Παπαρσένος υπηρέτησε 
ως προϊστάμενος του Γραφείου 
Τύπου και Επικοινωνίας στην ελληνική 
πρεσβεία της Ουάσιγκτον.
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Ο συγγραφέας ξεθάβει 
το απόρρητο πρόγραμμα 
ελέγχου του μυαλού 
με το οποίο η CIA πει-
ραματιζόταν επί μία 
20ετία στο απόγειο 
του Ψυχρού Πολέμου.

Πώς ένας -

Ο Μάνσον και η μάταιη 
αναζήτηση της αλήθειας
Μια έρευνα για τον άνθρωπο - ενσάρκωση του κακού
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Σάββας 
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-

–Κύριε Κυριακίδη, να ξεκινήσου-
με με τον τρόπο επιλογής του ρε-
περτορίου του ΘΟΚ.

-

-
-

-

-
-

-
-
-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

–Είναι ο ΘΟΚ ένας εξωστρεφής 
οργανισμός, τόσο ως προς την 
τοπική κοινωνία όσο και διεθνώς;

-

-

-

-

-

-

-

-

–Αυτό ίσως δικαιολογεί την «εμ-
μονή» με την Επίδαυρο;

-

-

-
-

-

-

-

-
-

–Τελικά πήγαμε…
-
-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

–Πέραν της Ελλάδας, σε άλλα φε-
στιβάλ;

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

–Σε τοπικό επίπεδο;
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

–Κ. Κυριακίδη, γίνεται λόγος για 
πολλές μετακλήσεις ηθοποιών 
από την Ελλάδα, αλλά και σκη-
νοθετών. Είναι τόσο αναγκαίες 
πράγματι αυτές οι μετακλήσεις;

-

-

-

-

-

-
-

-

-

–Υπάρχει κάτι στο όραμα του καλ-
λιτεχνικού διευθυντή που έγινε 
και κάτι που θα θέλατε να γίνει;

-
-

-
-

-
-

-

-
-

Διαβάστε ολόκληρη
τη συνέντευξη στο

www.kathimerini.com.cy

Οι μετακλήσεις
Ελλαδιτών ηθοποιών 
είναι ελάχιστες
Ο καλλιτεχνικός διευθυντής του ΘΟΚ Σάββας Κυριακίδης
μιλάει στην «Κ» για τις θεατρικές επιλογές του  

Φέτος 

Τι πιστεύετε για το κυπριακό θέ-
ατρο;

-

-

-

-

-

-

–Για την κυπριακή συγγραφή;

-

-
-
-

-
-

-

-

–Ποια είναι η γνώμη σας για τη 
συγγραφή θεατρικών στην κυ-
πριακή διάλεκτο;

-
-

-
-

-

-

Υπάρχουν ταλαντούχοι ηθοποιοί και άλλοι συντελεστές
Αν μπορέσει το κυπρια-
κό καλλιτεχνικό δυναμι-
κό να μπει σε ρυθμούς 
που θα παίρνει ανάσες 
και δεν θα κάνει τα πράγ-
ματα πρόχειρα, είναι βέ-
βαιο ότι η εικόνα αυτή θα 
μπορούσε να είναι εφά-
μιλλη όλων των υψηλών 
ευρωπαϊκών θεάτρων. 
Δεν μας λείπει τίποτα.

Βεβαίως και θα θέλαμε 
να πάμε με αποκλειστι-
κά κυπριακό, δικό μας 
θίασο (σ.σ. στην Επί-
δαυρο). Δεν πιστεύω, 
ωστόσο, ότι αυτό που 
κάναμε ήταν εις βάρος 
των καλλιτεχνών.

Είμαστε αρκετά τυχεροί 
που τα τελευταία χρό-
νια, με την επανάληψη 
της «Σαμίας», με τους 
«Πέρσες», με τις «Ικέ-
τιδες» ακόμα συζητη-
θήκαμε αρκετά ως ΘΟΚ 
στην Ελλάδα. 
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Ανακοινώθηκε πριν -

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

-
-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

Ο κ. Ανδρέας Πάντζης είναι 
σκηνοθέτης-σεναριογράφος-
παραγωγός. (Το άρθρο γράφτηκε εις 
μνήμη Χρίστου Σιοπαχά). 

Να παραιτηθεί ο Καλλιτεχνικός Διευθυντής του ΘΟΚ
Του ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΝΤΖΗ

Στην Κύρια

Καλώ τον υπουργό Παι-
δείας και Πολιτισμού να 
διορθώσει τα θεατρικά 
πράγματα της Πολιτείας.
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Ποτέ -
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

Η Βάσω Σπηλιοπούλου γεννήθηκε 
στην Αθήνα και σπούδασε φυσικές 
επιστήμες στη Θεσσαλονίκη. Ταυ-
τόχρονα πήρε το πτυχίο της από τη 
δραματική σχολή Σταυράκου και 
συμμετείχε για μικρό διάστημα σε 
θιάσους ως ηθοποιός. Εργάζεται ως 
καθηγήτρια στη δευτεροβάθμια εκ-
παίδευση και το 2002 ολοκλήρωσε 
το μεταπτυχιακό της στο ΜΙΘΕ με 
τίτλο «Βασική και εφαρμοσμένη 
γνωσιακή επιστήμη». Οι «Ασύμ-
βατες διαδρομές» είναι το πρώτο 
της μυθιστόρημα και κυκλοφόρη-
σε τον Μάιο του 2019 από τις εκ-
δόσεις Ιωλκός.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;

-

 

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

-
-

-

Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, ζώ-
ντες και τεθνεώτες;

-
-

-

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

-

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;

-

 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;

-

 
Στο μυθιστόρημά σας το ιστορικό 
τραύμα ταξιδεύει μέσα στον χρόνο, 
συνδέοντας το χθες με το σήμερα;

-
-

-

-

 
Οι ασύμβατες διαδρομές είναι αυτές 
ανάμεσα στις διαφορετικές γενιές;

-

-

 
Εχετε Facebook, Twitter κ.τ.λ.; 
Υπάρχει καθόλου ποίηση εκεί μέσα; 

-

-

-
-

ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΗΤΣΟΥ
Η αστυνόμος
εκδ. Καστανιώτη, σελ. 240

Μ ια κόρη, -

-

-

-
-

-

-
-
-

-
-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Απεγνωσμένο παιχνίδι

Λάθος κίνηση;

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Μας ενδιαφέρουν 
οι πολιτικές απόψεις 
ενός συγγραφέα, 
η ηθική του; Ναι. 
Οταν αναφερόμαστε 
στον Χάμσουν (πήρε 
το Νομπέλ το 1920), 
στον Σελίν (δεν θα 
το καταδεχόταν ποτέ);

Εχουν 

EP
A 

/ 
AN

TO
N

IO
 C

OT
RI

M
 

Πρώτα σε πωλήσεις

Δοκίμιο, φιλοσοφία,
ιστορία, πολιτική

Λογοτεχνία

1
2

3

4
5

1
2

3
4

5

Aυτή την 
εβδομάδα

Aυτή την 
εβδομάδα

«Η τελευταία μπλόφα»
των Ελένης Βαρβιτσιώτη,
Βικτώριας Δενδρινού (Παπαδόπουλος)

«Τα εσώψυχα
του Ντίνου Χριστιανόπουλου»
της Σωτηρίας Σταυρακοπούλου
(Ιανός)

«Ασπονδοι αδελφοί»
του Σταύρου Ζουμπουλάκη
(Πατάκης)

«Μικροί δρόμοι της Αθήνας»
του Νίκου Βατόπουλου
(Μεταίχμιο)

«Το μεγάλο φακέλωμα»
του Εντουαρντ Σνόουντεν
(Ψυχογιός)

«Αμέρικα, Αμέρικα»
του Ιθαν Κέινιν
(Καστανιώτης)

«Πατρίδα»
του Φερνάντο Αραμπούρου
(Πατάκης)

«Μηχανές σαν κι εμένα»
του Ιαν Μακ Γιούαν
(Πατάκης)

«Μαύρο νερό»
του Μιχάλη Μακρόπουλου
(Κίχλη)

«Η ιστορία ενός γάμου»
του Γκάιρ Γκούλικσεν
(Ποταμός)

• Αυτή την εβδομάδα τα στοιχεία παρέχονται από το βιβλιοπωλείο «Booktalks»
(Αρτέμιδος 47, Παλαιό Φάληρο)

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗ ΒΑΣΩ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΥ
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EP
A 

/ 
CH

EM
A 

M
OY

A

EP
A/

SE
RG

EI
 IL

N
IT

SK
Y

VI
TR

A 
D

ES
IG

N
 M

U
SE

U
M

A.
P./

M
IC

H
EL

 S
PI

N
GL

ER

BO
BB

Y 
RO

GE
RS

/ 
W

AL
KE

R 
AR

T 
CE

N
TE

R

ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ρίχνοντας λίγη άμμο στα μάτια πριν τον ύπνο

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Πριν 

-

-

-

-
-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

Ο κύριος Γκρι -

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

ΜΑΔΡΙΤΗ
Η γοητεία του Χοακίν Σορόγια
Οσοι 

-
-

-

-

ΜΟΣΧΑ
Η Ισπανία στη Ρωσία
Η μεγαλύτερη -

-

-

-

ΒΕΡΟΛΙΝΟ
Αντικείμενα επιθυμίας
Στο Μουσείο

-

-

-

ΠΑΡΙΣΙ
Το κέντρο συντήρησης του Λούβρου
Οι πρόσφατες -

-

-

-

ΜΙΝΕΑΠΟΛΗ
Η τέχνη του Θεάστερ Γκέιτς
Προσωπικότητα -

-

-
-

-

-

-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Η Δώρα Μασκλαβάνου
-

Ενα ζευγάρι γυναικεία 
χέρια τοποθετεί 
στο κεφάλι της ωραίας 
κοιμωμένης ένα επίσης 
ζευγάρι ακουστικά. 
Και το τραγούδι αρχίζει. 

TH
E 

GL
AS

S 
KE

Y
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Συνέντευξη στον ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Με τον Μισέλ Φάις -

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

 
– Υπάρχει ένας κεντρικός, εμ-
βληματικός μονόλογος στον πυ-
ρήνα του πρώτου σου μυθιστο-
ρήματος, της «Αυτοβιογραφίας 
ενός βιβλίου» (1994), ο οποίος, 
έχω την αίσθηση ότι προετοιμά-
ζει με σαφή τρόπο τον κατοπινό 
λογοτεχνικό σου εαυτό και επι-

κοινωνεί σχεδόν με όσα έγραψες 
από εκεί και μετά, κυρίως όμως 
με τα σύντομα μυθιστορήματα-
εσωτερικούς, συνειρμικούς μο-
νολόγους που εξέδωσες τα τε-
λευταία χρόνια. Συμφωνείς με 
αυτή τη διαπίστωση; Εάν ναι, 
πώς θα περιέγραφες την πορεία 
σου στη γραφή από τότε έως 
σήμερα, πώς δένει εκείνος ο μα-
κρινός πια μονόλογος του «Κοι-
μόσουν. Συχνά ξυπνούσες μέσα 
στη νύχτα για να διαπιστώνεις 
αν ζεις» με το πιο πρόσφατο βι-
βλίο σου, το «Οπως ποτέ»;

-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

 
– Στην «Αυτοβιογραφία ενός βι-
βλίου» και πάλι, υπάρχει ένας 
ακόμη κομβικός μονόλογος, ο 
οποίος έχει περισσότερο την 
πατίνα του ντοκουμέντου παρά 
του εσωτερικού μονολόγου. Ανα-
φέρομαι στον περίφημο μονόλο-
γο του νεκροθάφτη. Καθ’ όσον 
γνωρίζω, βασίζεται σε αληθινή 
μαρτυρία ενός παλαιού νεκροθά-
φτη της Κομοτηνής. Στα πρώτα 
σου βιβλία αξιοποίησες σε βά-
θος την επεξεργασμένη ηχογρα-
φημένη προφορική μαρτυρία, η 
οποία όμως στη συνέχεια πήρε 
περισσότερο τη μορφή της μαρ-
τυρίας των απολύτως ανωνύμων, 

των άστεγων και αποσυνάγωγων 
και όσων συνέλαβες τυχαία να 
παραληρούν μέσα στην πόλη, 
αλιεύοντας έστω και μία φρά-
ση, μία στιχομυθία. Πώς θα όρι-
ζες το λογοτεχνικό ορυκτό που 
εξορύσσεις μέσα από αυτές τις 
τυχαίες, αδέσποτες κουβέντες, 
και πώς έγινε κομμάτι της δικής 
σου φωνής;

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

– Βαφτίζεις μυθιστορήματα τα 
τελευταία σου έργα, ή νουβέλες, 
όμως κάλλιστα θα μπορούσαν 
να είναι έργα έτοιμα να ανεβούν 
στη σκηνή.

-

-

-

-
-
-

 
– Σε ελκύει η αποσπασματική 
γραφή στον βαθμό που ένα μυθι-
στόρημά σου να θυμίζει περισσό-

τερο ποίηση παρά πεζογραφική 
σύνθεση. Σε αφορούν οι ειδολο-
γικές αυτές επισημάνσεις;

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

 
– Σου αρέσει να βασανίζεις τον 
αναγνώστη, να του βάζεις τρι-
κλοποδιές στην ανάγνωση ενός 
κειμένου σου; Ή δεν σε αφορά 
καθόλου ο αναγνώστης;

-
-

-
-

-

– Το έργο σου χωρίζεται σε διάφο-
ρες θεματικές τριλογίες όπως φαί-
νεται. Πώς εξηγείς αυτή την επα-
νάληψη θεματικών τριπτύχων;

-

-

-
-

-

– Εχω την αίσθηση ότι μέσα από 
τα βιβλία σου αναδύονται λο-
γιών λογιών μνήμες: εβραϊκή 
μνήμη, βαλκανική μνήμη, ελλη-
νική μνήμη, πολιτική, ερωτική, 
ανδρική, της μόνωσης και του 
περιθωρίου, μνήμη του άλαλου 
και του ανείπωτου εν τέλει. Θα 
έλεγες πως μέσα από την πεζο-
γραφία σου προσπαθείς να ανα-
δείξεις αυτό που δεν μπορεί ή 
δεν πρέπει να ειπωθεί, αυτό που 
κάποιος προσπαθεί να ξεχάσει;

-

-

-
-

-

-

-

-
-

 
– Στο έργο σου, εντοπίζω λο-

γής λογής θηριωδίες: από το 
Ολοκαύτωμα, τον Εμφύλιο και 
το βαλκανικό μακελειό έως πιο 
«εσωτερικές», προσωπικές, ιδι-
ωτικές ακρότητες: το οικογενει-
ακό σφαγείο, το ερωτικό σφα-
γείο, πώς μπορεί να ξεσκίσει τις 
σάρκες του ένα ζευγάρι. Εσχά-
τως, με τα τελευταία σου τρία 
βιβλία ιδίως, μοιάζει σα να επι-
θυμείς να διεισδύσεις πια στο 
ασυνείδητο σφαγείο του καθε-
νός, στον άβατο χώρο και χρό-
νο του κάθε ανθρώπου. Ισχύει 
αυτή η μετατόπιση;

-
-
-

-

-
-

-

-

-

Υπνος, αυτή
η συγκλονιστική
μηχανή
ανυπαρξίας
Ο συγγραφέας Μισέλ Φάις μιλάει στην «Κ»

Μόνο όταν αποκτάς 
παιδί, κατανοείς ότι 
τα βιβλία δεν είναι 
παιδιά και ότι όλο 
αυτό δεν είναι παρά μια 
διανοητική σαχλαμάρα.

«Στη γραφή
-

Φωτογραφία -

Από παιδάκι με μα-
γνήτιζαν οι ιστορίες 
γνωστών ή αγνώστων, 
εξακολουθητικών ή πε-
ριστασιακών αφηγητών.

Η ανθρώπινη λαλιά εί-
ναι ένα φλεγόμενο ορυ-
κτό, μια λάβα στα αυτιά,  
στα χέρια και στην ψυχή 
αυτού που γράφει, αρκεί 
να ξέρει να το χειριστεί.

Ο αναγνώστης είναι για μένα άγνωστος και αχαρτογράφητος

Διήνυσα, ως αφηγητής,
διάφορες ακρότητες

Το εξώφυλλο -
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Του ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ

Οπως -

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

Το τελευταίο βιβλίο του 
Χαράλαμπου Γιαννακόπουλου 

«Το εικοσιτετράωρο ενός αναγνώστη» 
κυκλοφορεί από τις εκδόσεις Πόλις. 

Ενας παθιασμένος, μοναχικός αναγνώστης
Ο μεγάλος συγγραφέας του «Δυτικού κανόνα», Χάρολντ Μπλουμ, πέθανε την περασμένη εβδομάδα στα 89 του χρόνια

Το πληθωρικό ύφος,  
η τερατώδης μνήμη,  
η αναγνωστική ταχύτητα 
και η πεποίθηση  
ότι η λογοτεχνία  
ανοίγει τον άνθρωπο  
στον κόσμο  
είναι τα κύρια 
χαρακτηριστικά του. 

Για τις απόψεις του 
χαρακτηρίστηκε 
ένας ηθικολόγος 
που υπερασπίζεται 
αποκλειστικά τον δυτικό 
ιμπεριαλισμό,  
τον εβραϊσμό  
των προγόνων του και 
τις αξίες των λευκών.

«Αν εξαιρέσουμε -
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Δράμα (2019)
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Ερμηνείες:  

 

Ακόμη -
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-
-

Το σκηνικό

-
-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

Η ταινία βασίζεται  
πολύ στους χαρακτήρες, 
έχει θαυμάσιους διαλό-
γους και ο φακός είναι 
στραμμένος με επιμονή 
επάνω στα πρόσωπα  
των ηθοποιών.

Κωμωδία
χωρίς κλόουν,
τραγωδία
χωρίς κακούς
Η νέα ταινία του Κορεάτη Τζουν-Χο

Η οικογένειαΤης ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Η ταινία
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CHARLES STEWART
Oνειρα και ιστορική συνείδηση
στην Ελλάδα
(προλεγόμενα M. Mazower,
Δ. Π. Σωτηρόπουλος)
μτφρ. Κωστής Πανσέληνος
εκδ. Μεταίχμιο, σελ. 462

 
Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

«Θα σου εξηγήσω -
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Αποκλειόταν πολύ 
συχνά από δριμείς 
χειμώνες, ομίχλη 
και χιόνια, μαστιζόταν 
από την πείνα 
και δεν διέθετε 
τα «καλά» του κάμπου.

Την πρώτη

Το εξώφυλλο
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Συναρπαστική βραδιά μουσικής δωματίου στον Παρνασσό
ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ / Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Κλέκνερ και Γκαγιάρδο 
προσέφεραν ερμηνείες 
συναισθηματικά 
πλούσιες και στυλιστικά 
ενημερωμένες.

Στον κόσμο

ΔΗ
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Π
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Σ

«Εξόρυξη από τα βάθη της μνήμης»
Ενα σκληρό χωριό της Νάξου, η Κόρωνος, η Παναγία, το σμυρίγλι, ο Βρετανός ανθρωπολόγος Τσαρλς Στιούαρτ και τα όνειρα



#EconCyprusSummit

More than 40 distinguished speakers from the USA & Europe 
have confirmed for the 15th consecutive year including:

15TH CYPRUS SUMMIT
Cyprus: Thriving unimpeded?
Europe: In need of a new narrative

John Peet
Political and Brexit editor
The Economist

Nicos Anastasiades
President
Cyprus

Klaus Regling
Managing director
European Stability 
Mechanism (ESM) 

Wess Mitchell
Former US assistant 
secretary of state 
for European 
and Eurasian affairs

NOVEMBER 4TH - 5TH 2019 
Hilton Park Nicosia

www.hazliseconomist.com  www.cyprus2019.economist.comThe Economist Events for Greece,
Cyprus, Malta and southeast Europe

@The Economist SE Europe Events                 @Economist_SEUR                The Economist SE Europe Events                The Economist SE Europe Events

In collaboration with:

Hazlis &
 Rivas ad

vertising

Jo Johnson 
Former Director of Policy, 
No10 Downing St, 
& Minister of State 
for Universities

Nikos 
Christodoulides
Minister of foreign affairs
Cyprus

Harris Georgiades
Minister of finance
Cyprus

Yiorgos 
Lakkotrypis
Minister of energy, 
commerce and industry
Cyprus

Savvas Angelides
Minister of defence
Cyprus

Gikas Hardouvelis
Former minister of finance 
Greece 

Panicos Nicolaou
CEO

Bank of Cyprus

Evgenios Evgeniou 
CEO

PwC Cyprus

Don Bagley 
Vice-president, exploration 
and new ventures, Europe, 
Russia, Caspian, MENA, 
ExxonMobil International

Elias Kassis
Vice-president North 
Africa, MENA division
Total Exploration 
& Production

Demetra Kalogerou
Chairwoman
Cyprus Securities 
and Exchange Commission
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